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WOLNO DRUKOWAĆ

z warunkiem złożenia w Komitecie Cenzury prawem przepisanej liczby 
excmplarzy. S. Petersburg, 25 czerwca 1859 r.

Cenzor P . D ubrow ski.
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W stęp. str. 1..
ŻRÓDŁOSŁÓW 

Rozdział p ierw s„

S P I S  R Z E C Z '

O głoskach str. 3.
I. O spółgłoskach. Podział spółgłosek na twarde i miękkie, str. 4. 

Zmiana spółgłosek przez miękczenie. str. 5. Głoski syczące i ich 
zamiana, str. 7. Spółgłoski chwilowe i trwające, str. 8. Miękczenie 
twardych spółgłosek, str. 8. Spółgłoski słabe i mocne. str. 9. O 
spółgłosce j. str. 10.

II. O samogłoskach, str. 11. Zamiana samogłosek a, o, ó, między 
dwiema miękkiemi spółgłoskami, str. 12. E ściśnione i otwarte, 
str. 12. Wpływ samogłoski E  na stojące przed nią spółgłoski str.
13. O ściśnione i otwarte, str. 13. Zamiana ą na ę i odwrotnie, str. 14.

Rzeczowniki, str. 15. Rodzaje rzeczowników, str. 16. Odmiana 
rzeczowników, str. 19. Zmiany samogłosek i spółgłosek w skłania­
niu rzeczowników. str. 20. Rzeczowniki pochodne, str. 22. Składowo 
części wyrazów odmień, str. 23. Rdzenne ek, ik, yk, ka, ko, jako 
cechy zdrobniałości i pieszczenia, str. 24. Rdzenne czek, czka, czko, 
jako cechy większój zdrobniałości lub pieszczenia, str. 25. Rzeczow­
niki złożone, str. 25. Pierwsze skłonienie, str. 27. Względne pierw­
szego skłonienia, str. 27. Uwagi nad pierwszóm skłonieniem, str. 28. 
Odmiana imion niewzorowych. str. 30. Drugie skłonienie, str. 31. 
Względne drugiego skłonienia str. 32. Wzór odmiany imion na ai 
lub na odkrytą spółgłoskę miękką zakończonych, str. 32. Niewzo- 
rowa niektórych imion odmiana, str. 33. W zór odmiany imion % 
przybierającą miękką samogłoską a zasłonmną. str. 33. Uwagi nad 
tym wzorem, str. 34. Wzór odmiany imion z przybierającą twardą

Rozdział • drugi.
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samogłoskę, a zasłoni ona. str. 35. Uwagi nad tym wzorem, str. 35. 
Trzecie skłonienie, str. 36.’ Względne trzeciego skłonienia, str. 37. 
W zór odmiany tego skłonienia, str. 37. Uwagi nad tem skłonie­
niem. str. 37. Niewzorowe imiona tego skłonienia, str. 38. Uwagi 
nad zakończeniami narzędnika wszystkich trzech skłonień. str. 39. 
Liczba podwójna wszystkich trzech skłonień. str. 39. Rzeczowniki 
ułomne co do spadków, str. 40. Rzeczowniki ułomne co do liczb, 
str. 41. Rzeczowniki nieodmienne, str. 42.

Rozdział trzeci.
Przymiotniki, str. 43. Rodzajowe przymiotników zakończenia, 

str. 43. Urabianie przymiotników i rozmaite ich znaczenia, str. 43. 
Stopniowanie przymiotników, str. 44. Przymiotniki stopniować się 
nie mogące, str. 45. Względne stopniowanie przymiotników, str 45. 
Niewzorowe stopniowanie przymiotników, str. 46. Bezwzględne sto­
pniowanie za pomocą pewnych zakończeń przymiotników, str 47. 
Bezwzględne stopniowanie za pomocą pewnych wyrazów, str. 47. 
Skłanianie przymiotników, str. 48. Względne przymiotników, str 48 
W zór odmiany przymiotników, str. 49. Uwagi nad skłanianiem 
przymiotników, str. 49. Imiona odmieniające się według skłonień 
rzeczownyeh i przymiotnych. str. 50. Odmiana imion żeńskich na 
owa i na zakończonych str, 51.

Rozdział czwarty.
Liczebniki, str 51. Odmiana oznaczonych i nieoznaczonych 

liczebników przymiotnych. str. 53. Odmiana liczebników głównych 
rzeczownyeh oznaczonych i nieoznaczonych, str. 54. Uwagi nad 
odmianą tych liczebników rzeczownyeh. str. 56. Odmiana setek i 
tysięcy, str. 57. Odmiana liczebników zbiorowych, str. 58.

Rozdział piąty.

Zaimki, str. 58. Zaimki rzeczowne oznaczone, str. 59. Uwagi 
nad temi zaimkami, str. 61. Zaimek zwracający siebie, się. str. 62. 
Zaimki rzeczowne nieoznaczone, str. 63. Zaimki przymiotne ozna­
czone. str. 64. Zaimki wskazujące, str. 64. Zaimki względne, str. 65. 
Zaimki dzierżawcze, str. 66. Użycie zaimków dzierżawczych, str. 67. 
Zaimki przymiotne nieoznaczone, str. 68. Przyrostki wiążące się 
z zaimkami, str. 69.

Rozdział szósty.

Słowo. str. 70. Podział słów ze względu na podmiot, str. 70. 
Przyimki w skład słów wchodzące, str. 71. Słowa pierwotne i po­

VI
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chodne. str. 72. Podział słów zo względu na trwanie bytu, stanu 
lub działania, str. 72. Odmiana słów przez osoby, liczby i rodzaje, 
str. 74. Odmiana słów przez czasy. str. 74. Odmiana słów przez 
sposoby czyli tryby. str. 76. Imiesłowy, str. 78. Czasowanie słów 
i ich odmiany, str. 80. Czasy główne i z nich urabiane, str. 81. 
Czasowanie słów posiłkowych B y ć  i M ieć  str. 84. Przekładnia 
w słowie B yć. str. 86. Czasowanie słów czynnych i nijakich. Pierw­
sza odmiana, str. 87. Wzór odmiany, str. 88. Niewzorowe słowa 
tej odmiany, str. 80. Ułomne słowa tej odmiany, str. 89. Druga 
odmiana, str 90. Słowa do pierwszej i drugićj odmiany należące, 
str. 91. W zór odmiany, str. 92. Niewzorowe słowa tej odmiany, 
str. 93. Ułomne słowa tej odmiany, str. 93. Urabianie słów często­
tliwych z czasowników pierwszej i drugiej odmiany, str. 93. Trzecia 
odmiana, str. 94. Uwagi nad czasowaniem słów do tej odmiany 
należących, str. 95. Słowa na ąć  zakończone, str. 95. Słowa na 
nać  zakończono, str. 95. Słowa na c, dz, ść, źć zakończone str. 96. 
Wzór odmiany, str. 97. Niewzorowe słowa tej odmiany, str. 98. 
Ułomne słowa tej odmiany, str 99. Urabianie słów niedokonanych 
i częstotliwych z czasowników tej odmiany str. 100. Czwarta od­
miana. str. 101. W zór odmiany, str. 103. Niewzorowe słowa tej 
odmiany, str. 104. Urabianie słów niedokonanych i częstotliwych 
z czasowników tej odmiany, str. 105. Piąta odmiana, str. 105. Wzór 
odmiany, str. 106. Niewzorowe słowa tej odmiany, str. 107. Ułomne 
słowni tej odmiany, str. 107. Urabianie słó\v niedokonanych i często­
tliwych z czasowników tej odmiany, str. 108 Szósta odmiana, str. 
109 Wzór odmiany, str. 109. Niewzorowe słowa tej odmiany, str. 
110. Ułomne słowa tej odmiany str. 111 Urabianie słów niedoko­
nanych i częstotliwych z czasowników tćj odmiany str. 111. Uwagi 
nad czasowaniem słów wszystkich odmian str. 111. Czasowanie 
bierne, str. 113. W zór odmiany biernej, str. 114 Uwagi nad uży­
waniem biernej odmiany, str. 116. Czasowanie oraowne. str. 117. 
W z ó r czasowania oniownego. str. 117.  Słowa nieosobiste, trzecio- 
osobowe i nieosobiste wyrażenia, str. 118. Przyrostki znaczenie 
słów wzmacniające lub zmieniające, str. 120.

Rozdział siódmy.
Przyimki str. 121.

Rozdział ósmy.

Przysłówki, str. 125. Podział przysłówków ze względu na ich 
baczenie, str. 126. Podział przysłówków co do ich kształtu i po­
chodzenia. str. 127. Przysłówki rzeczownikowe, str. 127, Przysłówki
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przymiotnikowe, str. 128. Stopniowanie przysłówków przymiotniko­
wych. str. 129. Przysłówki liczebnikowe, str. 180. Przysłówki 
przyimkowe. str. 130. Przyrostki tak z odmiennemi wyrazami jak  
i przysłówkami wiązać się mogące, str. 131.

Rozdział dziewiąty.

Spójniki, str, 132.

Rozdział dziesiąty.

O Wykrzyknikach, str. 137.

SKŁADNIA.

Rozdział pierwszy.

O zdaniach, str. 138. Jakie wyrazy mogą być podmiotem, str. 
138. Jakie wyrazy mogą być orzeczeniem, str. 139. Jakie wyrazy 
mogą tworzyć zdanie, str. 140. Zdania gołe i rozwinięte, str. 141. 
Zdania pojedyncze i ściągnięte, str. 142. 

o
Rozdział drugi.

Składnia zgody. str. 144. Zgoda przymiotnika z rzeczownikiem, 
str. 144. Zgoda orzeczenia z podmiotem w zdaniach pojedynczych, 
str. 145. Zgoda orzeczenia z podmiotem w zdaniach ściągniętych, 
str. 146. Zgoda orzeczenia z imionami zbiorowemi i liczebnikami, 
str. 147. Zgoda zaimka względnego k tó ry , k tóra , które. str. 147. 
Zaimek on wskazujący i osobisty, str. 148. Przydatnia. str. 148. 
Dodatek. Sposób wyrażania porównania przymiotu w rzeczach, 
str. 148

Rozdział trzeci.

Składnia rządu. str. 150. Użycie mianownika, str. 150. Użycie 
dopełniacza, str. 151. Użycie celownika str. 155. Użycie biernika, 
str. 157. Użycie wołacza. str. 158. Użycie narzędnika. str. 159. 
Użycie miejscownika, str. 160. W yrazy niektóremi przyimkami 
rządzące, str. 161. W yrazy rządzące przyimkiem do str. 161. W y­
razy rządzące przyimkiem od. str. 162. W yrazy rządzące przyiru- 
kicm na. str. 163. W yrazy rządzące przyimkiem nad. str. 163. 
W yrazy rządzące przyimkiem w. str. 164. W yrazy rządzące przyim­
kiem z. str. 164. Słowa kilką przyimkami lub spadkami rządzące, 
oraz te, które ze zmianą rządu i znaczenie zmieniają, str, 16G.
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Rozdział czwarty.

Składnia słów. str. 166. Użycie czasów, str. 166. Użycie spo­
sobów. str. 168. Sposób oznajmujący. str. 168. Sposób łączący, 
str. 169. W yrażanie sposobu łączącego w polskim języku, str.
169. Użycie sposobu łączącego, str. 170. Sposób warunkowy, str.
170. Sposób życzący, str. 170. Sposób rozkazujący, str. 171. Spo­
sób bezokoliczny. str. 172.

Rozdział piąty.

Zdania, str. 173. Zdania złożone, str. 174. Zdania spółrzędne. 
str. 174. Zdania związane, str. 175. Zdania zależne, str. 176. Zda­
nia poboczne, str. 177. Skracanie zdań pobocznych, str. 180. Łą­
czenie więcój, niż dwóch zdań. str. 182. Przykłady zdań złożonych 
z trzech pojedynczych, str. 183. Okresy, str. 184.

Rozdział szósty.

Składnia szyku. str. 185.

WIERSZOWANIE.

Wierszowanie w ogólności, str. 187.
Wiersze zgłoskowe, str. 187. Liczba zgłosek, str. 187. Przy­

kłady wierszy według liczby zgłosek, str. 188. środek wiersza czyli 
średniówka, str. 189. Koniec wiórsza czyli rym. str. 189. Wrotki, 
str. 192.

PISOWNIA.

Pisownia, str. 193. Podział pisowni, str. 194.

Rozdział pierwszy.

Pisanie głosek, str. 194. Samogłoski str. 194. Spółgłoski twar­
de. str. 197. Spółgłoski miękkie, str. 199. Spółgłoski miękkie w 
zakończeniu sposobu bezokolicznego. str. 201. Podwajanie spółgło­
sek. str. 201.

Rozdział drugi.

Pisanie szczególnych wyrazów, str. 202. Pisanie imion własnych 
cudzoziemskich, str. 203. Zwyczaj powszechny, str. 203. Dzielenie 
wyrazów i przenoszenie ich z jednego wiórsza na drugi. str. 204. 
Skrócenia w piśmie najużywaósze. str. 205,

Biblioteka Cyfrowa UJK 
http://dlibra.ujk.edu.pl



X

Rozdział trzeci.

Oznaczanie głoskami początku mowy, znaczenia wyrazów lub 
uszanowania, str. 206. Głoski większe dla odróżnienia początku 
mowy i myśli. str. 206. Głoski większe dla uczynienia wyrażniej- 
szem znaczenia imion. str. 207. W iększe głoski początkowe jako 
oznaki uszanowania, str. 208.

Rozdział czwarty.

Znaki pisarskie, str. 208. Znaki związek zdań wskazujące, str. 
209. Przecinek (,) . str. 209. Średnik (;) . str. 211. Dwukropek (:). 
str. 212. Znaki zdania zamykające str. 213. Kropka czyli punkt ( .) . 
str. 213. Znak wykrzyknienia (!). str. 213. Znak pytania (?). str. 
214. Znaki przerwanie mowy oznaczające, str. 214. Łącznik (- albo O- 
str. 214. Pauza ( — ). str. 215. Znak opuszczonych głosek lub wy­
razów ( ............). str. 216. Nawias ( ( )  lub [] ). str. 216. Cudzy­
słów („). str. 217. Znaki rozmowy ( = ,  | | ). str. 217. Apostrof (’). 
str. 218. Ustęp. str. 218.
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WSTĘP.
c

/ I U rammatyka polska, jest nauką dobrego mówienia i pl­
ą s a n i a  polskim językiem.

2. Do mówienia i pisania używamy wyrazów. Wyrazy skła­
dają się z pewnych brzmień czyli głosów, a znaki tych brzmień 
g ło sk a m i  lub z łacińskiego li te ra m i nazywamy.

3. Język polski liczy 4-5 głosek, których zbiór od począt­
kowych jego liter abecad łem  nazywamy. Głoski te są :

A a , A a , B b , B ’b’, Cc, Ćć, C Z c z , D d , D Z d z , D Ź d ź ,
D Ż d ż , E e , E e , Ę e , Ff\ F ' f \  G g, H h , C llc h , l i ,  J jfe )  *). 
/i/e , L I, Ł ł ,  M m , M 'm \  N n , Ń ń , O o , Óó , P p , P 'p ',  B r ,  
R Z r z ,  S s , Ś ś ,  S Z s z , T t, Uu, W w , W ’w \  Y y ,  Z z ,  Ź ź ,  Ż ż .

4 . Głoski są dwojakie: sam og łosk i i sp ó łg ło sk i.
a) S a m o g ło ska m i  nazywają się te , które sam e, tojest bez 

pomocy innej głoski, wymówić można, np. a, e, u , y .
b) S p ó łg ło sk a m i  zowią się głoski tylko spoinie z jakąś samo­

głoską wymówić się dające, np. b{e), (e)f^ /e(a); a te są p o jed yn ­
cze, kiedy się jednym znakiem wyrażają, np, c , d, i z ło żo n e  
czyli d w ó jk i , kiedy ich dwie tworzy jedno brzmienie. Dwójek 
siedm liczymy: c h , c z , d z , d ź , d ż , r z , sz.

5. Kilka głosek połączonych z jedną samogłoską lub samo­
głoska sama, czyni zg ło skę  czyli sylabę, np. koń , s tó ł, iść, i , 
o,  u.  v

6 . Jedna lub więcej zgłosek tworzy wyraz, który według
liczby zgłosek jed n o zg ło sko w ym  (pan , chleb), dw u zg ło sko w ym  
(m a t-k a , sto-łefh), tró j zg ło sko w ym  (n a -p i-sa ć , p r z y -w o - ła ć )  
lub w ie lo zg ło skow ym  (roz-pa-m ie-ty-w ać) nazywamy.

’) Głoskę j  dla odróżnienia jój od i me jota a le je  nazywamy.
A
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CZĘŚCI MOWY.

7. W yrazy uważane pod względem ich postaci są: albo nie­
zmienne, a te toż samo zakończenie zawsze zachowują, np. od 
ojca, od siostry, od miasta; b lizko  siedzi, b lizko  stoi, blizko  
leży; żeby  przyjechał, żeby  przyjechała, żeby  dali; o ludzie! o 
ojcze! o cnoto!; albo według okoliczności ulegają różnej odmianie, 
Dp .  ojciec, o jca , ojcem , o jców , o jcam i; m atce , m a tko m ; p is zę , 
p is ze sz , p isze , p is z ą ;  kocha łem , kochali, kocham y; tw a rd y , 
tw a rd s zy , n a jtw a rd s zy ;  s ła b y , słabego , s ła b s z y , s ła b s z y m , 
s ła b szy m i;  m ó j, m o je j, m o jem u; w as, w am , w a m i; nas, nam , 
nam i.

8 . W yrazy nie zmieniające swej postaci n ieodm iennem i, te 
zaś, które ją rozmaicie zmieniają odm iennem i nazywamy.

Tak odmienne jak i nieodmienne wyrazy, ze względu na 
ich znaczenie, dzielą się na cztery różne części, które szczegól- 
nemi nazwiskami oznaczamy. Nazwiska odmiennych części mo­
wy są: Im ię , Z a im ek , S ło w o , Im ie s łó w ; a nieodmiennych: P r z y -  
im ek , P rzy s łó w e k , S p ó jn ik  i W y k r zy k n ik .  J te s t więc ośm części 
mowy: z tych cztery są odmienne, a cztery nieodmienne.

Imię oznacza osobę, rzecz, liczbę lub przymiot, np. Bóg, 
p a n , ojciec; s tó ł ,  ła w k a , k r z e s ło ;  dw a , tr zy , p ięć , dw anaścio­
ro ; o k r ą g ły ,  c za r n a , w ysokie . Imię oznaczające osobę lub 
rzecz rzec zo w n ik iem , oznaczające liczbę lic zeb n ik iem , a to, które 
przymiot oznacza, p rzym io tn ik iem  nazywamy.

Imiona rzeczowne odpowiadają na pytanie k to?  co? przymiotne 
na pytanie ja k i?  ja k a ?  ja k ie ?  a liczbowe na pytanie ile? który?  
i t. d.

Z a i m e k  kładzie się, zamiast imienia czyli za imię, np. j a  
zamiast mojego im ienia, ty  zamiast twojego, on zamiast tego, o 
którym mówimy. Podobnie m y , w y ,  on i; ten , ta , to , zamiast 
imienia osoby lub rzeczy, którą wskazujemy.

S ł o w o  c z y l i  C z a s o w n i k  o z n a c z a  byt, s t a n  lu b  d z i a ł a n i e  osoby lub  
r z e c z y  w  p e w n y m  c z a s i e ,  i d la  t e g o  c z a s o w n i k i e m  j e  n a z w a n o ,  
n p .  jes tem , siedzę , s ie d z ia łe m ; c z y ta ł ,  c z y ta ła , p r z e c zy ta s z .

I miesłów j es t  wyraz ze słowa urobiony ,  podobnie j a k i  ono byt, 
stan lub działanie wyrażający, a przytem jak imię odmieniający się, 
np . będący, ch o d zą cy , chodzącą , chodzącego, chodzącem u; z a ­
w o ła n y , za w o ła n i;  z b i ty , zb ic i;  o s iw ia ły , o s iw ia ła , o siw ia łe ;  
u b ieg ły , u b ieg ła , u b ieg łe ; ugodzony, ugodzona , ugodzone.

P r z y i m e k  k ł a d z i e  s i ę  p r z y  i m i e n i u  d la  o z n a c z e n i a  j a k i e g o ś
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GŁOSKI. 3

wzglądu, którego przez same imienia odmianę wyrazić nie można, 
up. na  stole, w  stole, p r z y  sto le; z a  k s i ą ż k ę p rze d  książkę, 
nad  książką, pod  książką.

P r z y s ł ó w e k  k ł a d z i e  s i ę  p r z y  s ł o w i e  d la  o z n a c z e n i a  o k o l i c z n o ­
ś c i ,  k t ó r y c h  p r z e z  s a m e  s ł o w a  odmianę w y r a z i ć  n i e  m o ż n a ,  n p .  
pięknie  p i s z e s z ,  pięknie  m ó w i ,  pięknie  g r a ,  p iękn ie  r y s u j e ;  
rano  w s t a j e ,  rano  b u d z i ,  rano  c z y t a .  1

Spójnik jest wyraz łączący czyli spajający dwa lub więcej 
zdań. I tak dwa zdania: O jciec siedzi. Ojciec c z y ta ,  za po­
mocą spójnika i , spoimy czyli złączymy m ów iąc: Ojciec siedzi i  
czyta. B r a t  le ży . B r a t  nie spi. Brat leży, ale  nie spi.

W y k r z y k n i k  o d  g ł o ś n i e j s z e g o  w y m a w i a n i a  t a k  n a z w a n y ,  w y r a ż a  
j a k i e ś  u c z u c i e  np. o! oho! h e j!  n ie s te ty !

10. Wyrazy mogą być
1) N ie z ło żo n e ,  tojest takie, które się z kilku wyrazów nie skła­

dają, np. m ia sto , m iód , p ły n ą ć ,  k tóry.
2 )  Z ło żo n e ,  k t ó r e  s i ę  z k i l k u  w y r a z ó w  s k ł a d a j ą ,  np. p r z e d ­

m ieście, m io d o -p łyn n y , k tó r y k o lw ie k , ją ć ,  Z ją ć ,  ro z ją ć .
3 )  P ierw o tne , k t ó r e  o d  i n n y c h  n i e  p o c h o d z ą ,  n p .  ojciec, ro la , 

w ó ł.
4) P ochodne , które od innych wyrazów pochodzą, np. p a n , 

p a ń sk i;  o jc iec , o jc z y zn a ; ro la , ro ln ik ; w ó ł, w o ło icy ;  
za c z ą ć , za c zyn a ć .

5) Sw ojsk ie , czyli właściwie polskie, np. Itról, św ieczn ik , B og­
d a n , p o tw ie rd z ić

6) C udzoziem skie , tojest z cudzoziemskiego języka do polskiego 
przybrane, np. m onarcha  (z g rec.), lich ta rz  (z niemieck ), 
aprobow ać  (z łacińsk.).

'0 P rze s ta r z a łe  czyli takie, których niegdyś używano, ale je 
teraz całkiem zarzucono, np. z a  się (zaś), lepak  (zaś), ją -  
tre io’ (j)ratowra), sw ak  (szwagier).

ROZDZIAŁ PIERWSZY.
O GŁOSKACH.

11. Spółgłoski i samogłoski w odmianie wyrazów polskich 
szczególnej ulegają zmianie, bo się często jedne na drugie prze­
kształcają. Ta atoli między niemi zachodzi różnica, że spółgłoski ’
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4 SPÓŁGŁOSKI TWARDE I MIĘKKIE.

tylko się zmieniają, ale nigdy w wyrazie nie giną, np. bra t, 
bracie; pociecha, pociesze; d a ć , dm ę (bo w gdosce a  było m 
ukryte); samogłoski zaś często z niego ustępują, np. łe b ,  łb a ;  
bez, b zu . Aby więc dokładnie pojąć odmiany wyrazów polskich, 
trzeba wprzód poznać zachodzący między głoskami związek i 
zmiany jakim ulegają.

I. O SPÓŁGŁOSKACH.

Podział spółgłosek na twarde i miękkie.

12. W  języku polskim odróżniamy dwojakie spółgłosek brzmie­
nie, tojest twarde i miękkie. Czynimy to dla tego, iż taż sama 
spółgłoska bądź na początku, bądź na końcu wyrazu twardo lub 
miękko wymówiona zmienia jego znaczenie, np.

na  począ tku  mara, m ’ara, mały, m’ały, mech, m’ech, pęknie, 
p ’ęknie, pasek, p ’asek. 

n a  końcu:  zapał, zapal; len, leń; dzwon, dzwoń; pas, paś; 
nos, noś; wóz, wóź.

13. Według tego dwojakiego brzmienia spółgłosek dzielimy je 
na tw a rd e  i m iękkie. Miękkie, gdy stoją przed inną spółgłoską 
lub na końcu wyrazu, dla odróżnienia ich od twardych, oznaczamy 
kreską, którą zn a k iem  m iękczen ia  nazywamy, np. p ieśń , św ia t , 
śm ierć, ćw ierć, pań , icieś, ka rp ', ło ś , m archew ', iść, leźć.

14. Ze względu na twarde i miękkie spółgłoski odróżniamy w 
języku polskim brzmienie samogłosek i , y , z których pierwszą 
c ien k ą , drugą zaś grubą  nazywamy, np. b i ł , b y ł;  sin i, s y n y ; 
w ić, w yć.

15. Ponieważ i  jest cienką samogłoską, każda zatem spółgłoska 
miękka na nie spływająca traci swój znak miękczenia dla tego, iż 
łącząc się. z cienkiem i ,  koniecznie miękko wymawiać się musi, 
a więc niepotrzebny jest znak o jej miękczeniu ostrzegający, np.

wić, kadź, koń, pierś, maź, 
wici, kadzi, koni, piersi, mazi.

16. Głoski g , k , lubo się tylko z cienkiem i  łączą, np. ubo- 
' g i, drogi, m ia łk i ,  n i  z  k i, a na y  spływać nie mogą, są jednak

twarde. Nadto głoski te w języku polskim nigdy się nie łączą 
bezpośrednio z samogłoską e, ale je zawsze i poprzedza, np. ubo­
g ie , ogień, bagien, okien, w łó k ien , w ysokie.

17. Ta własność samogłoski i, że na nię tylko miękkie spół­
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ZMIANA SPÓŁGŁOSEK. 5

głoski spływają, była powodem, że jej użyto za znak miękczenia 
głosek w środku wyrazu, ale tylko przed samogłoską, np. k u ź n ia , 
bieda, w iosna , p ia te li, ka n ia , m ia ra ;  bo przed spółgłoską lub 
na końcu położona zmieniłaby jego znaczenie. I tak:

co innego znaczy: kiść, kość, rość.
a  co innego: kisić, kosić, rosić.

Podobnież co innego znaczy: garb, nic, nos, raz
garb’, nić, noś, raź
garbi, nici, nosi, razi.

18. Ponieważ i  stojące przed samogłoską w wyrazach jest tylko 
znakiem miękczenia poprzedzającej spółgłoski, nie ma zatem w języku 
polskim d w u g ło se k , tojest z połączenia dwóch samogłosek pow­
stającego brzmienia; albowiem w polszczyznie i prócz i  stojącego 
przed samogłoskami jako znak miękczenia, nigdy dwie inne samo­
głoski nie zlewają się w jedno brzmienie; wyjąwszy wyraz m iau­
czy i cudzoziemskie, np. A u g u s t,  E u ro p a , i t. p.

19. Głoska i  jest samogłoską gdy sama stoi lub z jaką spół­
głoską przed nią lub po niej stojącą czyni zgłoskę, np. i-m a , i-de, 
in -ny , n i-g d y , m i- ły ,  p i-w o.

20. T a k  w i ę c  g ł o s k a  i  w  p i s o w n i  p o l s k i e j  d w o j a k o  s i ę  u ż y w a : j a k o  
z n a k  m i ę k c z e n i a ,  a w t e d y  i n n a  j a k a ś  s a m o g ł o s k a  p o  n i e j  n a s t ę p u j e ,  
n p .  m ia ł , m ierny , m iód , m ie d zy , k a n ia , konie, n o w iu ;  j a k o  
s a m o g ł o s k a ,  a  w t e d y  s a m a  c z y n i  z g ł o s k ę  ( 5 )  lu b  s i ę  ł ą c z y  z  j a k ą ś  
s p ó ł g ł o s k ą ,  n p .  j a  i  ty , ta - i, m i, m o-i, lin , d n i, id ź ,  im.

Zmiana spółgłosek przez miękczenie.
21. Tak twarde jak i miękkie spółgłoski ze względu na na­

rzędzia mowne, któremi je urabiamy,' dzielą się na: w argow e , 
językow e  i podniebienne.

22. Spółgłoski twarde, gdy się miękezą, zamieniają się na 
miękkie tegoż samego co i ony narzędzia mownego. Zamieniają 
się więc wargowe na wargowe, językowe na językowe, a podnie­
bienne na podniebienne. Są zaś:

Wargowe: tw arde :  b ,  f ,  m, p, w.
miękkie: b \  f  ,m  , p ' ,w ' .

Języko w e ,  twarde: d , ł ,  n , r ,  s , t, z .
miękkie: d ź , l ,  ń , r z ,  ś, ć, ź .

P odniebienne: twarde: g , k , ch, h.

miękkie: d ż , d z , ż , c, c z , s z , ż ,  z', (je).
1*
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6 ZMTANA SPÓŁGŁOSEK POI>NIF1łlENNYCH.

Głoski podniebienne miękkie nigdy się nie łącz?! 1 cienkiem i ,  
ale z a w s z e  na y  spływają, np. ubodzy, boży, pracy, t ł u s z c z y ,  
suszy

23. Podniebienne twarde g, k  i h  mają po dwie, a eh  ma 
trzy odpowiadające sobie głoski miękkie, na które się zamienia. 
Jakoż zamienia s ię :

. j dz: w odmianie imion, np. noga, nodze; droga, drodze;
I waga, w adze; w sposobić bezokolicznym słów, np.
i mógł, m ó d z ; legł, ledz; biegł, biedź.
\  ź :  w odmianie słów przed e , np. mogę, możesz, może,

g  na /  możemy ; strzyżesz, strzyże; w urabianiu jednego
wyrazu z drugiego, np. noga, nóżka, waga, ważka; 
trwoga, trwożny; ostroga, ostrożny; dług, dłużny; 
w stopniowaniu przymiotników, np. ubogi, uboższy; 
drogi, droższy; długi, dłuższy, 

c : w odmianie rzeczowników i przymiotników, np. ręka, 
ręce ; męka, męce; łaska, łasce; nizki, nizcy; prę­
dki, prędcy; w sposobie bezokolicznym słów, np. 
tłukł, tłuc; piekł, piec; siekł, siec. 

k  na \  cz: w odmianie słów przed samogłoską e lub o, np. tłukę.
tłuczesz, tłucze, tłuczony; piekę, pieczesz, piecze, 
pieczony; siekę, sieczesz, sieczony; w urabianiu 
jednego wyrazu z drugiego, Dp. wiek, w ieczny; ręka, 
ręcznik, ręczniczek; m ą(ka), czka. 

sz: ilekroć się miękczy przed e  lub jakąś spółgłoską, np.
pociecha, pociesze; mucha, musze, muszka; duch, 
duszny; strach, straszny, 

ś: kiedy w odmianie wyrazu ma spłynąć na cienką sa­
mogłoskę i  (11), a wtedy odstępuje od ogólnej mięk- 
czenia zasady, bo, lubo jest podniebienna, jednakże 
nie na podniebienną miękką zamienia się, ałe ńa ję ­
zykowe ś (22), np. stelmach, stelmasi (15); mnich, 
m nisi; płochy, płosi. Toż samo dzieje się z jej po­
winowatą miękką sz, bo i ta się przed i  na ś za­
mienia, np. starszy, starsi; śmielszy, śmielsi; kontusz, 
kontusik; kapelusz, kapelusik, 

ź : w stopniowaniu przymiotników przed szy , np. lichy, 
liższy ; suchy, suiszy.
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GŁOSKI SYC7.4CE I ICH ZAMIANA. 1

[ i :  w odmianie rzeczowników przed e , np, Sapieha, Sa-
h na p iele; braha (wywar gorzałczany) b ra le , stad pod-

) braźyć (t. j. podpić) sobie.
'  ź: w odmianie przymiotników przed i ,  np. błahy, błazi.

Głoski syczące i ich zamiana.
24. Sycza cem i,  ze względu na ich brzmienie, nazywamy 43 

następujących głosek: c, ć, c z ;  d x , d ź ,  d i ;  s, ś, s z ; z ,  ź ,  
i  i r z  z r  powstałe. Z tych kreską oznaczone tudzież r z ,  są ję­
zykowe miękkie (22), wszystkie zaś inne do podniebiennych mięk­
kich należą. ■,

25. Syczące głoski, ze względu na sposób ich wymawiania, 
tak są z sobą spowinowacone, ze tylko językowe przed językowemi 
(np. paść , w ieść, leźć ), a podniebienne przed podniebiennemi 
(up. p ła s z c z ,  n iszczę)  stać mogą. Dla tego też jeżeli z dwóch 
obok siebie stojących syczących głosek językowych, następująca 
w odmianie lub urabianiu słów na podniebienną przechodzi, to i 
poprzedzająca takiej zmianie uledz musi, np. obwieścić, obw ieszczę  
g n ie źd z ić , gn ieżdżę . Źle zatem niektórzy piszą niesczęśliw y, 
sc zy t  i t. p., bo tu cz  jest podniebienną, a więc i językowe s na 
podniebienne sz  zmienić się powinno; należy więc pisać n ie­
szczęśliw y , s z c z y t  i t. p.

26. 4) Syczące językowe miękkie c , d ź , ś } ź ,  w odmianie 
urabianiu czasowników jednych z drugich przed a , a y ę ,  o, za­
mieniają się na podniebienne miękkie (22):

c na c np. tracić, tracę, tracą, tracony,
d ź  na dz np. utw ierdzić, dzę, dzą, d.zony.
ś  na sz np. zaprosić, szę, sza, śzony.
ź  na ż  np. zagrozić, źę, zą , *zony.

I przeciwnie:
sz  na ś / zamienia się w odmianie przymiotników i zaimków przy- 

i miotnych.
z  na ź \  ilekroć ma spłynąć na cienkie i, y , np. starszy, starsi; nasz, 

\  nasi.
2) Podniebienne miękkie syczące c, d z ,  w urabianiu wyrazów 

zamieniają się na spowinowacone z niemi podniebienne miękkie (22). 
I tak zamienia się:
c na cz: np. chłopca, ch ło p czyk ; m iesiąc, m iesiączek, m ie- 
sięczny; św ieca, św ieczka ; p a lc (a ), p a lc z a s ty ; koniec, koń« 
czyć; gońca , gończy .
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8 CŁOSKI CHWILOWE I TRWAJACE

dz na z: np. k s ią d z , k się ży ; m osiądz, m osiężny, m osieżn ik ; 
p ien ią d z , p ien iążek .

27. Głoski s, z ,  w odmianie wyrazów stosuje swe brzmienie 
do twardego lub miękkiego brzmienia spółgłosek d , ł ,  n , t, które 
po nich następują, np. m a s ło , m aśle ; k rze s ło , krześle; sosna, 
sośnie; t łu s ty ,  t łu ś c i; g n ia zdo , g n ia źd zie  lub gn ieździe ; z j a z d , 
z je ź d z ić ;  t r z ą s ł ,  tr zę ś li;  g ryzn ę , g ry źn ie ;  radosny , rado ­
śn ie js z y ;  ja s n y , ja ś n ie j ,  ja ś n i;  m iasto , m ieście; w ió z ł ,  w ie ź li;  
p ro s ty , p rośc i; z ł y ,  ź l i .

28. Głoska r z  przed językowemi (22) i podniebiennem c traci 
swe"brzmienie syczące, np. o rze ł, o r ła ;  k a r z e ł ,  k a r la ;  k a n ­
c lerz , kanc lersk i; korzec, ko rca ; m a rzec , m arca

Spółgłoski chwilowe i trwające.
29. Ze względu na czas brzmienia spółgłosek, dzielimy je na 

chw ilowe  czyli takie, których brzmienie długo trwać nie może, 
jakiemi są b, b \  c, c z , p , p ' , t, g, k , i trw a ją ce , których 
brzmienie tąk długo trwać może, jak długo powietrze z płuc pę­
dzimy. Takiemi są: f, f \  h, ch , s, ś, w , w ’, r , r z ,  s z , z .

30. Dwie spółgłoski chwilowe nie mogą się w języku naszym 
łączyć z poprzedzającą samogłoską. Aby więc każdą z nich wy­
mówić można, głoskę e między nie wtrącamy, np. babka, babek, 
nie babk; chustka , chustek. I przeciwnie kilka spółgłosek trwa­
jących z pośrednią chwilową bez trudności na poprzedzającą samo­
głoskę spłynąć może dla tego, że trwająca głoska ułatwia wyma­

w ian ie  pośredniej chwilowej, np. sta ro stw o , starostw ; łg a rs tw o ,
łg a rs tw ; bogactw o, bogactw .

Miękczenie twardych spółgłosek.

31. Twarde spółgłoski miękczą się:
1) ilekroć w odmianie wyrazu przed i  staną, np. hardy , 

ha rd z i; bogaty, bogaci; o ty ły , o tyli; bosy, bosi; ubogi, ubo­
d z y ; n iz k i, n iz c y .

2) Przed e, gdy je bądź samo, bądź z innemi głoskami, ja- 
koto: esz, em y, ecie, złączone, jako końcową wyrazu odmianę 
przybieramy, także: przed ej gdy je w wyraz wtrącamy (48 b)-, 
np. naród , narodzie; s tó ł, stole; m ą ka , mace; noga, nodze; 
m ucha , m u sze ; m ogę , m o że sz , m oże; s tr z y g ę , s trzy że sz ;  siekę,
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sieczesz , siecze, sieczem y; p ra co io ity , p racow ic ie ; p id ^b ę^X  
piękn ie jszy ; ostry , o strze jszy; śm ia ło , śm ielej. '  N ł

Ale do przymiotników bądź samo, bądź z innemi 0. 
dane e, jak o to : ego, emu, em, także w odmianie rzeczo 
z m  jest połączone; nadto zgłoski em, eś, z jakiemikolw 
lub słowami związane; nakoniec gdy e przed zakoń 1 
śm y, &kie  wtrącamy, nie miękczy poprzedzającej twar' 
np. dobre, dobrego, dobremu; wesołe, wesołego, wes, 
dworem , kołem , rodem , p iętrem , w iadrem , wesołe 
stadem  wziął; m ajątekeś  stracił; laseście przedali;

3) Niekiedy przed temże e, gdy je dla złagodzenia” zbiegu 
spółgłosek lub dla wskazania zmiany znaczenia wyrazu między spół­
głoski wtrącamy, np. s tu d n ia , studzien ; tru m n a , trum ien; p łó ­
tno , p łó c ien ; sosna, sosien; brać , bierać; p ra ć , p ierać .

4-) W  urabianiu wyrazów przed pewnemi zakończeniami, np. 
ju k i ,  ju c z n y ;  trw oga , tr w o ż n y ; droga, d ro ży n a ; kożuch, 
kożuszek; ła ń c u c h , ła ń cu szek ; b a rk i, barczysty .

5) Spółgłoski językowe ł ,  w, miękczą się przed syczącemi, np. 
tr w a ły ,  trw a lszy ;  ukochany, ukochańszy; p a n , p a ń sk i;  go­
niec, gońca; w ien iec , w ieńca.

32. Jeżeli z wyrazu usuwa się powód dla którego głoska 
zmiękczoną została, natenczas głoska ta na twardą przechodzi, np. 
cnota , cnocie , cnotą; ra d a , ra d z ie , ra d ą .

Spółgłoski słąjbe i mocne.

33. Spółgłoski dzielimy jeszcze na słabe i mocne d la teg o , 
że, lubo tak jedne jak i drugie tem samem narzędziem mownem 
urabiamy, słabe inaczej brzmią na końcu zgłoski lub wyrazu, bo 
tak, jak odpowiadające im mocne, a inaczej gdy spływają na na­
stępującą samogłoskę, np. w ódka  [w ólka); ła w k a  (ła jka );  d rw a , 
drew  (dref); łeb  (łe p ,)  łb a ; ród (ró t), rodu; w ą ż  fw ą sz ), 
i  ceza; m iedź (mieć) , m iedzi; drag (d rak), d raga .

34. Następujące głoski twarde z odpowiadającemi im mięk- 
kicmi są:

słabe: b, d , g , w> z? r z  ̂ gZ}

mocne: p ,  t ,  k , f , s, s z } c, c z , ch.
35. Głoski l, ł ,  w , m ’, n , ń , r , r z ,  tak ze słabemi jak 

l mocnemi spółgłoskami łatwo łączyć się mogą, i dla teg o ja p ły n -

SPÓŁGŁOSKI SŁABE I MOCNE.
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nem i !ub n iezm iennym i nazywamy, np. bra t, p rą d , grad , kret, 
gnó j, k n u j, b rzeg , przed  i t. p.

36. Dwie spółgłoski obok siebie stojące albo obie są słabe, 
albo obie mocne. I tak:

Słabe są :  wbić, dwa, dzwon, zgoda, wgnieść, dźwięk.
Mocne: ptak, staw, spód, ckni,.dreszcz, ciskać.

37. Spółgłoska słaba obok mocnej stojąca zawsze się mocno 
wymawia,, i dla tego też niekiedy w piśmie postać jej zmieniamy, 
np. ścierać  za zc icrać .

P rzykłady . Słabe przed mocnemi: wpasć(fpaść), w skoczyć(fskocz.), 
z tobą  (stobą), różdżka, (rószczka), w trą c ić (ftrącić), spodku  (spotku), 
cd-pisać (otpisać).

Słabe po mocnych: tw ój (tfój), k w ia t  (kfiat), chwała  (chfała), sw a­
tać  (sfatać), cw ał (cfał), czworo (czforo).

38. Przyimek z  w wyrazach złożonych przed mocnemi spół­
głoskami, oprócz c, c z , s, ś, s z ,  i w brzmieniu i w piśmie na 
s, a przed c na ś  zamieniamy, np. skąd , stad , skup ić , spy tać  
sic, ściąć, ściągnąć

39. Przed mocnemi głoskami, c, c z , s, ś , s z , przyimek z  
wmale się nie zmienia np. zc e d z ić  (zcedzić), zc ze rn ieć  (szczer- 
nieć), zsyp a ć  (ssypać), zs in ieć  (ssinieć), z s z y ć  (sszyć).

O spółgłosce j(e).
40. Spółgłoska j(e) ze wszystkich spółgłosek jest najmiększa 

i najpełniejsza. Brzmienie jej spowinowacone jest z brzmieniem 
cienkiej samogłoski i ,  dla tego też częstokroć jedna zlewa się 
w drugą i pozornie znika

41. Spółgłoska j(e)  służy często:
a) Do połączenia przykrego dla naszych uszu zbiegu dwóch 

samogłosek, a wtedy, jeżeli na początku wyrazu zetknie się z cien- 
kiem i ,  to się w nię zlewa. I tak zamiast kochaą  mówimy ko­
chają; lee, leje; bie, bije; ssyę, szy je ;  zamiast póiść , pójść; 
za iść , za jść ; p rzy iść , p rzy jść .

Ale kiedy na końcu wyrazu względne zgłoski za pomocą j(e) z nim 
wiążemy (74, 6), natenczas z samogłoską i  stykające sięy(e) opu­
szczamy, bo, zlewając w nie tę samogłoskę, zniszczylibyśmy cechę 
wrzględu przez nie wyrażonego, "np. stoję, stoisz nie stojsz  lub stojisz, 
sto i nie s to ji lub stoj, bo to inny w z g lą d  oznacza; stroję, stroisz, 

stroi; A ng lija , A n g lii nie A n g lij lub A n g liji.

10 O SPÓŁGŁOSCE j.
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SAMOGŁOSKI- U

b) Do złagodzenia zbiegu kilku spółgłosek, a wtedy za pośre­
dnictwem samogłoski e łączymy ją z poprzedzającą spółgłoską, np. 
europejski za europshi; a lpejski za alpski; p ię k n y , p iękn iejszy  
za p iekń szy ; p rze zo rn y , p rzezo rn ie jszy  za p rze zo rń szy .

Podobnie czynimy w słowach z iść  złożonych, bo i tu przybrane 
j(e), w które samogłoska i  spłynęła z przyimkami na spółgłoski za- 
kończonemi za pomocą e wiążemy. Jakoż mówimy za odiść, odejść; 
obiść, obejść; roziść, rozejść; wiść, wejść.

c) Do oznaczenia niektórych odmian, np. sta le , s ta łe j; p ię ­
knie, p iękn ie j; rw ie, rw ie j; kocha, kochaj. '

42. Ostatnią spółgłoskę we wszystkich wyrazach odmiennych, 
bądź na końcu stojącą czyli odkrytą, bądź jaką samogłoską zasło- 
nioną, p rzyb iera ją cą  nazywamy dla tego, iż ona w przetwarzaniu 
ich lub odmianie przybiera nowe zgłoski, i według ich własności, 
albo w wyrazie pozostaje, albo się na inną zamienia.

P rz y k ła d y .

paw, wóz, trud, myd?of dobry, nauczyć,
pana, wozu, trudu, myd/a, dobrego, nauczę,
panicz, wozowy, trudny, mydZany, dobroć, nauczyciel,
pański, wozić, trudność,mydźarz, dobrotliwy, nauczycielka, 
panować, wożenie, trudnić, mydfiny, dobrotliwość, nauczycieZski.

II. O SAMOGŁOSKACH.

4-3. Samogłoski służą do połączenia spółgłosek, dla utworzenia 
z nich wyrazu; są więc one tylko cząstką pomocną: dla tego w 
w wyrazach często je opuszczamy lub przybieramy; w niezlożonych 
nigdy dwóch obok siebie nie kładziemy, ale je spółgłoską j  prze­
dzielamy ; nie wiele wyrazów od nich zaczynamy; i nakoniec często 
jedne na drugie w piśmie, a najczęściej w mowie zamieniamy, np. 
p ies , p s a ;  lew , lw a ; lu d źm i, końm i; m a tk i , m a tek ; p a n n y , 
p a n ien ; gry, g ie r ; tk a ć , u ty k a ć ;  u rw ać , u r y w a ć ; w ić, w ije ;  
s z y ć , s z y ję ;  kochać, ko ch a ją ; chm ura, ch m a ra , ka żd y , 
k a żd y , t łu m a c z , tło m a cz  i  t. p.

44. Samogłoski a , a , ę, o i ó ściśnione tak w odmianie jak 
1 urabianiu wyrazów często jedne na drugie zamieniają się; e 
otwarte w jednych wyrazach wyrzucamy, w drugich przybieramy,
scisnione zaś c i o na otwarte zamieniamy,.
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Zamiana samogłosek A , O, Ó, miedzy dwiema miękkiemi 
spółgłoskami.

45. Jeżeli samogłoski a , o, o, przez odmianę wyrazu słaną mie­
dzy dwiema miękkiemi spółgłoskami, lub od następującej miękkiej 
spółgłoską chwilową (20) są przed iielone, natenczas zamieniają się 
na e; wracają się zaś, skoro przyczyna miękczenia usuniętą została, np. 
b ia ły , bieli; la s , lesie, lasem; m iasto , m ieście; sąsiad , sapie- 
dzie; k w ia t, kw iecie; w ia ra , w ierze; c ia ło , ciele; z ja z d ,  z je ­
ź d z ić  (22 i 27); n iew ia sta , niewieście (22 i 27); m ia ł ,  m ieli; 
w id z ia ł , w id z ie li;  śm ia ło , śm iele; g o d zo n y , g odzen i; lic zo n y , 
u czen i; p roszony , p roszen i; kośció ł, kościele; p o p ió ł, popiele; 
w ió z ł , w ie ź li  (27); n ió s ł, n ieś li (27) ; j a d ł ,  je d l i  (29) w ió d ł, 
w ie d li; w ló k ł , w le k li  (29); g n ió tł, g n ie tli (29)

46. To prawidło lubo dosyć powszechne, nie jes t jednak ogólne, bo 
nie tylko teraz w wielu wyrazach głosek a , o, dla uniknienia dwuzna­
czności, na e nie zamieniamy, chociaż je  dawniej zamieniano, kiedy pi­
sano i mówiono na sienie, (sianie), ścienie (ścianie), biesiadzie (bie­
siadzie), rozbierze (rozbiorze), w m iedzie , (m iodzie), żenie (żonie) 
i t .  p. ale nawet statecznie głoskę a  zatrzymujemy: 1) W narzędniku
1. m. np. uczniam i, ziem iam i, p o la m i. 2) W rzeczownikach na ana, 
ano, i słownych na anie, np. pian ie , sianie, pobielanie. 3) W  liczbie 
.mnogiej przymiotników i imiesłowów z końcówką i, np. rum ian i, m a ­
ś lan i, rozlani, rozsiani. 4) W  osobie trzeciej f. m. czasu przeszłego 
słów pierwszej odmiany, tudzież w 1. mn, jednozgłoskowych na ać  do 
odmiany czwartój należących, np. rozpraw iali, zagan ia li, la li, picdi, 
sialiśm y.

E  ściśnione i otwarte.
47. Samogłoska e pochyla sic i ma ściśnione brzmienie:
1) Kiedy stojące po niej spółgłoski b, d ź , g , j ,  r , r z , bądź 

same, bądź z następującemi po sobie spółgłoskami, na niej s ię■ 
opierają, np. chlèb, p o grzeb , ś le d ź , m ie d ź , brzeg , śnieg, olèj, 
k le j, za w ie j , ko lej, lep iej, lż e j, sèr, skivièr, ster, ż e r , boha­
ter, p a c ie r z , k o łn ie rz , w iecierz?  zm ie rzch , w iersz .

Mają e otwarte: łeb, bieg, ber (gatunek prosa podłego), koper, w i­
cher, kierz, Zg ierz  (miasto nad Bzurą) i cud zo z iem sk ie  na er np. spa ­
cer, kaw aler: oprócz im biér, papier, które je  pochylają.

2) Następujące lubo się kończą na inne' głoski mają e ściśnione: 
B rześć , biés, chlew , chm iel, gniéio, g rzech , je ż ,  m lecz , N ie ­
św ież , p a p ie ż , pow iew , sieć, śm iech , śp iew , Św iercz, trzm ie l, 
w yziew .

12 SAMOGŁOSKI 3, O, Ó.
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SAMOGŁOSKI <? I  O . 13

W pływ samogłoski E  na stojące przed nią spółgłoski.
4-8. Samogłoska e szczególniej zasługuje na uwagę w odmianie 

rzeczowników polskich, bo: albo ją z nich wyrzucamy, albo przed 
przybierającą spółgłoską (42) w wyrazy wtrącamy, albo na końcu 
z nią wiążemy. —  Dla tego też głoska ta trojako wpływa na 
zmianę wyrazów. Kiedy ją bowiem z nich wyrzucamy, natenczas 
stojąca przed nią spółgłoska miękka na twardą się zam ienia, np. 
d zień , d n ia ; m ędrzec, m ędrca; kup iec , ku p ca ; k a r z e ł ,  k a r ła ;  
k o c ie ł , k o tła ;  k o z ie ł , k o z ła ;  kw iec ień , kw ie tn ia ; stop ień , 
s topn ia ;  wtrącając zaś e przed przybierającą spółgłoską lub je 
z nią wiążąc, jedne spółgłoski przed niem miękczymy, drugie nie­
zmienione zostawiamy, np. s tu d n ia , s tu d z ie n ;  kro sn a , krosien; 
p a n n a , p a n ien ; w anna , w a n ien ; p a łk a ,  p a łe k ;  m a tka , m a­
tek ; ła w k a , ła w e k ;  w ó ł , w ole; b ra t, bracie; dom , dom em; 
b y łfem j, biył(eś).

Ale w przymiotnikach przed s zy  wtrącone e(j), tudzież w koń­
cu przysłówków przydane (41, b, c), zawsze miękczy poprzedza­
jącą spółgłoskę, np. ś w ia t ł y , ś w ia t le js z y ; o s try , o s trze jszy ;  
śm ia ło , śm ie le j; hardo , h a rd z ie j;  ostro , ostrze j.

O ściśnione i otwarte.
49. Samogłoska o ma zwykle brzmienie ściśnione i kreskuje śię:
a) Gdy, stojąca po niej spółgłoska słaba (34), płynna l, ł ,  r , 

(35) lub najmiększe j(&) kończąc wyraz, na nie spływa, np. bób, 
y łó d , w ód ; g łó g , nóg; r ó w , p a ró w , k ró w ; w ó z , Icóz; nóż, 
stróż; m ó rz; m ó d z ; s tró j, bój, ró j, stó j.

b) Gdy ma po sobie spółgłoskę słabą z płynną r, np. bóbr, 
dóbr.

c) Gdy ma po sobie jakąbądź spółgłoskę z płynną ł ,  np. m ó g ł, 
w ió d ł, n ió s ł, w ió z ł ,  m ó k ł, g n ió t ł ,  p ló tł .

Od powyższych prawideł odstępują, i mają o otwarte, chociaż 
na nie spływają głoski pochylające: dob, dzięcioł, gruczoł, k w i­
czoł, m ozol, pachoł, sokoł, żyw ioł, gąsior, ja w o r, jez io r , kaczor, 
por, sikor, sobol, p iskorz, węgorz, i obce na or, np. aktor, re­
kto r, fa w o r.

50. Jeżeli spółgłoska pochylająca poprzednie o odłącza się od 
niego przez spłynienie na następującą po niej samogłoskę przybraną , 
natenczas o odzyskuje brzmienie otwarte, np. n ó ż, noża ; s tó ł ,
s to łu . i.
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u SAMOGŁOSKI ą, ę.

Tylko wimionach chór, chróst, drób, Jakób , kró l, mól, mózg, 
ogół, podróż, róż, stróż, szrót, szczegół, tchórz, w ójt, żółć, żółw'; 
głoska o ma zawsze brzmienie ściśnione.

Zamiana A  na Ę  i  odwrotnie.

51. Samogłoska ą  zamienia się na e:
1) W ostatniej zgłosce rzeczowników, kiedy urabiając z nich 

imiona przymiotne dodajemy ny  lub y , przed którem podniebienne 
twarde na miękkie, a syczące podniebienne miękkie c, d z  (22), 
na spowinowacone z niemi podniebienne miękkie c z , ż , zamieniamy, 
np. k s ią d z , k s ię ży ;  m osiądz , m o s ię żn y , m iesiąc, m ie s ięc zn y ; 
za c ią g , z a c ię ż n y ; łą g ,  łę ż n y  (leśny); za ją c , za ję c zy . Ale 
tys iąc  ma ty s ią c zn y .

2) W  przymiotnikach dwuzgłoskowych przed zgłoską sz y ,  np. 
ską p y , s kęp s z y ; m ą d ry , m ę d rszy ; w a zk i, w ę ż s z y ;  ra c zy ,  
ret s z y ;  także gorący , gorętszy .

3) W  odmianie lub urabianiu wyrazów, kiedy spółgłoska opie­
rająca się na a ,  spływa na przybraną samogłoskę, np. rza d , 
rzęd u ; go.łąb’, g o łęb ia , go łębnik] g łą b ’, g łę b i;  g a łą ź ,  g a łę z i;  
zą b , zę b a ty ;  u rzą d , urzędow y, u rzę d o w a ć ; w zg lą d , u w zg lę ­
dn ić ; trą d , tręd o w a ty ; dąb, dębu, dębow y; b łą d , b łę d u ;  
sw ad, sw ęd u ; okrąg , okręgu; k s ią d z , k sięd za ; ż o łą d ź , żo ­
łę d z i;  g a łą ź ,  g a łę z i;  w ą ż , w ęża .

Zatrzymują ą: głąb, ląd, p rą d , przegląd, przesąd, rząd  (wła­
dza), sąd, trąd, wielbłąd /  ciąg ze złożónemi, drąg, dziwoląg, 
posąg, p strąg , siąg, szeląg, wasąg, zim óląg, m osiądz, p ieniądz, 
w iąz, G rudziąż  (miasto), Odrowąż (herb)." Także d ia k a , m aki, 
i t. d. p ą k  (na drzewie) p ąkiem , dla odróżnienia od męlci, pękiem .

52. Samogłoska ę zamienia się na a-.
1) Kiedy przez odmianę wyrazu jedna lub kilką spółgłosek na 

niej się wesprze, np. gęba , g ą b ; o tręby, o trą b ; ku rczę ta , 
k u rc z ą t;  c ielęta , cieląt.; m ięso, m ia s; będzie, b ą d ź ; siędzie , 
s ią d ź ;  za p rzę że , z a p r z ą ż ;  tędy , s ta d ; ręka, rak .

Następujące rzeczowniki nie zmieniają głoski ę, bo się mówi: 
klęsk, m ęk, nędz, pęt, p ięt, ponęt, potęg, tęg (tęsknot), tęcz, zięb.

2) Gdy urabiając z rzeczowników inne imiona przez dodanie 
zakończenia ha , głoski miękkie ć, ś  przed k  na twarde zamieniamy,
np. nieczęć, p iec zą tka ; p ię ć , p ią tk a ;  g e j, gąska .
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RZECZOWNIKI. 45

R O Z D Z I A Ł  DROGI .
RZECZOWNIKI.

5 3 .  R z e c z o w n i k a m i  n a z y w a m y  imiona oznaczające osoby, 
z w i e r z ę t a  lub rzeczy, np. ojciec, m a tk a , dziec ię; koń , k a c zk a , 
kie łb '; dom, la ska , pióro.

Rzeczowniki ze względu na ich znaczenie mają rozmaite na­
zwiska. I tak:

1) Ż yw otne  znaczą rzeczy żyjące. Z tych oznaczające osoby, 
np. p a n , uczeń , m a tk a , — osobowem i, gdy zaś zwierzęta ozna­
czają, np. koń, p ta k , k a r p p a j ą k , —- zw ierzecem i nazywamy.

2) N ieżyw o tne  wyrażają rzeczy nieżyjące, np. s tó ł ,  ła w a , 
k rze s ło , pole.

Pytając się o osoby, używamy pytania kto?  a o zwierzęta i 
rzeczy co? np. K to  idzie? O jciec , s io s tra , dziecko. Co tam 
stoi? K o ń , ow ca, ciele; s tó ł, ła w k a , k rze s ło .

3 )  Z m ysło w e  oznaczają rzeczy pod zmysły podpadające, np. 
p a n , dom , koń, pióro.

4*) U m ysłow e  przedstawiają rzeczy, których zmysłami ogar­
nąć nie możemy, ale je tylko umysłem pojmujemy, np. B óg , dusza , 
pojecie, czas.

5 )  W ła sn e  czyli szczeg ó ln e , a te jedną rzecz szczególną 
oznaczają, np. K ochanow ski, P o zn a ń , P o lska , W is ła , G opło

6) P ospo lite  czyli ogódne wskazują wiele rzeczy jednego ga­
tunku, np. czło w iek , m iasto , k ra j, rzeka , je z io ro .

7) Zbiorowe  przedstawiają zbiór wielu rzeczy pojedynczych 
jednego gatunku, np. naród  (zbiór wielu ludzi jednej mowy), p u łk ,  
grom ada, trzo d a  (zbiór bydląt), stado; ż y to , p szen ica , że la zo , 
m iedź, o łó w '.

8) P rzym io to w em i  nazywamy imiona rzeczowne z przymiotni­
ków urobione, np. z m ę żn y , m eztw o ; n ie d b a ły , n iedbalstw o; 
tę sk n y , tęskno ta ; cn y , cno ta ; c ierp liw y , c i e r p l i w o ś ć ; s ta ry , 
starość.

9) Liczbow e  znaczą ilość rzeczy i odpowiadają na pytanie ile? 
a gdy sarnę liczbę wyrażają na pytanie co? np. I le  jest? Pięć, 
sześć, d z iesięć , tr zy d z ie śc i;  dw o je , tro je , c zw oro , pięcioro . 
Go to jest? dw ójka , tró jka , d ziesią tka .
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10) S ło w n e  są te, które urobiono z imiesłowów (9) na a n y ,
ony, ty ,  zakończonych, np. p isa n y , pisanie; u g o d zo n y , ugo­
dzen ie; w z jo ty , w zjecie.

11) Zdrobn ia łe  lub p ieszczo tliw e  oznaczają małość rzeczy 
łub pieszczenie, np. syn ek , kon ik , ksią żeczką , c h io p c z y n a , dzie ­
c in a , dziec ią tko .

12) Z g ru b ia łe , których używamy mówiąc o rzeczy z litością
lub odrazą, np. ch łopczysko , babsko , konisko.

Rodzaje rzeczowników.
54. Dwojaka płeć istot żyjących, szczególniej osób i zwierząt 

domowych, je s t powodem, że ją  w mowie albo przez różne imiona 
(np. m ąz, zona; ojciec, m a tka ; brat, siostra; koń) klacz; p ies. 
suka; wół, krow a), albo też przez odmienne tych samych imion 
zakończenia (np. pan, p a n i; s try j, stryjenka; stróż, stróżka; lis, 
liszka; ko t, kotka; p aw , paw ica; w ilk , w ilczyca), odróżniamy, 
i znaczące mężczyzn lub samców rzeczownikami męzkierni, zna­
czące zaś niewiasty lub samice zeńskiem i nazywamy.

55. I nieżywotne imiona (53, 2) lubo rzeczy przez nie ozna­
czone żadnej płci nie mają, jako tóż i żywotne zwierząt, w któ­
rych jej ściśle nie odróżniamy, ze względu na podobieństwo ich 
zakończeń z żywotnemi do męzkiego lub żeńskiego odnosimy ro­
dzaju, np. p a n , bocian, s tan ; wół, kw iczoł, stół; krow a, sowa, 
spraw a; paw ica , synogarlica , piw nica; ko tka , m yszka , ław ka; 
lew, cietrzew’, śpiew; chłopiec, głuszec, palec.

56. O imionach oznaczających istoty żyjące, w których dla ich
niedojrzałości żadnego względu na płeć nie mamy, np. dziecię, j a ­
gnię, szczenię, gąsię, kurczę; dzieciątko, ja g n ią tk o , szczeniątko, 
kurczątko , mówimy, iż są n ijakiego , tojest ni męzkiego, ni żeń­
skiego rodzaju.

1 rzeczowniki nieżywotne z podobnemi zakończeniami do ro­
dzaju nijakiego odnosimy, np. strzem ię, ciemię; p iórko , biodro, 
w iadro.

57. Z powyższych uwag wynika że:
1) Przez ro d za j  imion rozumiemy w osobowych i niektórych 

zwierzęcych wzgląd na płeć istot, które oznaczają; we wszystkich, 
zaś innych wzgląd na ich zakończenie.

2) Rodzajów trzy tylko być może: m ęzk i, żeń sk i i n ija k i ,
np. ojciec, m a tka , dziecię; w ó ł, k ro w a , cielę; za ją c , l is z k a , 
k u rc z ę ; nóż, b r z y tw a , p ióro .

3) Rodzaj imion poznaje się z ich zn a czen ia  lub za ko ń ­
czen ia; z w y ją tk u  zaś wtedy, kiedy nie odpowiada ich znaczeniu 
lub zakończeniu. • .

36 RODZAJE RZECZOWNIKÓW.
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U w ag a . W  oznaczeniu rodzaju imion żywotnych zbiorowych 
(53, 7) nie mamy względu na płeć rzeczy w zbiór wchodzących, 
ale na zakończenie rzeczownika. I tak: gm ina , grom ada, straż, 
trzoda , wojsko, rycerstw o, pospólstw o, stado , są rodzaju, jak i 
wskazuje ich zakończenie.

58. Rodzaju męzkiego są.
1) Ze z n a c z e n ia :  Imiona oznaczające mężczyzn i wszelkie 

istoty pod postacią męzką uważane, także nazwiska miesięcy, np. 
B ó g , Jehow a , J o w isz , S te fa n , ojciec, teść , sęd zia , s łu g a , 
podsto li, p o d cza szy , J a g ie ł ło ,  styczeń , lu ty  i t. d.

2) Z z a k o ń c z e n ia :  a) Imiona kończące się na spółgłoski 
twarde, np. dąb, ogród, t r a f , róg, z n a k ,  i t. p.

Jednozgłoskowe na u m .np. sum , kum , rum ,, um  i złożone 
z niego rozum , są rodzaju męzkiego; wielozgłoskowe zaś pocho­
dzą z łacińskiego języka i są rodzaju nijakiego, np. to g im n a zy ju m . 
to ko leg ijum .1

b) Zakończone na r z  i syczące podniebienne miękkie, prócz i  
(22), np. k o łn ie r z , k ie r z , deżdż , p ie n ią d z , koc , p ła c z ,  grosz.

Następujące są rodzaju żeńskiego: 
na c: noc, moc i złożone północ, pomoc, niemoc.

rz: tw arz, po tw arz.
cz: ciecz, dzicz, gorycz, kicz (wiązka witek), klacz, krocz (człap’), 

obręcz, odmiecz (odwilż), odsiecz, poręcz, posm ycz  (szybkie posuwa­
nie się), rozpacz, rzecz, słodycz, sm ycz, tarcz, tęcz, tucz (tusza), 
tycz, ubocz, w rotycz (rodzaj rośliny), zdobycz.

sz: kokosz, m ysz, rozkosz, wesz.
c) Zakończone na spółgłoski miękkie b ', j ,  l , m \  ń , p ’, sj 

np. k ie łb ’, k r a j , ból, B a d o m ', O siciecim ', ko ń , ka rp ’, ryś .
W yjmują się i są rodzaju żeńskiego: 

na b’: głąb’ (głębia), zób1 (posypka dla ptakówj.
j: kolej, lcuczbaj.
l: butel’, grązel (pierścień żelazny u włoka czyli niewodu), ka- 

d z k l ,  kąpiel, kobiet (kobiałka), m iel (mielizna), pościel, pogorzel, 
sól, s ta l, topiel, topól i wszystkie, które przed l mają spółgło­
skę, np. m yśl, porośl, latorośl.

"m’: ka rm ’.
ń: czerwień, goleń, kieszeń, je s ień , pieczeń, przestrzeń , sień; 

także dłoń, broń, ja b ło ń , p łoń  (dziura w lodzie na rzece), pogoń, 
skroń , toń, ustroń, woń, i te, które przed ń  mają^ samogłoskę a 
lub jak ą  spółgłoskę, np. grań  {węgieł), dań, k r ta ń , czerń, darń, 
p ieśń , bojaźń, i t. p., oprócz imion miast na ń, które są rodzaju 
męzkiego, np. H um ań , Poznań.

P’; człap' (spory krok koński), konop’ (konopie).

RODZAJE RZECZOWNIKÓW. 11
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18 RODZAJE RZECZOWNIKÓW.
A /  \  1 V

ś: gęś, oś, p ierś , cieś (ciosane drzewo, belka), pacześ (wycze­
ski ), przycieś, wieś, K ieś  (miasto w Kurlandyi), R u ś, spaś, (spa­
sienie w zbożu).

Z w y ją tk u : Zob. pod rodzajem żeńskim.
59. Rodzaju żeńskiego są:
1) Ze z n a c z e n ia :  Imiona niewiast i wszystkich istot, które 

pod postacią niewiast uważamy, np. J ó z ia , A n ie la , S ta s ia , M a  
ry ja , J u n o , W enus , p a n i, gospodyn i, w o jew odzina .

Z z a k o ń c z e n ia : a) Kończące się na samogłoskę a, np. g ło w a , 
torba , owca.

Męzkiego są imiona mężczyzn i ich urzędów na a  zakończone, 
np. N u m a , Z a w isza , starosta , wojewoda, zdra jca , dozorca; ale 
zbiorowe są, rodzaju żeńskiego, np. szlachta, grom ada, gm ina, 
tłuszcza.

b) Zakończone na miękkie ć, d ź , id ,  ź ,  ż ,  np. n a ć , n ić , 
w ić , m iło ść , chęć, P akość  (miasto); k a d ź , krew ’, r z e ź , s tra ż .

W yjmują się i są rodzaju męzkiego: 
na ć: dziegieć, gość, k łykieć, kopeć, liść, łokieć, papeó, nokieć, 
i nogieć (nikczemnik), paznokieć, paznogieć, p ierśc  (szczypta), 
pierw oć, połeć, pypeć, »płacheć (płat), wiecheć, Brześć, Zamość.

dś: gwóźdź, łabędź, niedźw iedź, śledź.
w’: paw ’, szczaio’, cietrzew’, modrzew’
i: fo n ta ź , paź.
ż: anyż, czyż, ckicipaż, je ż , ja rm u ż , krą ż  (krąg), kruż  (dzba­

nek), kuraż  (odwaga), m aiż, negliż, nóż, oręż, ostrzyż (roślina), 
p ara liż , śliz  (rybka mała), sp iż, trzebież [grunt oczyszczony), w ąż, 
wojaż, i imiona miast, np. N ieśw ież, P aryż, Raciąż, Miedzybóż.

Z w y ją tk u : Zob. pod rodzajem męzkim.
60. Są też imiona męzkiego lub ż e ń s k i e g o  rodzaju: z tych 

jedne według różnicy rodzaju zmieniają skłonienie; drugie, a te są 
niemal wszystkie osobow e, w obu rodzajach według jednego od­
mieniają się skłonienia.

a) Zmieniają skłonienie według rodzaju; biel (lu , l i ) ; cierń, 
(n ia , *'); d a rń , (nia, n i) ;  ewpens, (su , sy ); gardzie l, (la, li) \ 
gleń, (nia, ni)-, k r ta ń , (n ia , n i); m a g ie l, (gla, g li); obów j 
(i a , i);  p ie c , (cu , cy); p a iż ,  (ż a , ż y ) tarcza krótka u konnych; 
p lesz , (u, y ), korona duchowna na głowie, wierzchołek owocu; 
pobocz, (u, y) lejc, którym konie z boku przywiązujemy; p rz y w ie ź , 
( z iu , z i )  postronek do przywiązania; zu ze l, (z la , z l i ).

b) W  obu rodzajach według jednego odmieniają się skłonienia; 
b zd u r a , g a d u ła , g a m u ła ; gaw ęda , gdyra, kaleka , niecnota,  
niedo łęga , n iem ow a, pap la , p a repa  (lichy mały koń), sierota ,
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odmiana rzec zo w n ikó w . 10

sknera , s łu g a , s z k a p a , zr zęd a .  Chcąc w tych imionach płeć 
oznaczyć, zgadzamy dany przymiotnik z domyślnym rzeczownikiem 
płeć wyrażającym, np. w ierny  (m ąż) s łu g a , w iern a  (niew iasta ) 
s łu g a . . \

Także z greckiego pochodzące kom eta, p la n e ta , są męzkiego 
i żeńskiego rodzaju.

61. Rodzaju nijakiego są: S
1) Kończące się na e, ę% o, np. sło ń ce , ciele, im ię, słoioo, 

oraz pogardliwe lub litościwe na is k o , ysko  z rzeczowników ja­
kiego bądź rodzaju urobione, np. chłop isko , babsko, d z iew csy sko , 
ściernisko.

2) Imiona głosek, wszystkie wyrazy i zdania wzięte w zna­
czeniu rzeczowników, są rodzaju nijakiego,(d te  domyślnych wyra­
zów:, brzm ien ie , s ło w o , z d a n ie , w yra żen ie , np. e ściśnione, 
i  cienkie; twoje o d d a m ; moje w id z i m i się.

3) Liczebniki główne zacząwszy od p ięc iu  jakoto ; ,p ięć, sześć, 
dziesięć, sto, tys iąc  i t. d ., a pięciu', sze śc iu , siedm iu  i t. d. 
z osobowemi męzkiemi; nieoznaczone: i l e , ty le ,  k i lk a , s iła . 
wiele, a z osobowemi męzkiemi: ilu , ty lu , k ilku , w ie lu ; zbio­
rowe oznaczone: dw oje, tro je, czw oro , p ięcioro  î t. d. i nieozna­
czone kilkoro , np. było p ięć  złotych; przyjechało siedm iu  panów; 
siedm  koni; ile było? umarło dw oje  ludzi.

' ( t ;

Odmiana rzeczowników.

62. Rzeczowniki polskie odmieniają się według lic zb , spad­
ków  i sk ło n ień .

I. L iczbą nazywamy w gramatyce końcową imion odmianę, dla 
oznaczenia jednej lub wielu rzeczy, np. ojciec, o jcow ie; k sią żka , 
k s ią żk i;  pióro, p ió ra .

Liczb jest dwie: p o jed yn c za , gdy o jednej, i m n o g a , gdy o 
wielu rzeczach mówimy, np. koń, konie; s tó ł, s to ły .

Dawniéj używano tóż liczby podw ójnej, gdy o dwóch rzeczach 
mówiono, np. obiedwie żyle. Crescent str. 540. 6. te dwie skrzy ­
dle. Alex, a Jesu G niazdo i t. d. str. 38.

II. S padkami nazywamy końcową imion odmianę w obu , licz­
bach, dla wyrażenia przez nię różnych względów rzeczy jednych 
do drugich, np. ko ń , konia , ko n io w i, koniem , p ió r e m , w  domu.

Język polski ma w obu liczbach po siedm spadków, któ­
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ZMIANY GŁOSEK W SKŁANIANIU.

rym , od względów jakie oznaczają, szczególne dano nazwiska. 
Spadki te odpowiadają'" na pytania:
1. Mianownik K to ?  o imiona osób. C o? o imiona zwierząt i rzeczy.
2. Dopełniacz Kogo?*) Czego? C zyj?  j a ?  je?
3. Celownik K om u ? o imiona osób. Czemu? o imiona zwierząt i rzeczy.
4. Biernik K ogo? Co?
5. Wołacz O ! O !
6 . Narzędnik K im ?  C zym ? czem?
7. Miejscownik W  k im ? W  czym? w  czem?

Pytania dopełniacza kogo? czego? czyj? czyja? czyje? tóm się 
od siebie różnią, że dwoma pierwszemi wzgląd działania czyli 
słowa do osoby lub rzeczy, ostatnićm zaś wzgląd rzeczy do rzeczy 
wskazujemy. Że zaś imiona rzeczy mogą być trojakiego rodzaju, 
zatćm i to pytanie na każdy rodzaj inne ma zakończenie, np. czyj 
koń? czyja laska? czyje pióro?

M ianow nik  i wołacz nazywają się spadkami bezwzglednemi, 
bo się kładą bez względp na inne wyrazy; pozostałe zaś pięć, to- 
je s t dopełniacz, celow nik , biernik, narzędnik  i m iejscow nik  zowią 
się względnem i, bo się kładą względnie na inne wyrazy, od k tó ­
rych zawisły

III. S k ł o n ie n ie m  czyli s p a dkow anie m  imion nazywamy jedno- 
stajność spadkowania w wielkiej liczbie rzeczowników.

1) W języku polskim ze względu na trzy rodzaje rzeczowników 
jest sklonień trzy: pierwsze dla imion męzkiego, drugie dla 
żeńskiego, a trzecie dla nijakiego rodzaju.

2) Rzeczowniki według tych skłonień spadkujące się w zoro- 
w em i, odstępujące zaś od’ nich niew zorow em i, a te, którym kilku 
spadków lub jednej liczby braknie u ło m n em i nazywamy.

Zmiany samogłosek i spółgłosek w  skłanianiu rzeczowników.

63. W  rzeczownikach szczególniej zasługuje na uwagę do­
pełniacz liczby pojedynczej. Zmiany bowiem, jakim imiona w nim 
uległy, pozostają w względnych spadkach obu liczb, wyjąwszy te, 
które są podobne do mianownika liczby pojedynczej, np. ojciec, 
ojca, ojcu, ojcem , ojcowie i t .  d .; starzec , s ta rc a , s ta w ó w , 
kre ic ', k r w i , krw ią ; okrąg , okręgu, okręgi i t. d.

’) A b y  u c ząc y  się n ie  m iesza l i  d o p e łn i a c z a  z b ie rn ik ie m ,  w p r a w i a ć  
Jch n a le ż y ,  ż e b y  p r z y  s ło w a c h  d o p e łn ia c z e m  rz ą d z ą c y c h  p y ta n i a  kogo? 
czego?  a p r z y  s ło w a c h  r z ą d zą c y ch  b i e r n ik i e m  p y ta n i a  kogo? co?  p o w t a ­
rza l i .  T y m  b o w ie m  s p o s o b e m  d ru g ie  p y t a n i e  czego? co? o s trzegać  ich 
będzie o różnicy spadków, np. kogo, czego szukasz? kogo, co widzisz?
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64. W skłanianiu rzeczowników uważać trzeba na spółgłoski / .«  i 
przybierający (42), bo sie le , podobnie jak i stojące pn  Ą m  l i i  
samogłoski ą , ę, 6 i e ściśnione, w wiełu imionach ^cbiarffają, f  £ J  
i nakoniec na e otwarte, które w jednych rzcczownitó<®«Żwyrzu- / £ /  
camy, w drugich zaś przybieramy. I tak: l% ł  f  %

1) Przybierająca spółgłoska miękka w wszystkiej 
zmienia się, twarda zaś przed przybranem e (31 
przechodzi, np. koń, konia  (17), koniem ; karp1, k w ń p h j^ i^ a r -  
p ia m i; leń , le n ia , len iu ; w ó ł, wole (22) ;  b r a t , bracie;

i strzecha , s trzesze ; ser, serze; noga , nodze; rę k a , ręce.
2) Nosowe a  zamienia się na e , kiedy opierająca się na niem 

słaba spółgłoska przybierająca (34) w odmianie rzeczownika spłynie 
na przybraną zgłoskę względną (74, 5), np. m a ż, m ę ża ; z ą b , 
zęba; ż o łą d ź ,  żo łę d z i.  (Porównaj § 51).

Nosowe e zamienia się na ą, jeżeli na nie spływa jakabądź 
spółgłoska słaba lub mocna, oprócz p  (34), bo przed niem prawie 
powszechnie nie zmienione zostaje, np. ręka,' rą k , p ręga , g rą g ;  
stępa , s tęp . (Porównaj §  52).

4) Ściśnione d zamienia się na otwarte, kiedy opierająca się. 
na niem przybierająca spółgłoska słaba (34) spływa na przybraną 
samogłoskę, np. róg, rogu , ród , rodu  (zob. 48 i 49).

5) Imiona męzkie i żeńskie mające e przed przybierającą, jedne 
je w odmianie zatrzymują, drugie zaś je wurzucają.

A. Pozostaje e r  .V
a) Jeżeli w mianowniku było ściśnione, bo to w dalszych 

spadkach na otwarte zamieniamy, np. chleb, chleba; k le j, k le ju ;  
m iedź, m iedzi; śn iedź, śn ied z i;  śp iew , śp iew a; chm iel, chm ielu*

b) W  osobowych (53, 1) na el, np. obyw atel, nauczyc ie l, 
tudzież chm iel, chróściel, chrzc ic ie l, dan ie l, d zięg iel, fo rte l, 
ga rd z ie l, karm el, kisiel (potrawa z mąki rzadka), m ędel, m odel, 
ortel (wyrok), szm erm el, w ierteł i nakoniec ogier.

c) Jeżeli przed niem stało kilka spółgłosek, np. teść, św iekr.
d) Cudzoziemskie na r  i s, np. oficer, spacer, adres, proces.
e) W  rzeczownikach, których bez e wymówićby nie można, 

np. bek, brzeg, cień, Czech, c z łe k , c z ło w iek , g leń  (kawał 
chleba), kam ień , km ieć, kres, ko rzeń , krzem ień , Lech, lem iesz, 
l,’ń , lep, m ecze t, m iech, m iecz, m odrzew ', oddech, ściek, 
$ leciech, siew , sk ie le t, sklep , stek, Ś w ię to p e łk , w iek, W o j­
ciech, zbieg.

ZMIANA GŁOSEK W SKŁANIANIU. 2 1 ^ ,  * V
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22 RZECZOWNIKI POCHODNE.

lj Litewskie nazwiska osób, podobne do imion naczyń lub 
zwierząt, zatrzymują e dla odróżnienia ich od tych imion, i dla 
tego też w mianowniku podwajają spółgłoskę przybierającą, np. 
K o c ie łł, K o c ie J la , K o z ie ł la . 

a. w yrzuca sic e.
a) W rzeczownikach męzkich, jeżeli w mianowniku jest otwarte, 

a-¿Weg spółgłosek nie utrudza ich wymawiania, np. łeb , łb a ;  
inrcfi',' m c h u ; len , lnu ; p rzych o d zień , p rzych o d n ia  ( 5 4 ) ;  ocet, 
octu ; p o se ł, p o s ła :  d eżdż , d żdżu .

b) Z żeńskich tylko buiel, g rą ze l  (pierścień żelazny u włoka), 
le ż  (kłamstwo), m agiel, p łe ć ,  reż (żyto), w ieś, w esz  oraz na 
ew' zakończone głoskę e wyrzucają, np. b u tli, g ra ź li  ( 2 7 ) ,  r ż y ,  
krw i, m archw i i t. d.

Wyrzucają e z poprzedzającą lub następująca spółgłoską: czyściec, 
czyśca; garnek, g a rka ; garniec; gar ca; gościec (kołtun), gośca; 
ojciec, o jca; chrzest, ch rz tu ; cześć, czci.

6) Jeżeli w odmianie wyrazu przybieramy e, co się tylko 
zdarza w dopełniaczu 1. m. niektórych rzeczowników żeńskich i 
nijakich, np. p a n n a , p a n ie n ; m a tka , m a tek; bagno, bagien; 
okno, okien; w io sło , w io se ł;  natenczas tylko głoski m , n , w , 
przed niem się miękczą, np. tru m n a , trum ien ; gum no, gum ien;  
w a n n a , w a n ien ; drew no, drew ien; także d  i i ,  w rzeczowni­
kach s tu d n ia , s tu d z ien ; p łó tn o , p łó c ie n ;  w'e wszystkich zaś 
innych wyrazach, tak te, jak i inne głoski, przed przybranem e 
bynajmniej się nie zmieniają, i wtedy tylko są miękkie, kiedy 
przed przybraniem głoski e miękkie były, np. toiśnia, w iśien: 
K ro sn a  ma też krosien.

7) Przybierają c:
a) Rzeczowniki jednozgłoskowe, np. ćm a, ciem ; ł z a ,  ł e z ; 

gra , g ier; p c h ła , p c h e ł;  c ło , c e ł;  dno, den; d rw a , drew .
b) Zakończone na przybierającą spółgłoskę chwilową (29) k, 

i płynne ( 3 5 )  l, ł ,  n , r ,  gd-y przed niemi stoi spółgłoska, np. 
ciotek, fa jek , p a n ien ek , denek, c zó łko , czó łek , grobel, m io­
te ł ,  zg r ze b e ł, w io se ł;  p łó tn o , p łó c ien ; trum ien , p a n ien , dre­
w ien , gum ien. Ale ła s k a  m a ła s k , a kiedy znaczy zwierzę ła sek .

R zeczow nik i pochodne.

6 5 .  P o c h o d n e m u  n a z y w a m y  r z e c z o w n i k i ,  k t ó r e  s i ę  u r a b i a j ą  z  
innych w y r a z ó w  p r z e z  d o d a n i e  i m  j a k i e g o ś  z a k o ń c z e n i a .
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SKŁADOWE CZĘŚCI WYRAZÓW ODMIENNYCH. 23

73. Rzeczowniki pochodne urabiają się;
a) Z innych rzeczowników, np. K ra k ó w , krakow ian in ; owca, 

ow ieczka , ow czarn ia .
b) Z przymiotników i liczebników, np. dobry, dobroć; siw y, 

s iw izn a ;  c n y , cno ta ; m a la rsk i, m a la rs tw o  ; g o rą cy , g orączka ;  
tró j, tro ja k , tró jk a ;  p ią tk a , dziesią tka-, pięcioro, dziesięcioro.

c) Ze słów np. pogan iać , p o g a n ia c z ; zbaw ić, zbaw ic ie l;  
począć , p o czą tek ; m łócić , m ło cka ; p r z y c z y n ić , p rz y c zy n e k .

d) Z imiesłowów, np. kochany, kochanek; b y w a ły , b yw a ­
lec; oblubiony, oblubieniec; p o tę p io n y , do tęp ien iec; u sz y ty , 
uszycie .

e) Z przyimków i przysłówków, np. śród, środek; rano, ranek.

Składowe części wyrazów odmiennych.

6 6 . W  rzeczownikach, podobnie jak i w innych wyrazach 
odmiennych, ze względu na ich tworzenie się i postać, pięć części 
uważamy: 1) R d ze ń  czyli treść wyrazu» . 2) Zgłoski, które dla 
utworzenia wyrazu ze rdzeniem łączymy. 3) Zgłoski, które przy­
czepiamy do połączonych ze rdzeniem zgłosek, dla oznaczenia przez 
imię nowych rzeczy. 4) Zgłoski, które w składaniu wyrazu przed 
rdzeniem kładziemy. 5) Zgłoski, które bądź ze rdzeniem, bądź z 
przydanemi doń zgłoskami wiążemy, aby przez nie rozmaite ozna­
czyć względy

1) R dzen iem  nazywamy tę jedno lub kilko-zgloskową część 
wyrazu, która pozostaje po odrzuceniu zgłosek dla urobienia go 
bądź na początku położonych, bądź na końcu przydanych. 1 tak 
w wyrazach:

ać
od mo a

prze any . ny
do ariie yni
wy ’ p is  ■ arz gospod arz

nad ar(ka ar(ski
pod ariski ar(stwo

ąr(stwo ar(ować

rdzeniami są zgłoski p is , gospod.
\ 2) R dzenne  są zgłoski, które łączymy z przybierającą rdzenia 

spółgłoską (49) dla utworzenia jakiegoś wyrazy. W powyższych 
przykładach rdzennemi są: oć, m o , any, a r z , a t ny, i t. d.
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24. RZECZOWNIKI ZDROBNIAŁE.

3) P o rd zen n em i  zowią sio zgłoski, które przyczepione do 
rdzennej, całej lub skróconej, nowe wyrazowi nadają znaczenie, 
Takiemi w powyższych przykładach są zgłoski ha, sk i, stioo.

4) P rze d rd ze n n e m i  są zgłoski w wyrazach złożonych przed 
rdzeniem stojące, jak np. od(pisać), prse(pisać), do(pisać) i t. d.

5) W zgltydnem i nazywamy zgłoski tak ze rdzeniem, jak i Z 
połączoną z nim rdzenną lub pordzenną w odmianie wyrazów 
wiążące się, i względy przypadków, liczb, osób, czasów i sposo­
bów łub innych okoliczności oznaczające, np. koch-am, koch-cisz, 
koch-am y, koch-aiem , i t. d., ojc-tec, ojc a , ojc cm, ojc-oto/e, 
ojc-ow-sk i, ojc-ow-skieyo, ojc-ow-skiema; twardy, twardeyo; 
tward-.uy, twadsz-eyo, niż, niz-k i, nizk-iego.

Rdzenne eh, i k , y k , ka , ko, jako cechy zdrobnialości i  
pieszczenia.

67. Aby oznaczyć zdrobniałość rzeczy łub pieszczenie ich, 
łączymy zgłoskę ek z mianownikiem imion męzkich na przybie­
rającą twardą (22) zakończonych, a z przybierającą miękką zgłoskę 
ik  lub yk  wiążemy *); żeńskim zaś ka  a nijakim ko w dopełniaczu 
licz. mn. przydajemy, np. dom (ek), staw (ek), koń(ik), pa l(ik ), 
g w o id ź ( ik ) , m iecz(yh), noż(yk), żab(ka ), la w (ka ) , bród(ka), 
tru m ien (ka ), hrzese ł(ko ), p iór(ko ), m y d e ł (ko), p łócicn (ko ), 
ciela t(ko), kurczą t(ko ) , z ia rn (k o ) , m iąs(lto).

68. Nie wszystkie rzeczowniki przybierają te zdrobniałości cechy. 
Jakoż osobowe męzkie na anin , arz, ca, ciel, żeńskie na ow a , 
rzeczowniki słowne na anie, cnie, cie, także yna , yzna , two, ista , 
ysta , i wiele na nia , nie używają się z temi zakończeniami.

69. Rzeczowniki jakiegobądż rodzaju z przybierającą g, k , ch, 
zawsze miękęzą te głoski przed e i Je w końcówkach'pieszczenia 
znajdującemi się, np. róg, rożek, rożeczek; rok , roczek; miech, 
mieszek, m ieszeczek; noga, nóżka, nóżeczka; m ucha, m u szka , 
m uszeczka; ucho, uszko, uszeczko  (24).

*) Zakończenia  imion o s o b o w y ch  na czek, czyk,  także  u ludu w ie j ­
skiego z n azw iskam i osób łączone  szczyk ,  szczak,  nie  są cechami piesz­
czenia  dla tego, iż rzec zow n ik i  z  temi zakończeniami inne osoby ,  a nie  
te, co ich p ie rw otn ik i ,  oznaczają. Są one  cechą pochodzenie ,  za leżność ,  
lub p o d w ła d n o ś ć  wyrażającą,  która się  do niektórych imion osob ow ych  
p o w o ła n ie  lub n azw isko  oznaczających dodaje ,  i s y n ó w ,  cze lad n ików  
lub u c zn ió w  osób przez p ierw otn ik  w yrażon ych  wskazuje ,  np. ogrodni­
czek, cukierniczek ,  p o w ro ź n ic ze k ; kupczyk ,  szewczyk,  kraw czyk ,  Sto larczyk,  
s iod larczyk ,  Włodarczyk,  zamorczyk ,  Żółk iewszczyk  lub Żółkiewszczak,  K u r - 
landczyk,  Poznańczyk, Wi leń czyk.
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RZECZOWNIKI ZŁOŻONE. 25

70. Są imiona rodzaju męzkiego z przybierającą twardą, które 
w pierwszym zdrobuieniu na ik ,  a przybierającą miękką, które na 
c/c, i nakoniec takie, które na ik  i ek kończymy, np. d u k a t,  
dukać (ik ); ceber, ce b rz (y k ); k ram (ik ); go łą b ' (bek); pas(ek-ik).

R dzenne czek , c zk a , c zk o , ja k o  cechy w iększej zd robn ia- 
io śc i lub  p ieszczen ia .

71. Jeżeli zdrobniałym rzeczownikom męzkim zgłoskę ek w 
mianowniku e. p., żeńskim zaś ha, a nijakim ko w dopełuiaczu
1. mu. przydamy, natenczas powiększymy w nich zdrobniałości lub 
pieszczenia znaczenie. Że zaś wszystkie imiona zdrobniale w rze­
czonych spadkach kończą się na li, które w urabianiu wyrazów na 
cz  zmieniamy (23), wynika zatem, iż zgłoski c zek , c zka , czko , 
są cechą zwiększającą w imionach zdrobniałości znaczenie, np. 
dom , dom ek, dom eczek; koń, kon ik , koniczelt; ko sz , koszyk , 
k o szyczek ; ła w e k , ła w e c z k a ;  rybek, ryb eczka ; krzese łek , 
k rze se łe c zk o ; p ió rek , p ióreczko .

72. Rzeczowniki z przybierającą c z ,  także c i k , tylko więk­
szego pieszczenia zakończenie mieć mogą dla tego, iż się te zgłoski 
przed ek i t. d. na cz  (23 i 31) zamieniają, np. m iecz(yk), 
p ła s z c z (y k ) , ocz(ko), z a ją c , za ją c ze k ;  m iesiąc, m iesiączek;  
tys ią c , ty s ią c zek ; fortec, fo r te c zka ; św iec, św ieczka ; u lic , 
u lic z k a ; ra k , ra c ze k ; tło m o k , tło m o czek ; bok, boczek; ra.k, 
r ą c z k a ;  m ą k , m ą c zk a ;  la sek , la seczka ; ksią żek , k s ią że c zk a ; 
w iek , w ieczko ; ł y k ,  ły c z k o ;  łó że k , łó że c zk o ,

R zeczo w n ik i złożone.

73. Z łożone mi  nazywają się rzeczowniki, z któremi przedrdzenne 
(66 , 4>) łączymy. Przedrdzennemi mogą być rzeczowniki, przy­
miotniki, liczebniki, zaimki', słowa, przyimki i przysłówki. Tak 
więc rzeczowniki złożone urabiają się łącząc:

1 )  R z e c z o w n i k  z  r z e c z o w n i k i e m ,  a  w  t a k i c h  i m i o n a c h  p i e r w s z e  
z  n i c h  n a  o z a k o ń c z a m y ,  n p .  bogomodlca, cudotwórca, dzie -  
jop is ,  dziwola .g , p ra w o d a w c a ,  wodociąg.

2) Przymiotnik z rzeczownikiem, np. B ia ły s to k , K ra sn y s ta w , 
Wielkanoc, C zarno las  (wieś)

3) Liczebnik z rzeczownikiem, np. dw ukropek, tr ó jk ą t, czw o­
ro k ą t, sześcian , stulecie.

3
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26 RZECZOWNIKI ZŁOŻONE,

4-) Zaimek z rzeczownikiem, np. Jegom ość, Je jm ość , W a sz-  
mość i  Jego (Je j, W a sza ) m iło ś ć ; sw aw o la ; ty d z ie ń  za ten  
(dawniej ty ) d z ień , tygodn ia  za tegodnia , jak też dawniej pisano: 
bo po upływie siedmiu dni wraca ten d z ie ń , od którego czas 
oznaczono, np. przyjdę za tyd z ień , tojest kiedy nadejdzie ten dzień, 
co jest dzisiaj.

Rzeczownik nicpoń, n icpon ia , powstał ze skróconego zaimka 
nim  związanego z przyimkiem po  tojest poń  i drugiego zaimka 
n ic , i znaczy człowieka złego zachowania się, a zatem do niczego 
użyć się nie dającego.

5) Słowo z rzeczownikiem; a takie imiona, których wiełe 
liczymy, zawsze oznaczają osoby złych skłonności. W  tak złożonych 
rzeczownikach pierwszą częścią jest słowo, które tu na i  łub y  
zakończamy, np. w yd m iku fe l, liz io b ra zek , p a sib rzu ch , w y łż y -  
g r o s z , o b ieżyśw ia t, w łó c z y k i j , r z e z im ie s ze k , w iercip ieta . 
Do tych przydać należy imiona z s ła w a  i w ó j (t. j. bój) złożone, 
ale te nie mają złego znaczenia i pospolicie używają się jako imiona 
osób, np. S ta n is ła w , W o d z is ła w , M śc is ła w , G rzy m is ła w ,  
B o le s ła w  za B o lis ła w ,  tojest, który boli czyli cierpi dla sławy, 
B o rzyw ó j, S ęd z iw ó j. Także C hwalibóg  i t. p.

6) Przyimek z rzeczownikiem, np. bezsenność , o d g ło s , p r z e ­
ciąg, p rz y d a te k , n a d m ia r , w y k a z , rozbój; zabieg.

7) Przysłówek z rzeczownikiem, np. d a rm o ja d , ła tw o w ie r­
ność, lekkom yślność, n iec zu ło ść , n iedbalstw o.

74-. Na szczególniejszą uwagę zasługują:
1) Rzeczowniki z pó ł złożone, oznaczające osoby lub sprzęty 

o połowę mnićj znaczące lub wynoszące od tych, które pierwotnik 
wskazuje. Rzeczowniki te albo się wcale nie zmieniają, np. pół- 
ro ln ik , pó łsukno ;  albo, bez względu na rodzaj pierwotnika, kończą 
się na elc, jako  cechę zdrobniałości (67); boć połowa mniejsza czyli 
drobniejsza je s t niż całość, np. pó łpanek , półgłów ek, półbożek, 
pó łkadek , półkopek, półrelcawek, po łkoszulek, pó łkw aterek; p ó ł­
m isek, pó łsetek  (od sto); albo tćż zakończenie e przybierają, a 
takie środek miejsca lub czasu przez pierwotnik oznaczonego okre­
ślają, np. półodwieczerze, południe  za półdnie, półposcie, półobo- 
zie, pó łm ue, półw iersze.

2) Rzeczowniki z przyimków złożone, gdyż te, jeżeli miejsce 
lub czas oznaczają, zawsze się kończą na e, przed którćm się 
twarde głoski miękczą, np. bezdroże, dożywocie, naproże, nad- 
wiśle, odwieczerze, powietrze,, po ju trze , podwórze, popiersie, 
p o d w a le . podzam cze, podniebie, narzecze.

Biblioteka Cyfrowa UJK 
http://dlibra.ujk.edu.pl



PIERWSZE SKŁONIENIE 27

75. Co sic tyczy skłaniania rzeczowników złożonych, uważać 
należy, że wtedy tylko spadkują się oba wyrazy według właściwych 
sobie skłonień (62, III, 1), kiedy stoją w mianowniku; w prze­
ciwnym bowiem razie ten sie tylko odmienia, który w mianowniku 
jest użyty, np. B ia ła c e rk ie w , B ia łe j  cerkw i; B ia ły s to k , B ia łe ­
gosto ku ; W ielkanoc, w ielkiejnocy  i Wielkanocy; hreczkosiej(a  
ostro s łu p (a ), sz tukm is trz  (a ) , trójko.t(a), darm ojad(a ), sz tu -  
kam iesa , sz tuk im ięsa .

PIERWSZE SKŁONIENIE.

76. Do pierwszego skłonienia należą rzeczowniki rodzaju mę- 
zkiego na jakąbądź spółgłoskę zakończone, 'tudzież zdrobniale oso­
bowe swojskie na o, np. dąb, koniec, ry ś , łok ieć , S ta s zy c , 
W ito łd , T a d z io , S te fc io , ojcunio.

Imiona tego skłonienia według trojakiej natury głosek przy­
bierających, tojest, wargowych i językowych twardych lub miękkich 
oraz wszystkich podniebiennych (22). trojakiej ulegają odmianie, 
tak, iż ich względne w wołaczu i miejscowniku liczby pojedynczej, 
tudzież w mianowniku, bierniku i wołaczu liczby mnogiej, różne 
mają zakończenia.

Miękkie wargowe i językowe głoski przybierające tylko za 
pośrednictwem miękczącego i  ze względnemi łączymy (6 6 , 5).

Wzglgdne pierwszego skłonienia.

77. I . II. III.
z przybierającą twarda z miękkiemi wargowemi ze wszystkiemi podniebien- 
wargową lub językową*, lub językowemi, prócz l. nemi oraz z językowem i-
L. p. M. k o ń c z y  s i ę  n a  s p ó ł g ł o s k i

D. a, u ia, iu a, n
C. owi iow i owi
B. żywotnych niezbiorowych jak dopełniacz, żywotn.

zbiorowych i nieżywotnych jak mianownik.
W . ie  (e w zak. na ł, r) iu  u
N. em  iem  em
M. ie (e w zak. na l ,  r) iu  u

L. m. M. y  ie  e, i (po g, k ), y  (po c h ,łi)
D. ów iów ów
C. om iom om
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28 PIERWSZE SKŁONIENIE.

B. osobow. jak dopełń ., z wierząc . i nieżyw. jak mia
W . y is e, i, 3
N. am i iam i am i
M. ach iach ach

W zo ry  odm iany.

M. Jan Wuj Słoń Sad Piec
D. Jana W uja Słonia Sadu Pieca
G. Janow i W ujowi Słoniowi Sądowi Piecowi
B. Jana W uja Słonia Sąd Piec
W . Janie Wuju Słoniu Sądzie Piecu
N. .Janem W ujem Słoniem Sadem Piecem
M. Janie W uju Słoniu Sądzie Piecu

M. Janow ie W ujow ie Słonie Sądy Piece
D- Janów W ujów Słoniów Sądów Pieców
C. Janom W ujom Słoniom Sądom Piecom
B. Janów W ujów Słonie Sądy Piece
W . Janow ie W ujow ie Słonie Sądy Piece
N. Janam i W ujam i Słoniam i Sądam i Piecam i
M. Janach W ujach Słoniach Sądach Piecach

Uw agi nad pierwszem skłonieniem.

79. Imiona tego skłonienia jedne ze względu na ich znaczenie, 
drugie ze zwyczaju, w dopełniaczu liczby pojed. ca a lub u  za­
kończamy, np. p a n a , w ie lb łąda , k ija , ro g u ) w o łu , s to łu .

80. Niektóre imiona ze zmiana znaczenia zmieniają dopełniacza 
zakończenie: '
bal(a) deska gruba bal(u) zabawa
ba tfa )  do bicia ba t(u ) statek do pływania -
dąb (dęba) spinanie się konia dąb (dębu)  drzewo
duch(a) co nas ożywia duch (u) powietrze, oddech, i inne.

81. Celownik na ow i zakończony z przyimkicm ku  w niektórych 
na u  skracamy, np. ku  końcu  zamiast ku  końcow i, ku  K ra h o w u , 
hu P a ry żu .

Skracanie na u  w niektórych imionach tak weszło w zwyczaj, 
że ich na owi nigdy nie kończymy. Taki cmi s§: B ogu, bratu, 
chłopu, chłopcu, czartu, człeku, d iab łu , k a tu , księdzu, kw ia tu , 
ojcu, p a n u , św iatu , i wszystkie jednozgłoskowe, które e wyrzu-

Biblioteka Cyfrowa UJK 
http://dlibra.ujk.edu.pl



PIERWSZE SKŁONIENIE. 29

jaja, np. lw u , p su , łbu, tchu, chrztu. Ale raz  uderzenie ma ra ­
zowi, dzień, dniow i.

82. Biernik mają jak mianownik: żywotne zbiorowe, imiona 
świętych, gdy niemi dzień oznaczamy, i wszystkie nieżywotne, np. 
naród , p ó ł k , se n a t, rza jl, na święty J a n , P a w e ł , W ojciech , 
s tó ł ,  n ó ż , p ło t.  Źle wię« piszą: upraszam R z ą d u  edukacyjnego, 
S en a tu  R zą d zą ceg o  i t. p.

W  żywotnych niezbiorowych biernik dopełniaczowi jest po­
dobny, np. sy n a , bra ta , kon ia , w o łu .

Na tej zasadzie trup , jako wyobrażenie istoty żyjącej, ma trupa.
83. Wołacz i Miejscownik w imionach z przybierającą twardą 

na e, a z przybierającą miękką lub jakąbądź podniebienną na n  
zakończamy, np. d ziob ie , c za s ie , stole; ko n iu , km iec iu , p a w iu , 
tchórzu , kró lu , k ra ju , W ojciechu , s tra ch u , rogu , po to ku , 
w o d zu , n o żu , za ją c u .

Następujące z przybierającą twardą są niewzorowe: 
r,I. d z ia d  W . d z ia d u  Miejsc, d z ia d z ie

lud  lu d u  lu d zie
p a n  panie p a n u
syn  synu  (daw. synie) syn u  (daw. synie)
dom domie domie (mówiąc o bu­

dowli), w  dom u, u siebie, co dawniej przez dom a  wyrażano.
Osobowe na cc, w wołaczu na c w , a w miejscowniku na cu  

zakończamy, np. ojcze, o jcu ; s ta rc ze , sta rcu .
84. W  mianowniku, bierniku i wołaczu 1. ran. nieosobowe 

z przybierającą miękką na e, z twardą na y , a z przybierającą g, 
k na t kończymy, dla tego, iż te głoski z grabem y  nigdy się 
me łączą (16), np. k ie łb ’, k ie łb ie ; k a r p \ karp ie; p a w \  paw ie;  
piec(c), tchórz(e), p a ła s z (e );  grabitj), lud (y), dom (yj, pas[y); 
p ł° t[y ) , row(ij); w róg(j), stoglj); łu k [ i);  bok(i), Zle więc mó-, ' 
wią i piszą: okret[a), urzed[a ) , korpus(a ), p u łk [ a ) , a k t(a W , 
przedm io t[a ) .  j A -

85. W  osobowych imionach tego skłonienia w mianowniku i  
wołaczu 1. m. odróżniamy dwojakie zakończenie: sła b e  i m ocne. 
Słabe jest, gdy je na wzór nieosobowych skłaniamy, np. pan{y), 
saJ^a d (y )> biskup(ij), doktorzy), a n io ł j j ) ,  król(e), w odzie), 
ocznie; mocnem zaś będzie, gdy je bez wzgłędn na to, czy przy­
bierająca' jest miękka lub twarda nlt owie zakończamy, np. p a n o -
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w ic, królow ie, uczn iow ie , doktorow ie, an io łow ie , lub kiecP 
mające przybierająca twardą ze względną i  (6 6 , 5) wiążemy, np. 
biskup(i), so łly s( i) , u ła n ( i) , o szust, o szu śc i (22), ka r tu z{ i) .

Zakończone na an in , po odrzuceniu in , także następujące: 
d o m in ik a n , fr a n c is z k a n , H is z p a n , m ło d z ia n ,  przypadki to 
kończą na e: A m eryka n ie  (31, 2), H iszp a n ie , m ło d zia n ie .

8 6 . 1) Dopełniacz 1. m. kończy się na ów, np. p a n ó w , bu­
tów , sa d ó w , u c zn ió w , w odzów , koszów , p a lcó w , owocćno,
k rzy żó w , kró lów . Ale się mówi św ięto T rzechkró li.

2) Imiona na a n in  mają go na anów , częściej na an , np.
A m eryka n ó w , A m eryka n ; In d y ja n , ch rześc ija n , pogan .

3) Niektóre imiona z przybierającą miękką, szczególniej l, r z ,  
spadek ten dwojako, tojest, na ów  lub i, y ,  zakończają, np. nau- 
czyc ie lów , n a u czyc ie li;  p isa rzó iv , p isa rzy ;  gospodarzów , go ­
sp o d a rzy .

4*) Następujące tylko na * lub y  kończymy: d n i, gości, je len i, 
kam ien i, km ieci, koni, l iśc i , lu d z i, ło k c i, m iesięcy, rub li, 
śled zi, w icrte li, g a rc y , korcy, p ien ięd zy , tysięcy, g roszy .

87. Biernik 1. m. w-nieżywotnych, zwierzęcych i osobowych 
ze slabem zakończeniem do mianownika, z mocnem zaś do do­
pełniacza jest podobny, np. ko n ie , p s y , s to ły ;  widziałem dobre 
p a n n y  i dobrych panów .

Odmiana imion niewzorowych.

88. Niewzorowo skłaniają się :
1) Iłóg  D. i B. B o g a , C. B ogu , W .B o ż e ,  N .B o g ie m ,M. B ogu.
2) B r a t  ma celownik 1. p. b r a tu , w 1. m. M. i W . bracia , 

D. i B. b ra c i, G. braciom , N . braćm i, M. braciach-
3) C zło w iek , c z łe k ,  tylko w 1. p. używane, mają W . c z ło ­

w ieku  i czło w iecze; c z łe k u , c z łe c ze . W  liczbie mnogiej zastę-
!e je rzeczownik ułomny M. i W . lu d z ie , D. i B. lu d z i,  C. 
'ziom , N . lu d źm i, M. lu d z ia ch .
4) Dech  ma w następnych spadkach tchu  i t. d. (37).
5) D zień  w 1. pojed. miejscownik mą d n iu  jako rzeczownik, 

w dnie  w znaczeniu przysłówka. W  l .  m. ma M. B. i W . dnie
i d n i, I). dn i, dalej wżorowo. T y d z ie ń  złożony z nieużywanego 
teraz zaimka ty  (ten), ma tygodn ia  (dawniej ty ln ia )  w 1. m, 
tygodn ie  (tyd n ie ), tyg o d n i  i
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6) Je su s  C hrystus  w wołaczu ma J e z u  C hryste.
7) Jęczm ień  D . n ia , kiedy sic bierze za imie gatunkowe, ma 

w 1. m. M. jejczm ienie  lub je c  zm ia n a , D. je c zm ie n i  lub jeczm io n .
8) K s ią d z  W . K się że !  Miejsc. K się d zu . L. m. M. i. W . 

K się ża . I), i. B. K sięży , C. K się żo m , N. K siężm i, M. K siężach .
9) M iesią c , tysia,c i zaja,c  tylko w dopełniaczu 1. mn., p?'e- 

n ią d z  zaś tak w tym spadku jak i w narzedniku, ą  na e zamie­
niają: mówi síq  bowiem m iesięcy, ty s ięcy ,* za jęcy , p ien ięd zy , 
p ien ięd zm i. Ale z zakończeniem ów, mówimy: miesia.ców, ty -  
siąców , za ją có w .

10) P rzy ja c ie l , n iep rzy ja c ie l ma w 1. m. prz ijja c ie le , d ó ł ,  
c io łom , c ió ł , ciele, c io łm i  (cielam i), d o ła c h  (cielach).

11) R a z  gdy znaczy powtórzenie, ma narzednika 1. p. razem  
lub ra żą ;  w liczbie mnogiej dopełniacz r a z y ,  np. piec  ra z y , 
k ilka  ra z y ;  gdy znaczy uderzenie ma ra zó w , np. piec ra zó w , 
k ilka  ra zów .

12) R ok, gdy znaczy czas dwunastomiesięczny, z liczebnikiem 
d w a  ma w 1. m. ro k i,'za  który powszechniej rzeczownika la ta , 
od la to , Używamy, np. d w a , tr z y  la ta ;  jeżeli zaś rok znaczy 
termin prawny, natenczas av l. m. wzorowo się odmienia.

13) Do niewzorowych imion tego skłonienia należą lóż rze­
czowniki z obcych języków przybrane na m en  (D. m in u  lub 
m enu), n t, ns, s, m a  lub m a t zakończone, bo te w mianowniku, 
bierniku i wołaczu 1. mn., podobnie jak w językach, z których są 
przybrane, ze względną a  (6 6 , 5) wiążemy, np. exam en (m inu), 
ina ; fenom en(a), cxper\jm ent{a), dokum ent(a), expens{a), e x ­
cesiva), proces(a), poem at(a), także grunt[a). Lepiej atoli byłoby 
kończyć je na y , np. a k t(y ), fu n d a m en t(y ), sakram en t[y), g ru n t(y ), 
ko sz t(y ) :  bo tak je dawniej najlepsi pisarze nasi skłaniali dla tego, 
iż wszystkie swojskie z'przybierającą twardą na y  kończymy.

d r u g ie  s k ł o n ie n ie .

89) Do drugiego skłonienia należą rzeczowniki rodzaju żeń­
skiego zakończone na a, i, spółgłosko miękką, także y , in y , 
yn y , które się tylko w 1. mn. używają, np. kan ia , b u rza , p raca , 
m aska, ryba , p a n i, gospodyni, r z e c z , m yśl, wieś, In fla n ty ,  
im ien iny, ob łó czyn y , n o życ zk i.

90. Jak rzeczowniki raęzkie ze względu na naturę przybierają­
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cych głosek, do trzech odnoszą sie odmian, tak i żeńskie dla ta 
samej przyczyny mają trzy różne skłaniania wzory. Z tych pierwszy 
służy dla nielicznych imion na n i  lub na odkrytą przybierającą 
miękką zakończonych, np. o ch m istrzyn i, g e j, m yśl, p ieczeń , 
pieJLź; według drugiego odmieniają się imiona z przybierającą 
miękką głoską a  lub e zasłonioną, np. ban ia , tęcza , w ie ża , 
p ła c a , nożyce , b u rza ; a do trzeciego należą rzeczowniki z przy­
bierającą twardą przed a  stojącą, także na y ,  iny , yn y , gi, k i, 
zakończone, np. ża b a , broda, s z k o ła , krow a, obcęgi, sanki.

I.

W zględne drugiego skłonienia.
II. III.

91. Imion Imion na a z przybierającą
na ni na odkr. spółg’. mięk. m iękką

warg i jęz. | podnieb. warg i jęz. | podnieb.

Imion na o z przybierającą 
twardą

M.
D.
C.
B.
w :
N.
M.

M.
D.
C.
B.
W.
N.

ni
ni
ni
nią
ni
nią
ni

nie
ń
niom
nie
nie

L i c z b a 
spółgłoska miękka 
i y 
i y
spółgłoska miękka

p o j e d y n c z a .

y y, i (po g, k, (IG),
y ie, e (po g, k, (16).

le
i
iom
ie
ie

e
y
om
e
e

niami iami ami

y ie, e (po g, k, (16).

L i c z b a  m n o g a .
ie e y, i (po g, k)
spółgł. miękka, spółgłoska tw arda.
iom om om.
ie e y, i (po g, k).
ie e y, i (po g, k).
iami ami ami.

M. niach iach ach iach ach ach.
Uw a g i. 1) Imiona z przybierającą j(e), głoskę tę przed względna 

i  opuszczają, (41 a) np. kuczbaj, kuczbaj; kolej, lcolei; szyja , szyi; 
żm ija , m u ;  stancyja , stancyi; A n g lija , A ng lii.

2) W  imionach na n i  lub z przybierającą miękką, podobnie jak  
• pierwszóm skłonieniu, mianownik, biernik i wołacz 1. mn. na e,i w

a z przybierającą twardą, według natury głoski (22), na i  lub y  
zakończamy, np .panie, dłonie, kanie, straże, miedze, nogi, bulki, 
ryby , spraw y.

I. Wzór odmiany imion na ni lub na odkrytą, spółgłoskę
miękką zakończonych.

92, 1) Rzeczowniki z odkrytą spółgłoską miękką przybierającą
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w pięciu spadkach, to jest: w dopełniaczu obu liczb, w celowniku, 
wołaczu i miejscowniku liczby pojedynczej, według natury spół­
głoski przybierającej, ze względną i  lub y  wiążemy.

2) Kończące się na n i  w tem tylko odstępują od ogólnej tego
wzoru odmiany, że je w bierniku liczby pojedynczej zawsze na ą,
np. gospodynią , a w dopełniaczu 1. mn. na odkrytą spółgłoskę 
zakończamy, np. gospodyń .

L i c z b a  p o j e d y n c z a .

M. Pani Dłoń Twarz Straż
D. c . W . m . Pani Dłoni Twarzy Straży

B. Panią Dłoń Twarz Straż
N. Panią Dłonią Twarzą Strażą

L i c z b a  m n o g a .

M.  B.  W. Panie Dłonie Twarze Straże
D. Pań Dłoni Twarzy Straży
C. Paniom Dłoniom Twarzom Strażom
N. Paniam i Dłoniam i Twarzami Strażam i
M. Paniach Dłoniach Twarzach Strażach

Niewzorowa niektórych imion odmiana.

93. 1) Rzeczowniki butel, cześć, g rą ze l, łe% (kłam), p łe ć , 
r e i  (żyto), w esz, w ieś, oraz na ew' zakończone, tylko w mianow­
niku i bierniku licz. pojed. głoskę e zatrzymują (64, B. b.) np. 
butel, b u tl i; cześć, c z c i; N a rew ’, N a rw i, Ż ó łk ie w ’ , Ż ó łk w i.

2) Nie na c lecz na i  lub y , według natury głoski przybiera­
jącej, k o ń c z ą  się w M. B. i W . liczby mnogiej rzeczowniki z przy­
bierającą tf, np. n ic i , kośc i, tudzież następujące: brw i, gest,
m yśli, odpow iedzi, p a c ze s i, p ie rs i, p ie śn i, p r zy c ie s i , n o cy , 
m ocy, ze złozonemi pom ocy, m y szy , r z e c zy , w szy .

_ Im ość, Jejm ość, skrócone z J e j m iłość, ma Im oście, Jejmoście; 
w ieś , wsie  i w si. Dopełń, w si.

XI. Wzór odmiany imion z przybierającą miękką samo­
głoską a  zasłonioną.

^  L i c z b a  p o j e d y n c z a .
M. Kania Żmija Tęcza Lwica

G. m. Kani Żmii (91. Uw, 1) Tęczy Lwicy
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B. Kanię Żmiję Tęczę Lwicę
W . Kanio Żmijo Tęczo Lwico
N. Kanią Żmiją Tęczą Lwicą

L i c z b a m n o g a .

W . Kanie Żmije Tęcze Lwice
I). Kań Żmij Tęcz Lwic
c . Kaniom Żmijom Tęczom 1. wicom
N. Kaniami Żmijami Tęczam i Lwicami
M. K aniach Żmijach Tęczach Lwicach

Uwagi nad tym wzorem.

95. 1) Rzeczowniki osobowe męzkie zakończone na a  z przy­
bierającą miękką, w liczbie pojed. według tego, w mnogiej zaś 
liczbie według pierwszego odmieniają się skłonienia, np. c ie ś la , 
cieśli, cieśle, cieślów; basza , baszy; zb a w c a , zbaw cy; k a ­
zn o d z ie ja , k a zn o d z ie i  (4*1, a).

2) Biernik 1. p. kończą na ą  następujące rzeczowniki:
a) C u d z o z i e m s k i e  na j a ,  np. fa m iliją , lin iją , T u rcy  j a , F ran-  

c y ją , G recyją .
b) Swojskie na la , n ia , z poprzedzającą spółgłoską, np. gro­

blą, p rze ręb lą , s z lą , budow lą , s tu d n ią , p ra ln ią , k łó tn ią ,  
s ta jn ią , icozow nią  oraz rzeczowniki: dolą , g łęb ią , m szą , odmici 
(odętość), p ie c za , rę k o jm ią , ro lą  (pole), w o lą , n iew o lą , w onią , 
zobia, (posypka dla ptaków).

R o la  udawanie osoby ma role.
3) Imiona osobowe zdrobniale z przybierającą miękką w wo- 

łaczu 1. p. kończą się na u , np. J ó z iu , A n ie lc iu , S ta s iu , M a ­
ry s iu , ciociu. Z tych więcej niż dwuzgłoskowe na sia  zakoń­
czone, w potocznej mowie w przypadku tym u  niekiedy odrzucają, 
np. H a n u ś , Jaguś.

4-) W  imionach żywotnych można też użyć mianownika za 
wołacza, np. M a ry ja , A n ie la .

5) Rzeczowniki na In ia , rn ia  lub z przybierającą samogłoską 
przed n ia ,  dopełniacz l. ran. mają na ń , np. p ra ln ia , p ra lń ;  
syp ia ln ia , syp ia lń ; d ru ka rn ia , d ru k a rń ;  m ło c k a rn ia , m ło ­
ckarni; św in ią , św iń; bania , bań; d yn ia , dyń.

Dopełniacz 1. mn. kończą na i  imiona mające przed m a  jaka- 
bądż spółgłoskę, oprócz l, r , tudzież na la i  poprzedzającą spół­

Biblioteka Cyfrowa UJK 
http://dlibra.ujk.edu.pl



głoską zakończone, np. k u ź n i , w y rzu tn i, g ro b li, k ro p li , ów- 
dow li. Z tych niektóre ’ kończą go też na stwardzoną odkrytą 
spóigloskę, przed którą e przybierają, np. tr ze śn i i trzęsień; 
w iśn i i w isien; s tu d n i  i studzien ; g ło w n i  i g ło w ien . S za b la  
ma tylko szabel; s ta jn ia , sta jen .

M sza  w dopel. 1. mn. ma m szy; z iem ia  z iem , nie z iem ’.

III. Wzór odmiany imion z przybierającą twardą sam o-, 
głoską a zaslonioną.

DRUGIE SKŁONIENIE. 35

L i c z b a  p o j e d y n c z a .

96.  M. Cnota Strzecha Noga Mąka
D. Cnoty Strzechy Nogi Mąki

G. M. Cnocie (31 , 2) Strzesze (31, 2) N odze(31 ,2) Mące (31
B. Cnotę Strzechę Nogę Mąkę
W . Cnoto Strzecho Nogo Mąko
N. Cnotą Strzechą Nogą Mąką

L i c z b a  m n o g a .

M.  B. W. Cnoty Strzechy Nogi Mąki
D. Cnot*) Strzech Nóg Mąk
C. Cnotom Strzechom Nogom Mąkom
N. Cnotam i Strzechami N ogam i Mąkami
M. Cnotach Strzechach N ogach Mąkach

Uw agi nad tym wzorem.

97. Podług tego wzoru odmieniają się też:
1) Hzeczowniki na y , in y , y n y , g i  i k i  zakończone, i tylko 

w liczbie mnogiej używane, np. W io ch y , im ien in y , grochow iny , 
za rę c zy n y , p o s tr z y ż y n y , kręg i, n o ży c zk i, obcążlti.

2) Osobowe męzkie na a  z przybierającą twardą, np. s ta ro s ta , 
w ojew oda, ale tylko w liczbie pojedynczej, bo w mnogiej spadku- 
ją się według skłonienia rzeczowników męzkich, np. s ta ro sta , s ta ­
ro s ty , s ta ro sto ia e , starostów .

') Spółg łoska  s łaba (34), opierając się  na o pochyla  .je (49, a), ale  
mocna n ie  w p ł y w a  na jego z m i a n ę ; dla tego też  k re sk ow ać  go n ie  
n a le ż y , np.  kop, wrot,  kos i 1 p ; bo p r zed  spółg łoską mocną, gdy się  
ta na o opiera, z a w sz e  je  o tw arc ie  w y m a w ia m y ,  np .  skop, p ł o t , nos, 
s*op, zwlolc, pończoch,
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36 TRZECIE SKŁONIENIE.

M ężczyzna  i w 1. mn. skłania się według tego wzoru, M. m ę­
żczyźni, D. i B. mężczyzn i  t. d. S lu q a  ma w 1. mn. sług i (kobiety), 
słudzy  (mężczyźni).

3) Nazwiska polskie i litewskie na o zakończone, które dawniej 
według męzkiego skłonienia odmieniano, np. J a g ie ł ło ,  ła ,  ło w i, 
teraz J a g ie ł ły ,  gielle; S a n g u szko , ha, kow i, mówi o S a n -  
g u szk u ,  teraz S a n g u sżk i, ce,/ i t. d.; ale w 1. mn. i teraz je 
według pierwszego skłonienia spadkujemy, np. J a g ie łło w ie , S a n ­
guszkow ie , T a rło w ie .

4-) Imiona mające spółgłoskę przed przybierającą twardą, jedne 
ją w dopełniaczu 1. mn. wtrąconą samogłoską e przedzielają, ale 
spółgłoski twardej nie miękczą (31, 3), drugie wcale e nie przy­
bierają. I tak:

a) Przybierają e w dopełniaczu 1. m n.: 1) Wszystkie jedno- 
zgłoskowe, np. ł e z ,  g ier  (16), m g ie ł, p c h e ł  (żle mówią p łech).
2) Rzeczowniki: w ojna , w iosna , cy fra , c y tr a , febra , k la m ra , 
k o łd ra , lib ra , b itw a , b r z y tw a , d ra tw a , t r a tw a , krokw a , li 
s tw a , pochw a , p o szw a , p r z y  szw a , ty k w a , oraz wszystkie z 
przybierającą ł ,  k , przed którą stoi jaka spółgłoska, np. ig ie ł, 
jo d e ł ,  p e r e ł , m io te ł; rybek, m ączek , n o życzek , rynek . 3) Rze­
czowniki: g rzy icn a , ow ca, pa n n a , ry n n a , sosna, tru m n a , 
w a n n a , a w tych miękczą się stojące przed e spółgłoski.

b) Nie przybierają e: barka , w a lka , p a lm a , ta śm a , siostra , 
p ig w a , go n itw a , k lęska , ła s k a , troska , tr za sk a .

5) Odmianę rzeczownika ręka  zobacz w §  105.

TRZECIE SKŁONIENIE.

98. 1) W edług trzeciego skłonienia spadkują się rzeczowniki 
rodzaju nijakiego zakończone na o z przybierającą twardą (prócz 
p łu c o , gorąco) np. dno, sło w o , cło;  na e z przybierającą miękką, 
np. sta je , po le , serce, m orze, i na ę, np. strzem ię , w ilczę .

2) Z zakończonych na ę, nieżywotne w spadkach względnych 
rozkładają tę samogłoskę na eń, np. brzem ię, brzem ienia; żywotne 
zaś dła odróżnienia ich od słownych na enie (53, 10), np. ku rc ze ­
nie, ku rczen ia , zatrzymują ę, i w tych spadkach głoskę ć po 
niem przybierają, np. kurczę , kurczęcia ; szczen ię , szczen ięcia .

3) Tak spojone z nieżywotnemi ń, a z żywotnemi ć, są gło­
skami przybierającemu (42). Imiona te w przypadkach względnych
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TRZECIE SKŁONIENIE. 37

(62, II) o jedne zgłoskę powiększaj.} się, np i-m ie, i-m ie-nia; 
cie-le, cie-le-cia.

W zgledne trzeciego skłonienia.
99.
L. p. M. 0, e § L. m. a ona (nieżywot.)

(żywotne)

D. a nia nieżywotnych, cia spółgłoska odkryta,
żywotnych

C'. u u om
B. jak  mianownik jak  mianownik
W. jak mianownik jak  mianownik
N. am • em ami __
M. e u u ach

W zór odm iany tego  sk łon ien ia .

400. L i c z b a  p o j e d y n c z a .

M. B. W. Cło Pole Brzemię Cielę
D. Cła Pola Brzemienia Cielęcia
C. Cłu Polu Brzemieniu Cielęciu
N. Cłem Polem Brzemieniem Cielęciem
M. Cle Polu Brzemieniu Cielęciu

L i c z b a m n o g a .
M. B.  W . Cła Pola Brzemiona Cielęta

D. Ceł (64, 7) Pól (4 9 :, a) Brzemion Cieląt (64.
C. Cłom Polom Brzemionom Cielętom
N. Cłami Polami Brzemionami Cielętami
M. Cłach Polach Brzemionach Cielętach

U w agi nad tern skłonieniem .

101. i)  imiona tego skłonienia w obu liczbach trzy spadki, 
tojest: mianownika, biernika i wołacza mają podobne.

2) Celownik liczby pojedynczej we wszystkich kończy się na u; 
tylko im ię  ma go na u  i na ow i, np. błogosław’ im ien iow i jego, 
.Ian Koch. P sa lm  151. czyni się dosyć im ien iow i bractwa. 
Bractwo Compass, str. 142,

3) Miejscownik liczby pojedynczej jedne mają pa e drugie na
np, m yd le , bydlęciu.
a) Na e mają go, zakończone na o z przybierającą twardą, 

nP- słow ie  (31, 2), sicie, p ię trze , m a ile .
4
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38 TRZECIE SKŁONIENIE.

b) Na u  kończy się w imionach z przybierającą miękką, ch 
lub k , np. s ta ju , w eselu, sercu, ło ż u , ku rczęc iu , s trzem ien iu , 
u ch u , w ieku , gorącu.

4) Mianownik liczby mn. kończy się na a, ona, e ta . Ura­
bia on się z dopełniacza 1. p. w ten sposób, że nie powiększające 
się w nim rzeczowniki, mianownik 1. mn. kończą na a, np. s ło ń ca , 
słow a;  te zaś, które się w nim powiększają, w mianowniku 1. mn. 
enia  na ona, a ęcia  na eta  zamieniają, i tak stwardzone przy­
bierające przed wszystkiemi wzglednemi (66 , 5) tej liczby zacho­
wują, np. im ien ia , im iona , im ion , im ionam i i. t. d. ku rczę ta , 
k u rc z ą t  (63, 3), kurczę tom  i t. d.

5) Dopełniacz-1. mn. urabia się z mianownika tejże liczby i 
kończy się na odkrytą spółgłoskę, np. po la , p ó l;  serca, serc; 
w in a , w in; p ió ra , p ió r ; im iona , im ion; cielęta , c ie lą t (52, 1); 
p a n ię ta , p a n ią t.

W rzeczownikach z przybierającą, Jc, ale nie sic, tudzież ł  i r , 
stojące przed niemi spółgłoski w dopełniaczu licz. mn. oddzielamy 
wtrąconem e, przed którem się twarda głoska wcale nie miekczy 
(64, 6), np. clziełkfa), dziełek; okienk(a), okienek; w iosłfa), wioseł; 
cłfaj, ceł; ją d r (a ) , ją d er ; w iadr(a), w iader.

I w następujących, wtrącamy e: bagien, den, drewien, gumien, 
krosien, okien, płócien, sukien, włókien.

Wszystkie inne przybierające, także sk, mimo zbiegu kilku 
spółgłosek nie przedzielają się głoską e, np. pię tn , p ism , żarn, 
ziarn , m iast, w idow isk, księstw , przekupstw , rzemiosł, w idm , 
województw  (30), Pobiedzisk, M onasterzysk.

Zgrubiałe żywotne (53, 12) od rzeczowników męzkich pocho­
dzące, przypadek ten kończą na ów, np. chłopisków] wilczyskom.

Niewzorowe imiona tego skłonienia.
102. 1) K s ią ż ę  dawniej nijakiego a teraz męzkiego rodzaju, 

odmienia się jak następuje: M. K sią że  D. i B. ksiażecia  lub 
księcia. C. książęciu  lub księciu . Liczba mnoga ksią żę ta  i. t d.

2) N a rzęd z ie , M. liczby mn. n a rzęd z ia ,  D. n a rzęd zi.
3) N asien ie  dawniej nasiono  i' dla tego w 1. mn. ma M. B.

i W . nasiona, jak w rzeciona , D. nasion  i t. d.
4-) Niebo  skłania się wzorowo i ma w 1. mn. nieba  i t. d.

niebiosa  zaś pochodzi od nieużywanego teraz niebioso.
5) N o zd rze  1. mn. M. n o zd rzu , D. n o zd rzy  i. t. d.
6) O ko, ucho  zob. § 105.
7) Ziele  nie ma liczby mnogiej, w której je zastępuje nicu-
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Liczba po d w ó jn a . 30

żywane teraz z io ło ,  skąd pozostało zdrobniałe z ió łk o ,  np. z io ła ,  
z ió ł ,  z io ło m .

8) Imiona na n m , z łacińskiego języka przybrane, w liczbie 
pojedynczej są nieodmienne, a w liczbie mnogiój spadkują się 
według tego skłonienia i Mm na a  zamieniają, np. g im n a zy jn m , 
liczba mnoga g im n a zy ja , g im n a zy j, g im nazy jom  i t. d.

U w agi nad zakończeniami narzędnika wszystkich trzech 
skZonień.

103. 1) Narzędnik liczby mnogiej pospolicie na am i w wszyst­
kich trzech skłonieniach zakończony, dwojako się skraca:

a) Wyrzucając przed m i  samogłoskę a , jeżeli ńie miała przed 
sobą kilku spółgłosek, np. w o ła m i  częściej w ó łm i;  p a n ia m i 
p a ń m i;  ko ła m i, ko łm i. . ,

Im iona: braćm i, dziećmi, księżm i, liśćm i, ludźm i, końm i, p ie ­
niędzm i, dłońm i, gałęźm i, jedynie z wyrzutnię, używają się w 
tym spadku.

b) Zamieniając a m i na y ,  a przed g , k , na i  (16), np. p a ­
nam i, p a n y ; nagrodam i, nagrody; s ło w a m i, sło w y; uw agam i, 
uw agi; w ilka m i, w ilk i; ła sk a m i, ła sk i;  przed trzema la ty ;  
wymownemi u sty ;  zbrojnemi szyk i; im iony  swemi.

2) Powszechne dawniej zakończenie miejscownika liczby mno­
giej na ech pozostało dotąd w następujących imionach: w niebie- 
siech, w  In flanciech , N iem czech , P ru siech , W ęgrzech , W ło ­
szech, W o łoszech , bo w N iem cach, W ęgrach  i t. p. znaczy 
osoby. Niekiedy i inne imiona rodzaju nijakiego przypadek ten 
kończą na ech, np. w u ś c i e c h za w ustach , w  leciech za w  
la tach .

Liczba podwójna wszystkich trzech skZonień.

104. Nieużywana teraz liczba podwójna, przy której najpospo­
liciej wyrazy dw a , dw ie, kładziono, następujące spadki miała po­
dobne :

P rz y k ła d y : Dwa króla, dwa grosza, dwa kam ienia , dwa ko­
n ia , u jął mu dwa palca; dwu bratu; ze dwiema bracioma, z dwo-

S kł o n ie n ie  I. II i III.
M. B. W .
D. Miejsc. 
C. N.

a
n
oma

e
n

oma, ema, yma.
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40 RZECZOWNIKI UŁOMNE.

ma synom a, dwoma komorna, dwiema rogoma, dwiema tysiącom a; 
po dwu kam ieniu;  dwie koronie, dwie zenie, dwie siestrze, dwie 
ostrodze, obiedwie stronie; dwie błonie; na obie nodze, dał dwiema 
córoma; obiema nogoma; z brudnemi rękom a; dwie drew nie; mą­
drej głowie dość dwie słowie; na obie kolenie; stoj ście, stąd 
liczba podwójna dwieście.

Dawniej w wielu rzeczownikach używano liczby podwójnej.
105. Te zakończenia utrzymały się dotąd w imieniu rek a, 

tudzież oko, ucho, gdy oznaczają części ciała. Imiona te w liczb' 
mn, niewzorowemi zdają się być dla tego, iż jedne ich spadki z 
podwójnej, drugie z mnogiej licz. są używane. Jakoż mówimy:
M. B. W. Rece. 1. pod. D. rąk. C. rękom. N. rękom a  i rękam i.

M. reku, rękach.
M. B. W. Oczy liczba podwójna, dawniej tćż oce. D. oczu. C. oczom.

N. oczyma, oczami, oczy (103. 1. b) np. za  oczy M. oczach. 
M. B, W. Uszy 1. pod. D. uszu.C. uszom . N. uszyrna, uszam i. M. uszach.

RZECZOWNIKI UŁOMNE.

A. Rzeczowniki ułomne co do spadków.
106. Znajdują się w polskim języku imiona, które bądź same, 

bądź z przyimkami w niektórych tylko używają się spadkach, i 
przysłówków mają znaczenie. I tak używają się z przyimkami, z 
któremi jedne z nich łącznie, drugie zaś rozłącznie piszem y:

N a: n a  bakier czapkę nosi; mam na  doręcza; drzwi otwarte 
n a  oścież; napisał n a  prędce, uczyniliście n a  p rzekor.

N a, w : obrócił n a  w spak  i w spak; leży na  w zn a k  i w zn a k .
Po: po  ciem ku  chodzi, było wojsko po b liżu .
po, na: trzeba być pogo tow iu , na  pogotow iu.
w : w c ią ż  płacze; wszystko w n iw ecz obrócił; w ręcz  (bez 

Ogródki) odpowiedział ; w cią ż  pisał.
z: oburącz  do siebie garnie; z  oburącz  siekli; z  kretesem  

(do szczętu) rozwalił.
1 0 7 . W  niektórych przypadkach same lub z przyimkami uży­

wają się i, przysłówków mają znaczenie: brodźcem  lub broż-
cem  na bakier, o czapce lub odzieniu na bok przez ramię powie- 
szonem, ca łk iem , doryw kiem , hurtem , na klęczkach , m ilcz-  
kiem , nurk iem , obław em  i o b ła w ą  kupą, o b ła zem  hurtem, 
ra p tem , ry c z a łte m  hurtem, ślu zem  na ukos, ukradk iem , ukra d ką .
b) N a  storc lub na sto rcz, storcem ; om acku, po om acku, oma- 
ckiem , w  om acku, ornacką; w  lóz  i lózem  wolno, bez prze­
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RZECZOWNIKI UŁOMNE. 41

szkody; w skok, skokiem ; z  n ienacka , nienachiem , z  cichacza , 
cichaczem  i inne. -

B. Rzeczowniki ułomne co do liczb.
108. Imiona ułomne co do liczb jedne się tylko w pojedyn­

czej, drugie zaś w mnogiej liczbie używają.
I Tylko pojedynczą liczbę mają:
1) Rzeczowniki c z ło w iek , dziecie , am bit, b y t ze złożonemi 

odbyt, p o b y t, o d ja zd , w y ja zd , p rzep ych , sen, w znaczeniu 
spania, śm ierć, sz lachcic , życ ie , ziele.

2) Imiona, przez które znaczone rzeczy jedne tylko są w na­
turze lub w myśli naszej. Nie mają zatem licz. mnogiej: imiona 
własne bóstw, osób szczególnych, części świata, krajów, prowincji, 
miast, wsi, gór, rzek, miesięcy, nauk, umiejętności i zatrudnień 
ludzkich, cnót, chorób, występków, zbóż, warzyw i kruszców, np. 
Jehow a , J o w isz , W en u s , M a rs , Lech, A z y ja ,  T u rc y ja , W o ły ń ,  
W a rsza w a , E tn a , W is ła ,  lu ty , f iz y k a , garbarstico , cho­
lera , k ra d z ie ż , ż y to , ch rzan , z ło to .

3) Rzeczowniki zbiorowe (53, 7) np. d z ia tw a , gm in , stado, 
sz la ch ta , tr zo d a , i przymiotowe (53, 8) np. ospalstw o, lenistw o, 
cierpliw ość, ślepota, tęskno ta , oraz osobowe na stw o, razem 
męża i żonę znaczące, np. p a ń stw o , starostw o , k sieztw o , gospo­
darstw o , sęstw o.

4) Rzeczowniki słowne, np. czy ta n ie ,  p isa n ie , w o ła n ie , 
ka za n ie .

5) Imiona rodzaj cały lub gatunek znaczące, np. drzew o , ja z d a ,  
piechota , sukno , p łó tn o , deJbina, le s zc zyn a , je c zm ie ń , owies, 
srebro, z ło to ,  w ojsko.

Ale kiedy  imię szczególne daje się wielu osobom lub rzeczom, 
np. imię własne Cycero  na oznaczenie mówców; kiedy przez 
imiona zbiorowe różne rodzaje, gatunki lub zbiory wyrażamy, np, 
oleje, ow sy, s tada , p lo n y , w in a ;  kiedy przez imiona kruszców 
rzeczy z nich zrobione oznaczamy, np. b ro n zy , m osiedze, srebra; 
kiedy nakoniec przez rzeczowniki słowne oddzielne i osobne czyn­
ności przedstawiamy: natenczas jako myśl nasza jest o wielu od­
dzielnych rzeczach, tak i nazwiska tych rzeczy w liczbie mnogiej 
kłaść można np. ma Polska swoich S ka rg ó w , zakupił srebra  
(naczynia), piękne ż y ta , p rosa , grochy (o urodzajach); wszystkie 
ka za n ia , w o jska  (rozmaite) i t. d.
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42 RZECZOWNIKI UŁOMNE.

II. Tylko tv liczbie mnogiej używają się wraz ze swemi zdrob- 
nialemi, i według rodzaju kończą się w dopełniaczu na ów , i, y , 
lub odkrytą spółgłoskę:

1) Następujące na a  rodzaju nijakiego: b liźn ię ta , d rw a , dop. 
drew , d z ią s ła , g u s ła , j a s ła ,  je lc a  (rękojeść u korda), krosna, 
niebiosa, p łu c a , u s ta , w ro ta , ża rn a , z io ła ,  tudzież imiona wła­
sne miejsc na sita, np. P o b ied ziska , O w iń ska , M ościska .

2) Na e: a) Męzkie: am baje  (urojenia), asam ble, bryże  
(gors, mankiety), buksztele  (obłąki z tarcic), ceregiele, d zie je , 
finanse, fry je  (zaloty), kapcie , k leszcze , ku lsze  (biodrowa kość), 
kurp ie  i ła p c ie  (obuwie z kory), lejce lub lice, łu b ie  (sajdak), 
nosze  (nosidło), obceje (sznury masztowe), skrzyp ce , stolce, 
(nogi długie drewniane do chodzenia), szczyp ce , tu rn ie je  (goni­
twa), w idelce, w odze  (cugle), a te dopełniacz 1. mn. kończą na 
ów. Ale lu d z ie  ma lu d z i,  b) Z żeńskich według Igo wzoru 
(92) skłaniają się: drabie, d rożdże  (22), grabie , hołob ie , kono­
pie, łako c ie , spodnie, i dla tego dopełniacz mają na i, np. drab i, 
drożdży-, według ligo zaś (94) odmieniają się: skrze le , sanie  
i zakończone na ice, yce, y je ,  np. n o życe , p o m y je , szn ice.
Dopełniacz: nożyc  i t. d.

3) Na i:  żeńskie d rz w i, o d rzw i, p ie r s i, rup iec i, śm ieci, 
w ic i i nijakie dziec i. Dopełniacz 1. mn. mają na i.

4) Nieżywotne własne i pospolite na y ,  g i, k i, ice, yce, y je ,
in y , y n y ,  np. W ęg ry , C zechy, A lp y , T a tr y , gody, o ku la ry , 
ło w y , szo ry , im ien iny , grochow iny; m ig i, obce.gi, b iesagi, 
ju k i ,  d u d k i, obcążki; T ro k i, Z a le szc zy k i, S u w a łk i ,  K r z e s z o ­
w ice, Z a w iep rzyce , P ab ija n ice , W adow ice. /

5) Imiona futer, np. lisy , w ilk i, n ied źw ied zie , sobole, szopy .
109. Do imion ułomnych co do liczb policzyć można rzeczo­

wniki, które w 1. mn. zmieniają swe znaczenie, Takiemi są: akt 
(czynność urzędowa), a k ta  (papiery urzędowe); bło to , b ło ta ;
brud , brudy; ko n tra k t (umowa), ko n tra k ty  (czas układów), cia­
sto, c iasta ; cukier, cukry; dobro, dobra; fo rm a t (kształt książki), 
fo rm a ty  (świadectwo otrzymanego na kapłaństwo św ięcenia); okop, 
okopy; p ierś , p iersi; srebro, srebra.

R z e c z o w n ik i  n ie o d m ie n n e .
410. N ie o d m ie n n e  rzeczowniki (8) są: ażyjo  (agio) naddatek 

ffzy zmianie pieniędzy, am en, kakao , kroć  (raz), konklaw e, lele
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PRZYMIOTNIKI.

słabiuchny niewieściuch, m izerere , szosę lepiej je  lud zmienił na 
szosa, bo z tern zakończeniem można je skłaniać, np. szo sy , sie it .d .

Nie odmieniają się też słowa i inne części mowy rzeczownie 
wzięte (61 , 1), np. twoje oddam , twego oddam , twojem oddam ; 
znam twoje n iezaw odn ie , nie wierzą twemu n ieza w o d n ie .

ROZDZIAŁ TRZECI.
PRZYMIOTNIKI.

111. P rz ym io tniki  wyrażają przymiot rzeczy, ich materyją lub 
zależuość, a dla zgody ich z imionami, odmieniają się przez rodzaje, 
liczby, przypadki i odpowiadają na pytanie ja k i?  ja k a ?  ja k ie?  
np. dobry  ojciec, dobra  matka, dobre jabłko; sło m ia n y  kapelusz, 
sło m ia n a  beczka, s ło m ia n e  krzesło; o jcow ski dom, ojcow ska  
miłość, ojcow skie  pismo.

Przymiotniki podobnie jak i rzeczowniki są n ie z ło żo n c , np. 
w ła d n y ,  i z ło żo n e ,  np. w ie lo w ła d n y .

Rodzajowe przymiotników zakończenia.
112. 1) Przymiotniki, ze względu na trojaki rodzaj rzeczowni- 

ków, do których się odnoszą, trojakie mają zakończenie: i  lub y  
na rodzaj męzki, a  na żeński, e na nijaki, np. ubogi, uboga, 
ubogie; ta n i, ta n ia , ta n ie ; m a ły ,  m a ła , m a łe ;  suchy, sucha , 
suche.

2) Niektóre mogą się kończyć na y  lub odkrytą spółgłoskę, 
przed którą, jeźli tego potrzeba, wtrąca się e, które miękczy po­
przedzającą spółgłoskę (3 1 , 2), oprócz ł : np. g o d n y , g o d zien ;  
m ocny, m ocen; p e łn y ,  p e łe n ; p ew n y , pew ien; sy ty , sy t; w o lny , 
w olen; rodzaje atoli i przypadki urabiają się tylko z zakończenia 
na y ,  np. godny, godna , godne, godnego  i t. d.

Na wzór tych przymiotników, wielu zaimki k tó ry  ik a ż d y m e -  
Właściwie kończy na przybraną spółgłoskę n, np . któren, każden.

3) Przymiotniki jed en , ko n ten t, ra d , w a r t,  w  rodzaju męz- 
kim zawsze na odkrytą spółg łoskę ,  a  w  nijakim na o zakończamy; 
je d n o , kon ten to , rado , w a rto .

Urabianie przymiotników i  rozmaite ich znaczenia.
113. Nie wiele jest w języku polskim przymiotników pierwot­

nych, tojest takich, któreby same z siebie czyli w swej pierwotnej
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postaci były przymiotnikami, np. dobry, z ł y ,  m a ły ,  w ie lk i, lekki 
i t. p.; najwięcej zaś jest takich, które z rzeczowników', przymiot­
ników, zaimków, słów lub przysłówków, przez przybranie pewnych 
właściwe im znaczenie nadających zakończeń, urabiamy.

114. Czterdzieści dwa jest rozmaitych zakończeń czyli rd ze n ­
nych  i po rd zen n ych  przymiotników, które im rozmaite nadają 
znaczenie, lubo wiele z nich, mimo odmiennego zakończenia, jedno 
i tożsamo oznacza. Takiemi zakończeniami są : ny, np. ła d n y ; 
in, np. cocin; lny, np. ja d a ln y ; awy, np. d z iu ra w y;  any, np. 
d re w n ia n y ; ow y, np. k ra jo w y ;  iwy, yw y, np. chodziw y , 
fa łs z y w y ;  cki, ski, dzki, np. kup iecki, p a ń sk i, grom adzki; 
owity, np. ch orow ity ; asty, np. g lin ia s ty ;  owaty, np. d z iu r ­
k o w a ty  i inne. Najwięcej atoli jest przymiotników na ny, owy, 
i ski zakończonych. ,

STOPNIOWANIE PRZYMIOTNIKÓW.

115. Przymiotniki malujące przymiot powiększać łub zmniejszać 
się mogący, dla oznaczenia jego różnicy w rzeczach porównywa­
nych, ulegają właściwej sobie odmianie, którą odmianą przez stopnie 
czyli stopniow aniem  nazywamy. Że zaś o to tylko idzie, czyli 
ilość przymiotu równa jest .we wszystkich rzeczach porównywanych, 
lub większa w jeduej aniżeli w drugich, albo nakoniec największa 
w jednej ze wszystkiemi porównanej; zatem trzy tylko mogą być 
stopnie, tojest: ró w n y , w y ż s z y  i n a jw y żs zy .

S to p ień  rów ny  wyraża równą ilość przymiotu w rzeczach 
porównywanych, np. miód jest s ło d k i  jak cukier.

Przymiotnik stojący przy7 rzeczowniku bez porównania poło­
żonym żadnego nie wyraża stopnia, np. człowiek uczony.

S to p ień  w y żs z y  wyraża ilość przymiotu w jednej rzeczy większą 
aniżeli w drugiej lub wielu innych z nią porównanych, np. miód 
jest s ło d szy  od mleka, brat jest p iln ie js z y  aniżeli siostry.

S to p ień  n a jw y ż s zy  wyraża największą ilość przymiotu w rze­
czy jakiej ze wszystkiemi porównanej, np. miód jest n a js ło d szy  
z napojów.

Jeżeli przymiotnik w’ stopniu najwyższym będący odnosi się do 
rzeczownika bez porównania położonego, natenczas wyraża tylko, 
iż rzecz posiada wielką ilość przymiotu przezeń oznaczonego, np. 
najpoczciw szy, na jlepszy  człowiek, znaczy człowiek bardzo p o ­
czciwy, bardzo dobry.
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116. Stopniowanie przymiotników jest dwojakie: w zględne  
i bezw zg lędne. W zg lednem  nazywamy je wtedy, kiedy przymioty 
dwóch lub więcej rzeczy porównywamy, a zatem w kilku rzeczach. 
wzgląd na nie mamy. Takie stopniowanie przymiotników wyraża­
my za pomocą trzech stopni, np. w ysok i jak brat, w y żs z y  od
brata, n a jw y żs zy  z uczniów. B ezw zg led n em  zaś jest stopnio­
wanie, kiedy w jakiej rzeczy, bez względu na inne, większą ilość
przymiotu za pomocą pewnych zakończeń lub przydanych wyrazów 
wskazujemy, np. m a ły  ptaszek, m a lu c zk i ptaszek, bardzo m a ły  
ptaszek.

Przymiotniki stopniować się nie mogące.

117. Nie wszystkie przymiotniki ulegają odmianie przez stopnie. 
Jakoż ze względu na ich znaczenie nie stopniują się:

1) Przymiotniki dzierżawcze czyli należenie do kogoś lub do 
czegoś oznaczające, np. ojcow ski, synow ski, narodow y, d z ien ­
n y , g o d z in n y , m iesięczn y , ju t r z e js z y ,  sk ra jn y , spodni, środ­
k o w y •

2) Wskazujące matcryją, z której coś jest zrobione, np. gra ­
bow y, je s ionow y, m a rm u ro w y, ceg lany , s ło m ia n y , z ło ty .

3) W yrażające ułomności i wady, np. n iem y, g łu c h y , ku la w y .
4) Malujące przeznaczenie rzeczy, np. syp ia ln y , ja d a ln y , po ­

żegna lny .
5) Znaczące zbliżenie przymiotu, np. b ia ła w y , ż ó ł ta w y , cza r­

n ia w y .
6) Imiesłowy, które nie przybrały znaczenia przymiotników, np. 

kocha jący , p ro szą c y , u s z y ty , zg o d zo n y , p ro szo n y , z w i t y , 
u m y ty , w y  w ię d ły , ska m ie n ia ły , z b u tw ia ły . Ale stopniują się 
te, którym nadano przymiotników znaczenie, np. u czo n y , u c zeń szy ,  
n a ju c ze ń szy ; ukochańszy , n a jukochańszy .

Przymiotniki nie mogące się stopniować różny stopień przy­
miotu oznaczają za pomocą pewnych wyrazów, jak to niżćj zo­
baczymy^

W zględne stopniowanie przymiotników.
118. 1) Przymiotniki w stopniu równym stojące rozmaite mają 

zakończenia, jak to wyżej widzieliśmy (114), np. b ia ły , ta n i , 
c z a r n ia w y , m śc iw y , p ro m ien is ty .
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46 sto pn io w an ie  PRZYMIOTNIKÓW,

2) S top ień  w y ż s z y  dwojako się kończy: jedne bowiem mają 
go na e jszy , np. b lieg le jszy , drugie na s z y ,  np. ta ń szy .

U w aga. Przymiotniki dwuzgłoskowe w stopniu wyższym koń­
czące się na szy , samogłoskę ą  w przedostatniój zgłosce będącą 
na e zamieniają (51, 2), np. skąpy, skępszy; m ą d ry , mędrszy.

I. Na e jszy  zamieniają końcową samogłoskę przymiotniki, w 
których przybierające ł ,  n , k , r , w , poprzedza jakaś spółgłoska, 
np. śc is ły , śc iś le jszy ; d o sta tn i, do sta tn ie j s z y ; o stry , o strze jszy , 
ła tw y ,  ła tw ie js z y .

II. Na s zy  kończą go:
a) Mające przed i  lub y  jedną spółgłoskę. Te bowiem końcowe 

samogłoski zamieniają na szy , przed którem się głoski g, ł ,  n  
(22) miękczą, np. ta ń s zy , g łu p i  ma g łu p s z y , s ła b s zy , skęp szy , 
d ro ższy  (23), s ta ls zy  (31, 5).

b) Zakończone na k i, eki, ok i, głoski te, jako nie należące 
do rdzenia (6 6 , 1), odrzucają, a potem przybierają s z y ,  np. g ła d k i ,  
g ła d s z y ;  w a z k i, w ę ższy  (25 i 51, 2); n iz k i ,  n iż s zy ;  m ia łk i , 
m ie lszy  (45). Podobnie stopniują się: cienki, c ień szy ; da lek i, 
d a lszy ; g łęb o k i, g łęb szy . W yso k i  i p ła s k i  zamieniają s na ż :  
w>yższy, p ła ż s z y .

Ale przymiotniki chybki, cierpki, g ibki, grzązki, lipk i, m iękła, 
albo zamieniają i  na ejszy, np. cierpczejszy  (23), gibczejszy, albo 
według prawidła k i  na szy  przechodzi, np. cierpszy. D zik i  ma 
dzikszy.

III. I przymiotniki: b ys try , c h y try , c zęs ty , c z y s ty , g ęsty , 
h a rd y , m ą d ry , m i ły ,  p ro s ty , t łu s ty ,  tw a rd y , ż ó ł ty ,  w stopniu 
wyższym przybierają szy  lub e js zy , np. b ystrszy  lub b ystrze jszy .

3) S top ień  n a jw y ż s z y  urabia się ze stopnia wyższego, do­
dając na jtoczątku zgłoskę n a j, np. n a jb ie ls zy , n a ju c ze ń szy , 
n a jm ilszy .

Niewzorowe stopniowanie przymiotników.

119. Niewzorowo stopniują się: 
czerw ony , c zerw ień szy . 
dobry, lep szy , 
gorący , g o rę tszy , 
g ru b ija ń sk i, g ru b ija ń szy . 
lekk i, le k szy , le kc ze js zy , pospolicie lże jszy , 
m a ły , m n ie js zy .
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m ią ższy , m ieższy  (gruby)* Stopień równy zaginął, był 
on podobno m ią zk i  od m iąż  lub m ież  grubość. 
p ie rw szy  za p rz e d n ie js zy , nie ma stopnia równego. 
rą c z y , rą c z szy  i re tszy .
w eso ły , w eselszy, zamienia o na e bez przyczyny. 
w ie lk i, w iększy .
w sp a n ia ły , w sp a n ia lszy ,  zatrzymuje, a , które się zwy­
kle na e zamienia między dwiema miękkiemi (45).

Z ły ,  g o rszy  i n ie z ły ,  n ie zg o rszy , n iena jgorszy . Tu trzeba 
uważać na różnicę znaczenia wyrazu n ie z ły  i rozłącznie piszącego 
się nie z ł y ,  nie gorszy .

A. Bezwględne stopniowanie za pomocą pewnych zakończeń
przymiotników.

120. Bezwględnie stopniujemy przymiotniki końcową ich samo­
głoskę lub zgłoskę k i  zamieniając

w stop. równym na \ utlf> nP- drobniu tki, m ilu tk i.
t uchny, np. aroom uchny, m iluchny. 

u teńki, np. drobniutenki, m ilu teńki. 
usienki, np. drobniusienki, m ilusienki.

I uteczki, utenieczki, np. drobniuteczki, drób- 
niutenieczki. 

usieneczki, np. drobniusieneczki.

B. Bezwgl§dne stopniowanie za pomocą pewnych wyrazów.

121. Tak w przymiotnikach względnemu stopniowaniu ulegają­
cych (115), jak i w tych, które się wcale nie stopniują (117), 
podnosimy przymiot za pomocą pewnych wyrazów, które przy 
wszystkich trzech stopniach przymiotników zwykle kładziemy. Ta 
kierni są:

1) A rc y , bardzo , i  ja k ,  nader, na d to , n a d zw y c za j, n a zb y t,  
nieco, n iesłychan ie , n iezm iern ie , osobliwie, p rze , p r z y ,  w cale, 
wielce, z a , za n a d to , zb y t , zu p e łn ie , zew szystk iem , i zaimki 
co— to, które się zwykle kładą przed przymiotnikami bez stopnia 
stojącemi, a p r z y  zawsze się z niemi wiąże, np. arcy dobry, 
bardzo dobry, i  ja k  dobry, p rzecu d n y ; co dobry, to dobry; 
p rz y o s tr y , p r zy sk ą p y .

2) D aleko, w cale , je s zc ze , m a ło  co, nieco, 'trochę, n ie­
rów nie, p r z y , które przed stopniem wyższym kładziemy, np. da-

STOPNIOWANIE PRZYMIOTNIKÓW. 47

w stop. wyższym na
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SKŁADANIE PRZYMIOTNIKÓW.

teko lep szy , w cale  lep szy , m a ło  co lep szy , p rz y c ie ń sz y , p r z y - 
gru b szy .

3) Co, j a k ,  p r z e , a te łączą się ze stopniem najwyższym, 
z którym się p r z e  spaja, np. co na jlep si, j a k  n a jd łu ż s z y ,  ja k  
n a jlep szy , p rze n a jśw ię ts zy , p rzen a jw ie leb n ie jszy .

4) Jak powyżej wyszczególnione wyrazy zwiększają przymiotni­
ków znaczenie, tak przysłówki dosyć, nie dosyć , m n ie j, trochę 
położone przed przymiotnikiem bez Stępnia stojącym, a nie z naj­
wyższym stopniem połączone, zmniejszają je, np. dosyć p iln y , 
nie dosyć p iln y , n ien a jp iln ie j s z y , n iena jlepszy .

5) W  niestopniujących się przymiotnikach większą lub mniejszą 
ilość przymiotu wskazujemy za pomocą przysłówków: bardzo, 
ba rd z ie j, n a jb a r d z ie j; w iele , w ięcej, na jw ięcej; m a ło , m n ie j, 
na jm n ie j i t. p. np. ku la to y , ły s y ,  b a rd z ie j k u la w y , ły s y  i t. d.

SKŁANIANIE PRZYMIOTNIKÓW.

i 22. Przymiotniki, ze względu na ich trojakie według rodzajów 
zakończenia, mają trzy oddzielne skłonienia, z których pierwsze 
służy dla przymiotników męzkiego, drugie dla żeńskiego, a trzecie 
dla nijakiego rodzaju, np. ubog i,^uboga , ubogie; dobry, dobra , 
dobre.

W zględne przymiotników.

I. męz. II. i . ni. n.
124. L. p. M. i ‘ y a e

D. ego ¿j ego
c. emu emu

B. j z żywotnemi ego § e
j z nieżywotnemi i y % e

W. i y a e
N. im ym % im (daw. ym)
M. im ym em (daw. y»j-

L. m. osobow. mez. z moc. zak. wszystkich trzech rodzajów.
'  M. i y e

D. ich ych
C. im ym
B. ich ych e
W. i y e
N. imi ymi emi (daw. imi ymi)
M. ich ych
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Wzór odmiany przymiotników.

I męz. II Ż. III n. I męz. 11 z. III n.

125. L i c z b a  p o j e d y n c z a .
M. letni letnia letnie słabg słaba słabe
D. letniego 
C. letniemu 

r, ) letniego żyw. 
‘ ) letni nieźyw. 

W. letni 
N. letnim 
M. letnim

letniej
letniej
letniff
letnia
letnia
letnicp
letniej

letniego
letniemu
letnie
letnie
letnie
letniem
letn i e m

słabego ,
słabemu
słabego
słabg
słabg
słabym
słabym '

słabej
słabej
słabg
słaba,
słaba
słaba
słabej

słabego
słabemu
słabe
słabe
słabe
słabe m
słabćm

L i c z b a m n o g a .
M. letni mocne zak. letnie na wszyst. rodz. słabim oc.zak. słabe na wteyst. rod. 
D. letnich slab y c h  
0 letnim słabym 
B. letnichmoc. zak. letnie słabych moc. zak. słabe 

W. letni mocne zak. letnie slab* mocne zak. słabe 
N. letnimi moc. zak. letmemi słaby m» moc. zak. slabem*
M. letnich słabych

Uwagi nad skłanianiem przymiotników.

126. 1) Przymiotniki kończące się na i. przybierającą głoskę, 
prócz g, /c, miękczą we wszystkich spadkach i rodzajach obu liczb.

2) Przymiotniki męzkie w narzędniku i miejscownika liczby 
pojedynczej na im  lub ym , nijakie zaś na em, w narzędniku liczby 
mnogiej przy rzeczownikach męzkich z mocnein zakończeniem na 
im i, ym i, a przy wszystkich innych na em i zakończamy, np. w 
dobrym  ojcu, p ięknym  koniem, spólm jm  groszem, dobrym i pa­
nami, m iodam i dziećmi.

3) Mianownik, biernik i wołacz I. mn. w przymiotnikach 
wszystkich trzech rodzajów kończy się na e, np. dobre pony, 
wozy, dobre sanki, dobre pióra. Ale przy osobowych męzkich 
mocne zakończenie mających (85) mianownik i wołacz, według 
natury przybierającej głoski, kończymy na i, lub y ,  przed któremi 
twarde głoski miękczymy.

a) ]\'a y  mają go przymiotniki z przybierającą g , k , r , c, c z , 
np. u b o d zy -(22), w ysocy  (22), s ta r z y , obcy, ochoczy.

b) Wszystkie inne w tych spadkach na i  kończymy, np. p rośc i, 
sk ą p i, pobożni, m ali, g łu s i , b ła h y , b ła s i  (23); go rszy , gorsi 
(24); h o ży , hozi; d u ży , d u z i .  Ale zakończeń 1. mn. na si, z i ,  
zwykle unikamy przez nadanie mowie innego zwrotu. Jednakże w 
stopniu wyższym i najwyższym spadki te zawsze na si kończymy,
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lubo je dawniej ze względna szy  powszechnie kładziono, np. (naj)- 
s ta rs i (dawniej sta rszy ) ,  (naj) sła b si, (n a jła d n ie js i, (naj)ubożsi-

4) Z przymiotników i imiesłowów męzkich w mianowniku i 
wołaczu licz. mn. mocne zakończenie na i  mających, jedne w 
przedostatniej zgłosce między dwiema miękkiemi stojące a , o, na 
e zamieniają, np. b ia ły , bieli; śm ia ły , śm ie li; p ro s zo n y , p ro ­
szeni; ugodzony , ugodzen i; a nawet w eso ły  ma weseli; drugie 
je zatrzymują, np. w s p a n ia ły , w span ia li; c za rn ia w y , c za rn ia w i;  
chuderlaw i pociągłej chudej twarzy, kęd zierza w i.

5) K o n ten t, ra d , w a r t,  mają tylko mian. w obu licz. jakoto: 
L. p. ko n ten t, tą , to. L. m. kontenci, kontente.

6) 1 przymiotniki skłaniano dawniej w liczbie podwójnej na 
wrzór rzeczowników (104), np. tw ym a  uszyma; tw o ju  ręku; 
sw oim a  plecom a; między dwiema sw aw olnym a  niewiastoma. 
Bośwa na to p o w in n a  społu pomnieć oba.

Imiona odmieniające się w ed łu g  skłonień rzeczownych i 
przymiotnych.

127. Według skłonień rzecz, i przymiotnych odmieniają się:
1) Imiona: burgrabia , hrab ia , m argrab ia , m urgrab ia  i

sędzia .
L. p. M. Sędzia L. m. Sędziowie

W  tych imionach w 1. p. M. W . i N . tudzież cala liczba 
mnoga kończą się jak w innych rzeczownikach, tylko D. G. B. i 
Miejsc. 1. p. mają na wzór przymiotników.

2) Osobowe chrzesne, własne i urzędowe na e, i ,  y ,  także 
nazwiska na chi, d zk i , shi, z k i  zakończone, np. B a n d tk ie , L in ­
de, A n to n i, Z a n o n i, podsto li, J e r z y ,  M o tty , w o źn y , k ra jc zy , 
chorąży , P o tocki, Z a w a d zk i, Ja s iń sk i. Wszystkie te imiona 
odmieniają się jak przymiotniki, tylko że zakończone na e, i, y ,  ale

ra d , ra d a , rado. 
w a r t, ta , to.

ra d z i, rade. 
w a rc i , toarte.

W . Sędzio 
N. Sędzią 
M. Sędzim

D. Sędziego 
G. Sędziemu 
B. Sędziego

Sędziów
S ędziom
S ęd zió w
Sędziowie
Sędziami
Sędziach
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nie n y , mianownik i wołaez licz. mn. kończą na ow ie, np. B a n d t-  
kow ie, Z anoniow ie, podsto low ie, M ottow ie , chorążowie. Koń­
czące się na n y , przypadki te mają na i, np. w o źn i , nadleśni.

Nazwiska żeńskie na cka , d zka , sk a ,  np. P o to cka , Z a w a d ź - 
ka, Ja s iń ska , w obu liczbach skłaniają się jak przymiotniki żeń­
skie, np. P otock ie j i t. d.

Odmiana imion żeńskich na ow a  i  na  zakończonych.

128. Imiona osobowe żeńskie z męzkich chrzesnych, rodowych, 
urzędowych lub tytułów urobione, i na ow a  lub na  zakończone 
w licz. mn. spadkują się jak przymiotniki żeńskie, w pojedynczej 
zaś odmieniają się jak następuje:

M. Królowa Sędzina wieluńska
D. Królowy Sędziny wieluńskiej
C. Królowy Sędziny wieluńskiej
B. Królową Sędziną wieluńską
W . Krolowa Sędzina wieluńska
N. Królową Sędziną wieluńską
M. Królowy Sędziny wieluńskiej

Podobnie odmieniamy: S tan isław ow a, m arszałkow a, strażn i­
kow a, starościna, p odkom orzym , hrabina, księżna  i t. d.

ROZDZIAŁ CZWARTY.
LICZEBNIKI.

129. 1) Liczebniki wyrażają ilość rzeczy lub ich porządek, i są: 
oznaczone, kiedy szczególną liczbę oznaczają, np. d w a , tr z y ,  
pieć, tro je , czw oro  i t. d. lub nieoznaczone, kiedy tylko w 
ogóle zbiór jakiś wskazują, np. w ie lu , w ie le , k ilka  dawniej k ila , 
kilkoro.

2) Nieoznaczone liczebniki są albo ca łk iem  n ieoznaczone, 
albo n iezu p e łn ie  oznaczone. Całkiem nieoznaczone wskazują 
ilość w ogólności, np. w ie lu , w iele , ilo ra k i, a , e, w ie lo ra k i, 
a , e; a niezupełnie oznaczone przybliżoną liczbę wyrażają. Takiemi 
są: k ilka , k ilkoro , k ilko rak i, wszystkie między 2 a 9 ; k ilk a ­
naście, kilkanaścioro  między 10 a 19; k ilk a d z ie s ią t  między 20 
a 90; k ilka  set, k ilka  tys ięcy , k ilk a d z ie s ią t tysięcy.
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130. Tak oznaczone jak i nieoznaczone liczebniki ze wzglądu 
ca ich znaczenie są:

1) Zbiorow e, a te znaczą zbiór rzeczy jednego gatunku, ale 
różnego rodzaju, oraz używają się przy imionach liczby mnogiej, 
cp. dw oje, tro je , czw oro , p ięcioro, k ilko ro , kilkanaścioro  
dzieci, sanek. W  liczbach z dziesiątków złożonych tylko ostatnie 
kończymy na oro, np. dw adzieśc ia  i  je d n o , dw oje, troje, 
czw oro, p ięcioro.

2) G atunkow e  czyli ilorakie  wskazują liczbę gatunków', np. 
je d n a k i, d w o ja k i i dw ój, tro ja k i  i tró j, czw orak i, pi'ecioraki, 
ilo ra k i, w ie loraki, k ilkoraki.

3) W ielokro tne  powtarzanie rzeczy oznaczają, np. jed n o kro tn y , 
d w u kro tn y , tr zy k ro tn y , c zterokro tny , s iedm iokro tny , stokro t­
n y , w ie lokro tny , ilokro lny , k ilka kro tn y .

4) P o d z ia ło w e , które równy podział rzeczy wyrażają, np. po  
jed n ym , po jed n e j; po. dw a , po  dw ie, po  dw oje; po t r z y , po  
troje; po  p iec , po  p ięc iu , po  p ięcioro; po  sześć, po k ilka , po  
k ilkanaście , po  kilkoro.

131. Nadto liczebniki oznaczone dzielą się jeszcze na:
1) P ierw otne  czyli g łów ne , dla tego tak nazwane, iż się z 

nich inne urabiają. Takiemi są: jed en , d w a , tr z y ,  c z te ry , piec 
i t. d.

2) P o rzą d ko w e , a te wskazują porządek rzeczy po sobie na­
stępujących, np. p ie rw szy , d ru g i  lub w tó ry , trzec i, c zw a rty , 
p ią ty , p ie .dziesia ty . Od sto setny  i t. d. a od ty s ią c , ty s ią ­
c zn y  w złożonych ty s ięczn y , np. d w u tys ięczn y , p ięc io ty s ięc zn y .

3) M nożne  znaczą ilość rzeczy jednego gatunku do całości 
innej rzeczy należących czyli w niej powtórzonych. Takiemi są: 
p o jed yn czy , podw ó jny  lub d w o isty , po tró jn y  i tro isty , po ­
czw órny .

132. Go do formy liczebniki są:
1) R zeczo w n ika m i rodzaju nijakiego, które właściwym sobie 

sposobem, a jako zbiorowe (108. I. 3) tylko w liczbie pojedyn­
czej skłaniają się, i dla tego też odnoszące się do nieb słowo w 
liczbie pojedynczej, a w czasie przeszłym w rodzaju nijakim kła­
dziemy. Takiemi rzeczownikami są liczebniki główne dwóch,
tr zech , czterech, tudzież wszystkie inne zacząwszy od p ięc iu  
wraz ze zbiorowemi (165, 1) od nich pochodzącemi, jakoto: pię­
cioro, sześcioro  i t. d. oraz nieoznaczone, w ielu , w iele, k ilku ,
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k ilka  i z niego złożone kilkanaście , k ilka d zie s ią t, k ilka se t i t. d. 
nakoniec zbiorowe nieoznaczone kilkoro  i kilkanaścioro .

Liczebniki od pięciu  do czterystu, także nieoznaczone wiele, 
kilka  i z niego złożone kilkanaście, k ilkadziesią t i t. p. przed 
imionami osobowemi mezkieini niezbiorowerfii w mianowniku na u 
kończymy, przed zbiorowemi zaś oraz innemi męzkiemi i nijakiemi 
w mianowniku niezmienione zachowujemy, np. pięciu  (wielu, kilku) 
synów umarło; czterdziestu (kilku, kilkunastu) panów przyszło; 
stu  ućzniów przyjechało; dziesięć (wiele, k ilka , kilkanaście) naro 
dów zginęło; dwadzieścia  półków wystąpiło; dwudziestu  żołnierzy 
poległo; sześć (wiele, kilka) cieląt zdechło.

2) P rzy m io tn ik a m i, a te odmieniają się przez rodzaje, np. 
jed n a k i, d w o ja k i i dw ój, tro ja k i  i tró j;  czw o ra k i  i czw ór, 
ptecioraki, k ilko rak i, w ieloraki, ilo ra k i, drug i, tr zec i, c z w a r ­
ty , podw ó jny , p o tró jn y .

3) P rzy s łó w k a m i:  1) G atunkow em i, np. dw ojako , tro jako , 
czw orako , p ieciorako, ilorako , w ielorako , k ilkorako  i t. d
2) W ielokro tnem i, np. dw akroć, dw ukro tn ie; tr zyk ro ć , t r z y ­
krotn ie; stokroć, stokrotnie; w ielekroć, w ie lokro tn ie; k ilkakroć, 
kilkakro tn ie; ilekroć, ilekrotnie.

Odmiana oznaczonych i nieoznaczonych liczebników  
przymiotnych.

133. Liczebniki jed en , je d n a , jedno; dw a , dw ie, dw a , tr zy , 
cz te ry , d ioa j, tr z e j , cztere j, są przymiotnikami, ale w użyciu 
różnią się téra, że d w a j, tr z e j, cz tere j, przy imionach osobowych 
męzkich niezbiorowycli, a dw a, tr z y , c z te ry , przy wszystkich 
innych rzeczownikach rodzaju męzkiego i nijakiego, dw ie  zaś przy 
żeńskich zwykle kładziemy, np. d w a j, tr z e j, c z te re j panowie, 
synowie, żołnierze, przyszli; dw a  stoły, dw a  narody, półki; dw a  
słowa, dw ie  nogi.

U w a g a . Liczebniki dw ie  (żeń.), dw a  (nij.)', także trzy. cztery 
tylko w mianowniku biorą się za rzeczowniki rodzaju nijakiego:
a) Jeżeli je , gdy stoją przed osobowemi żeńskiemi, poprzedza zai­
mek osobisty, np. Było w as dw ie  córek. Było nas trzy  sióstr. 
Bvło ich cztery  wnuczek, b) Kiedy się kładą po dopełniaczu 
rzeczowników jakiegobądż rodzaju, np. ‘Było k o n i dw a, w iosek  
dwie, wołów trzy, krzeseł cztery. Zginęło łyżek dw ie , książek  
cztery.

134. Liczebniki główne skłaniają się jak następuje;
1) Jeden , je d n a , jed n o , w obu liczbach odmienia się na

5 *
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wzór przymiotników, ale w bierniku liczby pojedyuczéj rodzaju 
żeńskiego kończy się na ę : jedne .

W  liczbie mnogiej używa się tylko z rzeczownikami liczby 
mnogiej, np. Mam tylko jed n e  oku lary;  lub kiedy się bierze w 
znaczeniu ty lko  lub n iek tó rzy , np. W y je d n i  nie opuszczacie 
go. J e d n i  siedzą, drudzy chodzą. Oni je d n i  są rozumni i oświeceni.

M. D w a j panowie. D w ie  córki. D wa  lwy, piece, pióra
I). D wóch  panów. D wóch  córek. Dwóch lwów, pieców, piór
C. D w om  panom. D w om  córkom D wom  lwom, piecom , piórom
B. Divóch  panów. D w ie  córki. D w a  lwy, piece, pióra
W .D w a j panowi e.D w ie  córki. D iva  lwy, piece, pióra
N. D w om a  panami. D  wierna córkami .D w om a  lwami, piecami, piórami 
M .D w óch  panach. D wóch  córkach .D w óch  lwach, piecach, piórach

Podług dw a j, dw a , dw ie, odmieniają się: obaj, oba, obie; oba- 
dw aj, obadioa, obiedwie i obydw aj, obydwa, obydwie. Ale obaj, 
oba, w dopełniaczu i bierniku częściej na u  zakończamy, np. Obu 
panów szukał. Obu przyjaciół zaprosił. Obiema rękoma pisze (104).

3)
M j Trzej synowie Czterej uczniowie

•} Trzy narody, siostry, wiosła. Cztery ciotki, bułki, słowa
D. Trzech synów, narodów, sióstr, wioseł. Czterech uczniów i t. d.
C. Trzem synom, narodom i t. d. Czterem uczniom i t. d.
r> | Trzech synów Czterej uczniowie

' ( Trzy narody, siostry i t, d. Cztery ciotki i t. d.
W . Trzej synowie Czterej uczniowie

Trzy narody, siostry i t. d. Cztery ciotki i t. d.
N. Trzema synami, siostrami i t. d. Czterema uczniami, ciotkami
M. Trzech synach, narodach, siostrach. Czterech uczniach, ciotkach.

4) Liczebniki przymiotne oznaczone i nieoznaczone kończące 
się na i  lub y ,  odmieniają się według skłonień przymiotników, np. 
jed n a k i, jed n a ka , jed n a k ie , jednakiego  i t. d. dw o ja k i, dw o­
ja k a ,  d w o jak ie ; tro ja k i, tro ja ka , tro ja k ie ; tr z e c i , tr ze c ia , 
trzecie; c z w a r ty , c zw a r ta , c zw a rte .

Odmiana liczebników głównych rzecżownych oznaczonych i 
nieoznaczonych.

135. 1) Liczebniki główne rzeczowne od p ięć  do dziew ię- 
d zies ia t dziew ięć  inaczej się skłaniają, kiedy je z nieosobowemi 
męzkiemi lub z rzeczownikami innych rodzajów wiążemy, a inaczej, 
kiedy je do imion osobowych męzkich odnosimy.
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56 LICZEBNIKI.

2) W iele  po słowie być  i innych jako orzeczenie, nie jest 
rzeczownikiem ale przysłówkiem rządzącym dopełniaczem, dla tego 
też i przed osobowemi męzkiemi na e zwykle się kończy, np. W, 
ogrodzie było wiele  mężczyzn a mało kobiet. Miałem w iele  gości: 
w iele  jest możnych; S k a r g a  Kaz. przyg. s t r .  2 8 6 .

Uwagi nad odmianą tych liczebników rzeczownych.
136. 1) Liczebniki od pięciu  włącznie do d ziesięc iu , po przy 

braniu w, nie zmieniają spółgłoski przybierającej; dalsze zaś na a, 
e, i  zakończone, głoski te na u  zamieniają, przed którem miękkie 
ć, na  t ,  a stojące przed niem ś  ria s przechodzi, np .jed en a śc ie , 
jed en a s tu ; dw adzieśc ia , dw u d zie s tu ; tr z y d z ie śc i , tr zy d z ie s tu . 
W liczebnikach od p iedziesią t do d z iew ied z ie s ią t , po przybraniu 
u ,  przybierającą t  miękczymy, oraz ą na e zamieniamy, np. pie- 
d z ie s ią t, p ied z ie s icc iu , o siem dziesią t, osiem dziesięciu.

2) Liczebniki z pieć, sześć , dziew ięć  złożone dwojako wyra­
żamy, bo albo w nich ć zatrzymujemy, albo je też opuszczamy, 
np. p ięćdziesią t i p ie d z ie s ią t; sześćdziesią t i s ze śd z ie s ia t; 
d ziew ięćd ziesią t i d ziew ied zies ia t. Liczebniki te w pierwszej 
części składowej wtedy tylko skłaniać się mogą, kiedy głoski c 
nie wyrzyciły, np. p iec iu d zie s ią t, p iec ią d zies ią t, sześc iudziesią t, 
sześc iadziesią t. Taka odmiana dawniej powszechna, teraz wy­
chodzi z użycia.

3) Tak oznaczone jak i nieoznaczone liczebniki rzeczowne w 
celowniku kończą sie na om, jeżli przy nich nie ma rzeczy liczonej; 
bo zakończenie na w, kilku spadkom spólne, wzgląd ten wątpliwymby 
czyniło. Jeżeli zaś imię przydajemy, natenczas spadek ten kończy 
się na u ,  gdyż zakończenie rzeczownika różnicę względu wskazuje, 
np. Dał p iec io m , sześciom , dziesieciom . Szkoda w ielom , poży­
tek kilkom . W ielom  się jeden trudno oprze. P ięc iu , s z e ś c iu ,  
k ilku , w ielu  ludziom. To lekarstwo kilkorgom  pomogło.

4-) Przy liczebnikach w celowniku, miejscowniku i narzędniku 
stojących należący do nich rzeczownik liczony nie w dopełniaczy 
ale dla odróżnienia względów, w tych spadkach przez przydatnią 
kładziemy, np. p ięc iu , w ie lu  panom ; . p ię c iu , w ielu  panach ; z  
w ielą  panam i; z  k ilką  z ło tem i.

5) Toż samo czynimy i przy liczebnikach zbiorowych, gdy 
stoją w celowniku i miejscowniku, np. dw ojgu  dzieciom  (nie 
dziec i) , w  dw ojgu  d ziec ia ch ,
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Odmiana setek i tysięcy.

L. p. M. B. W. Stu (o. m.) sto (w sz.in.)D .sta; stu. G. stu. N. stem. M.stu. 
L.m.M.B. W. Sta I/. set C.stom.N. stami.M. stacli.

Dopełniacz licz, pojed. sta  używa się mówiąc bezwzględnie o
liczbach, np. pięć od sta , półtora sta; ale z rzeczą liczoną używa
się stu , np. I stu  nie było. A do s tu  katów. Dla s tu  żołnierzy;
stu  ludziom, w stu  ludziach.

138. Liczebniki dw ieście  (104), tr z y s ta , c z te rys ta  odmie­
niają się jak następuje:

a) Z  m ęzkiem i zbiorowenii, nieosobowemi, tudzież z rzeczowni­
ka m i innych rodzajów.

M. B. W. D w ie ś c ie  t r z y s ta ,  c z t e r y s t a  ludzi, pułków, koni, gęsi, cieląt.
I ) .  D w u s tu  lub dwóchse t,  t r z y s t u  lub t r z e c h s e t ,  c z t e r y s t u  1. c z t e r e c h » et  ludzi i t. d. 
O. D w o m s e t \ . d u ,ó c h $ e t , t r z e im e l  \ . t r z e c h s e t , c z t e r e m s e t  l.czierecltsetludziom  i t.d. 
N. D w i e m a s e t ,  t r z e m a s e t ,  c z l e r e m a s e t  ludźmi, pułkam i i t. d.
M. D w u s tu  1. dioóchse t,  t r z y s t u l .  t r z e c h s e t ,  c z t e r y s l u l .  c z t e r e c h s e t  ludziach i t.d.

b) Z  osobowemi m ęzkiem i niezbiorowemi.
M. D. B. W. D w u s tu  1'. d w ó ch se t,  t r z y s t u  1. t r z e c h s e t ,  c z t e r y s t u  1. c z te r e c h s e t  żoł­

nierzy, jianów
C. D w o m s e l l .  d w ó c h s e t ,  t r z e m s e t  1. t r z e c h s e t ,  c z t e r e m s e t  1. c z te r e c h s e t  żoł­

nierzom , panom  _
N. D w o m u s e t  i r z e m a s e t ,  c z l e r e m a s e t  żołnierzam i, panam i
M. D w u s t u  1. dw óchse t,  t r z y s t u  1. tr z e c h s e t ,  c z t e r y s t u  1. c z te r e ch s e t  żoł­

nierzach, panach.

139. Liczebniki od pięćset do dziew ięćset skłaniają się jak 
niezłożone pięć, sześć  i t. d. a dopełniacz set niezmienny zostaje 
(75), np. p ięciuset, p ięćse t, p ięciuset kobiet, żołnierzy

140. 1) T y s ią c , m ilijon , b ilijon , tr ilijo n  i t. d. spadkują 
się według pierwszego skłonienia rzeczowników, ale tys iąc  w do­
pełniaczu 1. mn. ma zawsze tys ięcy . L. podw. dw a tys iąca  
(104), teraz niewłaściwie tysiące.

2) D w a tysiące, tr z y  tysiące, c z te ry  tysiące  i t. d. aż do 
sta ty s ię c y , spadkują obie części. Mówi się więc: dwóch tysię­
cy, dw om  tysiącom , sto tys ięcy , stu  tysięcy , stem  tysięcy. 
Podobnie od dwieście tysięcy  aż do m ilijona  i ,t. d. każda część 
osobno się odmienia.

3) W  liczbie z kilku liczebników w całość połączonej, dla 
krótkości i uaiknienia niemiłego zbiegu zakończeń odmieniamy 
tylko jedności i dziesiątki, jeżeli się z d zie s ia t Die składają, np, 
Było tr z y  tysiące sześćset d w u d zies tu  trzech  Zapisano kwatery 
dla osiem tysięcy dwieście d w u d zie s tu  dwóch  żołnierzy.

137.
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58 ZAIMKI,

Odmiana liczebników zbiorowych.

441. 1) Liczebniki zbiorowe (130, 1), dw oje, troje czw oro.
;pięcioro  i t .  d. dawniej kończyły się w mianowniku na go: dw ojgo, 
trojgo  i t. d ., i stądto powstała, niby niewzorowa, następująca 
ich odmiana:
M .B.W . Dwoje, troje, czworo, pięcioro ludzi, dzieci, cieląt,

sanek,
D. Dwojga, trojga, czworga, pięciorga ludzi, dzieci, cieląt,

sanek,
C. Dwojgu, trojgu, czworgu, pięciorgu ludziom, dzieciom, cielętom,

sankom ,
N . Dwojgiem, trojgiem, czworgiem, pięciorgiem  lu d z i ,  dzieci, cieląt,

sanek,
M. Dwojgu, trojgu, czworgu, pięciorgu ludziach, dzieciach, cielętach,

sankach.

,2) Podobnie skłaniają się nieoznaczone liczebniki kilkoro, kil- 
kanaścioro , tudzież liczebnik przymiotny oboje, dwie osoby różnej 
płci lub dwie rzeczy różnego rodzaju wyrażający.

Nie właściwie mówiono i pisano obojga  narodów.

3) Od liczebników zbiorowych d w o je , tro je  i t. d. oboje, 
odróżnić należy liczebniki gatunkowe, dw ój, j a ,  j e ;  tró j, j a ,  je ,  
które znaczą ze dwóch lub ze trzech złożony, jako też obój, oboja, 
oboje, należenie do dwóch rzeczy znaczący, gdyż te odmieniają 
się według skłonień przymiotników. M. D w ó j, j a  je ,  D. D wo- 
jeg o , dw ojè j, dw ojem u  i t. d. Obój j a ,  je ,  obojego, obojéj,
C. obojem u  i t. d., np. Obój urząd tak świecki jak duchowny. 
Król obojéj Sycylii. W ierny przyjaciel w obojéj fortunie state­
cznie służy

BOZDZIIŁ PIATY.

ZAIMKI.

142. Zaimkami nazywamy wyrazy imiona rzeczowne w mowie 
zastępujące, określające je, lub też to oboje razem czyniące.

I  tak j a  zastępuje moje imię, ty  twoje i t. d. W wyrażeniu ten 
dom, zaimek ten  określa wyraz dom, dla oznaczenia tylko tego, o 
którym mówię. Człowiek, k tó ry  przyszedł, zaimek któ ry  określa 
wyraz człowiek i t  d. W  przykładach: Czyj brat? Mój. M ój brat 
przyszedł, zaimek m ój w pierwszym zastępuje imię brat, w drU' 
gim je określa.
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14-3. Przez zaimki skracamy mowę i zrozumiałą ją czynimy, 
bo same rzeczowniki nie mogą wydać tych rozlicznych względów, 
które przez zaimki wyrażamy.

I tak bez zaimków powiedzielibyśmy.
K ra s ick i był pisarzem pierwszego rzędu. Odejmmy K ra s i­

ckiem u  (nie wiadomo czy temu, o którym wyżej mówiliśmy czy 
innemu) wszystkie K rasickiego  (którego?) zaszczyty, niemniej 
K ra sick i dla tego sławnym być nie przestanie; lecz odejmmy K r a ­
sickiem u  ten jedyny, już K rasickiego  wiecznie nie masz.

Za pomocą zaimków tak się wyrażamy:
K ra sick i był pisarzem pierwszego rzędu. Odejmmy mu wszyst­

kie jego zaszczyty, niemniej on dla tego sławnym wiecznie być nie 
przestanie; lecz odejmmy mu ten jedyny, już go wiecznie nie masz.

144. Zaimki są: 1) P ierw otne  (10, 2), np. m nie, ciebie, 
siebie, nas, toas. 2) P ochodne, np. m ój, tw ó j, n a sz , w a sz.
3) N iezlo żo n e ,  np. ten , ta , to; kto , co, ja k i .  4-) Z ło żo n e , lip. 
tam ten , ta m ta , tam to; ktoko lw iek, cokolw iek, ja k iko lw iek  i t. p.

14-5. Zaimki zastępujące imiona rzeczy rzeczo w n em i  czyli 
w ła śc iw em i za im ka m i, te zaś, które je tylko określają lub też 
razem określają i zastępują, p rzy m io tn e m i  nazywamy dla tego, że 
podobnie jak przymiotniki, zgadzają się z rzeczownikami do których 
się odnoszą. R zeczo w n em i są: ja ,  ty , on, ona, ono; siebie, 
sie; k to , co i z niego złożone ktoś, k toko lw iek, k to b a d ź , coś 
i t. d. n ik t  za n i  k to , nic  za n i co; a przymiotnemi: ten , ta  
to ; tam ten , ta m ta , tam to; on, ona, ono; ów, ow a, owo; m ó j, 
tw ój, n ija k i, ow aki i t. p.

Tylko zaimki m ój, tw ó j, nasz, w asz i  c zy j? czyja? czyje?  
k tóry, k tóra , które, zastępują i określają rzeczowniki.

14-6. Tak rzeczowne jak i przymiotne zaimki ze względu na 
ich znaczenie dzielimy na szczególne  czyli oznaczone, które osoby 
lub rzeczy szczegółowo czyli bliżej oznaczają, np. j a ,  ty , on; ten, 
ów, i ogólne czyli nieoznaczone, które ich w szczególności nie 
wyrażają, np* kto? co? k to b a d ź , n ik t, w szy s tek , ta k i, ow aki.

ZAIMKI RZECZOWNE OZNACZONE.

147. Zaimki rzeczowne oznaczone są:
1) Osobiste: ja ,  ty , on, o n a , ono.
2) Zwracające; siebie, sie.
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GO ZAIMKI RZECZOWNE OZNACZONE.

1) Zaimki osobiste, kładą się za imiona osób do mowy wcho 
dzących i różnicę ich oznaczają.

Trzy osoby wchodzą do mowy: pierwsza, która mówi, a jej 
imię zastępuje w 1. p. zaimek j a , w mnogiej m y ;  druga do której 
mówi, a jej imię wyręcza w 1. p. zaimek ty ,  w mnogiej w y ;  
trzecia, o której mówi, a za jej imię kładzie się w 1. p. zaimek 
on, ona, ono, w 1. mu. oni za osobowe męzkie, a omj za 
wszystkie inne.

Imiona osób trojakiego są rodzaju, więc i zastępujące je zaimki 
trojaki' rodzaj mieć powinny. Atoli zaimki osoby pierwszej i dru­
giej nie odmieniają się przez rodzaje; bo rodzaj osoby mówiącej i 
tej do której mówimy nie może być wątpliwy. Ale rodzaj osoby 
trzeciej, nie zawsze mowie obecnej, może być niewiadomy tej, do 
której mówimy: dla tego też przez zaimek oznaczać go zwykliśmy, 
I ta jest przyczyna odmiany zaimka osoby trzeciej przez rodzaje, 
np. on, ona , ono, oni, ony.

2) Zaimki osobiste dla zgody z imionami osób, które zastę­
pują, odmieniają się przez liczby i spadki.

148. Zaimek osoby pierwszej. Zaimek osoby drugiej.

• ' L i c z b a p o j e d y n c z a .

M. Ja Ty
D. Mnie mię Ciebie
C. Mnie mi Tobie
B. Mnie mię Ciebie
W. — Ty
N. Mną Tobą
M, Mnie Tobie

L i c z b a  m n o g a .

M. My Wy
D. Nas Was
C. Nam Wara
B. Nas Was
W. My Wy
N. Nami Wami
M, Nas W as
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149. Zaimek osoby trzeciej.

L i c z b a  p o j e d y n c z a .
Postać M. zwycz. krótsz. poprzyim. Ż. zwycz. poprzyim. N. zwycz. krótsza, poprzyim.

M. On Ona Ono
D. Jego go niego Jéj niej Jego go niego
C. Jem mu niemu Jéj niej Jemu mu niemu
B. Jego go niego J  q nie — je nie
W. - — — — ---. —- —
N. - — nim — ni$ — niém
M. — — nim — niej — niém

L i c z b a m n o g a .
M. Oni ony — Ony Ony

nichD. Ich nich Ich nich Ich
C. Im nim Im nim Im nim
B. Ich nich Je nie Je nie
W. — '— — — — —
N. — nimi niemi — niemi — niemi
M. - nich — nich nich

Uwagi nad temi zaimkami.

150. 1) Spadki m nie, ciebie, tobie, jeg o , je m u , używają się:
1) W odpowiedziach, np. K o m u  obiecał? M n ie , jem u . 2) Kie­

dy z dobitnością mówimy, a wtedy się przed słowem kładą, np. 
m nie, jem u  w in ieneś tw oje szczęście. 3) Po przyimkacb, np. 
do m nie , do ciebie, ku  m nie, ku  tobie. 4-) W  zdaniach roz­
łącznych, np. tobie, je m u , nie m nie k a z a ł  p isa ć .

2) Krótsze wyrażenia m ie, cie , m i, ci, go, kładą się po słowie, 
np. w zięto  m ie, go; dano ci, m u . Mogą się jednak kłaść i przed 
słowem, jeżeli je jaki wyraz poprzedza, oprócz nie i spójnika i, 
np. gdy jnie wzięto; wiele c i dano; gdy go proszono; skoro m u  
doniesiono; ja go widziałem; nie jego  prosiłem ; i m nie  dał.

3) Względne spadki od n  zaczynające się tylko po przyimkach 
kładziemy, i dla tego tę formę po p rzy im ko w ą  nazywamy, np. 
do niego, z a  n ie , ku  n im .

4) Celownik ci często skraca się na ć, a wtedy łączy się 
z jakimś wyrazem na samogłoskę zakończonym, np. Milszać złość 
niż cnoty święte, milszyć kłamca niż prawdziwy. S ępa  R y m y  str. 
16. Nie radzęć, za nie radzę ci. Coc przystoi, za co ci przystoi.

5) Zaimek osoby trzeciej nie ma wołacza, bo spadek ten odnosi 
się tylko do osoby drugiej, czyli do tej do której mówimy. Ale

fi
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62 ZAIMKI RZECZOWNE OZNACZONE.

zaimek osoby pierwszej może mieć ten spadek w liczbie mnogiej 
dla tego, iż mówiący częstokroć, dla złagodzenia rozkazu, i siebie 
włącza do ogółu, do którego mówi, np. M y  trwajmy stale do 
końca.

6) Mianownik 1. mn, oni stoi za imiona męzkie z mocnem 
zakończeniem, ony  zaś służy dla męzkich ze słabem zakończeniem, 
nieosobowych i dla żeńskich i nijakich, np. O ni przyszli; ony 
przyszły. One jest zaimkiem wskazującym (155, 2).

7) Narzędnik, we wszystkich rodzajach obu liczb, zwyczajnie 
zaczyna się od n , np. Gardzę n im , n ią , n iem i. Ja nim  jestem.

9) Zaimek niego  skrócony na ń  w dopełniaczu i bierniku 1. p. 
zrasta się z przyimkiem i służy tylko rodzajowi męzkiemu, np, 
id ź  fo ń ,  w eź z a ń , n a ń , p r z e d e ń , n adeń , zamiast po niego, 
z a  niego i t. d.

10) Przyimki na spółgłoski zakończone, przed spadkami m nie, 
m ną , przybierają e, np. beze m nie, ode m nie, i t. d.

Zaimek zwracający s i e b i e ,  s ię . '
151. 1) Jeżeli chcemy oznaczyć, że działanie jednej z trzech 

osób do niej samej odnosi się, wzgląd takowy wyrażamy przez 
zaimek siebie lub się, który też dla tego zwracającym nazywamy, 
że czynność osoby działającej na nię sarnę zwraca, np. bije się, 
m yję  się.

2) Zaimek ten odmienia się w obu liczbach jak następuje:

M. —
D. Siebie się 
G. Sobie
B. Siebie się 
W . —
N. Sobą *
M. Sobie

3) Zaimek siebie , się, wyrażający zawsze wzgląd do podmiotu 
czyli mianownika (166), sam podmiotem nigdy być nie może, i dla 
tego nie ma mianownika.

4) Ponieważ podmiot czyli mianownik wskazuje, która osoba, 
jakiego rodzaju, czy jedna, czy więcej, własne działanie do siebie 
odnosi, przeto zaimek podmiotowy siebie, się, nie odmienia się we­
dług osób, liczb i rodzajów, ale wszystkim jeden służy, np.
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ZAIMKI RZECZOWNE NIEOZNACZONE.

ja  jestem zajęty 
ty  jesteś zajęty 
on jes t zajęty 
ty  masz ufność 
ona ma ufność 
oni mają. ufnoś

się 
rażenia

ja  maluję 1 
ty  malujesz ! siebie 
on, ona maluje J 
my pisaliśmy 1 
wy pisaliście > sobie 
oni pisali J

5) Co się wyżej powiedziało (150, 1. 2) o uż 
i krótszych form zaimków ja ,  ty , on, to samo 
się; tylko że po przyimku p rz e z  w wyrażeniu 
i w słowach p rzed s ięb ra ć , p rz e d s ię w z ią ć , krót 
używamy.

ZAIMKI RZECZOWNE NIEOZNACZONE.

52. Nieoznaczone zaimki.rzeczowne są i
1) P y ta ją c e : K to?  pytając się o osoby, a co? o zwierzęta, 

rzeczy lub czynność, np. K to?  O jciec , m a tka , dziecię. Co? K o ń , 
owca, jagn ię . Co robisz? Co m ów ił?

2) T w ierd zą ce : k tokolw iek, co ko lw iek ; k to b a d i , cobadź.
3) Z  niepew nością tw ierd zą ce : ktoś, coś.
4) Z a p rze c za ją c e : n ik t  (o żywotnych), nic  (o nieżywotnych 

skrócone z n ik to , n ico„
153. 1) Zaimki te odmieniają się jak następuje, tylko że w zło­

żonych, przyrostki ś, kolw iek  i b ądź, przyczepiają się do wzglę­
dnych (6 6 , 5), a w n ik t  głoska t  odrzuca się. Zaimek n ik t  i nic  
oraz z niepewnością twierdzące k to ś , co ś , nie mają w ołacza, bo 
nie ma do kogo mowy zwrócić.

L i c z b a  p o j e d y n c z a .

M. Kto? Co? Nikt Nic
D. Kogo? Czego? Nikogo Niczego
c. Komu? Czemu Nikomu Niczemu
B. Kogo? Co? Nikogo Nic
W . Kto? Co? — —
N. Kim? Czem? Nikim Niczem
M. Kim? Czem? Nikim Niczem.

2) Zaimki te nie mają liczby mnogiej, bo nieoznaczają rzeczy, ale 
tylko o nich mówią.

3) Zaimek kto nie jest pytającym ale względnym, kiedy się od­
nosi do zdania mającego zaimek ten , wyraźnie położony lub domy­
ślny, np. K to  mocniejszy, ten  lepszy. K to  mówi, ten  się domówi.
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ZAIMKI PRZYMIOTNE OZNACZONE.

1 54. Z a im k i przymiotne oznaczone ze względu na ich znaczenie s ą :
1) W ska zu ją ce : on, ona , ono; ów , ow a, owo; ten , ta , to ;  

tam ten , ta m ta , tam to.
2) W zględne; k tó ry , k tó ra , k tó re ; co.
3) D zierża w cze : m ó j , n a sz ; tw ó j, w asz; jego , je j ,  ich , sw ój.
4) D zie rza w czo -p y ta ją cy : C zy j?  c zy ja ?  c zy je?

1. Zaimki wskazujące.

155. 1 )  Z a im k i  w s k a z u j ą c e  wskazują przedmiot, o którym jest 
mowa. Odmieniają się jako przymiotniki, ale w bierniku rodzaju 
żeńsk. liczby pojedyn. kończą się na e: te , tam te , one, owe. Nie 
mają też wołacza w obu liczbach, bo wskazują osobę trzecią, a spa­
dek ten tylko do drugiej osoby zwykle się odnosi.

2) Zaimek on, ona, ono, licz. mn. oni, tylko w tych spadkach 
podobny jest do zaimka osobistego; ta atoli między nimi zachodzi 
różnica, iż on, i t. d. jako zaimek przymiotny i wskazujący, zaw­
sze się łączy z wyraźnym lub domyślnym rzeczownikiem, który 
wskazuje; tamten zaś, jako osobisty czyli rzeczowny, sam zawsze 
stoi, np. on poszedł; on  piękny dom i t. p. Odmienia się jak 
następuje:

Liczb, pojed. M. On Ona Ono L. m. Oni One 
D. Onego Onej Onego Onych
G. Onemu Onej Onemu Onym
B. Onego Onę Ono Onych One

N . Onym Ona Onśm Onymi Onerni
M. Onym Onej Onem Onych.

Podobnie odmienia się : ów , ow a, owo.
156. Zaimek ten , ta , to , odmienia się w ten sposób:

Liczb, pojed. M. Ten Ta To L. m. Ci Te
D. Tego*Tej Temu Tych
C. Temu Tej Temu Tym
B. Tego Tę To Tych Te

N. Tym Tą Tóm Tymi Temi
M. Tym Tój Tem Tych
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Podobnie odmienia się zaimek złożony ta m ten , ta m ta , tam to , 
w którym pierwsza część, tojest ta m , wcale się nie zmienia np, 
tam tego, ta m tym , tam tem i.

Między zaimkami ten , ów , ta m ten , ta zachodzi różnica, że ten  
bliższą, ów  zaś i ta m ten , dalszą osobę lub rzecz wskazuje.

2. Z a im k i w zgl§dne.

157. 1) Z a im k i  w z g l ę d n e  wyrażają wzgląd na osobę lub rzecz 
już poprzednio jakiem imieniem lub zaimkiem oznaczoną, np. Oto 
książka, o k tóre j mówiłeś. Brat, którego  tak kochasz. On, dla 
którego  wszystko straciłem i t d.

2) Tylko zaimek k tó ry , k tó ra , k tóre, na wzór przymiotników 
odmieniający się, jako też w miejscu jego na wszystkie rodzaje i 
liczby nieodmiennie używane co, które sie odnosi tylko do rzeczo­
wnika lub zaimka wyraźnie położonego, są zaimkami względnemi, 
za pomocą których myśli nie pomieszczone w jednem zdaniu do 
jego imion lub zaimków odnosimy.

3) Zaimek to , kiedy stoi zamiast k tó ry , k tó ra , które, jest 
nieodmienny, i dla tego na oznaczenie rodzaju, liczby i spadków 
przybiera spadki względue (62, II.) zaimka osobistego on, ona, 
ono, z któremi się kładzie jak następuje:

L i c z b a  p o j e d y n c z a .
M. Męz. Co Żeń. Co Nij. Co
D. Co jego co go Co jej Co jego, co go
C. Co mu Co jój Co mu
B. Co go Co j§  Co je
W. — ~  —
N. Co nim Co ni§ Co nićm
M. Co (na, o,) nim Co (na, o,) niój Co (na, o,) nićm

L i c z b a  m n o g a .
M. Męz. Co (doosob.męzk. zmocn.zak.) Co (dowszys.3-chrodz.)
D. ‘ Co ich * Co ich
C Co im Co im
B. Co ich Co je
W. — —
N. Co nimi Co niemi
M. Co (na, O,) nich Co (na, o,) nich.

4.) Jeżeli do zaimka- co odnosi się słowo rządzące jakimś przy-
imkiem, natenczas przyimek ten kładziemy między co i spadki
względne zaimka on, ona, ono, postaci poprzyimkowćj, jak to w

6*
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66 ZAIMKI PRZYMIOTNE OZNACZONE.

miejscowniku obu liczb widzieć można, np. Co do n iego ,' co ku  
n iem u, co z  n im , co w  n ie j, co p r z e d  n ią  i t. d., co w n im  
w id zę , co p r z y  n ie j s to isz , co o n im  m ów isz.

3. Zaimki dzierżawcze.

158. Z a im k i d z ie r ż a w c z e  stoją za imiona osób i przyznają im 
posiadanie czyli dzierżenie jakiej rzeczy, z której imieniem zgadzają 
się w rodzaju, liczbie i spadku.

Ponieważ trzy osoby wchodzą do mowy i liczbowaniu ulegają, 
zatem każdej z nich odpowiedni zaimek przez liczby odmieniać się 
musi. Ze zaś imiona rzeczy trojakiego są rodzaju, przeto i zaimki 
dzierżawcze te imiona do osób odnoszące, przez rodzaje odmieniamy. 
Są zatém zaimki dzierżawcze:

dla osoby pierwszej: 1. p. M ó j m oja m oje
1. m. N a sz  n a sza  nasze

drugiej: 1. p. T w ój tivo ja  tw oje
1 m. W a sz  w a sza  w asze

trzeciej: 1 p. Jego jé j  jego
1. m. Ich  ich ich

159. Zaimki dzierżawcze osoby trzeciej wyrażamy w obu licz­
bach dopolniaczem zaimka osobistego on, ona, ono, bez względu 
na rodzaj, liczbę i spadki imion, których dzierżenie wskazują. Za­
imki te kładą się zawsze w rodzaju i liczbie osób, do których się 
odnoszą.

np. Brat, siostra, dziecko, jego , j é j ,  ich
Bratu, siostrze, dziecku, jego , je j ,  ich
Braciom, siostrze, dzieciom, jego , jé j ,  ich
Braciach, siostrach, dzieciach, jeg o , jé j ,  ich

160. Prócz powyższych, jest jeszcze zaitnek dzierżawczy stró j, 
sw oja , sw oje, którego we wszystkich osobach obu liczb używamy.

Zaimek ten, podobnie jak i zaimek zwracający siebie, sie (151), 
zawsze odnosi się do p odm io tu  zd a n ia  (166), w którćm się znaj­
duje, i dla tego zaimkiem d zie rża w c zo -zw ra c a ja c y m  nazwaćby 
go można.

161. Zaimki dzierżawcze m ój, tw ó j, sw ój, odmieniają się jak 
przymiotniki, i we wszystkich rodzajach i spadkach, więcej niż 
jednę zgłoskę mających, prócz m oi, tw oi, sw oi, ściągać się mogą.

W bierniku liczby pojedynczej rodzaju żeńskiego zaimki te na
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e zakończamy: m oje, tw o je , sw oje, n a sze , w asze; ale ści^gniQte 
formy mają ą- m ą , tw ą , sw ą .

L i c z b a  p o j  e d y n c z a .
M. Mój Moja ma Moje me
D. Mojego mego Mojej mej Mojego mego
C. Mojemu memu Mojej mój Mojemu memu
-o (Mojego mego Moję mą Moje me

j Mój Moję mą Moje me
W. Mój Moja ma Moje me
N. Moim mym Moją mą Mojem inćm
M. Moim mym Mojej mój Mojem móm

L i c z b a  m n o g a .
M. Moi przy osob. męzk. z mocn. zak. Moje me na wszys. trzy rodz.
D. Moich mych ‘ Moich mych
C. Moim mym Moim mym
B. Moich mych Moje me
W. Moi Moje _ me
N. Moimi mymi Mojemi memi
M. Moich mych Moich mych

Skrócona forma nie różni się w znaczeniu od pełniejszej, i dla 
tego tam się tylko używa, gdzie tego potrzebę pełność mowy wskazuje. 
L. p. M. Nasz nasza nasze L. m. Nasi nasze

D. Naszego naszej naszego Naszych
C. Naszemu naszej naszemu Naszym
t, I Naszego nasze nasze Naszych nasze

| Nasz nasze nasze
W. Nasz nasza nasze Nasi  ̂ nasze

, N. Naszym naszą naszem Naszymi naszemi
M. Naszym naszej naszem Naszych

Podobnie odmienia się zaim ek: w asz , w a sza , w asze .

Użycie zaimków dzierżawczych.
162. 1) Gdy rzecz dzierżona odnosi się do osoby, która nie 

jest podmiotem, natenczas dzierżącą osobę pierwszą wskazujemy 
zaimkami m ój, n a s i;  drugą zaimkami tw ó j, w asz;  a trzecią do­
pełniaczami jego , je j ,  ich , zaimka osobistego on, ona, ono, we­
dług liczby i rodzaju osoby dzierżącej, do których niekiedy dla do­
bitności przymiotnik w ła sn y  dodajemy, np. To są m oje , tw oje, 
n a sze , w a sze , jego , je j ,  ich  konie. Ten dom jest n a sz , w a sz , 
ich. To jest m oja  w ła sn a  książka. Tw oje w ła sn e  dzieci opu­
ściły cię.

2) Jeżeli rzecz dzierżona należy do podmiotu, natenczas beż 
względu na jego osobę, liczbę i rodzaj używamy dzierżawczo-zwra-
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cającego zaimka sw ój, sw oja , sw oje, a to według rodzaju, liczby 
i spadku rzeczy dzierżonej, np. Ja byłem, ty byłeś, on był u swo- 
jego  brata.

Uw aga . Języki obce nie za pośrednictwem dzierżawczo-zwraca- 
jącego, ale za pomocą zwyczajnego zaimka dzierżawczego (mój, 
tw ój, nasz, w aszj rzecz dzierżoną odnoszą do podmiotu. Według 
ich bowiem wyrażenia mówi się, np. j a  mam m ój, ty - tw ó j;  m y  
mamy n a sz ; w y-w a sz. W tłumaczeniu takich wyrażeń z obcych 
języków szczególniej na uwadze mieć należy właściwość mowy na­
szej, żebyśmy przez naśladowanie tej obczyzny z czasem jćj nie 
zatarli. W  duchu bowiem polszczyzny mówi się: j a  mam swój, ty  
masz swój; on ma swój; m y  mamy swój; w y  macie swój, oni mają 
sw ój i t. p. według rodzaju, liczby i spadków rzeczy dzierżonej.

163. Zaimek dzierżawczo-pytający c zy j?  c zy ja ?  czy je?  któ­
rym się o niewiadomego właściciela rzeczy pytamy, odmienia sie 
na wzór przymiotników, tylko w bierniku liczby pojedynczej ro ­
dzaju żeńskiego kończy sie. na e: c z y je , a mianownik liczby mno­
giej z mocnem zakończeniem c z y i  rzadko się używa.

ZAIMKI PRZYMIOTNE NIEOZNACZONE.

164. Zaimki przymiotne nieoznaczone ze względu na ich zna­
czenie są czworakie: 1) Pytające. 2) Twierdzące. 3) Z niepew­
nością twierdzące. 4) Przeczące.

1) Pytające są: ja k i?  ja k a ?  ja k ie?  w pospolitej mowie przed 
imionami męzkiemi w mianowniku obu liczb na k i  skracający się, 
np. k i kaduk?  który?  która?  które?

Ja k i, ja k a , ja k ie , nie jes t zaimkiem pytającym ale względnym, 
gdy się odnosi do wyraźnego lub domyślnego zaimka twierdzącego 
ta k i , taka , takie, np. J a k i  pan, ta k i  kram; j a k i  ojciec ta k i syn. 
J a k i  kto sam, za takie  ma i drugie. Szczęśliwość (taka), o ja k ie j  
ani ucho słyszało.

2) Twierdzące: ja k ib a d ź , ja k ik o lw ie k , k tó ryb a d ź , k tó ry ­
ko lw iek, c zy jko lw iek , lad a ja lu , n iek tó ry , in n y , in s zy , k a żd y ,  
n ie ja k i, n ija k i, ow aki, sam , ta k i, w sze la k i, w szy , w szą , 
w sze , dopełniacz w szego , w sze j  i t. d. w 1. m. dopełniacz w szech, 
celów, w szem  za w szy m , w szy s tek , w s zy s tk a , w szys tko .

3) Z niepewnością twierdzące : c zy jś , czyjaś', czy jeś; ja k iś ,  
ja k a ś , ja k ie ś ; k tó ryś, k tóraś, któreś.

4) Przeczące: n ic z y i , n ic zy ja , n iczy je ; n i j a k t ,  n ija k a , n i­
ja k ie ;  żaden , ża d n a , żadne.

Wszystkie te zaimki odmieniają się na wzór przymiotników i 
dla lego żeńskie w bierniku 1. pojed, kończą się na ą :  in n a ,
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k tó rą , k a id ą  i t .  d .  np. na  ka żd ą  rzecz nie skwapliwy. S k a r g a  
Kaz. 1610. str. 147; na  ka żd ą  ćwierć lata. Tamże str. 152 ., 
Ha k a żd ą  noc. Tamże 293.

Następujące mają e: czrjjejtolw iek, n ic zy je , sam e, wszystlce.

Przyrostki wiążące się z zaimkami.

165. 1) P r z y r o s t k a m i  zowią się głoski lub zgłoski, które nigdy 
same stać nie mogą, ale się zawsze wiążą z jakimś wyrazem czyli 
się z nim zrastają i znaczenie jego jedne wzmacniają, drugie zmieniają.

2) Przyrostki z zaimkami łączyć się mogące, są: c, ś, ż ,  po 
samogłosce, ci, si.<,'źe, po spółgłosce, to utworzony z rodzaju 
nijakiego zaimka osobistego ten , nakoniec li , ko lw iek  i bądź.

3) Przyrostki ć, ci, to, łączą się tylko z zaimkami osobistemi 
i ukazującemi, którym mocy i dobitności przydają, np. ja ć ,  m nieó, 
tobieć, oneć, oncito , ten  c i, fencito : tegoo, ja to ,  m nie  to , w yto , 
ten to , ta to , toto; z zaimkami zaś dzierżawczemi ć, ci, tylko w 
połączeniu z przyrostkiem to  wiązać się może, ale to  i samo z 
niemi spajamy, np. m ojać to  praca, tw o j ejcito  siostrze, w aszaó to  
matka, w asito , n a s ito  przyjaciele.

4) Przyrostki ■<, siś, kolw iek  i wyraz b ą d ź  wiążą się tylko 
z zaimkami pytającemi kto , co, k tó ry , a , e; ja k i , - a ,  e; c z y j ,  
j a ,  je ,  i znaczenie ich zmieniają. Jakoż je / ,  s ił ,  na z niepew­
nością, a kolw iek  i bądź  na z pewnością twierdzące zamieniają, 
a tak związane zaimki nie mogą już przybierać przyrostka i ,  źe, 
który pytanie wyraża, pp. K to  powiedział? K to ś  powiedział. J a k i  
człowiek? J a k iś  człowiek. C zy ja  książka? C zy ja ś  książka. Z  j a ­
kim ś, w k im ń ś , w  czem siś, k tó ry ś ; k toko lw iek , coko lw iek ; 
k /obądź, cobądź; czymkolwiek, c zy j  « k o lw iek , czyjabą& ż, c zy -  
¿ebądź, k tó ryko lw iek , k tórybądź.

5) Od przyrostka jT odróżniać trzeba zakończenie osoby drugiej 
liczby pojed., które od słowa oderwane, często się z imionami, 
zaimkami lub innemi częściami mowy łączyć zwykło, np. K toś  
jest? zamiast K to  je s te ś ? Coś przyniósł? Co p rzy n io s łe ś11.

6) Przyrostek li , lito , także ż ,  że , ¿ to , ¿eto, z zaimkami oso­
bistemi i dzierżawczemi wyrażają pytanie, np. M n ie li t  z  to b ą lil  
°» li?  « a sz lito ?  j a i l  j a i to?  toy ito?  fyź? tyźto  lub iyżeto? 
o n a h o l  o n ym ie to?  m o ja ito i  w a s z a i to l

7) Z ukazującemi zaimkami związane li , li to , ¿ to , ie to ,  py­
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tanie a ć, ci, ćto, cito  tudzież ż ,  że  dobitność wyrażają, np. Tenli? 
tali? one/lito? onem tilił tenże  to? ta ż  to? toż  to? onegoż to? 
a n ym że to l onemuóto, te jc ito , tem uż, tejże.

8) Przyrostki i ,  że , ż to , żęto , pytającemu zaimkowi dobit­
ności przydają, np. K tó ż '1, k tó ż io l  (49, a ), c z y jż e l  c z y jż e to? 
c zy ja ż  to? k o m u żto l ja k i ż ? ja k iż  to? k tó ra ż to !

EOZDZIAŁ SZÓSTY.
S Ł O W O .

166. S ło w o  czyli C za so w n ik  wyraża bytność, stan lub działa­
nie podmiotu w pewnym czasie, np. Matka yesi w domu, ojciec 
s iedzi, brat c z y t a ł , pies u ką si, ptak poleci.

P odm iotem  zowiemy osobę lub rzecz, o której coś twierdzimy, 
np. J a  stoję, ty  piszesz, bra t ‘idzie, koń  rży, p s y  szczekają, ogień 
pali, lód  ziębi. W  tych przykładacl wyrazy ja ,  ty, brat, koń, p sy , 
ogień, lód, są podmiotami, bo wyrażają osoby lub rzeczy, o któ­
rych coś twierdzimy

Ezecz na którą podmiot swe działanie wywiera przedm iotem  
nazywamy, np. Uczeń czyta książkę.

Podział słów ze względu na podmiot.
167. Ponieważ działanie ze względu na podmiot może być czwo­

rakie, bo.
1) Albo je podmiot wywiera na inną osobę lub rzecz, którą 

przedmiotem nazywamy, np. O jciec niesie syna , b ra t kocha siostrę.
2) Albo je podmiot od innej osoby lub rzeczy odbiera, np. 

O jciec je s t  niesiony od syna; bra t je s t kochany od siostry .
3) Albo je podmiot na siebie samego wywiera czyli zwraca, 

np. O jciec go li się, b ra t m yje  się.
4) Albo nakoniec taki jest stan lub działanie podmiotu, iż to 

na żaden przedmiot nie spływa, np. Ojciec s ie d z i, b ra t idzie; 
zatem czworakiej natury muszą być słowa, które te czworakie wzglę­
dy działania oznaczają. Z tych:

1) C zyn n em i nazywamy słowa w'yrażające działanie podmiotu, 
które na przedmiot spływa, np. Pasterz p ę d z i  trzodę, ptasznik ł a ­
p ie  ptaki, brat p is ze  list.

Słowa czynne poznajemy po pytaniach kogo? co? których tylko 
przy nich używać można, np. Kogo? co pęd zi? * )

’) Porównaj przypis na str. 24.
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2) B iernem i zowią się słowa wyrażające, że podmiot jest bio­
rący działanie, np. Syn je s t  u ka ra n y  od ojca, rola je s t za s ia n a  
od rolnika.

W  polskim języka nie ulegają słowa osobnej odmianie na wy­
rażenie biernego stanu podmiotu, tojest niemasz odmiany biernej, 
którą w potrzebie rozmaicie wyrażamy.

3) Z w ro tn em i nazywamy wszystkie słowa czynne położone ze 
zwracającym zaimkiem się, który wyraża, że podmiot na siebie dzia­
łanie wywiera czyli zwraca, np. Brat u c zy  się. Siostra stro i sie.

W za jem n ie  zw ro tn em i  są słowa czynne wyrażające, iż pod­
mioty działanie wzajemnie na siebie wywierają, np. K o ch a ją  sie, 
b iją  sie.

Od słów zwrotnych różnią się słowa za im ko w em i zwane, to­
jest takie słowa nijakie, które zawsze z zaimkiem się kładziemy; 
te bowiem zwrotu czynności na podmiot nie wyrażają, fip. Pocę 
się, boję się.

4) N ija liiem i lub nieprzechodnem i są słowa wyrażające stan 
podmiotu lub jego działanie na żaden przedmiot nieprzechodzące, np. 
Ojciec siedzi i  sp i (stan). Brat id z ie  i  skacze  (działanie).

Słowa nijakie poznajemy po tem , iż po nich kłaść nie można 
pytania kogo? co? I t ak ,  nie można mówić: S p i  kogo? co? Id z ie  
kogo? co? B a ć  się jest słowo nijakie, bo się nie mówi: bać się 
co lecz bać się czego, a więc i bać się kogo nie jest biernik ale 
dopełniacz.

168. Wszystkie te słowa podobnie jak i inne części mowy są 
albo n iez ło żo n e , np. p is a ł ,  c z y ta ł ; albo z ło żo n e , np. w y p isa ł,  
p r z e c z y ta ł ;  albo d w a  i tr z y  ra z y  z ło żo n e , np. p o -w y-p isyw a ł, 
p o -o d -c zy tyw a ł, ro z -p o -ż y c z y ł , p o -ro z-p o życ za ł.

Przyimki w  skład słów wchodzące.

169. 1) Słowa złożone składają się z przyimków odcień ich 
znaczenia lub dokonaność wyrażających, np. pisać, napisać, p o d ­
pisać, w yp isać , p rzy p isa ć , dopisać, za p isa ć ;  p isyicać, w y p i­
syw ać, p o w yp isyw ać , popodp isyw ać.

2) Przyimki ze słowami łączyć się mogące są: albo r o z łą • 
czne, tojest takie, które lubo się nigdy od słowa nie oddzielają, 
jednakże z imionami użyte, osobny wyraz stanowią, np. do, od, 
p rz e d , i t. p .;  albo n iero złą czn e  czyli takie, które się tylko
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w połączeniu ze słowami używają, ale same nigdy słać nie mogą, 
np. ro z . w y  i t. p.

3) Przyimki w skład słów wchodzące są:
Rozłączne : do, n a , n a d , o, od, p o , pod , p r z y ,  u , w , z  ($), 

za ,  np. dopisać, napisać, nadp isać , opisać, odp isać , popisać, 
podpisać, p rzy p isać , u p isać , w pisać , sp isać  (38), zapisać.

Nierozłączue: ob , p r z e , r o z ,  w y , np. o brob ić , p rzerob ić , 
roz robić, w yrob ić .

Siowa pierwotne i pochodne.
170. Słowa niezlożone są albo p ierw otne , np. bieg ł, l e g ł ; 

albo pochodne, np. b iega ł, lega ł.
Słowa pochodne urabiają s ią :
1) Z rzeczowników, a łe najpospoliciej na ow ać, ić , eć,

(z otwarłem e) zakończamy, np. kró l, kró low ać; p iec zęć , p ie ­
czę to w a ć; z im a , zim o w a ć; hetm an , h e tm a n ić ; żona , żen ić , 
kam ień , kam ien ieć; s łu p , słup icć .; d z ień , dnieć.

2) Z przymiotników, a z tych czynne na ić, yć , nijakie na eć 
z otwarłem e lub ow ać  zakończamy, np. b ia ły ,  bielić, bieleć; 
g łu c h y , g łu s z y ć , g łu szec; chory, chorować; p iln y , p iln o w a ć ;  
w iększy , pow iększyć; m n ie js zy , zm n ie jszyć .

3) Z liczebników, np. w tó ry , w tórow ać, p o w tó rzy ć ;  d z ie ­
s ią ty , d ziesią tkow ać; d w ó j, podw oić; tró j. po tro ić .

4) Z zaimków, np. od j a ,  (s )p rzy ja ć ;  ty ,  ty k a ć ;  sioój,
oswoić.

5) Z innych słów, np. siać, siew ać ; p isa ć , p isyw a ć; tk a ć , tyka ć .
Co się tyczy słów na ow ać, uważać należy, że nietylko swoj­

skie od imion pochodzące, ale też wszyslkie słowa z obcych języ­
ków przybrane na ow ać  zakończamy, np. a d m in is tro w a ć , cele­
brow ać , negocyjow ać  i t. d.

Podział słów ze względu na trwanie bytu, stanu lub 
działania.

171. Prócz uważanego dotąd podziału czasowników, który pol- 
szczyznie i innym językom jest spólny, ma nasza mowa tylko sło­
wiańskim dyjalektom właściwy podział słów wynikający ze wzglę­
du na trwanie bytu, stanu lub działania, które przez nie wyrażamy. 
Wszystkie słowa polskie dzielimy z tego względu na dokonane  i 
niedokonane.
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1) D okonane  wyrażają byt, stan lub działanie skończone czyli 
dokonane. Takie słowa składają sią pospolicie z przyimków (205), 
np. do -być , u -prosić, za -n ic ść , w y-w ieść, w y-d a ć , do -b iedź, 
od bić, o siw ieć, z - ła m a ć , p rze -c zy ta ć , z -w o ła ć .

Tylko kilkadziesiąt na nać  oraz następujące, lubo niezłożone, 
są jednak dokonane: chw ycić, chybić, dać, ją ć ,  ka za ć , kup ić , 
led z, obiecać, paść , puścić, ru szyć , rzec , rzu c ić , siąść, sko­
c zy ć , s tać  s ic , s tą p ić , s trze lić , tra fić , trac ić , w rócić , z d r a ­
d zić , zw yc iężyć , zy ska ć .

2) N iedokonane  malują byt, stan lub działanie trwające, zatem 
nieskończone czyli niedokonane. 1 tak: je s tem , stoję, siedze, c z y ­
tam , p isze!, są niedokonane, bo kto jest, stoi, siedzi i t. d. ten 
jeszcze być, stać, siedzieć nie przestał.

Niezłożone z przyimków słowa, oprócz wyżej wyliczonych, są 
pospolicie niedokonane, np. prosić , w ieźć, g o n ić , b ić , ła m a ć , 
c zy ta ć , w o ła ć .

Przyimki łączące się ze słowami niedokonanemi zamieniają je 
na dokonane, np. p isa ć , n a p isać; bić, w yb ić; tło c zy ć , u tło c zy ć .

172. Do słów niedokonanych należą też p o czyn a ją ce  i czę­
sto tliw e.

1) P o czyn a ją c em i są słowa nijakie wyrażające ciągle wzma­
gający się przymiot stanu podmiotu (np. sta rze je ' sie) , a zatem 
stan niedokonany czyli nieskończony; i temto różnią się od niedo­
konanych, bo te jednostajność trwającego stanu (np. siedze) ozna­
czają. Takie słowa kończą się pospolicie na eć, z otwaftćm e, 
przez które je od słów piątej i szóstej odmiany i niektórych na 
rzeć  odróżniamy. Niektóre kończą się też na n a ć , a są i takie 
co wcale inne mają zakończenie, np. bieleć, kam ien ieć; n ikn ą ć , 
gasnąć, s tyg n ą ć , s ła b n ą ć  i s ła b n ieć , is tn ą ć  i is tn ieć , ty ć , 
g n ić  i t. p.

Dodane do poczynających słów przyimki na dokonane je za­
mieniają, np. zbieleć, skam ienieć, ostygnąć, u ty ć , p rzeg n ić .

2) Czecsto tliw em i zowią się słowa niedokonane, które częste pow­
tarzanie bytności, stanu lub działania wyrażają, np. b yw a ć , s ta ­
w ać, siadyw ać, c zy ty w a ć , p is y ic a ć , ja d a ć .

Słowa częstotliwe urabiają się z niedokonanych, dokonanych i 
niektórych poczynających, np. p isa ć , p is y w a ć ; siadać, s iadyw ać;  
d a ć , daw ać; ch yb ić , chybiać; le d z , legać; skoczyć, skakać; 
om dleć , om dlew ać. O sposobach ich tworzenia niżej powiemy.

7
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Odmiana słów przez osoby i rodzaje.

173. Wzgląd slow do podmiotu wyrażamy przez ich końcową 
zmianę, którą odmianą przez osoby czyli osobowaniem  nazywamy.

Trzy osoby wchodzą do mowy:
Pierwsza, która mówi: np. Ja  piszę. J a  czytam.
Druga, do której ona mówi: np. T y  piszesz. T y  czytasz.
Trzecia, o której mówi: np. O n, bra t, syn . pisze, czyta.

A że imiona osób, tojest rzeczowniki lub w miejscu ich sto­
jące zaimki, odmieniają się przez liczby i różnego są rodzaju, za­
tem i słowa dla zgody z niemi przez liczby, a w czasie przeszłym 
i przez rodzaje odmieniamy, np.

J a  piszę, ty piszesz, on pisze; my piszemy, wy piszecie, oni 
piszą, ony piszą.

Ojciec był, matka była, dziecko było. Ojcowie byli, matki były, 
dzieci były, ony były.

Zaimki podmioty wyrażające (166): ja ,  ty , on, m y , w y , oni, 
o n y , powszechnie opuszczamy dla tego, że słowa polskie w ka- 
żdćj osobie obu liczb zakończenie swoje zmieniają, a tak różnicę 
osób dostatecznie wskazują, np. kocham , ko ch a sz , kocha , ko­
cham y, kochacie, ko ch a ją .

174-. 1) Słowa mające wszystkie zakończenia na wyrażenie 
trzech osób liczby pojedynczej i mnogiej osobistemi nazywamy, 
np. kocham , kochasz  i t. d .

2) N ieosobistem i zowią się słowa, które się tylko z zakoń­
czeniem trzeciej osoby używają, np. g rzm i, m arzn ie , ta je , b ły ­
ska  się, ckn i się.

3) Trzecioosobow em i są słowa, których tylko w trzeciej oso­
bie liczby pojedynczej używamy, np. pow odzi się, p r z y k r z y  się. 
Niektóre w trzeciej osobie obu liczb kładziemy , np. bo li, bolac; 
ty c z y  się, tycza^ się; p r zy s to i , p r zy s to ją .

Odmiana słów przez czasy.
175. Ponieważ podmiot może swój byt, stan łub działanie ob­

jawiać w obecności, przeszłości lub przyszłości, zatem i słowa te 
trojakie okoliczności wyrażać powinny.

Zmianę zakończeń w słowach byt, stan lub działanie podmiotu 
W obecności, przeszłości lub przyszłości wyrażającą nazywamy 
cza tow an iem  czyli odmianą przez czasy.
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176 Trzy są czasy przedniejsze: te ra źn ie jszy , p r z e s z ły  i 
p r z y s z ły .

1) T era źn ie js zy  wyraża byt, stan lub działanie podmiotu w 
obecności czyli teraz objawiające się, np. Ojciec j e s t ,  s iedzi, 
drzewo z ie le n i się, kw itn ie , sch n ie ; brat c zy ta .

Słowa dokonane nie mają czasu teraźniejszego, bo wyrażają 
czynność dokonaną czyli skończoną, a co się skończyło, to dziać 
się teraz nie może, np. Świeca zgasła, więc nie może gasnąć; brat 
umarł, więc nie może umierać.

2) C zas p r z e s z ły  wyraża byt, stan lub działanie podmiotu w 
przeszłości objawiające się , np. b yłem , s ta łe m , c zy ta łe m ; n a ­
sta łem  sic, w y s ta łe m  się, p r z e c z y ta łe m , odp isa łem .

Słowa polskie w czasie przeszłym odmieniają się przez ro ­
dzaje, np. byłem , b y ła m , b y ł om ; czy ta łeś ', c z y ta ła ś ,  c z y ta ło ś  
i t d . ; dla tego też, kiedy się odnoszą do rzeczowników osobo­
wych męzkich w liczbie mnogiej stojących (85), podobnie jak one 
i przymiotniki mają w nim mocne lub słabe  zakończenie, np. kró­
lowie pom arli (m ocne), króle p o m a r ły  (słabe). Słabe zakończe­
nie służy dla imion wszystkich trzech rodzajów, a dla osobowych 
męzkich wtedy tylko, kiedy ze słabem zakończeniem są użyte, np. 
panow ie je d l i , pany j a d ł y ;  konie, krow y, ku rczę ta  j a d ł y .

3) Ponieważ słowa są niedokonane i dokonane, zatem i czas 
przeszły będzie od tamtych niedokonany, a od tych dokonany, np. 
p isa łe m , n a p is a łe m ; ja d łe m , z ja d łe m .

a) C zas p r z e s z ły  n iedokonany  wyraża byt, stan lub działanie 
podmiotu w przeszłości trwające czyli niedokonane, np. byłem , 
spa łem , c zy ta łe m , p isa łe m , gdy piorun trząsł; więc jeszcze nie 
przestałem być, spać, czytać i t. d. gdy się to zdarzyło.

b) C zas p r z e s z ły  dokonany  wyraża byt, stan lub działanie 
w przeszłości skończone, np. p rze b y łe m , p rze sp a łe m  się, wyle- 
żą łe m , p r z e c z y ta łe m , odp isa łem .

4) Mówiąc o dwóch stanach lub czynnościach już skończonych 
czyli dokonanych, dla wyrażenia, iż jedna z nich wprzód została 
dokonana niż d ruga , używamy odmiany słowa, którą czasem  z a - 
p r z e s z ły m  nazywamy.

C zas z a p r z e s z ły  wyraża, iż z dwóch stanów lub czynności 
dokonanych jedna wprzód się skończyła. Czas ten wyrażamy przez 
czas przeszły dokonany ze słowem b y ł ,  b y ła , b y ło ;  by li, b y ły , 
np, n a p isa łem  b y ł,  napisałeś, b y ł;  nap isa liśm y  b y li , p r z y -
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s ia ły  b y ły -  Częściej jednak opuszczamy słowo b y ł,  b y ła , b y ło ;  
b yli, b y ły ,  bo sam związek zbiegających się dwóch czynności do­
konanych wskazuje, która z nich wprzód się skończyła np. Z ebra ł 
wielki majątek, ale go stracił. Zgubił książkę, którą mu daro­
w a łeś.

5) Stan lub działanie w przyszłości objawić się mające, dwo­
jako uważamy: jako w przyszłości trwające lub skończone. O d­
mianę słów wyrażającą te dwojakie okoliczności czasem  p r z y ­
s z ły m  nazywamy.

6) Ponieważ słowa są niedokonane i dokonane, więc i czas 
przyszły od tamtych będzie niedokonany, a od tych dokonany.

a) C zas p r z y s z ły  n iedokonany  wyraża byt, stan lub dzia­
łanie w przyszłości trwające czyli niedokonane Na oznaczenie go 
używamy dwóch słów, tojest tego, przez które stan łub działanie 
wyrażamy i słowa będę, będziesz, będzie  i t. d. I po tymlo 
czasie słowa niedokonane najłatwiej poznać się dają, np. będę c z y ­
ta ł  lub c zy ta ć  będę; będziesz p is a ła  lub p isa ć  b ęd ziesz; bę­
dą, sied zie li i t. p.

b) C zas p r z y s z ł y  dokonany  wyraża byt,  stan lub działanie, 
które, lubo jeszcze nie nastąpiły, w myśli naszej za skończone 
uważamy, np. p rzyb ęd ę , p r z e c zy ta , w yg ra sz , za s iędą .

Tego czasu używamy: «) Mówiąc o dwóch stanach lub dzia­
łaniach zdarzyć się mających, z których jedno skończyć się musi, 
nim drugie nastąpi , np. Gdy u m rze ,  pochowaj go. Skoro na­
p iszę  list, oddam go na pocztę. Tu skon musi poprzedzić po­
grzeb, a list przed oddaniem go na pocztę musi być napisany, 
¡s) Kiedy stan lub czynność za skończoną w przyszłości uważać 
chcemy, Dp. p rzy jd ę  do ciebie; nap iszem y  wypracowanie.

Odmiana słów przez sposoby czyli tryby.

177. Byt, stan lub działanie podmiotu pod sześciorakiemi względy 
uważać i tyląż sposobami słuchaczowi objawiać je możemy. Jakoż:

a) Albo je za rzeczywiste czyli pewne uważamy, a zatem 
z pewnością o nich mówimy, np. Brat je s t ,  siedzi, p isze .

b) Albo je tylko jako cudzą chęć, myśl lub życzenie, ą zatem 
jako niepewne przedstawiamy, np. Ojciec chce, żeby  brat b y ł,  
s ie d z ia ł, żeby p isa ł  (ale niepewna czyli będzie, będzie s ied z ia ł,
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p is a ł) .  Ogrodnik pragnie, żeby  drzewo ros ło , z a k w it ło  (nie wia­
domo jednak c zy  bedzie ro s ło , za kw itn ie ) .

c) Albo twierdzimy, iż pod pewnym warunkiem wydarzyćby 
się mogły, np. Brat b y łb y , s ie d z ia łb y , gdyby m ia ł  krzesło. P i ­
sa łb y , gdyby m ia ł  pióro. Drzewo ros łoby , gdyby  je podlew ano.

d) Albo życzymy sobie, żeby się zdarzyły lub działy, np. Oby 
brat b y ł  szczęśliwy; oby s ie d z ia ł; obyście p isa li . Oby drzewo 
ro s ło , oby k w itło .

e) Albo chcemy i nakazujemy, żeby się działy, np. Bracie b ą d ź!  
s ie d ź! p i s z !

f) Albo nakoniec mówimy o nich bez względu na okoliczności 
osoby, czasu i liczby, a wtedy bezokolicznie je wyrażamy, np. być, 
siedzieć, p isać .

178. Te sześciorakie sposoby wyrażania bytu, stanu lub dzia­
łania podmiotu sposobam i czyli tr yb a m i nazywamy. I tak:

a) Jeżeli o podmiocie coś z pewnością mówimy, wyrażamy 
to przez odmianę słowa, którą sposobem  czyli trybem  o zna jm u- 
ją c y m  nazywamy, np. B r a t  p is ze . O jciec sp a ł.

b) Niepewność bytu, stanu lub działania podmiotu, zatem kiedy 
je tylko jako cudzą chęć, myśl lub życzenie uważamy, wyrażamy 
sposobem, który łą c z ą c y m  nazywamy dla tego, iż słowa w nim 
położone, tylko przez połączenie ich ze słowami sposobu oznajmu- 
jącego czynią myśl zupełną.

Sposób ten, w innych jeżykach osobną, odmianę mający, wyra­
żamy za pomocą wyrazów: by, aby, izby,'żeby, ażeby, które tylko 
z czasem przeszłym, a niekiedy i z trybem bezokolicznym kładziemy, 
i zakończenia osoby pierwszej i drugićj obu liczb z niemi łączymy, 
np. chce, żeby m siedział, a nie żeby siedziałem ; żebyś p isa ł, a nie 
żeby p isa łeś  i t. d.

c) Warunkowy byt, stan lub działanie podmiotu wyrażamy spo­
sobem, który w a ru n ko w ym  nazywamy.

Na oznaczenie tego sposobu używamy wyrazu by, który, po 
przydaniu mu oderwanego od słowa zakończenia pierwszćj i drugiej 
osoby obu liczb, zawsze ze słowem lub innym wyrazem łączymy, 
np. B yłbym , a nie byłemby; byłabyś, a nie byłaśby; siedziałbym , 
a nie siedziałem by; p isałbyś, a nie p isałeśby; jabym , tybyś, oj~ 
ciecby p isa ł, bratubym  dał, złerąubyśmy zapobiegli, ranobyście 
w stali.

d) Na wyrażenie życzenia żeby podmiot był, zostawał w jakimś 
stanie lub coś działał, używamy spójników oby, bodaj i bodajby, 
z czasem przeszłym, np. obyś sp a ł;  boda jeś z g in a ł; obyście

7*
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IMIESŁOWY.

czy ta li;  bodajeście by li szc zęśliw i. Taki sposób wyrażania sit* 
sposobem życ zą cym  nazywamy.

e) Skłaniając podmiot do bycia, zostawania w jakimś stanie lub 
czynienia czegoś, używamy odmiany słów, którą sposobem ro zka ­
zu ją cym  nazywamy i dwojako go wyrażamy: bez na leg a n ia :  
b ą d ź! niech będzie! s ie d ź ! p is z !  i z  na leganiem , kiedy ze sło­
wem, lub wyrazami n iech , n iechaj, przyrostek ż ,  że  wiążemy, 
np. b ą d ź że l s ie d ź że ! niechże bedzie; n iecha jże  pow ie .

fj Byt, stan lub działanie żadnej osobie nie przysądzone przez 
sposób bezoko liczny  wyrażamy, np. być, siedzieć, p isać . Nazywa 
on się bezokoliczm jm  d latego, że nie wyraża okoliczności czasu, 
osoby, jej liczby i rodzaju.

179. Z tego, cośmy dotąd mówili, wynika, że na oznaczenie 
wyżej wyszczególnionych okoliczności powinny mieć słowa sześć 
sposobów czyli trybów:

aj o zn a jm u ją cy , np. je s te ś , s ied z isz , p is ze sz .
b) łą c z ą c y , np. żeb yś  b y ł , żebyś s ie d z ia ł , żebyś p is a ł .
c) w a runkow y, np. by łb yś , s ied z ia łb y ś , p isa łb y ś .
d) ż y c z ą c y ,  np. obyś b y ł ,  obyś s ie d z ia ł , obyś p is a ł .
e) ro zk a zu ją c y , np. bajdź! s ied ź! p is z .
f) bezoko liczny , np. być, siedzieć, p isać .
Atoli słowa polskie tylko sposób o zn a jm u ją cy , ro zk a zu ją c y  

i bezoko liczny  przez różne odmiany wyrażają; trzy zaś inne spo­
soby, tojest łą c z ą c y , w a ru n ko w y  i ży c zą c y , jedynie przez czas 
przeszły sposobu oznajmującego, za pomocą stosownych spójników 
oznaczamy, jak to wskazują wyżej przywiedzione przykłady.

Im iesło w y

180. Często dla skrócenia mowy dajemy słowom pewne zakoń­
czenia. Te zakończenia są:

ąc, np. będąc na wsi widziałem go, zamiast gdym  był-
spiąć  nie słyszę, zamiast g d y  sp ie , nie słyszę.
m ów iąc  płakała, gdy m ó w iła , płakała. 
ja d ą c  będę spał, gdy  będę je c h a ł .

szy, np. sp o s trzeg łszy  go-zmieszał się, za gdy go spostrzeg ł.
ący , a, e, np. uczeń p is z ą c y , za uczeń, który p isze .
an y , a, e, np. kochany  brat czyli brat, którego kochają^.
ony, a, e, np. pro szo n y  ojciec, za ojciec, którego proszono.
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ty , ta , te , np. za b ity  -Izik, za dzik, którego zab ito .
Zy, Za, Ze, np. o s iw ia ły  człowiek, za k tó ry  o s iw ia ł.

Wyrazy z takiemi zakończeniami ze słów urobione, ponieważ, 
oprócz zakończonych na ąc i s z y ,  jak imiona odmieniają się na 
wzór przymiotników przez rodzaje liczby i spadki, a przytem jak 
słowa i czasy oznaczają, dla tej spólnej im z imionami i słowami 
własności Im ie s ło w a m i  nazywamy.

Im ie s ło w y  sąto wyrazy podobnie jak i słowa wzgląd czasów 
oznaczające, a przytem jak imiona spadkujące się.

Imiesłowy nie stopniują się, bo nie przymiot, ale byt, stan lub 
działanie osób w czasie wyrażają. Ale kiedy względu na czas nie 
oznaczają, natenczas mają przymiotników znaczenie i stopniowaniu 
ulegają, np. ukochany, ukochańszy , na jukochańszy; uczony, 
u czeń szy , n a ju c zeń szy .

181. Według znaczenia słów (167) są imiesłowy: czynne , 
bierne i n ijak ie .
C zynne  kończą się na ący , ąca, ące, np. kochający, ca, ce.
B terne  » » » any , an a , ane, » fu j kochany, na , ne.

» » » ony, ona, one, » fu j p ro szo n y , n a , ne.
» » » ty , ta , te , »> (z) b ity , ta; te.

N ija k ie  » » » ący , ąca, ące, » s iedzący , ca, ce.
» » » any , an a , ane, »> za sp a n y , a , e.
» » » ony, ona, one, » spocony, na, ne.
» » » ly , i  a, łe , » o siw ia ły , ł a , łe .

Imiesłowy na any, ony, ty i ły, w rodzaju męzkim skracano da- 
wnićj, odrzucając zgłoskę y, np. Umeczon pod' pontskim Piłatem, 
ukrzyzow an, u m a rł i  pogrzebion.

182. 1) Imiesłowy na ąc i szy zakończone nazywają się nie- 
odm iennem i, bo się wcale nie odmieniają.

np. O jciec, matka, dziecię\ .
Ojcowie, matki, dzieci n a p isaw szy .

2) Imiesłów na ąc  oznacza byt, stan lub działanie trwające, a 
więc niedokonane i spółczesne drugiej czynności przez słowo po­
łączonego z nim zdania w jakimś czasie wyrażonej. I tak w przy­
kładzie spiąć nie s ły s zę , nie s ły s z a łe m , nie będę s ły s z a ł ;  
spiąć  wyraża stan trwający w obecności, przeszłości lub przyszłości: 
a to stosownie do czasu jaki po nim następuje.

3) Imiesłów na szy  wyraża byt, stan lub działanie zupełnie 
skończone w czasie, który wskazuje słowo połączonego z nim zda­
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nia, np. skończijw szy  robotą odpoczywam, odpoczywałem, będę 
odpoczywał.

4) Ze znaczenia tych imiesłowów wynika, iż słowa niedoko­
nane mają imiesłów na ąc, a dokonane na szy ,  np. ■pisząc, n a ­
p isa w szy ; c zy ta ją c , p r ze c zy ta w szy .

Czasowanie słów i ich odmiany.

483. C zasow aniem  nazywamy zbiór wszystkich odmian, jakim 
słowa ulegają.

Słowa odmieniają sią przez sposoby , c za sy , lic zb y , osoby, 
a w czasie przeszłym i przez ro d za je .

W  czasowaniu słów podobnie jak  i w spadkowaniu imion uwa­
żać należy na głoskę przybierającą (42) oraz na względne (66, 5). 
I  tak w słowach kochać, wołać, pytać, grozić, mówić, mnożyć, stra • 
szyć, pisać, grodzić, głoski ch, i, t, z i t. d. są przybierającemi.

Przybierające głoski w wielu słowach ze względną trybu bezo- 
kolicznego w jednę spływają głoskę, z którćj sie w odmianie przez 
czasy wynurzają, jak  to niżćj zobaczymy, np. tłuc, tłukę; gnieść, 
gnio tę; wieść, wiodę; grześć, grzebię; módz, mogę.

Jeżeli przybierająca w słowie nie je s t spółgłoska, ale jakaś sa­
mogłoska, natenczas względne łączymy z nią za pośrednictwem 
głoski j  (e) (41, a) np. lać, leję; taić, taję; kleić, klgję; stroić, stroję; 
czuć, czuję; szyć, szyję.

1 8 4 .  O d m ia n ą  n a z y w a m y  j e d n o s t a j n e  w i e l u  s ł ó w  c z a s o w a n i e .  
S ł o w a  p o l s k i e  z e  w z g l ę d u  n a  j e d n o s t a j n o ś ć  i c h  c z a s o w a n ia  n a  s z e ś ć  
o d m ia n  d z i e l im y .  I  t a k :

I. Do pierwszej odmiany należą słowa niedokonane w teraź­
niejszym, a dokonane w przyszłym czasie we wszystkich względ­
nych (6 6 , 5) głoską a mające, np. kocham , ko ch a sz , Itocha ; 
kocham y, kochacie, kochają .

II. W edług drugiej czasują sią słowa przed wszystkiemi zakoń­
czeniami osób w tych czasach miękczące głoską przybierającą, np. 
skubię , skub iesz, skub ią; łu p ię , łu p is z ,  łu p ią .  W  czasow­
nikach tej odmiany przybierające d, s, t, niewzorowo miękczymy, 
bo je nie na językowe d ź , ś, ć (22), ale na podniebienne miękkie 
d z , s z , c, przed wszystkiemi wzglądnemi (66 , 5) zamieniamy, 
np. g ło d a ć  (gryźć) g ło d zę , g ło d z ie sz , g ło d zą ; p isać , p iszę , 
p isze sz , p iszą ; b e łko tać , bełkocę, cesz, ce, cem y, cecie, ca .

III. Trzecia odmiana służy dla słów, które w czasie teraźniej­
szym lub przyszłym dokonanym tylko w pierwszćj osobie liczby

80 CZASOWANIĘ SŁÓW I ICH ODMIANY.
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pojedynczej i trzeciej liczby mnogiej twardą głoskę zatrzymują, a 
we wszystkich innych ją miękczą, np. k ła d ę , k ła d z ie sz , k ła d ą ;  
schnę, schniesz, schną; p iekę , p ieczesz , p ie k ą ;  m ogę , m ożesz, 
m oże, m ożem y, m ożecie, m ogą.

IV. Czwarta odmiana obejmuje słowa, których samogłoskowy 
rdzeń (6 6 , 1) ze względnemi (6 6 , 5) od samogłoski e zaczynają- 
cemi się za pośrednictwem głoski j (e) wiążemy, np. czuć, czuję, 
czujesz, czujemy; siwieć, siwieję, ejesz, lać, leję (45).

V. Piąta odmiana jest dla słów z przybierającą wargową lub 
językową miękką (22) na eć, z ściśnionem e, lub na ić  (oprócz 
bić, gn ić , p ić , w ić) zakończonych, np. cierp ieć , g rzm ieć  w i­
dzieć; czyn ić , gonić; prosić.

VI. Szósta odmiana służy dla słów z przybierającą podniebienną 
miękką (22), na eć z ściśnionem e lub na yć  (oprócz szy ć , żyć ) 
także na r z y ć  zakończonych, np. bieżeć, k lęczeć, u c zyć , s lra -  
szy ć , trw o żyć , tw o rzy ć , p a tr z y ć , m a rzyć .

185. Słowa według jednej z tych sześciu odmian czasujące się 
w zorow em i, odstępujące od nich niew zorow em i, nie mające ja ­
kiego czasu u ło m n em i, te zaś, które w czasie teraźniejszym lub 
przyszłym dokonanym według dwóch odmian czasujemy, jako też i 
te, które czas przeszły dwojako mają, ob fitu jącem i nazywamy.

186. Słowa zwrotne i zaimkowe czasują się podobnie jak i 
słowa czynne, tylko że zwrotne i zaimkowe zaimek się we wszyst­
kich osobach i liczbach niezmieniony zatrzymują, np. cieszę się, 
cieszysz  się , c ie szy łem  się, c ieszyć  się będę i t. p.

Czasy główne i  z nich urabiane.
187. Sposoby i czasy z których się inne urabiają g łó w n em i  

nazywamy.
W  czasowaniu polskiem sposób bezokoliczny i czas przeszły są 

głównemi, bo się z nich wszystkie inne bezpośrednio lub pośrednio 
urabiają.

Słowa nie mające czasów głównych, nie mają też i tych od­
mian, które się z nich tworzą.

188. Z bezokolicznego sposobu urabiają się: Czas te ra źn ie jszy  
słów niedokonanych. 2) C zas p r z y s z ły  dokonanych i 3) C zas  
p r z e s z ły .

Sposoby tworzenia się dwóch pierwszych czasów przy każdej 
odmianie dokładniej wskażemy.
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189. Z trzeciej osoby 1. mn. czasu teraźń., we wszystkich od­
mianach na ą  zakończonej, przez przydanie gtoski c tworzymy 
im iesłów  niedokon. n ieodm ienny , np. kochając, pijać, pisząc, 
czyniąc. Od tego zaś pochodzi im iesłów  czasu  teraźn ie jszego  
na y  zakończony, np. kochający, pijący, piszący, czyniący.

190. Z teraźniejszego lub przyszłego dokonan. urabia sic:
Sposób r o z k a z u ją c y , który siQ We wszystkich słowach kończy

albo na przybrane j ,  albo na odkrytą spółgłoskę przybierającą. 
Urabia on się. z trzeciej osoby liczby pojedynczej czasu teraźniej­
szego w niedokonanych, a przyszłego w dokonanych.

A. Na j  mają go: a) Słowa pierwszej odmiany, bo te przy­
bierają j ,  np. kocha(j), c z y ta ( j) , w o ła (j) , w ysłu c lia (j).

b) Słowa trzeciej odmiany na ad , nad  z poprzedzającą spół­
głoską i rzec  zakończone, tudzież Ig  ad, rw a ć , ssad, tka ć , ¿gad,
zw a d . Wszystkim tym słowom po zamianie e na i  lub y , a to 
według natury spółgłoski przybierającej, na oznaczenie tego sposobu j  
przydajemy, np.

D m ie , dm ij; p rzy jm ie , p rzy jm ij; gnie, gn ij; zacznie, zacznij; 
tn ie, tn ij; pchnie , 'pchnij; u m kn ie , u m kn ij; drze, drzyj; łże, lżyj; 
rw ie , rw ij;  ssie, ss ij;  tcze (od tkać), tczyj; zże (od źgać), zźyj; 
w yżm ie, w yżm ij.

Niezłożone ją ć  nie ma tego sposobu, a w zjąć  ma w eź  lub weź- 
m ij, np. Siostro," weź, rzekła, ujeźmij mego syna. K r a s z .  W itolor. 
str. 25. S ięg n ij ręką i w eźm ij go. 1. Leop. Ex. 4. 4.

c) Słowa czwartej odmiany clicied, śm ieć, um ieć  i z niego 
złożone rozum ieć , także j  przybierają, np. chciej, śm iej, um iej, 
ro zu m ie j.

d) Podobnie czynimy ze słowami piątej i szóstej odmiany kilka 
spółgłosek przed i  mającemi, np. b rzm ifj) , m ści(j), p o m n ifj) , 
d r ż y fj)  i w złożonych z d rze ć  (patrzyć), np. w e jrzy (j) , z a jr z y j ,  
d o jr zy j.

e) Słowa piątej odmiany, które w trzeciej osobie przed względną 
i  opuściły j ,  w tym sposobie znowu je przybierają, np. ta i , ta j 
(41, a); kle i, klej; uko i, ukó j (49, a ).

B. Na odkrytą spółgłoskę przybierającą kończą go wszystkie 
słowa, prócz powyżej wyszczególnionych, do jakiejbądz odmiany 
należące, np. p isz(e ), ko ły sz(e ) , tłu c z(e ) , s trużfe); c zyn i, czyń ;  
w o d zi, w ó d ź  (4 9 , a)\ kosi, koś; to c z fy j, su sz fy ) , p a tr z (y ) .

1 9 1 .  C zas p r z e s z ły :  a j W  s ł o w a c h  na ć z  p o p r z e d z a ją c ą  
s a m o g ł o s k ą  z a k o ń c z o n y c h ,  g ł o s k ę  t ę  na łe m , ła m , ło m , a  s t o j ą c e
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przed nią e, e (otwarte i ściśnione) na a zamieniając, np. kocka(ć)łem , 
p isa (ć jłe m , m ó w ifć jłem , u c zy  (ćj łe m , siw ieć , s iw ia łem ; le­
żeć , leża łem ; d rże ć , d r ża łe m .  Ale d rzeć , m rzeć , p rzeć , ro z­
p o strzeć , tr ze ć , w rzeć  (zamknąć) i żreć  mają czas przeszły d a r­
łe m , m a r łe m , p a r łe m , ro zp o sta r łem , ta r łe m , w a r łem , ża r łe m ,
b) W  czternastu słowach pierwotnych na ść  zakończonych, po za­
mianie ć na łe m ,  i po odrzuceniu ś, przywracając opuszczoną w 
wyrazie głoskę b, d  łub t, np. grześć , grzeb łem ; skuść, s ku ­
błem ; k ła ś ć , k ła d łe m ;  p leść, p lo t łe m  (218). c) Zakończenie 
sposobu bezokolicznego c zamieniając na k łe m , a dz  na g łem , np. 
t łu c ,  tłu k łe m ;  ciec, ciek łem ; s tr z e d z , s trzeg łem ; led z , leg­
łem . d) W  słowach na n a ć  w jednych ć  na łem  zamieniając, np. 
p ch n ą fć jłem , ciągną, fitjłern, p o łk n ą fć jłe m , m rugną (ć)łem ;  w 
drugich prócz tej zmiany zgłoskę na  wyrzucając (24-9. 3), np. za -  
m ilk fn ą ć )łe m , p rz y w y k (n ą ć ) łe m , z g a d fn ą ć jłe m , z lę kn ą ć  sie, 
z lą k łe m  sie; w innych nakoniec obu form używając, np. p ę k n ą ł  
i p e k ł;  z n ik n ą ł  i z n ik ł ;  tr z a s n ą ł  i t r z ą s ł  i t. d.

192. Z trzeciej osoby licz. pojed. czasu przeszłego urabiają się. 
następujące imiesłowy: 1) Nieodmienny na s z y .  2) Nijaki na ł y  
i 3) Bierne i nijakie na: a n y , ony, ty .

1) N ieodm ienny dokonany  na s z y ,  do ł  z poprzedzającą spół­
głoską dodając szy , a z poprzedzającą samogłoską zamieniając je na 
w szy , np. u s ia d ł(s zy ) , w y w a r ł(s zy ) , u n io s ł(s zy ), zg n io tł fs z y );  
u k o c h a (ł)w szy , n a p isa (ł)w szy , u c z y n i( ł jw s z y .

2) N ija k i  dokonany  na ł y ,  od niektórych gramatyków przy­
miotnikiem słownym nazywany. Imiesłów ten, właściwy słowom 
nijakim i poczynającym (167, 4 i 172, 1), urabia się względną o 
trzeciej osoby 1. pojed. czasu przeszłego w rodz. nijakim na y  za- 
mieniając, np. o siw ia ł(o )y , w yb la d ł(o )y , ze sch ł(o )y , ze s z ł(o )y , 
p o d e sz łfo jy , d o jr z a ł(o )y , o k w it ł fo jy , p o d s ta rza ł(o )y , w y- 
w ie d łfo jy .

Niektóre imiesłowy tego zakończenia prawie całkiem utraciły 
ślad swojego początku, przybrawszy stopniowanie, któremu właś­
ciwe imiesłowy nie ulegają. T ak iem isą : b ieg ły , c ią g ły , c z u ł y , 
d b a ły , o k a z a ły , o ty ły ,  ś m ia ły , tr w a ły , w y sm u k ły  i inne.

Z tych imiesłowów urabiają się rzeczowniki przymiotowe y  na 
ość zamieniając, np. b ieg łość , trw a ło ść , o ty ło ść , śm ia łość, 
nabrzekłość .
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84 CZASOWANIE SŁÓW POSIŁKOWYCH BYĆ I MIEĆ.

3) B ierne  i nijakie  niedokonane  lub dokonane na a n y , o n y ,ty :
a j Na a n y:  w słowach czas przeszły na a ł  mających, zamie­

niając ł  na n y , np. c z y t a j j n y , p i s a j j n y ,  c ie rp ia (łjn y , s ł y ­
szą  J ) n y ,  z a p ł a k a j j n y .

b) Na on y:  w wielozgłoskowych na i i ,  y i ,  n ą ł ,  samogłoskę 
wraz z i ,  a w zakończonych na ł  z poprzedzającą spółgłoską tylko 
samo ł  zamieniając na ony, przed którern się miękczą twarde spół­
głoski, a syczące językowe miękkie na podniebienne miękkie prze­
chodzą (22), np. cofn iony, ogarn iony, p r ze n ik n io n y , pogrze- 
biony, upleciony, rzeczo n y , s tr ze żo n y , zasm ucony, ugodzony, 
p ro szo n y , za g ro żo n y , p o m szc zo n y , n a u czo n y .

c) Na ty': w słowach na a j  z poprzedzającą spółgłoską miękką 
oraz jednozgłoskowych na i ł ,  y i ,  ó ł ,  u ł  i r ł ,  zamieniając ł  na 
ty ,  np. c ia ł ,  c ięty  (51, 3), z d j a j ,  zd ję ty ,  także p c h n ą ł , 
pchn ię ty; z b i j ) ty , p i j ) t y ,  m y j )  t y , s z y j j t y ,  p r ó j j t y ,  k u j ) t y ,  
d a r j j t y ,  p a r j j t y ,  m e ł j j t y ;  niewzorowo m ielony

TL tych imiesłowów urabiają się:
a) Czas przeszły nieosobisty bierny zamieniając y  na o,
np. (u)kochany, słyszany, (o)broniony, (z)bity.

(u)kochano, słyszano, (o)broniono, (z)bito.
b) Rzeczowniki słowne y  na e (31, 2) zamieniając:

np. (u)kochany, (na)pisany, (s)tłuczony, (na)rodzony, (z)bity. 
(u)kochanie, (na)pisanie, (s)tłuczenie, (najrodzenie, (z)bicie

CZASOWANIE SŁÓW POSIŁKOWYCH BYĆ I  MIEĆ.

193. Słowa być i mieć nazywają się posiłkowemi, dla tego, 
że, gdy które słowo zwyczajnych odmian samo przez się wydać 
nie może, ony je wyręczają a tak mu posiłkują.

Słowo być  nazywa się też rzeczow nem , bo znaczy tylko byt­
ność rzeczy bez względu na ich przymiot, np. ojciec je s t ,  siostra  
b y ła . Wszystkie zaś inne słowa nazywają się p rzy m io tn e , bo byt­
ność rzeczy z ich przymiotami połączoną oznaczają, i dla tego 
każde rozebrać można na dwa osobne wyrazy, tojest na słowo być 
i imiesłów przymiot bycia malujący, np. ojciec kocha, m ów i, 
jedno znaczy co: ojciec je s t kocha jący, je s t m ów iący.

Sposób bezokoliczny.
Być. Miec.
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S p o s ó b  o z n a j m u j ą *  y 
C zas te ra źn ie jszy .

L. p. 1. Jestem 2. Jesteś 3. Jest. Mam 
L.m. 1. Jesteśmy 2. Jesteście 3. Są. Mamy

C zas p r z e s z ły .  
żeń. nij. męz.
Byłam Byłom Miałem 
Byłaś Byłoś Miałeś
Była Było Miał

Byłyśmy Mieliśmy
Byłyście Mieliście
Były Mieli

C zas p r z y s z ły .

L. p.
męż.

1. Byłem
2. Byłeś
3. Był

L. m. 1. Byliśmy
2. Byliście
3. Byli

Masz 
Maci-

ż e r i . / iy
MiaŁm 
Miałai 
Miała Miało 

Miałyśmy 
Miałyście 
Miały

Ł. p. 1. Będę
2. Będziesz
3. Będzie 

L. m. 1. Będziemy
2. Będziecie
3. Będą

c3
a ^

Będę 
Będziesz 
Będzie 
Będziemy 1 x  
Będziecie }- £  !s 
Będą j 3 ~

lub ®

a

będę
będziesz
będzie
będziemy
będziecie
będą

S p o s ó b  r o z k a z u j ą c y .
bez nalegania  z naleganiem  bez na legania  z naleganiem.

L. p. 1. — — — —
2. Bądź Bądżże Miej
3. Niech będzie Niechże będzie Niech ma

L. m. 1. Bądźmy
2. Bądźcie
3. Niech będą

Bądźmyż Miejmy
Bądźcież Miejcie
Niechże będą Niech mają

im ie s ło w y .
Będący, ca Będące.
Były, ła Byłe.
Mający, ca, ce być.
Będąc

Mićjże 
Niechże ma 
Miejmyż 
Miejcież 
Niechże mają

By wszy (tylko w złoż.) Miawszy 
Mienie

Mający Mająca Mające. 
Miany Miana Miane. 
Mający, ca, ce mieć. 
Mając

C zasu teraźń.
C zasu przeszł.
Czasu przyszł.
N ieodm . niedole.
N ieodm . dokon.
R zeczow nik słowny: Bycie

Imiesłów bierny czasu przeszłego b y ty , b y ta , by te , używa się 
tylko w słowach złożonych, np. dobyty , n a b y ty , p rz e b y ty .

194*. Ponieważ do wyrażenia innych sposobów (178, c) uży­
wane spójniki by, aby , a że b y , iż b y , gdyby, oby i t. p. tylko 
z czasem przeszłym łączyć się mogą, wszystkie więc te sposoby 
tym tylko czasem wyrażamy. Będzie zatem:
Sposób łączący {£■ P' *-***?> ^  £&  M*. ?«£?’ M 0'm. żebyśmy, żebyście, żeby byli, były.

8
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T

Sposób życzący i  V  2 ’ ° bl T ’ ° byt  ° hy hyl ’  J yr  * M ° '-,f J t u m .  o byśm y ,  obyśc ie ,  oby  by li ,  b y ły .

{b y łb y m , b y łb yś ,  b y łb y ;  b y l ib y ś m y ,  by li byśc ie ,  byliby.
b y ła b y m ,  b y ła b y ś ,  b y ła b y ;  b y ł y b y ś m y ,  b y ły b y ś c ie ,  b y ł y b y .

b y ło b y m ,  b y ło b y ś ,  b y ło b y ;  b y ł y b y ś m y ,  b y ły b y ś c ie ,  b y ły b y .

^  Częstotliwe byw ać  i m iew ać  czasują się według pierwszej od­
miany słów czynnych i nijakich (499), np. byw am , b yw a sz;  
m iew am , m iew asz  i t. d.

t

Przekładnia w  słowie BYC.

495. 4) Słowo być  w czasie teraźniejszym odmieniało się da­
wniej jak następuje:

L. p. Jesm L. podw. Jeśwa L. m. Jeśmy
Jeś Jeśta Jeście
Jest Są.

Łącząc te osoby z imiesłowem b y ł,  b y ła , b y ło , b y li , b y ły ,  
tworzono czas przeszły jąk następuje:
L .p .l .  Był jesm, ściagn. Byłem Była jesm Byłam Było jesm Byłorn

2.B yłjeś Byłeś Była jeś Byłaś Było jeś Byłoś
3. Był jes t Była jes t Było jes t

L .m .l. Byli jeśm y Byliśmy Były jeśm y Byłyśmy
2.Bylijeście Byliście Byłyjeście Byłyście
3. Byli Były

2) Z tejto przyczyny, iż osobowe zakończenia czasu przeszłego 
cm , es, śm y, ście powstały ze ściągniętego je s m , je ś , je śm y , 
jeście , częstokroć dla dźwięczności mowy odrywamy te zgłoski od 
imiesłowu b y ł , b y ła , by ło  i t. d. i łączymy je z innemi wyra­
zami, jakoto: rzeczownikami, przymiotnikami, zaimkami, spójni­
kami i przysłówkami; a to p r z e k ła d n ią  nazywamy, np. u ojca 
byłem, u ojcam był; pilny byłeś, pilnyś był; wy byliście, wyście 
byli; że nie byliśmy, żeśmy nie byli; rano byłam , ranom była.

3) I w czasie teraźniejszym słowa być takież same względne 
(6 6 , 5) mającym, pospolicie używamy tej przekładni, ale tylko w

x osobie pierwszej i drugiej liczby pojedynczej, np. ja jestem, jam. 
jest; ty jesteś, tyś jest; dobra jesteś, dobraś i t. p.

i )  Jeżeli w pierwszej i drugiej osobie czasu teraźniejszego 
słowa być  odjęte zakończenie osobowe do innego dodaje się wy­
razu, natenczas słowo je s t  całkiem się opuszcza, np- z ie le m  w i­
nien  zamiast wiele je s tem  w in ien ;  nie bój się bom  ja z tobą. 
Budny Jer. 1 . 8 . zamiast bo j a  jes tem  z tobą.

5). Podobnie używają się z przekładnią i słowem być  i przez 
wszystkie czasy odmieniają się niektóre przymiotniki, np. god zien ,
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PIERWSZA ODMIANA. 8 7

w a r t, w in ien , po w in ien , ra d  i inne. Przy tych imionach słowo 
być  w czasie teraźniejszym niekiedy się opuszcza , a niekiedy się 
kładzie, np. godzienem , godnam , godnem , godzieneś, godnaś  
i t. d. ałbo też godzien  je s tem , lub godzienem  je s t ;  w in n i j e ­
steśm y  lub w in n iśm y ; radem , radeś, ra d , ra d ziśm y .

6) Przymiotnik pow in ien  nigdy nie ma przy sobie słowa być, 
a w liczbie mn. w rodzaju żeńskim i nijakim zawsze się na y  
kończy, np. m yśm y p o w in n i, p o w in n y , w yście po w in (n i)y .

CZASOWANIE SŁÓW CZYNNYCH I NIJAKICH. 

Pierwsza, odmiana.
196. \yedług pierwszej odmiany czasują się wszystkie słowa 

na ać  z poprzedzającą twardą lub miękką, Dp. za leca ć , w ła d a ć ,  
sp ra w ia ć , o d ra d za ć , w z d y m a ć , r o z w a ż a ć , s łu c h a ć , stękać.

Wyjmują się:
1) Słowa na bać, p a ć , sać, cM ać, ktać, p ta ć  i o tać  zakoń­

czone, bo te według drugiój odmiany ezasujemy.
2) Jednozgłóskowe na ać  z poprzedzającą miękką, np. siać, 

lać, w iać, i t. d. oprócz chlać, także staw ać  i tylko w złożonych 
używane znaw ać, zakończone na ować, oraz niżój wyszczególnione 
(223, 6) na iw ać, yw a ć , bo te wszystkie według czwartej odmia­
ny ezasujemy.

3) Niektóre słowa na dać, gać, kaó, lać, mać, rać  zakończone, 
także słowo słać, bo te z wyjątku według drugiej (203), a brać, 
łgać, prać, rw ać, ssać, strugać, tka ć  (o tkaczu), zwać, według 
trzeciój, i nakoniec ¿gać, według pierwszej i trzeciój odmiany cza- 
sujemy.

Szczać  należy do szóstej odmiany.
197. Następujące 38 słów, lubo na bać, p a ć , sać, otać  i 

ow ać  zakończone, z wyjątku według niniejszego wzoru ezasujemy: 
b ac : chelbać się (kołysać), chybać (wzruszać), dbać, gabać (nie­

pokoić), podobać się, sarbać, serbać i sorbać (chlipać), star- 
bać się (chwiać się).

o ta ć : grzmotać, motać, niestotać (narzekać), ow ać: chować, 
p a ć : chapać i hapać, chełpać (chelbać), cupać (z/nienacka noga 

za nogą iść za kim), hupać (skakać przez co), kpać, papać, 
siepać, stąpać, szczepać, tąpać, tępać, tupać, trupać (trudzić), 
zaćpać (zatkać).

s a ć : dąsać, hasać, kąsać, kisać (kisnąć), kuksać, morusać, pa­
sać (częstotl. od paść; pochodzące od p a s , np. opasać, na-
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88 WZÓR o dm iany.

leży do drugiej odmiany), sysać (w złóż, od ssać), trylcsać 
bość rogami (o baranach), trząsać (od trząść), wałęsać się.

233. Do tej odmiany należy najwięcej słów pochodnych, to- 
jcst z innych czasowników urobionych. Z tych niezłożone często­
tliwe, złożone zaś niedokonane mają znaczenie, lubo ich za często­
tliwe używamy. I tak z robić  tworzy się rabiać  (233), odra­
biać, w yrab iać; m ó w ić , m aw iać; ru s zy ć , ru sza ć .

198. Czas teraźniejszy w niedokonanych a przyszły w doko­
nanych urabia się z bezokolicznego sposobu, ć zamieniając na m , 
np. d b a ć , d b a m ; w o ła ć , w o ła m . %

Wzór odmiany.

199. N iedokonane D okonane

S p o s ó b  b e z o k o l i c z n y .

Kochać Ukochać

S p o s ó b  oz na j mu j ą c y .  

C zas te ra źn ie jszy .
L. p. Kocham. Słowa dokon. nie maję czasu te­

raźniejszego, bo wyrażają czyn­
ność dokonaną czyli skończoną; 
a co się skończyło, to dziać się 
nie może (176, 1).

Kochasz.
Kocha.

L. m. Kochamy. 
Kochacie. 
Kochają (48, a).

C zas p r z e s z ły .
L. p. Kochałem łam łom Ukocha!

Kochałeś łaś łoś w ni'
Kochał ła ło

Ukochałem, łam łom i t. d. jak  
w niedokonanych.

L. m. Kochaliśmy łyśmy 
Kochaliście łyście 
Kochali ły

C zas p r z y s z ły .
Ukocham
Ukochasz i t. d., jak  czas 

teraźniejszy słów nie­
dokonanych.
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S p o s ó b  r o z k a z u j ą c y .  
bez nalegania, z naleganiem , bez na legania , z naleganiem.
l . p. i. — — — —

2. Kochaj K oehajże Ukochaj Ukochajże

‘ Ł U “ * s i f c U K Ą , ) « »
L .m .l .  K ochajm y K ochajm yi U kochajm y U kochajm yż

2. K ochajcie Kochajcież U kochajcie Ukochajcież
3. N iech i kocha-N iechże  1 kocha- N iech (ukocha- Niechże ) ukocha- 

N iechajJ j ą  N iechajżej j ą  N iech a j! j ą  N iechajżej ją

Im ie s ło w y .
C zasu teraźniejszego. Kochający ca ce — —
Czasu przyszłego. Mający ca ce kochać Mający ca ce ukochać
N ieodm ienny. Kochając Ukochawszy

Sposób łączący, życzący i warunkowy wyraża się podobnie 
jak w słowie być (194*), np. żebym  ko ch a ł, ła ,  ło ;  obym ko­
c h a ł, ła ,  ło ;  kocha łbym , ko ch a ła b ym , kocha łobym  i t. d.

Nie wzorowe słowa tej odmiany.
20 0 . Niewzorowo czasują się:

D ać, słowo dokonane, ma czas przyszły: dam , d a sz , d a , 
d a m y , dacie, d a d zą . Cz. przeszły: d a łem . Częstotł. d a w a ć , 
daje.

Jechać , Cz. ter. ja d e , je d z ie sz , je d z ie , je d z ie m y , jed z iec ie , 
ja d ą .  Cz. przeszły: je ch a łem  i t. d. Częstotliwej odmiany nie 
ma, ale się. w niej wyręcza słowem je ź d z ić .

Ułomne słowa tej odmiany.
201. Tylko w sposobie bezokolicz. i czasie przeszłym wraz z 

pochodzącym od niego imiesłowem biernym i rzeczownikiem słow­
nym używają się: b lw ać , k iw a ć  (dziobać), p lw a ć , szc zw a ć ,  
żw a ć  (żuć), gnać, obiecać, stać.

Z tych pięć na w ać  zakończone w czasie teraźń. i od niego 
pochodnych wyręczają spowinowacone z niemi słowa na u ć  za­
kończone, np. k łu ć  (dziobać), k la je , p lu je , żu je  i t. d.

G nać, w potocznej mowie a nawet i w piśmie, niekiedy w 
czasie teraźniejszym użyte znajdujemy, np. a mnie za karę na 
morze w y g n a ją • K ra sz . J łjto lo ra u d a .  str. 25. I owszechniej 
jednak za nie w czasie teraźń. używa się teraz p ed ze  lub gonie.; 
dawniej zaś żone  kładziono.

Obiecać słowo dokonane. Czas przeszły obiecałem . Imiesł. 
bier. obiecany. Niedokonane jest obiecywać, Cz. ter. obiecuje.

8 ' ♦
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S ły c h a ć  i w id a ć ,  które w dawniejszych pisarzach we wszyst­
kich odmianach znajdujemy: s ly ch a m , w id a m ; s ły c h a łe m , wz­
d ą łem  i t. d. s ły c h a n y , w id a n y , teraz tylko w sposobie bezo- 
kol. i imiesłowie używamy. W  czasie teraźń. i-przesz!. sły ch a ć  
zastępuje teraz s ły s zę , s ły s z y s z  i t. d. od s ły szeć ;  a w idam , 
w id zę , w id z is z  i t. d. od w idzieć . Imiesłów s ły c h a n y  jest 
jeszcze w użyciu, ale w id a n y  wyręcza teraz imiesłów w id z ia n y  
od w id zieć .

S ta ć ,  gdy znaczy stanie, wyręcza się słowem sto jeć  (233), 
bo się mówi :  sto ję, s to isz , sto i i t. d., nieosobiste (174-, 2) 
p rzy s to i. Imiesłów czasu przeszł. w złożonych kończy się na ł y :  
d o s ta ły , p r z e s ta ły ,  w y s ta ły ;  ale niezłożony s ta ły  ma przy- 
miolne znaczenie i dla tego stopniuje się (117, 6) np. s la ls z y , 
n a js ta ls zy .  Dokonane stać  się t , j . zostać czćra, i z niego jako 
też ze stać  złożone, kiedy nie znaczą stania, np. dostać się, ro ­
z s ta ć  się, dostać, p rzes ta ć , p r z y s ta ć , za s ta ć  i t. p. w czasie 
przyszłym wyręczają się słowem dokonanem s ta n ą ć , którego spo­
sób bezokol. w złożonych nigdy się nie używa, np. dostanę się, 
ro zsta n ę  się, p r z y s ta n ę , za s ta n ę . Imiesłów cz. przeszł. mają 
tylko: po w sta ć , p o w s ta ły , p o zo s ta ć , p o zo s ta ły .  Częstotliwe: 
sta w a ć  się, cz. ter. sta ję  się, s taw ać , sta ję .

O częstotliwych słowach tej odmiany zob. § 209.

Druga odmiana.

202. W edług drugiej odmiany czasują się słowa zakończone 
na: bać, p a ć , sać, chtać, k ta ć , p ta ć  i otać, np. d łu b a ć , r ą ­
bać, d rapać , ką p a ć , p isa ć , czesać, hasać  (odkazywać się), 
hasać się, (kusić się), bechtać, rzeh ta ć  (o srokach i żabach), 
łe sk ta ć , (łechtać), łe k ta ć , tr ek ta ć  i tre sk ta ć  (karać, trapić), 
deptać, szep tać , be łko tać , rzeko tać , szczebiotać.

Zakończone na bać, p a ć , sać  i otać, które z wyjątku według 
pierwszej odmiany czasujeiny zob. wyżój § 197.

203. Tu też należy 60 następujących słów, które ze względu 
na ich zakończenie, według pierwszego wzoru czasowaćby się po­
winny. Takiemi są zakończone na:
dać: głodać, dzę (gryźć), gwazdać (gważdżę), gwizdać (żdżę). 
ja ć : bajać, kajać się (żałować błędu), krajać, łajać, przyjajać 

(sprzyjać), tajać, ziajać.
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kac: bełkać (mącić), bełczę; brukać, gdakać, głaskać, iskać (szu­
kać), klaskać, kleskać (klaskać), kwakać, kwokać, łokać (żło- 
pać), płakać, płeskać (wodą oblewać), płukać, skakać, tres- 
kać, trestkać (karać, trapić), zyskać. Słowa te przed wszyst- 
kiemi względnemi (6 6 , 5) k na c z  zamieniają, np. krucze , 
bruczesz, k ru c za . 

łać: s ła ć  (posłańca), śle (27), ślesz  i t. d ., ale s ła ć  (o posła­
niu) powstało ze s t ła ć ,  po wyrzuceniu t, które w starosło- 
wiańskiem i rossyjskiem w s t ła V , czeskićm s t ł a t i ,  a w czę­
stotliwych polskich, po przybraniu e, na ć  (22 i 31) zamie­
nione widzimy, np. ro z śc ie ła ć , icyśc ie łać , za śc ie ła ć . Dla 
tego też w czasie teraźniejszym po wtrąceniu e przybywa ć, 
bo mówimy ścielec , ścielesz  i t. d.

Od s ła ć  pochodzi pościel i p rześc ie la d ło  zwyczajnie p rze ­
śc ierad ło , podobnie jak mówimy m u la rz  i m u ra rz  od m ur. 
m ać: chramać, chromać, drzemać, drzymać, kłamać, łamać, łomać, 
ra ć :  babrać, karać, krekorać, mamrać, orać, szemrać, żebrać, 
ta ć :  chełtać i chełstać (szumieć), chrostać i chrustać (szeleścić), 

chrząstać, chrzęstać, chwostać (siec biczem), świstać, trestać 
(karać, trapić).

sa ć : kazać (w znaczeniu rozkazywać, czas przyszły ma znacze­
nie czasu teraźń.), lizać, mazać, rzezać, wiązać.

Słowa do pierwszej i drugiej odmiany należące.
204. W edług drugiej łub pierwszej odmiany czasuje się 35 

następujących słów , których używańsze są odmiany nawiasem nie 
objęte:
k a c : głaskać, (am), czę, klaskać, kląskać, kleskać, krakać, (am), 

czę, muskać, (am), czę. la ć : matlać, paplać, plaplać. 
la ć : wichłać, wikłać, m ać : kłamać, (am ), mię. 
p ać : chlipać, chłypać, ciupać, kłapać, łapać, szłapać. 
r a ć :  bazgrać, (am), rzę, gderać, gdyrać, (ram), rzę, gmerać, 

grayrać, (ram), rzę, guzdrać się, (ram), rzę, szemrać, 
sać : hasać, kłusać, pląsać, pląsać, (sam), szę. 
s ta ć : chlastać, chłostać.
ta ć : chwierutać, (am), cę, kołatać, (am), cę, miotać (teraz am, 

dawniój cę), miecę (45), miecesz, miece; różne od mieść, 
miotę, mieciesz, miecie i t. d.# plątać.

205. Czas teraźniejszy w niedokonanych a przyszły w doku-
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nanych urabia się ze sposobu bezokolicznego. Po odrzuceniu jego 
zakończenia, przybierające głoski miękczą się przed względnemi 
(6 6 , 5) tak, iż syczące językowe na podniebienne miękkie zamie­
niamy (22). Przechodzi więc:

b na sz np. pisać , piszę; kołysać, kołyszę.
z na z np. mazać, m,ażę; w iązać, wiążę.

podobnie t  na e (29) np. deptać, depcę; bełkotać, bełkocę.
st na szcz np. chełstać, chełszczę; św istać, świszczę.

Ale treskać i trestkać (karać , trapić) mają niewzorowo tresce 
i trestcę, bo w odmianie słów k  na cz  przechodzi (2 4 ); plątać 
ma plączę; smoktać, smokcę i smokczę.

Wzór odmiany.
206. N iedokonane D okonane

S p o s ó b  b e z o k o l i c z n y .
Pisać. Zapisać.

S p o s ó b  o z n a j m u j ą c y .
C zas te ra źn ie jszy .

L. p. 1 Piszę Słowa dokonane nie mają cza-
2. Piszesz su teraźniejszego, bo wyrażają
3. Pisze czynność skończoną.

L. m. 1. Piszemy
2. Piszecie
3. Piszą

C zas p r z e s z ły .
L. p. Pisałem łam łom Zapisałem łam łom

Pisałeś i t. d. Zapisałeś i t. d.
C zas p r z y s z ł y .

L. p. Pisać będę ' Zapiszę i t. d., jak  czas tera-
( lub będę pisał i t. d. źniejszy słów niedokonanych.

S p o s ó b  r o z k a z u j ą c y .  
bez na legania  bez nalegania

L. p. 1. — —
2. Pisz Zapisz
3. Niech ) * Niech i

Niechaj j Pisze Niechaj f zaPlsze
L. m. 1. Piszmy Zapiszmy

2. Piszcie t- Zapiszcie

3’ Niechaj J pisz^  Niechaj } zaPisz^'
Z naleganiem: ja k  w pierwszej odmianie (199). 

Im ie s ło w y .
C zasu teraźniejszego: Piszący ca ce —
C zasu przyszłego- Mający ca ce pisać Mający ca ce zapisać. 
Nieodmienne: Pisząc Zapisawszy
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Sposób łączący, życzący i warunkowy wyraża się podobnie jak 
w słowie być  (194), np. żebym  p is a ł ,  ł a ,  ło ; obym p is a ł ,  
ła ,  ło ; p isa łb y m , p is a ła b y m , p isa ło b ym  i t. d.

N ie wzorowe słowa tej odmiany.
207. K łó ć  i próć  są niewzorowemi słowami tej odmiany, bo 

i w sposobie bezokolicznym odmienne mają od innych zakończe­
nie, i w czasie teraźniejszym przekładają o, dla odkrycia spółgło­
ski przybierającej. Jakoż czas teraźniejszy mają: ko le , kolesz, 
kole i t. d .; p orze , p o rze sz , p o rze , p orzą . Imiesł. bierny k łó -  
ły ,  p ró ty . Alejoruć czasuje się według czwartej odmiany (223, 3). 
Częstotliwe złożone: w y k a ła ć , w yparać.

Ułomne słowa tej odmiany.

^  208. Następujące: bać się, chrapać, sapać, sk rzy p a ć  i spać
' s ą  ułomne. Używają się bowiem tylko w sposobie bezokolicznym, 

czasie przeszłym i od nich pochodzących, np. sapać, sa p a ł, z a ­
sapany; za sp a ć , z a s p a ł,  z a s p a n y W  czasie teraźniejszym za^ 
stępują je do piątej odmiany należące słowa: bojeć się, chrapieć, 
sapieć, sk r zyp ieć , sp ić , których sposoby bezołcoliczne, prócz sk r zy ­
p ieć , w piśmie wcale się nie używają, np. boi się, ch ra p i, sa- 
p i, s k r zy p i, śpi. Ale dochrapać się czego  czasujemy według 
drugiej odmiany.

Od sapać  znajdujemy w dawnych pisarzach sapa, sapa jac , 
sa p a ł,  skąd się okazuje, że to słowo dawniej nie było ułomne, 
i że je według pierwszej odmiany czasowano.

Sposób bezokoliczny spić, używający się tylko w czynnera do- 
konanem uśpić, nie ma odpowiedniego sobie słowa częstotliwego.

Urabianie słów częstotliwych z czasowników pierwszej 
i  drugiej odmiany.

209. Nie wiele jest słów częstotliwych lub niedokonanych, któ­
re się z czasowników dwóch pierwszych odmian urabiają. Tworzą 
się one wtrącając przed ać  zgłoski iw  po g , k, a po innych yw  
albo, inaczej mówiąc, zamieniając ać  na iw ać  lub yw a ć , np. p od -  
rygać, g iw ać; w ystr zyg a ć , g iw ać; p ła k a ć , k iw a ć; o szukać, 
kiw ać; w ykonać, nyw a ć; obw ołać, ły w a ć ;  p o d słuchać , chy- 
w ać; w yró w n a ć , nyw a ć; zan iedbać , byw ać; p isać, syw ać;
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ro zk a za ć , z y w a ć ;  u c ze sa ć , syw a ć; p rze k o p a ć , p ijw a ć ; w y ­
skrobać, byw ać; w yg w izd a ć , dyw ać.

Ale złożone z bać s ię , dać, s ta ć , zn a ć , ig ra ć  przed zakoń­
czeniem a ć  zgłoskę na aw  przybierają, np. obaw iać sie, d a w a ć , 
staw ać, p o zn a w a ć , n a jg ra w a ć  sie i n a g ra w a ć  od ig ra ć  (48, aj; 
g rać  zaś miało dawniej g ra w a ć  teraz g ryw ać . D rgać  ma d r y ­
gać; pchać, p ych a ć  tylko w złożonych używane; p o sła ć , p o s y ­
ła ć , łk a ć , ty ka ć , za ty k a ć ; spać, syp iać , dla odróżnienia od s y ­
pać. S ły c h a ć  dawniej s ły c h y w a ć , ale się teraz nie używa.

Tak urobione słowa z czasowników pierwszej odmiany jedne we­
dług niej, drugie zaś, wraz ze wszystkiemi od słów drugiego wzo­
ru pochodzącemi, według czwartej skłaniamy odmiany (223, 6), 
np. w yko n yw a m , w yrów nyw an i; za n ied b u ję , p o d r y g u j e p i s u ­
je ,  ro z c z e s u je w y ła m u je ^ .

Trzecia odmiana.
210. Według trzeciej odmiany czasują się:
1) Wszystkie słowa na ać, nać , c, d z , ić , i ć  tudzież jedno- 

zgloskowe na rzec , z ściśnionem e, zakończone, np.
Miąć, ciąć, cząć, (tylko w złożonych używane), zacząć, począć, 

Mać; stygnąć, 'mięknąć, p łynąć; ciec, rzec, tłuc; lądz, módz, biedź, 
iedz (palić), prządz  (tylko w złożonych używane), zaprzadz, wy- 
prządz; trząść, prząść, gąść  (grać na lutni), nieść, leźć, wieźć; drzeć, 
m rzćć , przćć  (cisnąć, zapierać sie); wrzćć, trzeć i złożone rozpo­
strzeć, źrzeć  dawniej a teraz źrćc (żarłocznie jeść), i nakoniec teraz 
nieużywane ksieść  (kwitnąć).

W yjmuje się: źrzeć (patrzyć) i ẑ  niego złożone dojrzeć, wejrzeć, 
zajrzeć  i inne, bo te według szóstej odmiany czasujemy, np. d o j­
rzę, dojrzysz, dojrzy, dojrzał. Dawniej i przeć  (przeczyć) podobnie 
czasowano, bo znajdujemy: prze, przysz, p rzy , przał.

2) Następujące słowa lubo się kończą na ać, według tej od­
miany czasujemy: łg a ć , rw ać , ssać, s tru g a ć , tk a ć  (o tkaczu*) 
ig a ć  (palić), zw a ć ,  także brać  i p ra ć . Dwa ostatnie przed r  przy­
bierają o, przed którem b, p  miękczą, np. biorę, piorę. Ale zw a ć  
w czasie teraźniejszym bez o, i z przybranem o używamy, a wte^ 
dy w  miękczy się we wszystkich osobach-, bo mówimy: zw ę , 
zw ie sz , zw ą  i zow ie , zo w iesz , zo w ia j  lubo w dawnych pisa­
rzach zgodnie z tą odmianą zo w ą  znajdujemy.

* ) Tkać (wtykać, wpychać), czasuje się w e d łu g  pierwszej odmiany;
tkam, tkasz, t k a j ą .

04 TRZECIA ODMIANA.
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Ż g a ć  czasuje się też według pierwszej odmiany, zgam , żgasz, 
¿ga, jeżeli je  zaś według czwartej skłaniamy, natenczas w drugiej 
i trzeciój osobie obu liczb ż przed ż na z zamieniamy: zgę, zżesz, 
zze, zgą, żgący np. źg ą cy  wiatr.

Uwagi nad czasowaniem siów do tćj odmiany należących.

211. Słowa na ąć, c, d z  i ść zakończone, utraciły w sposo­
bie bezokolicznym przybierającą spółgłoskę, bo ta przed ć w jednych 
w inną się zlała, w drugich zaś całkiem znikła.

Słowa na ą ć  zakończone.

212. W  słowach na ąć , których dwanaście liczymy, płynne m  
lub n , do ich rdzenia (6 6 . 1) należące, zbiegłszy się w sposobie 
bezokolicznym z zakończeniem ć  tworzą brzmienie ą ć , a tak po­
zornie nikną; bo wynurzają się w czasie teraźniejszym lub przy­
szłym dokonanym, który po odrzuceniu głoski ć urabiamy; poczem 
stojące przed ą  językowe miękkie, oprócz l ,  na twarde przecho­
dzą. 1 tak:

1) Wynurza się m  w słowach: dąć , ją ć ,  ż ą ć  (gnieść, tło­
czyć), z d ż a ć  (kolnąć) i ż d ż ą ć  (gnieść). Mają w ięc: dmę, żm ę, 
zd żm ę , żd żm ę  i t. d.

J ą ć  (dokonane) ma irnę, im iesz i t. d. Sposób rozkazujący 
mają tylko złożone (190 1, A  b). W złożonych wraca się j ,  ale i  
niknie (40 i 41) np. po jm ę , za jm ę , przijjm ę, najm ę. Po przyim- 
kach ob, od, roz, z i zd o j  skrócone zd, przydaje się e, np. obejmę, 
odejmę, rozejmę, zejmę, zdejmę. Jeżeli zaś z przyimkami tez 
je s t połączone," natenczas j  wyrzuca się przed m , a pomiędzy 
przyim kf wtrąca się e łagodzące brzmienie, np. wzjąó, wezmę j  po- 
iczjąć, pow ezm ę; uw zjącsię , uwezmę się.

2) W raca się n  w następujących: c ią ć , c zą ć  (tylko w złożo­
nych) za c z ą ć , p o c zą ć  i t. d. g iąć , k lą ć , m iąć , p ią ć  i ¿ ą ć  
(zboże), np. tn ę , za c z n ę ;  p o c zn ę , w s zc z ą ć , w eszczn ę ; gnę, 
klnę  i t. d. ,

Słowa na n a ć  zakończone.

213. 1) Po słowach na ow ać, najwięcej jest w języku pol­
skim czasowników na n a ć  zakończonych. Są ony trojakie: jedne, 
które się tylko w połączeniu z przyimkami znajdują, a takich jest 
około kilkadziesiąt, np. (p rze śc ig n ą ć , (po)psnąć, (z )lękn ą ć  się, 
(u )p rzą tn ą ć , (za )sn ą ć;  drugie zaś jako niezłożone lub złożone
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używają się, np. ciągnąć, w yc iągnąć; g inąć , źg in ą ć ; ■puch­
nąć , napuchnać; m inąć, w ym in ą ć; d źw ig n ą ć , p odźw ignąć;  
■pęknąć, p rzep ch n ą ć  i t. d. Z tych niezłożone: jedne znaczą 
czynność niedokonaną i wzmagającą się, np. cierpnąć, gasnąć, 
rosnąć, a drugie czynność dokonaną jednolliwą czyli doraźną wy­
rażają, np. beknąć, b ły sn ą ć , d yg n ą ć , ru n ą ć , p sykn ą ć , puknąć , 
kopnąć.

2) Niedokonane jedne są poczynające, drugie tylko niedoko­
nane. Poczynające urabiają się po większej części z rzeczowników 
i przymiotników, np. chudy, chudnąć; gesty , gęstnąć; s ła b y , 
s ła b n ą ć ; tw a rd y , twardna^ć; toń  (głębia), to n ą ć ; n ic , n i­
kn ą ć:  dokonane jednotliwe najpowszechniej ze słów tworzymy, 
Dp. bąkać, b ą kn ą ć; drgać, d rgnąć; c zo łg a ć , c zo łg n ą ć  się; 
d źw ig a ć , d źw ig n ą ć ; p ęka ć , pęknąć; żgać , ż g n ą ć ; w a lić , w a l­
nąć; ryczeć , ry k n ą ć  (23).

Ł 3) Słowa tego zakończenia różnią się we względzie urabiania 
czasu przeszłego. Jakoż poczynające wyrzucają w nim zgłoskę na, 

«np. gasnąć, g a s ł ; g łu c h n ą ć , g łu c h ł;  s ła b n ą ć , s ł a b ł ; schnąć, 
sch łem ; ziębnąć, z ią b ł  cm (52, 1 i 191 d  i przypis); niedoko­
nane zaś i dokonane jednotliwe, kończą go na n ą ł ,  np. c h ło ­
n ą ł ,  c ią g n ą ł, c isn ą ł, garnad , Ig n c ił; lubo niektóre z nich 
zgłoskę n ą ł  wyrzucają lub dwojako się kończą, np. p ę k n ą ł  i 
p e jd .

4) Niektóre słowa na nać  zakończone, lubo w rodzaju męzkim 
czasu przeszłego zgłoskę na  zatrzymują, jednakże wyrzucają ne 
w rodzaju żeńskim i nijakim, np. p r y s n ą ł ,  p r y s ła ,  p r y s ło ;  p i ­
k n ą ł, p il iła , p ik ło ;  s z c z e k n ą ł , k ła ,  k ło ;  tr z a s n ą ł ,  s ła ,  s ło ;  
g w iz n ą ł ,  z ł a ,  z ło .

Z w ykn ą ć  ma tylko czas przeszły, który się w znaczeniu tera­
źniejszego tiżywa, np. nie zw yk łem ; zw ykło  sie. Imiesł. zw ykły  
(zwyczajny).

S łow a n a  c, d z ,  sć, ź ć ,  zakończone.
I kć  np • f fu k ć  tłuc,

, c l  , , , , t ciekć,ciec214. Sposób bezokohez.^* powstał ze zlewku głosek w  m ógć,módz
J - * lągćylądz

Tu miękkie ć wpłynęło na brzmienie podniebiennych twardych 
Jt, g , które się dla tego na miękkie zamieniły (23), a po uchy­
leniu przyczyny tej zmiany, tojest po usunięciu się ć  znowu wracają.

06 SŁOWA NA C , d z ,  i ć ,  Ź Ć ,  ZAKOŃCZONE.
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215. Czas teraźniejszy w niedokonanych, a przysżly w doko­
nanych urabia się zamieniając głoskę c na k , a dz  na g ,  które 
się miękczą (23) przed względnemi od e zaczynającemi się, np. 
lą d z  (kłaść się), legę, le je sz , leże  i t. d. t łu c ,  t łu k ę , t ł u ­
czesz  i t. d.

216. Dwadzieścia trzy liczymy słów na ść  zakończonych. Z 
tych, oprócz nieść, p a ść  (trzodę), tr zą ść , wszystkie przed za­
kończeniem sposobu bezokolicznego opuszczają przybierające b, d 
lub t, a dla uniknienia dwuznaczności w miejsce ich głoskę ś  
przybierają. Jeżeli zaś w odmianie słowa zniknie ć, natenczas i ś  
ustępuje, a opuszczona spółgłoska przybierająca znowu się wraca. 
Przybierają, b: grześć, skuść.

d: bóść, gąść (grać), iść , je ś ć , k ła ść , kra ść , paść, 
(padnąć), prząść, siąść, sieść, śnieść  (jeść), wieść. 

t: czyść (czytać),* gnieść, ksieść  (kwitnąć), m ieść (w 
złożonych, np. zamieść), pleść, rość.

217. Czas teraźniejszy w niedokonanych a przyszły w doko­
nanych urabia się z bezokolicznego sposobu, zamieniając ć na ę, 
przed którem wraca się opuszczona głoska a ś  ustępuje, np. iść, 
idę; k ła ść , k ła d ę ; gąść, gędę (51, 3), ksieść, k s tę , kstą .

218. Słowa gnieść, m ieść, p leść, w ieść  (prowadzić), w ieźć  
(wozem) i w lec, w pierwszej osobie 1. p. i trzeciej 1. m. czasu 
teraźń. oraz we wszystkich osobach 1. p. czasu przeszłego głoskę 
e na o, je ś ć  zaś, tudzież leźć , sieść i śn ieźć  tylko w 1. p. cza­
su przeszłego e na a zamieniają, np. g n io tę , gniotą^; w iodę, 
w iodą ; niosę, niosą; la z łe m , s ia d łem , śn iad łem .

Wzór odmiany.

219. N iedokonane D okonane

S p o só b  be z o k o l i c z n y .
Miąć Lgnąć Tłuc Lądz (kłaść się, leżeć) Uprząść Wleźć

S p o s ó b  o z n a jm u ją c y .
C zas te r a źn ie js z y .

L. p. Mnę Lgnę Tłukę Słowa dokonane nie mają czasu te-
Mniesz Lgniesz Tłuczesz raźniejszego, bo wyrażają czynność
Mnie Lgnie Tłucze. skończoną (176, 1).

L.m. Mniemy Lgniemy Tłuczemy 
Mniecie Lgniecie Tłuczecie
Mną Lgną Tłuką

9
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C zas p r z e s z ły .

Miąłem Lgnąłem Tłukłem Lągłem Uprządłem Wlazłem (218) 
Mięłam Lgnęłam Tłukłam Lęgłam Uprzędłam Wlazłam 
Mięłom i t. cl. i t. d. Lęgłom i t. d. i t. d.

C zas p r z y s z ły .
Miąć będę Lgnąć bedę Lęgę (51, 3) Uprzędę Wlezę 
lub bedę miął, będę lgnął itd. Lężesz Uprzędziesz Wleziesz i t .d .  
Miąć Będziesz Lgnąć i t. d. - jak  czas teraźniejszy słów niedokon.

S p o s ó b  r o z k a z u j ą c y .
bez na legania  bez nalegania

L. p. 1 • — — — — — —
2. Mnij Lgnij Tłucz Ląż (52, 1) Uprządź Wlćż
3. Niech \ mni(J j ■ tłucze Niech \  j że UprZgdzie wlezie 

Niechaj /  b , Niechaj (
L .m .l. Mnijmy Lgnijmy Tłuczmy Lążmy (52. l)Uprządżmy Wleźmy

2. Mnijcie Lgnijcie Tłuczcie Lążcie Uprządżcie Wleźcie

3 Ntechaj } NiecSaj uprz^
Z naleganiem: jak  w pierwszćj odmianie (199).

Im ie s ło w y .
Cz. teraźń. Mnący Lgnący Tłukący — — —
Cz. przyszł. Mający ca ce miąć lgnąć itd. Maj ący ca ce lądz uprząść wleźć 
N ieodm ien. Mnąc Lgnąc Tłukąc Lągłszy Uprządłszy Wlazłszy 

Sposób łączący, życzący i warunkowy wyraża się podobnie jak 
w słowie być  (194), np. żebym  m ią ł, m ię ła , ło ;  obym m ią ł ,  
m ie j a , ło ;  m ią łb y m , m ię ła b ym , m ie j obym.

Niewzorowe słowa tej odmiany.

220 . Niewzorowo czasują się: czyść  (czytać), iść.
C zyść , dawniej pospolite a teraz nieużywane, odmienia się 

jak następuje: Czas teraźń. czte  (wyrzuca się y ) , czc iesz , czcie, 
czciem y, czc iec ie , c z tą .  Czas przeszły w jednych pisarzach cze- 
d łem , i t. d ., w drugich właściwiej c ze tłe m , bo słowo czyść  
głoskę t  nie d  w sposobie bezokolicznym utraciło.

Zamiast czyść  używano też czc ić , c zcze  (czytam), czc isz , 
c zc i, c zc ij  i t. d. Cz. przeszły: c zc iłem .  Imiesłów bierny 
czciony, stąd rzeczownik czcienie  czytanie i czcionka  głoska.

Jeść. Czas teraźń. je m , je s z ,  je ,  je m y , je c ie , je d z ą .  Czas 
przeszły- ja d łe m .  Sposób rozkazujący: je d z ,  niech je ,  je d z m y ,

98 WZÓR ODMIANY.
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UŁOMNE SŁOWA TEJ ODMIANY. 99

je d zc ie , niech je d z ą .  Imiesłów bierny je d z o n y  tylko w złożo­
nych. Rzeczownik słow;ny: jed zen ie , a od czasu przeszłego' 
j a d ł ,  ja d ło .

Iść . Czas teraźniejszy: ide, id z ie sz , id z ie , id z iem y , id z ie - 
cie, id ą . Czas przeszły 1. p. szed łem , s z ła m , s z ło m  i t. d. L. 
mn. sz liśm y , s z ły śm y ,  i t. d. Sposób rozkazujący: id ź ,  niech  
id z ie , id źm y , id źc ie , niech idą . Imiesłów czasu przeszłego tylko 
w złożonych używany: p r z e s z ły ,  z e s z ły  i t. p. Rzeczownik 
iście, w złożonych p rzy jśc ie  (41, a), w yjśc ie . Złożone nadejść  
(41, b), ze jść , podejść  i t. d. Czestotl. chodzić . Imiesłów 
bierny chodzony.

U łom ne s łow a te j odm iany.

221. Ułomnemi w tej odmianie są słowa, które jeżeli są nie­
dokonane teraźniejszego, a dokonane przyszłego nie mają czasu, 
ale się w nich spowinowaconemi słowami na n a ć  zakończonemi 
lub inaemi wyręczają. Takiemi są : b iedź, ledz  (padać i leżeć), 
Żedz, m ó d z; grześć , skaść, k ra ść , paść  (o upadku), śnieść 
(jeść), rość, siąść i  sieść, które się nawzajem wyręczają, i na- 
koniec złożone n a leźć , w y n a le źć , zn a leźć .

B ie d ź  ma tylko biege, b iega, b iegłem  i t. d. W  innych oso­
bach czasu teraźniejszego zastępują je biegnąć  i do szóstej od­
miany należące bieżeć, które się w sposobie bezokolicznym, szcze­
gólniej zaś w złożonych, rzadko używa. Dla tego mówimy: biege, 
b ieżysz ,  lub biegniesz, b ieży , biegnie, biega, b iegną, b ieżą .

L e d z , słowo dokonane, ma czas przyszły legne  od legnąć, 
które się w sposobie bezokolicznym nie używa. Czas przeszły le­
g łem . Imiesłów w złożonych: p o le g ły .

Ż ed z  (żgać) dokonane ma tylko czas przeszły ż e g ł ; w złożo­
nych z ż e d z ,  czas przeszły z ż e g ł .  Imiesłów bierny z ż o n y , ze ż -  
żony  (spalony).

M ó d z  nie ma sposobu rozkazującego, ale w złożonych jest 
używany, np. pom óż, dopom óż.

G rześć , skuść, kraść, p a ść  (o upadku), sieść (dok.) i śnieść 
mają tylko sposób bezokoliczny i czas przeszły: g rze b ł, sku b l, 
k r a d ł ,  p a d ł ,  s ia d ł, ś n ia d ł,  a w czasie teraźń. lub przyszłym 
sposobu oznajmującego zastępują je słowa : grzebie^ od grzebać, 
skubie od skubać, kradnę, padnę, od nieużywanych sposobów 
bezokolicznych kradnąc, p a d n ą ć ;  siądę  czas przyszły od siąść,
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Sn ieść  nie używa się teraz, ale pozostał jego ślad w częstotliwem
śn iadać.

R ość  w czasie teraźniejszym, którego teraz nie używamy, ale 
od słowa rosnąć  bierzemy, nietylko że miało t, ale i zatrzymy­
wało s, jako do rdzenia należące. Mówiono bowiem i pisano: 
rostę, rościesz, roście, ro s tą , np. Serce roście patrząc na te 
czasy. J a n  K o c h a n . I. 6 3 .  Stąd: p o ro st, w yro st, w zros t.

S ią ść  (dokon.) ma tylko sposób bezokoliczny i czas przyszły : 
siedę, siądziesz, siędzie , siądziem y, siądziecie, siądą. Sposób 
rozkazujący s ią d ź  (52, 1). W  czasie przeszłym wyręcza się sło­
wem sieść, które nawzajem w czasie przyszłym zastępuje: s ia ­
d łem  i t . d. siędę. Imiesłów czasu przeszł.: o s ia d ły , z s ia d ły .

Złożone słowa n a leźć , w y n a le źć  i zn a le źć  mają czas przy­
szły i sposób rozkazujący od iść : na jdę  (41, a), w yn a jd e , z n a j­
dę; n a jd ź , w y n a jd ź , z n a jd ź ,  a czas przeszły i imiesłów bier­
ny od le źć : n a la z łe m , w y n a la z łe m , z n a la z łe m ; n a lez io n y , 
w yn a lezio n y , zn a le z io n y . Częstotliwe lub niedokonane mają na 
yw a ć  np. w yn a jd yw a ć .

Urabianie słów niedokonanych i częstotliwych z cza­
sowników tej odmiany.

222. Niedokonane i częstotliwe słowa urabiają się jak następuje:
1) W  zakończonych na a ć ,  ale nie nać, ze względu na 

ukryta w tem zakończeniu przybierającą spółgłoskę, zamienia się 
ać  ną im a ć , y m a ć , lub in a ć , ynać , a to według tego, która z 
tych spółgłosek w ą  spłynęła (212. 1 . 2), np. ją ć , im ać , ro z ­
dąć, ro zd ym a ć; z ż ą ć , zżym a ć ; n a d c ią ć , na d c in a ć; p rz e k lą ć ,  
przek lin a ć ; w y żą ć  (zboże), w yżyn a ć; za c zą ć , za c zyn a ć .

Złożone z j ą ć , np. p r z y ją ć ,  za ją ć , od jąć , częstotliwe ura­
biają na ow ać, np. p rzy jm o w a ć , za jm o w a ć , odejm ow ać. Ale 
w z ją ć , n ie.m a częstotliwej odmiany.

2) Z słów na n a ć  częstotliwości znaczenie przybierać mogą­
cych urabiają się częstotliwe zamieniając na ć  na a ć , a w jedno- 
zgłoskowych przed przybierającą wtrącając samogłoskę y , która im, 
podobnie jak i słowom na ać, częstotliwości nadaje znaczenie, np. 
m oknąć, za m a k a ć  (44); zem kn ą ć , z m y k a ć ;  uschnąć, u sy ­
chać; odetchnąć, oddychać  (37) ;  s zc zk n ą ć  (paznokciem rwać), 
szc zyka ć .

400 URABIANIE SŁÓW NIEDOKONANYCH I CZĘSTOTLIWYCH.
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(P o )ch ło n ą ć  ma (po )ch łan iać  (4-4-); (za )g a rn ą ć , (za )gar-  
n iać; p ły n ą ć ,  p ły w a ć ;  sunąć , su w a ć ; z a r zn ą ć , za r zy n a ć ;  
cisnąć  ma ciskać.

3) Zakończone na c, d z y głoski te na kac, gać  zamieniają, 
np. uciec, uciekać; w yrzec , w yrzeka ć ; p rzyp iec , p rzyp ieka ć ;  
podżedz  (podpalić), podżegać; z a p r z a d z , za p rzęg a ć ; biedź, 
biegać; le d z , legać; w y lą d z , w y lęgać; dopom ódz, dopom a­
gać  (4-4-).

4-) W  słowach na 'U  zamienia się c na ać, przed którem wy­
stępuje przed ć  opuszczona spółgłoska, np. rozbóść, ro zbadać  
(44.); je ś ć , ja d a ć  (4-4-); sieść, s ia d a ć , a od tego s ia d y w a ć ; 
śn ieść , śn iadać; czyść , c zy ta ć ,  a od tego c zy ty w a ć ;  w y ­
gnieść, w yg n ia ta ć ; p a ść , pasać; (w y )g ry źć , (w y)g ryza ć ; w y ­
róść, w yra sta ć .

Ze słów nieść, w ieść, w ieże , urabiają się- częstotliwe ć  na ić , 
a przed przybierającą spółgłoską stojące e na- o zamieniając, przed 
którem twardnieją miękkie spółgłoski, np. nieść, nosić; w ieść, 
w o d zić ; w ie źć , w o zić . L e źć  ma ła z ić  (4-4).

S ią ść  nie ma częstotliwej odmiany.
5) Jednozgłoskowe na r z e ć ,  zgłoskę tę zamieniają na rać , 

przed którem e przybierają, np. u m rzeć , um iera ć  (31, 3); w y ­
drzeć , w yd z ie ra ć ; za w rze ć , zaw ierać; ro zp o strzeć , ro zp o ­
ścierać  (34, 3. 22 i 27); odew rzeć, o tw ierać  zamiast odw ie- 
ra ć ;  podobnie p rze tw ie ra ć  sie .

6) Czasujące się według tej odmiany jednozgłoskowe na ać % 
poprzedzającą( twardą, przez wtrącenie y  przed przybierającą spół­
głoską zamieniają się na częstotliwe, np. (w y )łg a ć , (w y ) ły -  
g a ć ; (p rze )rw a ć ; (p rze )ryw a ć; (w y)ssać, (w y)sysać; (na)- 
zw a ć , (n a )zyw a ć

B r a ć  ma bierać; p ra ć , p ie ra ć ; (w y)próć, (w y)parać; żgać , 
żegać. S tr u g a ć  ma w złożonych strug iw ać .

Tak urobione słowa po większej części według pierwszej, za­
ledwie kilka według czwartej, a nosić, w o dzić , w o zić , ła z ić ,  
według piątej czasujemy odmiany.

Czwarta odmiana.

223. W edług czwartej odmiany czasują się:
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1) Słowa poczynające na eć otwarte zakończone*), np. bieleć, 
tle ć , siw ieć, tw ardnieć, p rzeć  (z gorąca), ź r ze ć  lub źreć , w 
złożonem d o jrzeć  (stać się dojrzałym).

2) Dziesięć jednozgłosko>vych na a ć  z poprzedzającą miękką: 
chw iać, d z ia ć , g rza ć , lać, p ia ć , siać, śm iać się, śp iać  (na­
dążać za kim), w ia ć , z ia ć  (dyszeć).

3) Wszystkie na uć, np. czu ć , kuć , p ru ć , sn u ć , k łu ć  (dzio­
bać), tudzież cztery na ić : bić, g n ić , p ić , w ić , a osiem na y ć :  
k ryć , m yć, n y ć  (niknąć), ry ć , szyć , tyć , w yć , żyć .

4) Częstotliwe d a w ać  (od dać,) s ta w a ć  (od stać), i tylko w 
złożonych używane zn a w a ć  (od znać).

5) Wszystkie na ow ać  zakończone, np. budow ać, tańcow ać. 
Ale chow ać  czasuje się według pierwszej odmiany.

6) Częstotliwe na iw ać, y w a ć  z następujących słów urobione:
Badać, błyskać, chować, chromać, ciosać, czekać, czerpać, cze­

sać, czytać, deptać, drapać, drukować, gadać, kazać, kapać, kąpać 
się, kaszlać, klepać, kopać, krzykać, latać, łamać, łapać, łyskać, ma­
zać, mieszkać, obiecać, pasać (od pas  w złożonych), pisać, płakać, 
pytać, rozszczepiać, siadać, siekać, skakać, skrobać, skubać, słu­
chać, służyć (sługiwać), sypać, szarpać, szczepać, szukać, trąbić, 
trzepać, trzymać, wiązać, widzieć (widywać w złożonych), wier­
cić (wiertywaó), wołać, zaniedbać, zyskać, i nakoniec: potakiwać.

Niektóre słowa tej odmiany dawniej nie na iw a ć , yw a ć , lecz 
na aw a ć  zakończano, np. c zy ta w a ć , w yg ra w a ć , p rzem yśla w a ć . 
I teraz niektóre z nich z zakończeniem na ow ać  używają s ię , np. 
nakazow ać  i n a ka zyw a ć , za s łu g o w a ć  i za s łu g iw a ć .

224. Czas teraźniejszy w niedokonanych a przyszły w dokona­
nych urabia się ze sposobu bezokolicznego jak następuje:

1) Poczynające na eć otwarte i wszystkie na ać, ić, yć , uć, 
głoskę ć  sposobu bezokolicznego zamieniają na j ,  przez które się 
ze względnemi wiążą (41, a i 183), np. siw iefcjję , sta rze(ć)je  
się, chw iać, chw ieję  (45); siać , sieję; b ifć jję , p ifć jję , s zy fć jję , 
m y(ć)ję , c zu (ć)ję , snu(ć)ję.

2) Zakończone na w ać  nie tylko że całą tę zgłoskę na j  prze­
kształcają, ale też stojące przed nią samogłoski, oprócz a , na u

102 CZWARTA ODMIANA.

*) W  s ło w a c h  p o c zy n a ją c y ch  n a le ż y  p is a ć  e o tw a r te  i o tw a r to  je  
w y m a w ia ć . Jest ono  b o w ie m  cechą  o d ró ż n ia ją c ą  te  s ło w a  od  czy n n y c h  
i n ijak ich  do  in n y c h  o d m ia n  n a le ż ą c y ch  i na ćć ś c iśn io n e  zak o ń czo n y ch , 
n p . d rzćć, brzm ićć, cierpieć, m ilczćć, d rżeć. T a to  w ła ś c iw o ś ć  sam o g ło sk i a 
w ty c h  s ło w ac h  jest p o w o d e m , iż  ją  w  o d m ia n ie  czasu te ra ź n ie js z eg o
z a trz y m u ją , n p . s iw iefcjję , b ie le fćjję , s ta r ze fć jję
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CZWARTA ODMIANA,

zamieniają, np. da fw a ć jje , s ta (w a ć jje ;  budow ać, 
ło w a ć , m iłu je ;  p rze ska k iw a ć , p r z e sk a k u je ; p ł a  
ku je ; o d la tyw a ć , o d la tu je ; c zy ty w a ć , czytu je?.

Wzór odmiany.
225. N iedokonane Dokonc

S p o s ó b  b e z o k o l i c z n y .
Siwieć, Lać, Bić, Szyć, Czuć, Bu- Osiwieć, Zlać, ObićT^S®^* ,̂ Uczuć, 

dować, Wypisywać. Zbudować, Powypisywać.
S p o s ó b  o z n a j mu j ą e y .  /

C zas te ra źn ie jszy .
ję  Słowa dokonane nie mają czasu
jesz teraźniejszego, bo wyrażają czyn-
j e ność skończoną (176, 1).

| jemy

L. p. Siwie 
Le 
Bi 

Szy 
Czu . . 

Budu Jecie 
W ypisu J J§ \

C zas p r z e s z ły .
Siwiaj jem jam jom Osiwiai jem jam jom

Y rlłe ś  łaś łoś " “ U
B l| l  la  10 i . . d .

łeś łaś łoś
ła ło i t. d.Szy * ia i0 1 Ł- u ' Uszy

C zas p r z y s z ły .
Siwieć 1 [siwiał Osiwieję i t. d. jak  czas terażń.
Lać } będę lub Będę < lał Zleję '  słów niedokonanych.
B ić it. d.J łb i ł i t .  d. Obiję i t. d.

S p o s ó b  r o z k a z u j ą c y .
bez nalegania . '  bez nalegania.

L .p .l.— —
2.Siwićj, lćj, bij i t. d. Osiwićj, zlej, obij i t. d.

Niechaj}'siwieje,leje,bije,it. NiechajI osiwieJe? zleJ e> oWJ*e i t. d. 
L.m. 1.Siwiejmy, lejmy, bijmy i t. d. Osiwiejmy, zlejmy, obijmy i t. d. 

2.Siwiejcie, lejcie, bijcie i t. d. Osiwiejcie, zlejcie, obijcie i t. d.

3 N i e c L j H ™ - » ’ b » '  Niechaj} “ “ ‘’■’j*’ ^
Z  na legan iem : jak  w pierwszćj odmianie (199).

Im ie s ło w y .
Czasu teraźń. Siwiejący i t. d. —
C zasuprzyszł. Mający ca ce siwieć it . d. Mający ca ce osiwieć i t. d.
N ieodm ienny. Siwiejąc i t. d. Osiwiawszy i t. d.
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404 NIE WZOROWE SŁOWA CZWARTEJ ODMIANY.

Sposób łączący, życzący i warunkowy wyraża się. podobnie jak 
w słowie być  (1 9 4 ), np. żebym  la ł ,  la ła ,  la ło ;  obym la ł .  
la ła ,  la ło ;  la łb y m , la ła b y m , la łobym .

N ie wzorowe słowa tej odmiany.

226. Za niewzorowe słowa tej odmiany uważać należy jede­
naście następujących, które, lubo nie są poczynające, jednakże w 
sposobie bezokolicznym na eć otwarte zakończamy: chcieć, w ie­
dzieć, ¿mieć, um ieć  ze złożonem rozum ieć , m usieć, goreć i go­
rzeć; preć  i p rz e ć  (o gorącu), w reć  i w rzeć.

Chcieć. Gz. ter. chce, chcesz, chce. Czas przeszły chciałem . 
Sposób rozk. niewzorowo chciej, bo c zamienia na ć. Imiesł. 
bierny.; chciany. Czas przeszły nieosobisty chciano. Rzeczownik 
słowny: chcenie. Częstotl. złożone nieosob. zachc iew a  sie.

W iedzieć . Czas teraźń. w iem , w iesz , w ie , w iem y, w iecie , 
w ied zą . Cz. przeszły w ied z ia łem .  Sposób rozk. w ied z. Po­
dobnie czasują się złożone: dow iedzieć sie, pow iedzieć.

Ś m ieć . Czas teraźn. śm iem , śm iesz, śm ie, śm iem y, śm ie­
cie, śm ią . Czas przeszły: śm ia łem .

Umieć jak śm ieć, ale trzecia osoba licz. mn. u m ie ją . Czas 
^przeszły: um ia łem . Częstotl. um iew ać.

R o zu m ieć  jak u m ieć , trzecia osoba 1. mn. rozum ie ją . Czas 
przesz, ro zu m ia łem . Im. z r o zu m ia ły . Częst. (po)rozum iew ać  
sie.

M usieć  (nijakie) czasuje sie według piątej odmiany. Czas ter. 
m u sze , m u sisz , m usi, m usim y, m usicie , muszą.. Cz. przesz. 
m u sia łem . Sposobu rozkazując, nie ma. Ale czynne m usie  i od 
niego pochodzące częstotliwe lub niedokon. p rzy m u sza ć , zm u ­
sza ć  i t. p. wzorowo się czasują; tamto według piątej, a te we­
dług pierwszej odmiany.

Goreć, gorzeć  ma czas ter. gore, gore także goreje, gore­
je s z ,  gore ją . Im iesł. g o re ją cy , dawniej też g o ra , g °r a ją . 
Imiesł. gorając. Gz. przeszły: g o rza łem .

P reć , p rzeć . Cz. teraźń. p re , p re ją . Imiesł. p rejący . Czas 
przeszły: p rz a łe m .

W reć , w rzeć . Czas teraźń. w re, w resz , w re , w rą . Imiesł. 
w rzą cy . W  dawniejszych pisarzach w ra,, w ra ją , w r e ją ; w ra- 
ją c ,  w ra ją cy . Cz. przeszły; w rza łe m  i w a rłem .
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PIATA ODMIANA. 105

Urabianie słów niedokonanych i częstotliwych z czasowni­
ków tej odmiany.

227. Niedokonane i częstotliwe słowa urabiają się tylko:
1) W  złożonych utworzonych z jednozgłoskowych na ać  z 

poprzedzającą miękką. W  takich słowach ad zamienia się na 
cw ać, np. g rza ć , ogrzew ać; lad, w y lew ać; śm iać się, n a ­
śm iew ać się; w iać , p ow iew ać; p ia ć , op iew ać, śp iew ak  (38); 
zia ć , z iew a ć , Podobnie ze słowa ź r ze ć  (niewłaściwie źreć j;  
urabia się ź r ze w a ć , źrew a ć , do jrzew ać. O m dleć  ma tóż om­
d lew ać; boleć, ubolewać.

2) Z jednozgłoskowych bić, p ić , w ić , tworzą się częstotliwe 
b ijać, p ija ć , w ija ć  (w złożonych). (W y jg n ić  ma (w yjgniasaś.

3) Zakończone na uć, także słowa kryć , m yć , szyć , ż y ć ,  
przed ć przybierają w a  czyli głoskę ć  na w ać  zamieniają, np. 
c zuć , czuw ać; (w y)snuć, (w y jsn u w a ć  i (w yjsnow ać, osnować; 
m yć, (u jm y  w a ć . Inne nie mają częstotliwych.

Tak urobione słowa częstotliwe czasują się według pierwszej 
odmiany, np. ogrzew am , b ijam , u m yw a m , w ysn u w a m  i t, d.

Piąta odmiana.

228. W edług piątej odmiany czasują się słowa zakończone na 
eć, ściśnione z poprzedzającą miękką wargową b, m , p , w , lub 
językową d ź , l, ń , ś, ć (22), tudzież na ić , oprócz bić, gn ić , 
p ić , w ić , np. św ierzbieć, b rzm ieć , k ip ieć, m yślić , c zyn ić , ro­
bić, nosić, ta ić , kleić, s tro ić .

229. Następujące słowa do tój odmiany należące w sposobie 
bezokolicznym kończą się na eć (ściśnione e), a w czasie prze­
szłym na a ł : boleć, brzm ieć, chrapieć, chrypieć, chrzyp ieć , 
cierpieć, dukw ieć  (ślęczyć), grzm ieć, k ip ieć, lecieć, m yśleć  i 
m yślić , od którego pochodzą wszystkie złożone, siedzieć, sk r zy ­
p ieć, śm ierdzieć, sto jeć, św ierzb ieć, szum ieć , w id z ieć , w oleć  
(czynne) bardziej chcieć jedno niż drugie, a więc różne od nija­
kiego w olić  tylko w złożonych używanego, np. zw o lić , tojest 
zjednoczyć swoję wolą z cudzą, a stąd zw o lić  się, zgodzić się, 
p o zw o lić  i t. p.

230. Czas teraźniejszy w niedokonanych a przysizły w doko­
nanych urabia się z bezokolicznego sposobu. Po zamianie ić  na e,
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tylko przybierające syczące językowe miękkie ć, d ź , ś, ź  przed 
e, ą , przechodzą na podniebienne (234-, 1), inne zaś miękkie we 
wszystkich osobach niezmienione zostają, np. tra c ić , tra cę , tr ą ­
cą ; sądzić , są d z isz , sądzą; 'prosić, p roszę , p ros isz , p ro szą  
(26); puśc ić , puszcze,, p u s z c zą  (25); za g w o źd z ić , za g w o żd że ,  
za g w o źd z is z , za g w o żd ż ą ;  b ru źd zić , b ru ż d żę ; je ź d z ić ,  je ż d ż ę ;  
iścić , is zc zę ; gonić, gonie; s taw ić , staw ie  i t. p.

Sfowa mające samogłoskę przed ić , np. ta ić , k leić, broić, 
w pierwszej osobie liczby pojedynczej i trzeciej 1. mn. wiążą się 
ze względnemi za pomocą j  (4-1, a i 183), w innych zaś oso­
bach spółgłoska j  zlewa się w samogłoskę i ,  np. ta (j)e , ta isz  nie 
ta j is z , ta i, ta f j ją ;  h le fjje , k le isz , k le i, k le f j ją ;  b ro fjje , 
bro isz, broi, b ro (j)ą ;  ale w sposobie rozkazującym i  spływa w 
przybrane j ,  które tu jako cechę tego sposobu (190, A) konie­
cznie zachować należy, np. ta j , k le j, brój (49, a).

Wzór odmiany.
231 N iedokonane D okonane

S p o só b  b e z o k o lic z n y .
Czcić Czynić Taić Uczcić Przyczynić Zataić

S p o s ó b  o z n a j m u j ą c y .

C zas te ra źn ie jszy .
L.p. Czcze Czynie Taje Słowa dokonane nie mają, czasu

Czcisz Czynisz Taisz teraźniejszego, bo wyrażają czyn-
Czci Czyni Tai ność lub stan skończony (176, 1).

L.m.Czcimy Czynimy Taimy 
Czcicie Czynicie Taicie
Czczą Czynią Tają

C zas p r z e s z ły .
Czciłem Czyniłem Taiłem Uczciłem Przyczyniłem Zataiłem
Czciłeś Czyniłeś i t. d. Uczciłeś Przyczyniłeś i t. d.

C zas p r z y s z ły .
Czcić | (czcił Uczczę Przyczynię Zataję
Czynić} będę lub Będę czynił i. t. d., jak  w czasie teraźniejszym 
Taić J (taił niedokonanych

S p o s ó b  r o z k a z u j ą c y .
bez na legania  bez nalegania

L. P- I- — — —r   — “
2. Czcij Czyń Taj Uczcij Przyczyn Zataj i t. d.

106 piata odmiana.
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NIEWZOROWE SŁOWA TEJ ODMIANY. 107

3’ Niechaj}“ 0* czyni tai Niechaj} " czci P ^ y n i
L.m. 1. Czcijmy Czyńmy Tajmy Uczcijmy Przyczyńmy Zatajmy

2. Czcijcie Czyńcie Tajcie Uczcijcie Przyczyńcie Zatajcie
3 Niech ) Niech 1

’ Niechaj} czcz* czyni^ taj*a Niechaj} UCZCZi| Prz7czyni^ zatait-  
Z naleganiem: ja k  w  pierwszej odmianie (199).

Im ies ło w y .
Cz.teraźń. Czczący Czyniący Tający —
Cz. przesz. Mający caceczcićit. d. Mający ca ceuczcićprzyczynićit. d. 
Nieodmien. Czcząc Czyniąc Tając UczciwszyPrzyczyniwszyZataiwszy.

S p o s ó b  ł ą c z ą c y ,  ż y c z ą c y  i w a r u n k o w y  w y r a ż a  s i ę  p o d o b n ie  ja k  
w słowie być  (194), np. żebym  c z c i ł ,  ła , ł o ,  obym  c zc i ł ,  
l a ,  ło ;  c zc iłb y m , c zc iła b ym , czc iłobym .

Niewzorowe słowa tej odmiany.

232. Niewzorowo czasują s ię : m leć , p leć  i pom nieć.
M leć. Cz. ter. m iele, lesz, le i t. d. Cz. przeszły: m ełłem ,

m e łła m , m e łło m ; m e łłe ś ,  m e łła ś ,  m e łło ś ;  m e ł , m e łła ,  
m e łło  i t. d. m ełliśm y  i t. d. Dawniej m io łłe m .  Sposób roz­
kazujący: m iel. Imiesłów bierny: m e łty  i m ielony . Częstotliwe 
m ieląc.

P leć . Cz. ter. p ie le , le sz , le i t. d. Czas przeszły: p e łłe m  
jak m e łłe m .  Imiesłów bierny: p e łty  i p lew io n y . Częstotl. p ie- 
lać. P lew ić  czasuje się wzorowo.

P om nieć. Czas ter. dziś fałszywie, bo niewzorowo, jakby od 
pom iąć: pom ne, pom ną . W  dawniejszych pisarzach lepiej je 
skłaniano, bo wzorowo, gdyż podobnie jak we wszystkich sło­
wach tej odmiany miękczono przybierającą spółgłoskę przed e i ą. 
Jakoż znajdujemy; nie p o m n i e S k a r g a  Kaz. przyg. 1610, sir. 
513 ; nie pom niąc . tamże str. 4 0 5 ; niech zapom nie . tamże sir 
76; w spom nia . B i r k . do N ow odw .; p rzyp o m n ie  S u s k i  Deklar, 
statutów A. 3. f. v; pom niąc . M a c z u s k i  o przyjaźni str. 2'; z a - 
pom nią  C h r o ś ć . Farsal, Supłem. 112; zapom n ią  wszystkiego. 
Papr. Herby. Przedni. A 4. Sposób rozk. p o m n ij (190, d )

Ułomne słowa tej odmiany.
233. Ułomne są; bo jećsie , chrapieć, sa p iić , s to je ć i w idzieć . 

B ojeć  chrapieć  i stojeć, mają tylko czas teraźniejszy:
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108 URABIANIE SŁÓW NIEDOKONANYCH I CZĘSTOTLIWYCH.

boje sie, boisz się, boi się; c h r a p ie c h r a p is z ,  c h ra p i; stoję, 
s to isz , s to i i t. d. W  sposobie bezokołicznym i czasie prze­
szłym następują je słowa: bać się, chrapać, stać; ba łem  się; 
ch ra p a łem , s ta łe m , które ony nawzajem w czasie teraźniejszym 
wyręczają (208).

Lud w niektórych okolicach mówi też: ba ja łem  się, s to ja łem .
S a p ieć  ma tylko czas teraźniejszy i przeszły: sapię, sa p isz , 

sap i, sctpiałem . W  sposobie bezokołicznym wyręcza się słowem 
sapać, sa p a ł  (208).

W id z ie ć  nie ma sposobu rozkazującego.

T k w ić  jest obfitujące, bo ma czas przeszły tk w iłe m  i tkw ia łem .

Urabianie słów niedokonanych i częstotliwych z czasów- 
ników tej odmiany.

234. Niedokonane i częstotliwe słowa urabiają się z czasow­
ników tej odmiany jak następuje:

1) W  zakończonych na ić  z poprzedzającą spółgłoską, po od­
rzuceniu tej zgłoski, przybiera się ać, przed którem syczące języ­
kowe miękkie na podniebienne miękkie przechodzą (26), a w 
przedostatniej zgłosce stojące o zamienia się na a, nadające sło­
wom częstotliwości znaczenie (44). Zamienia sic więc:

c, d z , ś, z ,  ść, * d z .
na c , d z ,  s z , ż ,  s zc z  (25), żd ż .

np. w yrobić, w yra b ia ć ; tra fić , tra fia ć ; poskrom ić, poskra­
m ia ć ; za to p ić , za ta p ia ć ;  spraw ić , spraw iać; zbogacić , zbo- 
g a ca ć ; ra d z ić , d o ra d za ć ; zaprosić , za p ra sza ć ;  ogłosić , o g ła ­
s za ć ; w y ra z ić , w y ra ża ć ;  napuścić , n a p u szcza ć  (26, 1 i 25); 
nam aścić , n a m a szc za ć ; za g n ie źd z ić  sie_, za g n ie żd ża ć  się; 
skropić , skrap iać; m ów ić, m aw iać; ochronić, ochraniać; p o ­
zw o lić , p o zw a la ć .

2) Niewzorowo urabiają się od słów następujących: chw ycić, 
ch w y ta ć ; d rw ić  w złożonych p rzed rw iw a ć , w y d rw iw a ć ; kup ić  
(nabyć), kupow ać; ku p ić  (gromadzić) złożone skup iać; lecieć, 
la ta ć , a od tego w złożonych la tyw a ć; m yślić  ma w złożonych 
m yślać  i m yślhoać, np. za m yśla ć , p rzem yśliw a ć ; pom nieć  w 
złożonych zapom inać , p r zy p o m in a ć ; w ą tp ić  w złożonych p o ­
w ą tp iew a ć  dawniej po w ą tp ia ć . Z niedokonanego sied z ieć , two­
rzy się siadać, a z tego s iadyw ać; w id zieć , w idać, w idyw ać.
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3) Słowa przed ić  samogłoską a , e lub o mające, po zamia­
nie zgłoski ić  na ać przybierają przed niemi j ,  za pomocą którego 
względne słów (66, 5) wiążą ze rdzeniern, np. p rz y c za ić  się, 
p rz y c za ja ć  się; u ta ić , u ta ja ć ;  nakleić , n a k le jać; n a s tio ic , 
n a stra ja ć ; napoić, na p a ja ć  i napaw ać; kroić, k r a ja ć ; w zło­
żonych niedokonanych p rz y k ra w a ć , ro zkra w a ć , za k ra w a ć  i t. p.

Szósta odmiana.
235. W edług szóstej odmiany czasują się słowa z przybiera­

jącą podniebienną miękką (22) cz , sz , z , na ściśnione eć lub yć , 
oprócz szyć , ży ć ,  tudzież na r z y ć  zakończone, np. m ęczyć , su­
szyć , ło ż y ć , w ierzyć .

236. Następujące słowa do tej odmiany należące kończą się 
w sposobie bezokolicznym na eć ściśnione, a w czasie przeszłym 
na a ł :  baczeć  i beczeć  (o głosie bąka, pszczoły,  ̂osy, komara), 
b eczeć , b ieżeć , b ły s z c z e ć , b rzęczeć , b u rc ze ć , cha iczeć , 
chw arszczeć  (chrzęścić) , c iu r c ze ć , ćw ierczeć  (świergotać), 
drżeć, dyszeć , d zierzeć  i d zie rżyć , dźwiecczeć, huczeć, jęczeć , 
kaw eczeć  (dukwieć nad czem), klęczeć, k rzeczeć  (skrzeczeć), 
krzeczeć  (skrzypiący ton wydawać), ksyczeć, kw iczeć , leżeć, 
m am ruczeć  (mruczćć), m iauczeć , m ilczeć, m ruczeć, m żeć  i 
m ży ć  (oczy zamrużać), nieosob. m ży  (deszcz drobny pada), nale­
żeć, p is zc ze ć , p lu szc zeć  (z pluskiem ciec), p ry szc zeć , ryczeć , 
rżeć  i rża ć , trzecia osoba czasu teraźniejszego r ży  i rże , skow y- 
czeć, skrzeczeć, skw ierczeć, ślęczeć, s ły szeć , sterczeć, św i­
s zc zeć , syczeć , tr ze szc ze ć , w arczeć , w rze szc zeć  i źr ze ć ,  
które w złożonych i  na j  zamienia: dojrzeć, w ejrzeć, za jr ze ć , 
obejrzeć, p rze jrze ć , u jr zeć , w y jrzeć  i t. p.

237. Czas teraźniejszy w niedokonanych, a przyszły w doko­
nanych urabia się ze sposobu bezokolicznego zamieniając eć lub yć  
na e, np. s ły szćć , s ły s z ę ;  m ęczyć, m ęczę, m eczysz; su szyć j 
su s ze ;  ło ży ć , ło żę ; w ierzyć , w ierzę  i t. d.

W zór odm iany.

238. N iedokonane Dokonane

Sposób bezokoliczny.
Jgczćć Łożyć Drźóó Położyć Zadrźćć
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S p o s ó b  o z n a jm u ją c y .
C zas te ra źn ie jszy .

L. p. Jęczę Łożę Drżę Słowa dokonane nie mają czasu
Jęczysz Łożysz Drżysz teraźniejszego, bo oznaczają stan
Jęczy Łoży Drży lub działanie dokonane czyli skoń-

L.m. Jęczymy Łożymy Drżymy czone (176, 1).
Jęczycie Łożycie Drżycie 
Jęczą Łożą Drżą

C zas p r z e s z ły .
Jęczałem Łożyłem Drżałem Położyłem Zadrżałem łam łom it.d
Jęczałeś Łożyłeś i t, d. Położyłeś Zadrżałeś i t. d.

C zas p r z y s z ły .
Jęczćó j 1 jęczał Położę Zadrżę i t. d., jak  czas tc-
Łoźyć żbędę lub Będę } łożył raźniejszy niedokonanych.
Drźćć J J drżał

S p o s ó b  r o z k a z u j ą c y .  
bez nalegania  bez na legania

L . p. 1. — — — —
2. Jęcz Łóż D rżyj Połóż Zadrżyj

‘ • S a j w M y g g & i }  S E & ó } * * *  g a j  « w y
L. m. 1. Jęczm y Łóżm y D rżyjm y Połóżm y Zadrżyjm y

2. Jęczcie Łóżcie D rżyjcie Połóżcie Zadrżyjcie
3' N iechaj} Jęcząłoźą “ a j [  drżą g i e e h j  j. r,ołoź^  N ie c h a j  z ad rią

Z naleganiem: jak  w pierwszćj odmianie (199).

Im ies ło w y .
Cz. łeraź. Jęczący Łożący Drżący — —
C z.przysz. Mający ca ce jęczyć i t. d. Mający ca ce położyć zadrźye 
N ieodm ien. Jęcząc Łożąc Drżąc Położywszy Zadrżawszy 

Sposób łączący, życzący i warunkowy wyraża się podobnie jak 
w słowie być (194), np. żebym  ję c z a ł , ł o ż y ł ,  d r ż a ł  i t. d . ; 
obym je^czał, ło ż y ł ,  d r ż a ł;  jew za łb ym , ło ż y łb y m , d rża łb y m  
i  t. d.

Niewzorowe siowa tej odmiany.

239. Niewzorowo czasują się: p a tr ze ć , p a tr z y ć  i szczać . 
P a tr z e ć  i p a tr zy ć .  Czas teraźń. p a tr z ę  i t. d. Czas prze­

szły: p a tr z a ł  i p a tr z y ł .  Sposób rozkazujący: p a tr z  i p a tr z a j,  
bo dawniej słowo to według pierwszej odmiany czasowano: pa­
tr z ą , p a tr zc tją , p a tr z a ją c y . Złożone mają czas przeszły tylko

•110 SZÓSTA ODMIANA.
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SZÓSTA ODMIANA. 111

na y ł ,  np. n a p a tr z y ł  się, u p a tr z y ł .  Częstotliwe tylko w zło­
żonych używane jest: p a try w a ć , np. u p a tryw a ć , p r z y p a tr y ­
w a ć  się.

S zc za ć .  Czas teraźniejszy szczę  i t. d.

Ułomne słowa tej odmiany.

24-0. P r y  także p r i  zastarzałe, zamiast rzecze, używano tylko 
w trzeciej osobie czasu teraźniejszego, np. Daj, p r y ,  najmilszy 
ojcze. Ż e b r . Owid. 16. J a n  K o c h a n . F r. 2 5 .  Dobrze, p r i ,  czy­
nicie. M o d r z . B a z . 190.

S ły s z e ć  nie ma sposobu rozkazującego.

Urabianie słów niedokonanych i częstotliwych z cza­
sowników tej odmiany.

241. Z czasowników tej odmiany urabiają się niedokonane lub 
częstotliwe słowa jak następuje:

1) Zakończenie ec zamienia się na ać, przed któróm tward­
nieją przybierające spółgłoski miękkie, np. baczeć, bąkać; ksy- 
czeć, k sykać; s ły s ze ć , s ły c h a ć ;  d y szeć , d ych a ć; drżeć, 
drgać; św iszczeć , św istać.

Zam ilczeć  ma zam ilczać, a p och od zące od   ̂ źrzeć, źrćć  (pa­
rzyć) m ają zierać; wyjrzeć, w yzierać; zazierać, dozierać.

2) W  zakończonych na yć , pozostawiwszy przybierającą spół­
głoskę, y ć  na ać, a w przedostatniej zgłosce stojące o na a za­
mieniamy, np. n a u c z fy ć ja ć , za s lr a s z (y ć ja ć , w yd rą ż(yć )a ć , 
tid erzfyć ja ć ; o toczyć , o taczać; ro z p ro s zy ć , r o z p ra s za ć ; z a ­
trw o żyć , za trw a ża ć .

I o tw o rzyć  miało dawniej o tw a rza ć , ale teraz wyręcza je 
otw ierać, jako niedokonane od odew rzeć  pochodzące; skoczyć  
ma ska ka ć; s łu ż y ć ,  s łu g iw a ć ; ta ń c z y ć , ta ń cow ać; tro­
s zc zy ć , troskać; u lż y ć , u lż a ć , u lżyw a ć .

Uwagi nad czasowaniem słów wszystkich odmian.

242. 1) Jak w rzeczownikach tak też i w czasownikach uży­
wano dawniej liczby podwójnej, którą we wszystkich czasach na 
w a , ta , a w czasie przeszłym rodzaju męzkiego niekiedy na a  
kończono, np. Słowa któreśw a m ó w iła  ja i  ty . Budny. 1. Sam. 
20. 23. P a tr z a jw a  w du ch u , a m yślw a . G roch. M iłu je w a ,
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n u t u ję ta  ; rob iła św a , ro b iła ś ta ; b edzie\ioa ro b iła , bedzieta  
ro b iła ;  rób’w a , rób’ta ;  gdybyśta  rob iła ,

Lud i teraz jeszcze używa tej liczby, ale w znaczeniu liczby mno- 
gićj, np. byliśw a , by liii t a ; m ieliśw a, m ie liśta , zamiast b y li­
śm y, byliście  i t.

2) Czasowniki wszystkich odmian, prócz pierwszej, niedoko­
nane w czasie teraźniejszym, a dokonane oraz słowo być  w przy­
szłym czasie w osobie pierwszej liczby mnogiej, niekiedy, szcze­
gólniej zaś w wierszu, odrzucają końcową samogłoskę y . I tak 
zamiast będziem y, da jem y, (u jp ro s im y , fu j s ł y s z y m y , można 
klasć będziem , da jem , fu jprosim , (u )s ły s zy m . Ale słowa do 
pierwszej' odmiany należące, oraz te, które się w pierwszej osobie 
liczby pojedynczej czasu teraźniejszego lub przyszłego kończą na 
em, głoskę y  zawsze zatrzymują, boby stąd dwuznaczność wynikła. 
Nie można więc mówić: kocham , zamiast kocham y, pow iem  
nauczycielowi, zamiast pow iem y; rozum iem  go, zamiast ro zu ­
m iem y  i t. p.

3) Jak z imiesłowem b y ł ,  ta ,  to ,  słowa posiłkowego być , 
tak i z dawniejszemi imiesłowami innych czasowników na t ,  t a ,  
to ,  li , ł y  zakończonemi, łączono przedtem czas teraźniejszy sło­
wa być, (195. 1. 2) i tym sposobem czas przeszły wyrażano, np 
j a  spa l jestn y  naspa l jesm se y  w sta ł jesm, s ta r ł  jes, d a ł  
jes, wesele w  serce moje. P o s ta w ił  jes. N ie  w id z ie li  jesmi 
S ły s a l i  iesmy, zg r z e s z y l i  jesmy. Z takichto wyrażeń, przez 
ściągnięcie ich w jedno, powstał używany czas przeszły. I tak z 
p o s ta w ił j e ś  powstało p o s ta w iłe ś , z  naspa l je sm , n a sp a łem ;  
z g r z e s z y l i  je śm y , zg rze szy liśm y .

4) Z powodu, iż ten czas powstał przez połączenie imiesłowu 
Z czasem teraźniejszym słowa posiłkowego być, możemy przez 
p rz e k ła d n ia  odrywać od słów te zakończenia dwóch pierwszych 
osób w obu liczbach em, am , om, eś, aś, oś, śm y, śc ie , i łą 
czyć je z należącym do nich rzeczownikiem, liczebnikiem, zaim­
kiem, spójnikiem lub przysłówkiem, a natenczas wyrazy te zawsze 
kładziemy przed słowem, którego zakończenie osobowe przybrały, 
np. S tó łe/ powalał, za stół powalałeś'; pięćeśm y wzjęli za pięć 
w zjęli/m y; my śm y  przyszli, za my przyszliśmy; chociażem był, 
za chociaż byłem; dobrze/ae powiedzieli lub dobrze powiedzie- 
li ścio.

H 2  CWACI NAD CZASOWANIKM SŁÓW WSZYSTKICH ODMIAN.
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CZASOWANtE BIERNE <13

T ylk o  spójniki łą czą ce  i, a, i ob jaśn iające jtiko to , to jest nic 
m ogą łą czy ć  się  z tem i zakończeniam i.

5) Jeżeli wyraz do którego się zakończenie słowa przyczepia, 
kończy się na samogłoskę, natenczas względna słowa (66, 5) traŁ 
ci samogłoskę, od którćj się zaczyua, np. j a m , zamiast ja e m  pi­
sał; ty ś  jest, zamiast ty e ś  jest.

6) Spójnik by i z niego złożone aby, gdyby, iż b y , je że lib y , 
niechby , oby, żeby , skoroby i t. p. zawsze się wiążą z prze­
kładnią, np. bym  miał, abyśm y  napisali, gdybyście  dali.

7) Na wyrażenie względu, że z dwóch czynności dokona­
nych jedna się wprzód skończyła aniżeli druga , tak słowa 
być  jak i innych czasowników używamy w czasie  z a p r z e s z ły m , 
który z przeszłego dokonanego urabia się w ten sposób, iż do 
każdćj jego osoby w obu liczbach i wszystkich rodzajach przybie­
ramy słowo posiłkowe być w czasie przeszłym położone. Będzie 
więc:

Podobnie czas ten wyrażają wszystkie do którejbądź z powyż­
szych odmian należące słowa dokonańe, ale go teraz bardzo rzad­
ko używamy.

243. Słowa polskie, prócz imiesłowu biernego na any , omy, 
ty  (192, 3) i czasu przeszłego nieosobistego na no, to zakończo­
nych, nie mają osobnej innym językom właściwej odmiany przez 
wszytkie czasy, osoby i liczby, form a bierna, dla tego nazwanej, 
iż wyraża okoliczność, że podmiot nie jest czyniącym czyli dzia­
łającym , ale odbierającym działanie, np. ojciec kocha, ojciec 
je s t ko ch a n y .

24-4-. Nie mając właściwej odmiany biernej, wyrażenia bierno 
obcych jeżyków rozmaicie oddajemy. I tak:

1) Albo je na czynne przerabiamy, a ten sposób najpowszech­
niej jest używany. Lepiej więc jest mówić: ojca kochają  dzieci,

C zas za p r z e s z ły .

Czasowanie bierne.
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niżeli ojciec je s t kochany od d z ie c i;  w ia tr  unosi p ió ro , niżeli 
pióro je s t unoszone od w ia tru .

2) Albo je trojakim sposobem wyrażamy:
a) Przez użycie imiesłowu biernego ze słowem posiłkowćm 

być, a na wyrażenie częstotliwości byw ać, np. niedok. lub do- 
kon. je s tem , b y łem , bede (u )ko ch a n y; częstotl. byw am , byw a­
łem , bede b y w a ł p rze ś la d o w a n y .

b) Przez użycie słowa zwrotnego w trzeciej osobie 1. p. lub 
mn. np. to , ta k  sie p is ze ;  p ta k i  sie ła p ią ;  z iem ia  d z ie li sie 
n a  kra je .

Dwa powyższe wyrażania się sposoby osobistemi biernemi na­
zywamy, bo w nich oznaczona jest osoba czyli podmiot działanie 
odbierający.

c) Kładąc trzecią osobę 1. mn. czasu teraźń. w niedokona­
nych, a przyszłego w dokonanych, a w czasie przeszłym czas nieo- 
sobisty (no, to) z biernikiem rzeczownika lub zaimka osoby, któ­
rej bierność wyrazić chcemy, np.
ojca, brata, mnie kochają (czas teraźniejszy).

ciebie jego kochano (czas przeszły, niedokon.).
ojców, braci, nas ukochano (czas Przeszły dok°n-). 

was kochać będą (czas przyszły niedokon.).
- ukochają (czas przyszły dokonany).

T a k ie  w y r a ż e n ie  n i e o s o b i s t e m i  n a z y w a m y ,  b o  n i e  w s k a z u j ą
działającego podmiotu.

Wzór odmiany biernej.

245. N iedokonane D okonane

Sposób bezokoliczny.

Być kochanym, ną, nśm. Być ukochanym, ną, nćm.
osobiście. nieosobiście. osobiście. nieosobiście.

S p o s ó b  o z n a jm u ją c y .

C zas te ra źn ie jszy .
Jestem I <k 4, Mnie \ ^  Słowa dokonane nie mają, cza-
Jesteś >’o Ciebie _2 a  su teraźniejszego, bo wyrażają
Jest Jjś< o Jego \ czynność skończoną (176, lj .
Jesteśmy \ & ^  Nas '
Jesteście l-g 4  Was
Są J j ' 3 Ich

414- CZASOWANIE BIERNE.
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CZASOWANIF, BIERNE. 115

C zas p r z e s z ły .

Byłem łam łoml <ś ®
Byłeś łaś łoś }o  
Był ła ło Jjśj a 
Byliśmy łyśmy j £ o 
Byliście łyście >15 *1 
Byli ły

Mnie
Ciebie
Jego
Nas
Was
Ich

ra.%*
3  a
o o c fiCS
-fi ^
O O

Mnie
Ciebie
Jego
Nas
Was
Ich

-2
- a
2 °  

> i  § 
1515
O o 

ZA ZA

C zas z a p r z e s z ły .
Nie ma, bo słowa niedokonane nie Byłem łam łom 1 2 ©
mogą wyrażać czynności skończo- Byłeś łaś łoś 15 <£
nej (176, 4). Był ła ło \ aa

Byliśmy łyśmy '■ f  
Byliście łyście I ^  ©
B7łi *y J ! '« "

Będę 1 A © 
Będziesz [ o  cT 
Będzie ) ^
Będziemy 1 * ^  
Bedziecie z0© fi 
Będą J ^ 'S '

Bądź 
Nabędzie 
Bądźmy 
Bądźcie 
N ‘ i  ZA

K ochany, na, ne.

C zas p r z y s z ły .

Mnie
Ciebie
Jego
Nas
Was
Ich

O
rO

5  acS
O ro
o ©* 
5̂ PQ

Będę | & 
Będziesz '/o  ^  
Będzie ],S fi 
Będziemy| 7 
Będziecie (j§ -
Będą o  ,_r c* a

&

S p o s ó b  ro z k a z u ją c y .

mię 
o cię 
©go 

nas 
was

¡z; ich

■ a

ZA

— 1 -fi ®~
Bądź [ o £
N. będzie J 
Bądźmy 
Bądźcie 
Nabędą

« © 
r© «<P ~

i ' 3

Mnie
Ciebie
Jego
Nas
Was
Ich

mię
°  cię
©go

nas 
,rH was 
¡z; ich

ci*

■3

Im ie s ło w y .

C zasu  tera źn ie jszego .

C za su  p rze sz łe g o .
  — Ukochany, na, no.

C zasu  p rzy sz łe g o .
(kochany fukochany

Majacy, a, e. być , kochana Mający, a, e, być <ukochana
1 kochane (ukochane
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1 (6 C Z A S O W A N IE  B TB R N K .

Imiesłów nieodmienny.

| kochani, ne.
i ukochany, na, no 
j ukochani, ne.

Sposób łączący, życzący i warunkowy wyraża się podobnie 
jik  w czynnćj odmianie (1 9 9 .i 194), tylko że się tu kładzie czas 
przeszły odmiany biernój osobisty lub nieosobisty, np. żebym  b y ł  
kor/urny (ukochany)  lub żeby  m ię kochano (ukochano); obył 
b y ł kochany (ukochany), oby cię kochano (ukochano ); by li­
byście kochani (u ko ch a n i), kochanoby w a s , ukochanoby w as  
i t. p.

248. Lubo słowa dokonane i niedokonane mają imiesłów bier­
ny, który ze słowem posilkowem być  połączony, według czasów 
tegoż słowa, czynność bierną wyrażać może, stena wszystkiera uwa­
żać należy, ż e :

1) Bierne innych języków wyrażenia w czasie teraźniejszym lub 
przyszłym niedokonanym, lepiej jest wyrażać odmianą czynną, albo 
nieosobiscie, tojest przez użycie trzeciej osoby liczby mnogićj cza­
su teraźniejszego lub przyszłego z biernikiem zaimków j a ,  ty , 
on . m y , W y, oni, łub jakiego rzeczownika, aniżeli przez użycie 
sława posiłkowego być  i imiesłowu biernego, bo ten sposób wy­
rażania się, niezgodny z duchem języka, nie miło brzmi dla ucha 
polskiego. I tak lepiej powiem:
Przyjaciele mię wspierają aniżeli Jestem od przyjaciół wspierany. 
Wszyscy żądają sprawiedliwości — Sprawiedliwość je s t żądaną od 
Was zaproszą — Będziecie zaproszeni, [wszystkich.

2) Na wyrażenie czynności przeszłej niedokonanej lepiej jest 
użyć nieosobistego czasu przeszłego, aniżeli słowa być z imiesło­
wem połączonego. Lepiej więc będzie-, '  Zab ijano  ich, topiono, 
spychano  i rozmaitemi śmierciami gubiono i  w ygan iano  tak, iż 
mało ich co zostawało, Skarga Dz . K o  ściel. 96 5 ; aniżeli: Byli 
za b ija n i, to p ien i, spychan i i rozmaitemi śmierciami gubien i i 
w yg a n ia n i  lak, iż mało ich co zostawało i t. d.

3) Czynność dokonaną w odmianie biernćj wyrażamy tylko 
przez czas przeszły, nieosobisty no, to, a to dla odróżnienia jej 
od czynności dawniejszej czyli zaprzeszłej, którą oznaczamy przez 
imiesłów bierny dokonany z czasem przeszłym słowa posiłkowego 
być  położony, np.

U w agi nad używaniem biernćj odmiany.
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CZASOWANIE OMOWNF. 1 1 ?

Czas przeszły. M nie zaproszono, ciebie p rzy  w itano, jego  przyjęto. 
Czas zaprzeszły. B yłem  zaproszony, byłeś p rzy  w itany , był przy ję ty .

4) Z imiesłowem biernym dokonanym często używamy słowa 
zostać  w czasie przeszłym położonego, kiedy bierność już doko­
naną wyrazić chcemy, np. zo s ta ł  za b ity , po jm any  i t. d.

Czasowanie omowne.
24-7. Jeżeli do wszystkich osób, liczb i czasów sposobu 

oznajmującego słowa posiłkowego m ieć  sposób bezokoliczny być, 
łub innego jakiego słowa dodamy, utworzymy czasowanie omow- 
nem  zwane dla tego, że stan lub czynność, którą wyrazić chcemy, 
kilką słowami opisujemy czyli omawiamy.

Słowo w sposobie bezokolicznym przy czasowniku m ieć  poło­
żone w gramatyce słow em  celniejszem  nazywamy. I tak w wy­
rażeniach: mam c zy ta ć , miałem p isać , słowa c zy  tac , p is a ć , są 
celniejszemi.

Wszystkie te czasy wyrażają postanowienie, zamiar, a zatem 
przyszłość niepewną, która się do obecności, przeszłości, lub przy­
szłości odnosi. Dla tego też czasy tej odmiany nazywamy czasa­
mi p r z y s z łe m i w zględem  obecności, p r ze sz ło śc i  lub p r z y ­
sz ło śc i.

Na wyrażenie w tej odmianie bierności podmiotu czyli odmia­
ny biernej, kładziemy przy słowie m ieć  sposób bezokoliczny bier­
ny słowa celniejszego.

Wzór czasowania omownego.
248. czynnie biernie

S p o só b  o zn a jm u jący .
C zas p r z y s z ły  w zg lędem  obecności.

Mam \n iedokon. być,mieć, Mam \niedokon. być kochany, a, e;
Mas* kochać, pisać, Masz I pisany, proszony,
Ma l  prosić, uczyć. Ma \ uczony i t. d.
Mamy (dokonan. ukochać,napi- Mamy (dokonan. być ukoehany, na-
Macie sać, uprosić, Macie pisany, uproszo-
Mają ) nauczyć. Mają ny, nauczony i t.d,

C zas p r z y s z ły  w zg lędem  p rze sz ło śc i.
Miałem \n iedokon . być, mieć, Miałem I niedokon.byćkochm y,
Miałam \  kochać i t. d. Miałam \  a, e; pisany i t. d.
Miałom (dokonan. ukochać, Miałom (dokon. być ukochany
Miałeśit.d.J napisać i t  d. Miałeś i t.d. J i t.d .
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 ̂18 SŁOWA NIEOSOBISTE I TRZECIOOSOBOWE WYRAŻENIA.

C zas p r z y s z ły  w zg ledem  p rz y sz ło śc i.
Będę miał j niedole, być,mieć, -Będę miał \ niedole, być kocha-
Będę miała kochać, pisać Będę miała ny a, e i t. d.
Będę miało > i t. d. Będę miało >
Będziesz miał I dok. ukochać, na- Będziesz miał \dokon. być ukocha- 

it . d. J pisać i t. d. i t. d. ) ny, i t. d.

Słowa nieosobiste, trzecioosobowe i nieosobiste wyra­
żenia.

24-9. N ieosobistem i nazywamy słowa, które się we wszystkich 
czasach tylko z zakończeniem trzeciej osoby, a w czasie przeszłym 
tylko w rodz. nijakim używają, i podmiotu nie wskazują, np. 
g rzm i, g rzm ia ło ; m ar’zn ie , m ar’z ło ;  n a le ż y , p r z y s to i ; dn ie je , 
d n ia ło ;  św ita , św ita ło , św ita ć  be^dzie; gore, g o rza ło .

250. N ieosobistem i mogą się stać wszystkie słowa czynne 
lub nijakie, jeżeli w każdym czasie do trzeciej osoby 1. pojed. a 
w przeszłym do jej rodzaju nijakiego zaimek się przydamy, np. 
robi sie, rob iło  sie; id z ie  sie, s z ło  się; sp i sie i t. p.

Niektóre atoli i bez zaimka sie mają nieosobiste znaczenie, np. 
byw a, byw a ło , jako częstotliwe od słowa nieosobistego być, 
byw ać; id z ie , ch o d ziło , p r z y s z ło ,  n a leży .

251. Jeżeli za pomocą słowa być  nieosobiście wyrażamy za­
przeczenie bytności podmiotu, natenczas w trzeciej osobie liczby po­
jedynczej czasu teraźniejszego zamiast nie je s t  kładziemy nie m asz  
lub nie m a , z dopełniaczem imienia osoby lub rzeczy, której byt­
ności odmawiamy.

np. je s t ,  b y ł, będzie ojciec, syn, brat. 
nie m a sz  lub nie m a , nie by ło  i t. d. ojca, syna, brata.

Takie wyrażenia odróżniać należy od tych, przez które prze­
czenie nie do bytności podmiotu, lecz do jego odmienności co do 
osób lub rzeczy oznaczamy, bo tu słowo być  ma znaczenie oso­
biste :

np. nie je s t  ojciec, matka, ale syn, córka. 
nie b y ł  koń, stół, ale wół, stołek.

252. Trzecioosobow em i nazywamy słowa, które się we wszyst­
kich czasach tylko w trzeciej osobie obu liczb używają.

253. Słowa trzecioosobowe, przy których podmiot wyraźnie 
jest położony, stosują się do jego rodzaju i liczby, ale je zawsze 
w trzeciej osobie kładziemy, np.
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SŁOWA NIEOSOBISTE I TRZECIOOSOBOWE WYRAŻENIA. 119

Boli 1 mię, cię, go i głowa
Bolg. f nas, was, ich \  nogi
Tyczy się 1 mnie, ciebie, jego J  ten żart, ta przymówka
Tyczą się ) nas, was, ich \  te żarty, te przymówki
Bolał |  i nos, palec, ząb
Bolała l . • . . h I ręka, noga, warga
Bolało ( lg> C1& jeg0> na9' was’ lcn | oko, ucho
Bolały J \ zęby, palce, ręce, dziąsła.

254. Od słów nieosobistych i trzecioosobowych odróżnić na­
leży nieosobiste w yrażen ie  słów  osobistych, tojest takich, które 
przez wszystkie osoby odmieniamy. Każde bowiem słowo osobiste 
w trzeciej osobie liczby mnogiej czasu teraźniejszego lub przyszłe­
go bez podmiotu stojące nieosobiste przybiera znaczenie, ale przy 
takich słowach domyślamy się osoby , lubo jej rodzaj nie jest 
oznaczony, np. kochają , ukochają,.

Czas przeszły takiej nieosobistej odmiany wyrażamy czasem 
nieosobistym z imiesłowu biernego urobionym, np. (u)kochano.

Nawet słowa nijakie chociaż nie mają imiesłowu biernego, 
przecież nieosobiście używają się, np. siedziano , spano, n a rze ­
kano, skakano , ziew ano .

255. Nieosobistem i w yra żen ia m i nazywamy sposoby mówie­
nia, w których rzeczowniki lub przysłówki z trzecią osobą liczby 
pojedynczej słowa posiłkowego być, w czasie teraźniejszym do­
myślnie, w innych zaś wyraźnie łączymy, np.
Żal mię, żal ci, żal mu i t. d.' I ‘ t h ł
W styd mię, wstyd cię, wstyd go i t .  d. > ĵ es ^ °>
Trzeba (w potocznej mowie ściągn. na trza) mi, ci, mu] ® zle

Do tych przydajmy jedno nieosobiste wyrażenie, za pomocą 
przymiotnika m ożna , przy którym się imienia rzecz  domyślamy, 
np. m ożna  (dawniej m ożno) (jest), b y ło , bedzie.

Podobnie czasują się nieosobiste wyrażenia z przysłówków 
utworzone, np.

Ładnie \

p * “o Ś t i ^ j a S o w i  |  jest, było będzie.
Przykro I
Nudno i
256. Jeżeli do nieosobistego wyrażenia m o żn a , p o trzeb a , 

trzeba , przydaje się słowo przymiotne (193) w sposobie bezoko- 
licznym, natenczas te wyrazy pospolicie opuszczamy, i tylko słowo
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być  nieosobiście kładziemy, np. M ilc zeć  było . Zostać było . 
Jak go tu było  nie chw alić. Jak go tu bedzie p rzy ją ć . B y ło  
za młodu pracow ać. B y ło  sie nie w daw ać. Jakoż sie było  do 
takiego mistrza nie c isnąć .

I po spójnikach by, aby , ażeby, byle, oraz po  nie wiedzieć 
wyraz można  opuszcza się, np. A by  naszę pracę skrócić, starajmy 
się wóz wywrócić. Pojechał nie w iedzieć  dokąd.

257. Nieosobiście używa się słowo być:
a) Gdy w znaczeniu y o d z i sie, n a leży , p rzy s to i , w ypada , 

jest użyte, np. Gdy było  robić, próżnowałeś. Bać sie. było  Boga. 
Nie było  grać. Tobie być było  żołnierzem.

b) Jeżeli po nićm następuje zaimek kto , co, w spadkach względ­
nych (62, I I . ) , oraz sposób' bezokoliczny słowa przymiotnego 
(193), np. Tu nie m a  (251) co robić. Jes t co z sobą samym 
czynić. B y ło  czego żałować. Nie było  kom u  bronić. Jest o co 
się gniewać. B ed zie  się czem u  dziwować. B y ło  na  co patrzeć. 
Nie b y ło  co odpowiedzieć na takowe zagadnienie.

c) Kiedy się kładzie zamiast czasu przeszłego osobistego ze 
spójnikiem ja k ,  ty lko  skoro, k iedy , je że li , g d y , np. B y ło  mu 
nie dać, to płakał. B y ło  cię prosić, toś nie uczynił. Tylko się 
rozśmiać było., zaraz karał.

Przyrostki znaczenie słów wzmacniające lub zmieniające.
258. Jak z zaimkami połączone niektóre przyrostki (165, 1. 2) 

znaczenie ich wzmacniają lub zmieniają, tak i z słowami spojone 
ten sam wpływ na nie wywierają.

Przyrostki ze słowami łączyć się mogące są: 
ć, ci, li, no, ż ,  że .

Z tych ć  po samogłosce, a c i po spółgłosce do słowa przy­
dane, dobitnieiszem czynią twierdzenie przez nie wyrażone, np. 
piszeć, p isa lić  ; p is a ł  ci, d a ł  c i, np. ej nie trzebać, mówi doktor.

Dodając samo ć, należy je niekiedy kreską od słowa oddzie­
lać, dla odróżnienia sposobu oznajmującego, z przyrostkiem od bez- 
okolicznego, np. bobrowa-ć to skóra; dla różnicy od bobrować; 

■m u czyn i-ć  on.
l i ,  służy tylko do wyrażenia pytania zamiast czy?  c zy li? óp. 

byłeć l i?  d a ł  l i?
no, przyrostek ze skróconego przysłówka jedno , jen o , któ 

rych  dawnićj używano w znaczeniu ty lko , łączy się z rozkazującym

120 1’BZYROSTK.I ZNACZENIE SŁÓW WZMACNIAJĄCE.

Biblioteka Cyfrowa UJK 
http://dlibra.ujk.edu.pl



PRZYIMKI. m

Sposobem i wzmacnia go, np. przynieśno, chodźcieno, obróćno się, 
uczynno, słuchaj jeno.

W trzeciej osobie sposobu rozkazującego łączy się z przysłów­
kiem n iech , n iecha j, np. niechbyno tu kto odważył się wejść, 
niechno krzyknie.

ź po samogłosce, a ze  po spółgłosce, wyraża dobitność lub 
pytanie, co z ciągu mowy poznajemy, np. dałże mu; powiedział- 
że mu; mamźe mówić? chceszże? Połączony z rozkazującym spo­
sobem rozkaz dobitniejszym czyni, i dla tego wyrażenie takie spo­
sobem rozkazującym z naleganiem nazywamy (235), np. kochaj­
że, kochajmyż.

W  trzeciej osobie obu liczb sposobu rozkazującego łączy się 
z przysłówkiem niech, n iechaj, np. niechże, niechajże idą.

Złączony z trzecią osobą liczby pojedynczej i mnogiej czasu 
przeszłego, przybiera zakończenia osób, które słowo ma oznaczać, 
np. dałżem, dalżeś, daliżeście, dałażem, dałażeś, dałożeś, dały- 
żeśm y.

Niekiedy przyrostek to , połączony z przyrostkami ci, li, że, 
zrasta się ze słowem, którego znaczeniu dobitności przydaje, np. 
byłcito mąż rzadkiej dobroci; byłoćto dobrze.

K O Z O Z U i SIÓDMY.

PEZYM KI.

2 5 9 .  P r z y im k i  są wyrazy nieodmienne przy imionach stojące 
dla oznaczenia kierunku, położenia jednej rzeczy względem drugiej 
i innych okoliczności, które przez sarnę imion odmianę Wyrazić się 
nie mogą.

260. Przyimki, jakeśmy wyżej mówili (169, 2) są: ro z łą c zn e  
i n ie ro z łą c zn e . Tak te, jak i tamte mogą być n ie z ło żo n e  i ra z  
lub dw a ra z y  z ło żo n e  (10), a takie łącznie się piszą, np. za ,  
p o za , z p o z a ;  p o ro z , porozpo , p o p rze , pow y.

261. Przyimki nierozłączne jakiemi są: ob, p r z e , ro z , w y, 
żadnym nie, rządzą spadkiem i tylko się w słowach złożonych uży­
wają (169, 3).

262. Pierwszą częścią w złożonych jest zawsze przyimek na, 
o, p a , w  lub z ,  np. koło, około, na ok o ło ; p rze c iw , n a prze ­
c iw ; nad, pon ad , poob, p o w y;  śród, w śród; z z a , zpo za ,  
Zpopod, zponad.
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122 PRZYIMKI.

263. Ponieważ przyimki, podobnie jak i spadki, pewne malu­
ją wzglądy rzeczy do rzeczy, mogą się zatem kłaść ze wszyst- 
kiemi spadkami względnemi (62, II.)» DP- książka na  stole, w  
stole, p r z y  stole, pod  sto łem , nad  sto łem , p rzed  s to łem , z a  
sto łem  i t. d.

264-. Niektóre przyimki niezłożone i złożone z kilką używają 
się spadkami,' a wtedy według różnicy spadków różne względy ma­
lują, np. pod  miasto, pod  miastem; p o za  góry, p o za  górami.

265. Przyimki złożone od z  zaczynające się tylko z dopełnia­
czem kładziemy, np. zn a d  góry, z z a  miasta, zp o d  ziemi, zp rze d  
nosa, zpopod  góry; wszystkie zaś inne kładą się ze spadkiem, 
którym rządzi ostatni z połączonych przyimków, np. naokoło  
miasta, oprócz siostry, p o n a d  skałami, popod  rzeką, p o za  oczy, 
w śród  miasta.

266. Przyimki n a d , od, po d , p rze d , w  i z ,  przed niektóre- 
mi imionami od kilku spółgłosek zaczynającemi się, tudzież przed 
względnemi spadkami zaimka osobistego j a  (150, 40), bez zaś 
i p r z e z  tylko przed temi spadkami przybierąją e np. nade  drzwia­
mi, nade  dniem, pode  drzwiami, we Lwowie, ze  mną, p rzed e  
m ną, beze m nie  i t. d.

267. Jednym tylko spadkiem rządzą:
1) D o p e łn ia c z e m : B e z , do, d la , ko ło , oko ło , naoko ło , 

krom  (kromia), okrom , p ró cz , oprocz, m iasto , z a m ia s t, od, 
podle , śród, pośród, w ś r ó d ,p o d łu g ,w e d łu g ,w e d le ,u , w zg ledem , 
także przysłówki: b lizko , b liże j, obok, p o p rzek , w e w n ą trz , 
ze w n ą tr z , w z d łu ż ,  kiedy w znaczeniu przyimków są użyte, np. 
bez nogi, b lizko  s z k o ły , do dom u, od m ia sta , d la  bo ja źn i, 
p o d łu g  s ta w u  grobla.

2 )  C e l o w n i k i e m : gw oli lu b  kw oli, ku , p rzec iw , p rzec iw ko , 
w brew , n p . G w oli w czasow i l e p s z e m u ,  kw o li obecności p o s ł ó w ,  
ku m ia stu , ku  w ieczorow i, p rzec iw  w odzie  p ły n ą ć  t r u d n o ; 
przeciw  p r a w d z i e ;  i ś ć  w brew ustanow ionym  zw ycza jo m -

Dawniej zamiast ku  używano samego k, stąd złożone kw oli, 
gw oli zamiast ku  woli, Umyśli, ksobie.

3) Biernikiem: p rz e z ,  np. p rze z  m ost, p r z e z  rzeke , p rzez  
oku la ry , p r z e z  b ra ta , p r z e z  p r z y ja ź ń ,  p rz e z  tyd z ień .

4 ) M ie jsc o w n ik ie m : p r z y ,  znaczący p rz y le g ło ś ć ,  np. Stoi p r z y  
Stole, p r z y  p ien ią d za ch  być.

268. Dwoma spadkami rządzą:
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1 )  D o p e ł n ia c z e m  i  c e l o w n ik ie m  n aprzec iw , naprzeciw ko .
Z dopelaiaczem wskazują miejsce naprzeciw którego coś leży 

lub się znajduje, np. Mieszka na p rzec iw , naprzeciw ko  ra tu sza , 
kościo ła .

Po słowach znaczących poruszenie z celownikiem je kładziemy, 
np. idzie n aprzeciw  ojcu , naprzec iw ko  m a tce ,  lekarstwo n a ­
p rzec iw  za ra z ie .

2 )  D o p e ł n ia c z e m  i  b i e r n i k e m : m im o, pom im o.-
Kładą sią z dopełniaczem po słowach poruszenia, a wtedy 

znaczą mijanie, np. przejechał m imo W a rsza w y , m im o L u b lin a , 
m im o w si, m im o kościo ła . Mówi sią jednak m im o u sz y , (bier­
nik 1. podw. §  105) i m im o u szu  (dopełń. 1. podw.) Z dopeł­
niaczem zaś lub z biernikiem wtedy tylko stać mogą, kiedy ich w 
znaczeniu bez w zg lęd u  na  to , że  używamy, np. mimo icielkiej 
p ilnośc i (w ie lka  p ilność) żadnego nie uczynił postąpu; mimo 
tego lub m im o to ; pom im o s ta ra n ia , pom im o s ta ra n ie ; po ­
m im o m ej w o li, pom im o .m o je  w olą .

3 )  D o p e ł n ia c z e m  i n a r z ę d n ik ie m  : z , ze . Z  dopełniaczem kła­
dzie sią na pytanie z  kogo? z  czego? skąd?  np. cieszy sią z  
p iln o śc i ucznia, umarł z  ża lu , rodem z  K ra ko w a , z  serca 
życzą, jedzie z  W a rsza w y .

Z narząd, znaczy łączność, np. ojciec z  synem , brat z  siostra,.
4-) B ie r n ik ie m  i  n a r z ę d . : n a d , m ied zy , p o m ie rzy , pod , 

p rze d .
N a d . Z biernikiem używa sią w porównaniu i znaczy wyż­

szość czegoś, porównanie lub nadm iar, np. Przedtóm miądzy cze­
ladzią nad  cie nie bywało; nic nad  s i ł  e j  kocha cnotą nad  ż y ­
cie; lituje sią n a d  n ieszcześliw em i.

Z narządnikiem wskazuje położenie jednej rzeczy wyżej drugiej, 
np. Poznań na d  W a r tą , na d  drogą , nad  brzegiem , siedzi nad  
k s ią żką , n a d  robotą  dukwi; blizkość czasu oznaczonego, np. 
nade dniem , nad  w ieczorem .

M ied zy , p o m ie rzy , p o d , p rzed , na pytanie dokąd?  z bier­
nikiem, a na pytanie gdzie?  z narządnikiem kładziemy, np. Idzie 
m ied zy  d rzew a , jest m ied zy  d r z e w a m i; p o m ięd zy  góry, po­
m ięd zy  g ó ra m i; p o d  m iasto , p o d  m iastem ; p rzed  w ieś , 
p rze d  w sią .

5 )  B ie r n ik ie m  i  m ie j s c o w n ik ie m : n a , o, p o , w .
N a ,  na pytanie dokąd?  z biernikiem a na pytanie gdzie?
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z miejscownikiem kładziemy, np- ptak leci na  dach;  siedzi na  
dachu

O rządzi biernikiem, na pytanie o kogo? o co? ja k  daleko?  
o ile? np. uderzył o ka m ień , ubiega-się o urza,d, siara się o 
jej reke; o m ile, o ćw ierć m ili> o sta je , o M inutę, o go­
d z in ę , o łok ieć , o stopec> o z ło ty ,  o d u ka t.

Z miejscownikiem kładzie się po słowach, i, albo ich ogólne 
wyrażenie ogranicza do rzeczy w tym spadku położonej, np. mó­
wił o tobie, pisze o ro ln ic tw ie , myśli o synu , chodzi o k iju , 
o lasce, o sw ej m ocy;  albo też sposób życia wskazuje, np. pójdę 
by o żebranym  chlebic, jadąc o g ło d z ie  i  p ragn ien iu , pracuje 
o suchym  k a w a łk u  chleba, siedział w więzieniu o chlebie i w o­
dzie.

P o  i  biernikiem Wskazuje: kres miejsca, np. po  W is łę , po 
u szy , po kostki, po p a s , po ło k c ie ;  z rzeczownikami dzień , 
'wiek, la ta , oznacza kres czasu, np. po w szys tk ie  d n i m oje, aż 
po ten w iek , po w szys tk ie  la ta ;  z liczebnikami glównemi (132,
1) i zbiorowemi (130. 1) powtarzanie, podział lub cenę wyraża, 
np. po tr z y  ra ż y  na dzień, po  tro je  ludzi; dał p o  d w a  złote, 
po p ieć  jabłek, po sześć  tłolych. Po słowach porusżenia cel 
wskazuje, np. poszedł po ojca, po  lekarstwo; p rzychodziło  rade.

Z miejscownikiem wyraża wzgląd miejsca, w którem się coś 
znajduje lub porusza, np. stoją po u licach , porozrzucał po poko­
ju ,  chodzi po łą c e ,  poszło mu po n o sie ;  środek za pomocą k tó­
rego do czegoś dochodzimy, np. poznał go po g ło s ie , po m ow ie, 
po chodzie, po n ic i doszedł kłębka; opuszczenie lub następstwo, 
np. majątek pó  s try ju , suknie po sio strze ; po  dn iu  następuje 
noc, po radości smutek; podział lub cenę, jeżeli nie dodajemy 
liczebnika, bo ten w bierniku kładziemy, np. po  ja b łk u ,  po  k w a r­
cie orzechów, po koniu , po g ro szu ,  po dukacie , po ta la rze , 
ale z ło ty  ma po  z ło te m u ;  dokonanie czynu łub upłynienie czasu, 
np. po nap isan iu , po  śn ia d a n iu , już po k a za n iu ,  przyszedł po 
m szy; po dwóch m iesiącach, po  p ięc iu  latach, już po w iośnie.

W  z biernikiem kładzie się na pytanie to kogo? w  co? to ile? 
np. uderzył to niego, biją to bębny, iść to la s , włożył to kape­
lu sz , uzbrojony w cierpliw ość, obrócimy się to proch , w  p ięciu  
poszli, to sto lu d z i , w tysiąc  koni.

W  i  miejscownikiem stoi na pytanie to kim ? w cz im ?  i 
kiedy?  jeżeli wyraża środek czasu, ap. Ślam w  Bogu nadzieję;
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lepsza cnota to b łocie , niż niecnota w  z ło c ie ;  zostawił majątek 
to srebrach, w  k le jn o ta ch ;  przyjechał w  nocy, to z im ie , to 
jes ien i.

269. D o p e łn ia c z e m , b ie rn ik ie m  i  n a rz ę d n ik ie m : Z a .
a) Z a  z dopełniaczem trwający, z biernikiem upływający, a z 

narzędnikiem ubiegły czas oznacza, np. Kochanowski żył z a  króla 
Stefana Batorego; z a  kró la  Jana; z a  d n i  naszych, z a  ży c ia , 
z a  d n ia , z a  n a sze j  pamięci, z a  c iep ła  siej; nie z a  nas się 
to poczęło; z a  rok  przyjdzie, z a  ty d z ie ń , z a  sześć  miesięcy, 
z a  c h w ile , z a  g o d z in e j  dzień z a  dn iem , godzina z a  godziną  
rok z a  rokiem . \

b) Po słowach znaczących poruszenie, ujęcie, branie lub mie­
nie za coś, wyręczenie, lub gdy z a  znaczy zamian rzeczy, z bier­
nikiem go kładziemy, np. idę z a  las , z a  w ieś, z a  m ia sto ; po­
jechał z a  granice\, rzeka rozlała z a  brzeg i, wzjął go z a  rehę, 
przywiązał konia z a  nogę, uchodzi z a  poczciw ego  cz ło w ieka , 
wzjęli go z a  tw ego b ra ta , mówił z a  o jca , pieniądze z a  robotę, 
iść (wydać) z a  m ą ż ,  zamiast za  m ęża .

c) Z a  z narzędnikiem  położenie w ty le  czegoś lub następstw o 
oznacza, np . z a  m iastem , z a  la se m ; z a  panią, m a tk ą  pacierz. 
P o spo lic ie  to  jedno z a  drug iem  chodzi, z a  z b y tk i  (103, 1 b) 
łakom stw o , z a  łakom stw em  a bogactw em  py ch a , z a  pycha, 
w zgardzenie a zw ada. R e j , Z w . 6 8 . b. z a  ro z ry w k a m i  ugania 
s ię ,  jak  dziecię z a  m oty lem . Iść z a  na tchn ien iem , z a  śladem .

W  wyrażeniu z a  o czy , imię oczy  nie stoi w bierniku, ale w 
ściągniętym narzędniku, zamiast z a  o cza m i (103, 1, 6).

ROZDZIAŁ ÓSMY.
PRZYSŁÓWKL

270. P rzysłówki, od ich zwyczajnego przy słowach położenia 
tak nazwane, są wyrazy nieodmienne służące do oznaczenia przy­
miotu lub okoliczności słów, imiesłowów, a niektóre i przymiot­
ników lub innych przysłówków, np. bardzo  ro zp a cza , b. p ła c z e ,  
b. zm ęczo n y , b. po p su ty , b. dobry, b. sm a czn y , b. p iekn ie , 
b. rano , b. cicho.

271. Przysłówki pod dwojakim względem uważać należy: a )  
co do ich znaczenia, b) co do ich kształtu i pochodzenia.

11*
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Podział przysłówków ze względu na ich znaczenie.
272. Ponieważ stan lub działanie podmiotu odnośnie do osoby 

o nich mówiącej pod pięciorakim wzglądem mogą być uważane, 
bo: albo ta coś o podmiocie twierdzi, albo przeczy, albo się 
o niego pyta, albo o nim z wątpliwością mówi, albo stan i dzia­
łanie jego z innem porównywa; ponieważ nadto każdy stan pod­
miotu lub jego działanie objawia się w pewnym czasie, w pew- 
nem miejscu, w jakimś porządku czyli następstwie, w pewnej ilo­
ści, stopniu lub mierze, i nakoniec z jakimś przymiotem czyli w 
pewnym sposobie: zatem te dziesiąciorakie okoliczności słów ma­
lujące przysłówki dziesiąciorokie też być muszą. Jakoż są przysłów­
ki: 1) twierdzenia. 2) przeczenia. 3) pytania. 4) wątpliwości. 5) 
porównania. 6) czasu. 7) miejsca. 8) następstwa. 9) ilości. 10) 
jakości.

Uwaga. Niekiedy ten sam wyraz jest przysłówkiem i przyim- 
kiem, np. blizko stoi (przysł.), blizko  domu (przyimek). I znowu 
jeden przysłówek kilka wyraża okoliczności, np. dotąd  rozciąga 
się ten ogród (miejsce); dotąd  nie przyszedł (czas).

1) Przysłówki twierdzenia s ą : b e zw ą tp ien ia , is to tn ie , p ra w ­
d ziw ie , rzeczyw iśc ie , ta k , ta k  je s t , ta k  i  o w a k , za is te , 
za p ew n ie , w  sam ej rze c zy , oczyw iśc ie , n iew ą tp liw ie , nie 
in a cze j.

2) P r z y s ł ó w k i przec zen ia  wyrażają zaprzeczenie czegoś. Ta- 
kiemi są: nie , n i, a n i, ba, byn a jm n ie j, in a c ze j, ja h o żyw o , 
n ig d z ie , zn isk a d , n ig d y , p rze n ig d y , p rzec iw n ie , n i  to n i  
owo, n i  tam  n i sam  (tu), n i tah n i  o w a k .

3) Przysłówki pytania. Prócz przyrostków ż ,  że , ż to , ¿eto, 
li, li to , które związane z odmiennemi wyrazami lub niektóremi 
przysłówkami wyrażają pytanie, są jeszcze następujące przysłówki 
pytania: a) o stan lub działanie: aza? azaż? a za li?  iza ?  iza li?  
iz a liż?  abo? albo? czy?  c zy ż ?  c z y l iż ?  np. c zy  b y łe ś ? c zy li  
p a p isa ł?  abo to nie boli? albo on dba o tw oje  ła sk ę ?  a za ż  
m i ź le  by ło?  a z a l i  p r z y jd z ie ?  b) o miejsce pytamy się przy­
słówkami : gdzie?  kędy? k tórędy?  dokąd? dopokąd? odkąd?  
skąd?  o czas kiedy?  ja k  d łu g o ?

4) Przysłówki wątpliwości są; podobno, pono , może, za­
pewne, sn a d ź .

5) Przysłówki porównania wyrażają porównanie dwóch lub 
więcej stanów i czynności. Takiemi są: ta k , ja k ,  jed n a ko , j e ­
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dnakow o, rów nie; n iż ,  n iź l i ,  n iże li, a n iże li , nie ta k , ta k  
dalece.

6 )  P r z y s ł ó w k i czasu odpowiadają na pytanie kiedy? ja k  d łu ­
go? Z tych jedne oznaczony, drugie nieoznaczony czas wyrażają, 
np. d z iś , d z is ia j , te ra z , n in ie ; dopiero , daw no , d a w n ie j, 
n iegdyś, o n eg d a j .

7) P rzysłówki m iejsca  służą do w skazania różnicy  jego  poło­
żenia lub k ierunku stanu i działania, i odpow iadają na p y tan ia : 
gdzie?  kejdy? którędy? dokąd?  dopokąd? odkąd? skąd?

8) Przysłówki następstwa czyli porządku wskazują porządek 
stanów lub działań w jakim te po sobie następują. Takiemi są: 
n a jp r zó d , w p rzó d , p ie rw e j, d a le j, p o tem , następn ie , zn o w u , 
nakoniec .

9) Przysłówki ilości: ile?  ile b ą d ź , ileko lw iek , w iele , ty le , 
dosyć, w  tró jnasób , na d to , a ż  nad to , bardzo , nader, m a ło , 
z b y t , n a zb y t, a ż n a zb y t.

10) Przysłówki jakości czyli sposobu w yrażają jak im  je s t stan 
lub działanie podm iotu lub jakim  się sposobem  dzieje i odpow ia­
dają na  py tan ie ja k ?  np. ja k o ś , ja k b a d ź , ja kko lw iek , pokorn ie , 
szybko , zro zu m ia le  i t. p.

Podział przysłówków co do ich kształtu i pochodzenia.
273. Przysłówki jakości i ilości, których najwięcej w języku 

naszym liczymy, tworzą się z rzeczowników, przymiotników, liczeb­
ników i z rzeczownikiem lub przymiotnikiem połączonych przyim- 
ków; dla tego też je na rzeczownikowe, przymiotnikowe, liczebni­
kowe i przyimkowe dzielimy.

1. Przysłówki rzeczownikowe.
274-. U zeczow nikow em i p r z y s łó w k a m i  nazywamy narzędniki 

tak zwyczajnych jako też w tym tylko spadku używających się 
imion (107), które przy słowach okoliczność czasu lub sposobu 
oznaczają, np ch y łk iem , c iu rk iem , duszk iem , hurm em , hurtem , 
nurk iem , o b ła w ą , u kradk iem , cw a łem , m ilc zk iem , ca łk iem ,  
la tem , z im a , nocą  i t. p- np. p r z y b y ł  w ieczorem , la tem  mie-> 
s zk a  na wsi, wojsko m a szero w a ło  sekcyjam i, m ie jscam i deszcz 
p a d a ł.
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2. Przysłówki przymiotnikowe,
275. P rzym io tn ikó w e tn i są przysłówki urobione z przymiotni­

ków przez zmianą ich zakończenia na e lub o, np. s ta ły ,  s ta le ;  
dobry, dobrze  (31, 2); w eso ły , w eso ło ; ochoczy, ochoczo.

1) Jeżeli przymiotnik w rodzaju nijakim przed zakończeniem e 
ma przybierającą głoską miąkką, natenczas urobiony z niego przy­
słówek. dla odróżnienia go od przymiotnika tego rodzaju, na o 
kończymy, np. tan ife jo , g łu p ife jo , le tn ife jo , gorącfe jo , ocho- 
cz(e)o , rączfe)o . Na o kończą sią też przysłówki z przymiotników 
na g i ,  k i  lub ow y  urobione, np. ubogo , chedogo, srogo, tego; 
w ysoko , głęboko , n izko , g ła d k o , p ły tk o ;  tygodniow o, ty m ­
czasow o, Surowo.

2) Na e z poprzedzającą głoską miąkką kończą sią przysłówki 
pochodzące od przymiotników mających w rodzaju nijakim przed e 
przybierającą twardą, np. ła d n e , ła d n ie ;  pew ne, p ew n ie , z a ­
pew n ie ; p ra co w ite , p racow ic ie ; n ies łychane , n ie s łych a n ie ;  
do tk liw e , do tk liw ie . Podobnie kończą sią przysłówki urobione z 
imiesłowów nijakich na łe  zakończonych, np. tr w a łe , trw a le ;  
s ta łe ,  sta le; c z u łe ,  c zu le ; b ieg łe , biegle.

Wiele jednak jest przysłówków na o zakończonych, lubo ich 
przymiotniki w rodzaju nijakim mają przed e przybierającą twardą, 
np. bladfejo, cichfejo, such fejo , chud(e)o, pochył(e)o , star(e)o, 
kusfejo , bogaifejo , krzyw fe jo .

276. Niektóre używają sią z obiema zakończeniami, np. bo- 
leśno, boleśnie; m i ło , m ile ; srogo, srodze; śm ia ło , śm iele; 
chytro , c h y tr ze ;  len iw o , len iw ie; pew no, pew nie  i inne. 
Z tych nastąpujące ze zmianą zakończenia zmieniają swoje zna­
czenie :
Dalece, o stopniu działania, łączy daleko, używa się mówiąc o oc v  

się zazwyczaj z przysłówkiem tak. głości. 
dusznie, z duszy, serdecznie. duszno, o zaduchu. 
ja śn ie , dawniej powszechnie uży- ja sn o , tojest pogodnie, niepocli- 

wano, dziś tylko w Jaśnie Wielm. murno, widno. 
p iln ie , mówiąc o usilności. p ilno , o pospiechu.
równie, podobnie jak . rów no, pod liniją.

277. Ale nie ze wszystkich przymiotników tworzą sią przy­
słówki. Jakoż nie urabiają sią z przymiotników pochodzących od 
imion zmysłowych, np. kam ienny, z ł o ty ,  s ta lo w y , pap ierow y, 
o ło w ia n y . Chcąc zatem wyrazić w słowach przymiot przez nie 
oznaczony, nie tworzymy z nieb przysłówków, ale za pomocą
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przysłówka ja k  odpowiedni im rzeczownik ze słowem łączy 
tak zamiast np. w yda je  się kam iennie , ś k ln i się 
trw a  spiżow o, b u rzy  się p iw n ie , mówimy: w yd a je  się 
m ień, ś k ln i się ja k  b ry la n t, trw a  ja k  sp iż , b u rzy . 
piw o.

Stopniowanie przysłówków przymiotniko
278. Przymiotnikowe przysłówki wzgląd czasu, miej 

porównania i jakości wyrażające,stopniują się, jeżeli pocholzą od 
przymiotników stopniować się mogących (115 i 117). Jakoż względ­
nie stopniują się (118) jak następuje:

S topień  wyższy mają na ej. Urabia on się w ten sposób, iż:
1) Zakończone na e, głoskę j  na końcu przybierają, np. p ięk­

n ie , p iękn ie j (41, e j, skrom nie, skrom niej.
2) Zakończone na o, oko lub ko z poprzedzającą spółgłoską, 

oprócz b, k , p,. r , n , w stopniu wyższym głoski te na ej zamie­
niają, np. śmiało, śm ielej (45); blado, bledziej; drogo, drożej 
(22); błaho, b ła że j  (22); głęboko, g łę b ie j; szeroko, szerzej; 
rzadko, rz a d z ie j;  miałko, m ielej; bogato, bogaciej.

3) Mające przed ko głoski b, k, p ,  r , r z , końcową samo­
głoskę o na ej zamieniają, przed którem k  miękczą (22), np. 
szybko, szyb czć j;  miękko, m iękcze j; krzepko, k rzep cze j *).

Mające z  przed ko na ż  je zamieniają, a zatem odstępują od 
ogólnego prawidła miękczenia (22), np. b lizko , b liżej; n izho , 
n iże j;  w a zko , w ęże j (51, 2).

S t o p ień  n a jw y ż sz y  urabia się przez dodanie na początku stopnia 
wyższego zgłoski n d j  (118, 3), np. n a jm ile j, n a jb liże j, n a j­
p iękn ie j.

279. Niewzorowo stopniują się:
Daleko, dalej Mało, mniej
Dobrze, lepićj Prędko, prędzćj

PRZYSŁÓWKI.

*) P rzy słó w k i na ko z poprzedzającą g łosk ą  b. k. p , r ,  r%, w  stopn iu  
w y ż sz y m  ty lk o  na ci j  lub ezśj kończyć się  mogą, d la tego, że  po zam ia­
n ie  O na i j ,  m iękczy  s ię  k  przed  e stojące (31, 2). G łoska zaś k  w  m ięk- 
czen iu  zam ien ia  się  na c lub cz (23), a n igd y  n ie  przechod zi na 6, które 
ze zm iękczonego  t pow sta ło . M ylne je s t  zatćm  p ra w id ło , że  te  p rzy ­
s łó w k i w  stopniu w y ż sz y m  n ie  ty lk o  n a  e z ij ,  a le  i na  ciej zakończać  
m ożna.
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Gorąco, goręcej Wiele, więcćj
Krótko, krócej Wysoko, wyżćj
Lekko, lźój od Iza łatwo Źle, gorzej;

oraz przysłówek bardzo , b a rd z ie j, który lubo nie pochodzi 
od przymiotnika, jednak stopniuje się.

R a c ze j,  stopień wyższy nieużywanego przysłówka rado , dawniej 
wzorowo, bo przez ra d z ie j,  wyrażano. Pisano też i ra d sze j, 
skąd, przez zastosowanie pisowni do brzmienia, ra c ze j  powstało.

280. Bezwzględne stopniowanie (116) przysłówków wyrażamy;
a j  Zmieniając ich zakończenie e lub o:

w stopniu równym na uchno, utko, np. mało, maluchno, malutko. 
w stopniu wyższym na uteńko, usieńko, np. maluteńko, malusieńko. 
w stopniu najwyższym na uteczko, utenieezko, usienieczko, np. 

maluteczko, malutenieczlco, malusienieczko.
b) Kładąc przed ich stopniami względnemi (116) też same 

przysłówki, przyimki lub inne wyrazy, których przy takiem stop­
niowaniu przymiotników używamy (121) np. i  ja k  p iękn ie , n ie­
zm iern ie  w ysoko, daleko p iękn ie j, ja k  na jlep ie j, z a  w ie le , z a  
m a ło , co n a jrych le j, co n a jg łę b ie j .

3. Przysłówki liczebnikowe.

281. Liczebnikowe przysłówki, okoliczność liczby przy słowach 
wyrażąjące urabiają się z liczebników, jak to wyżej widzieliśmy 
(131, 2. 3 i 132, 3), i są: g a t u n k o w e ,  np. dw ojako , tro jako , 
czw orako; m nożne : np. po jed yn czo , podw ójn ie , po tró jn ie , 
poczw órn ie ; w i e l o k r o t n e :  np. dw ukro tn ie , tr zy k ro tn ie , sto ­
kro tn ie , w ielokro tn ie , k ilka kro tn ie  i nakoniec p o r z ą d k o w e ,  
ale te do przyimkowych należą (283).

4. Przysłówki przyimkowe.

282. Przyimkowemi nazywamy tak z rzeczowników jak i z 
przymiotników, liczebników, a nawet i niektórych przysłówków, 
przez przydanie im jakiegoś przyimka i zmianę ich zakończenia 
utworzone przysłówki, np. bezw a tp ien ia , naprędce, w  okam gnie­
n iu , p o p rzeczkę , (w miarę, od p rzec zka  czyli sp rzą czką ); z a ­
z w y c z a j , po ła c in ie , po  p a ń sku , z  p a ń ska , pow tóre , po  tr ze ­
cie; da leko , z  da leka , z  n a g ła , z  lekka.

O przyimkowych przysłówkach z rzeczowników utworzonych 
juże&ny wyżćj mówili (106 i 107).
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283. Z przymiotników urabiają się za pomocą przyimków po  
i z. Takie przysłówki w znaczeniu swem tem się różnią od przy­
miotnikowych (275), iż te jakość lub sposób, przyimkowe zaś na­
śladowanie go oznaczają. W tak utworzonych przysłówkach przy- 
imkowych po  wyraża zupełne naśladowanie, a z  zbliżenie podo­
bieństwa lub sposobu, np. po ch ło p sku , z  ch łopska .

284. Za pomocą przyimka po  utworzone przysłówki przyim­
kowe jedne na u , drugie na em u  zakończamy.

Przymiotniki na cki, d zk i , skd, z k i ,  zakończone przerabiamy 
na przysłówki naśladowania, po przybraniu przyimka po, zamienia­
jąc «' na u, np. ha jdam ack i, p o  ha jdam acku; lu d z k i ,p o  lu d zku ;  
w ie jsk i, po  w ie jska ; babski, po babsku; m e zk i , po m ezku .

Ze wszystkich innych przymiotników tworzymy te przysłówki 
końcową ich samogłoskę, i  lub y  zamieniając na em u, np. g łu p i ,  
po g łu p iem u ; d a w n y , po daw nem u; po  starem u , po duchow ­
nem u, po w ojskow em u.

Nie wzorowo urabiają się: po cichu, po  kry jo m u , po m a łu , 
po  p ija n u , po p ro s tu , po  tr ze źw a .

Podobnie za pomocą przyimka po  urabiamy z liczebników po­
rządkowych przysłówki tego znaczenia, i  lub y  na e zamieniając, 
np. p ie rw szy , po p ierw sze; ic tó ry , po w tóre; tr zec i, po tr ze ­
cie; s zó s ty , po szóste.

285. Jeżeli przymiotników na cki, s k i , z k i ,  zakończonych, po 
zamianie i  na a, użyjemy z przyimkiem z ,  natenczas utworzymy 
z nich przyimkowe przysłówki przybliżenie podobieństwa lub spo­
sobu oznaczające, np. grecki, z  grecka; p a ń sk i, z  p ańska ;  
fr a n c u zk i, z  fra n cu zka  i t. p.

Podobnie używają się i innego znaczenia przysłówki, które to 
z przymiotników, to z przysłówków urabiamy, np. z  b lizka , z  ci­
cha, z  daleka, z d a ła , z g o ła , z  lekka, z  n a g ła , z  n ien a g ła , 
z  naprzec iw ka , z  n ienacka  i t. p.

Mówi się też: z  m ło d a , z a  m ło d u , zn o w u , z  nowotku, za  
now o tku , na now otku , z  ra zu ; daw no, od daw na, z  daiona. 
z  daw ien  daw na; rano , do rana , od rana , zrana .

Przyrostki tak z odmiennemi wyrazami jak i przysłówkami 
wiązać się mogące.

2 8 6 . Przyrostki (1 6 5  i 258 ) tak ze wszystkiemi wyrazami od-
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raienaemi, jako tćż i z przysłówkami łączyć się mogące odmieniają 
ich znaczenie w przysłówkowym sposobie i dla tego je po przy­
słówkach kładziemy.

Takiemi przyrostkami są: ć, ci, ś, siś, z, ze, to , l i  (165, 2), 
i z nich złożone: ćto, c ito , li to , liż , liź to , źto , żeto i nakoniec 
bądź i ko lw iek .

Z tych ć, ćto , ci, c ito  łączą się ze wszystkiemi wyrazami od- 
miennerai i przysłówkami i dobitności mają znaczenie, np. ojcicc- 
to , pięknaćto rzecz, tencito, byłoćto, takcito.

ś, siś, k o lw iek  i bądź  wiążą się tylko z zaimkami pytającemi 
i przysłówkami czasu i miejsca. Z tych ś, siś, niepewność, a k o l­
w ie k  i bądź  twierdzenie z pewnością wyrażają, np. ktoś, coś, ja­
kiś, z kimsiś, kiedyś, gdzieś, którędyś; komukolwiek, komubądz; 
jakokolw iek, gdziekolw iek, gdziebądź; kiedykolw iek, kiedy- 
bądź, którędykolw iek.

to  z rzeczownikami, przymiotnikami, zaimkami, słowem być  i 
z przysłówkami dobitność wyraża, np. przyjacielto szczery, dobra- 
to  rzecz, tento zwyczaj; jakato głowa, byłto mąż, dobrzeto mó­
wić, tuto, tamto, najlepiejto w domu.

li, lito , liż , z , źto , że, żeto związane z jakimbądź wyrazem 
odmiennym lub przysłówkiem miejsca, czasu i jakości pytanie wy­
rażają, np. ojciecli? dobralito? naszażto? takażto? byłoźto? także- 
to? długoźto? gdzieżto? przyszedlli? czy? czyli? czyż, aza, azali, 
azalii.

ROZDZIAŁ DZIEWIĄTY.
SPÓJNIKI.

287. S pó jn ik a m i nazywamy wyrazy nieodmienne całe zdania 
bezpośrednio lu b  przez jednakie ich części (np. rzeczowniki, słowa, 
przysłówki) spajające czyli łączące, oraz wyrażające s to s u n e k  w ja­
kim te względem siebie, co do myśli, zostają.

I  tak w wyrażeniu: Brat niechaj czyta a  siostra niechaj się 
uczy, spójnik a  łączy dwa zdania bezpośrednio. W przykładach 
zaś: Ojciec i  syn  czyta; siostra siedzi i szyje; brat pisze dobrze i 
szybko, spójnik i  łączy zdania przez jednakowe ich części, tojest: 
w pierwszym przez rzeczowniki, w drugim przez słowa, a w trze­
cim przez przysłówki.

288. Spójniki ze względu na ich znaczenie dzielą się na i )
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łączące. 2) wyłączające. 3) porównywające. 4) przeciwnicze. 5) 
wnioskujące. 6) warunkowe. 7) celowe. 8) powodne czyli przyczy­
nowe. 9) czasowe. 10) twierdzące. 11) objaśniająpe.

289. Łączące: a, i , ta kże , ta k o ż , też , tu d z ie ż , o ra z , i— i , 
n ie ty lko — ale i  (ale też i) , n ie ty lko  że— ale i , n ie ty lko — że ale 
te ż  ( lecz i), ba i , naw et i, a n i— a n i, a n i— dopieroż i inne.

Ostróżność a  sekret je s t to dusza wojny. Brat i  siostra przyje­
chali. W  swe miejsca się skryły i  zwierzęta i  ptaki na spoczynek 
miły. Przebaczasz mi, ja  ci także  przebaczam. Prosił oraz zaklinał. 
Jednał sobie wszystkich serca skromnością, tudzież pilnością. Uczył 
ich nietylko  słowem, ale i  przykładem. W  całej Europie, ba i  w 
całym świecie, są źli i  dobrzy. Straciłeś wszystko, naioet i  zdro­
wie. Nie przysłałeś mi, ja  ci też nie przyślę. Gardzimy tymi, którzy 
a n i dla siebie, a n i dla drugich nie są użyteczni. A n i  twój wiek, 
dopieroż twoje siły nie wydołają temu. Cnota i  nauka jes t praw­
dziwa kotew i  prawdziwa żywota podpora, której a n i nieszczęścia, 
a n i  rzeczypospolitej odmiany, a n i  przypadki, a n i  wojny szkodzić 
mogą. S ta k o w o ls k i Reform, str. 98.

Uw. 1) Spójnik a  dawnićj zamiast i  używany, teraz je s t spójni­
kiem przeciwieństwa (292), np. My tak a  Bóg inaczej. Zuchwały a 
tchórz. Suknia nowa a  splamiona. W  tem znaczeniu często go sie 
tylko domyślamy, np. Tyś go obraził, (a j nie ja.

2) Niekiedy wiąże on dwa zdania wyrażające czynności spół- 
czesne czyli razem 'trw ające, np. Emiljusz jechał w tryjumfie przez 
miasto, a  przed jego wozem prowadzono zwyciężonego Perseusza. 
W y się swarzycie, a  nieprzyjaciel bierze, pali. J a  pracuję, a  ty 
próżnujesz.

290. Jak powyższe spójniki tak też niektóre przysłówki powta­
rzają się dla połączenia zdań, a wtedy stają się spójnikami. l a ­
kierni są: choć— choć, częśc ią — częścią; to— to; j u ż —ju ż ;  ju z -  
to—ju ż to .

Częścią  zazdrość, częścią nienawiść, częścią niewdzięczność lu­
dziom oczy zasłania. To strzyże, to goli. Chory to leżeć, to cho­
dzić, to siedzieć poczyna; pokoju szuka to z tą poduszką, to z ową, 
to na tem łóżku, to  na owem, a przecie boli. Był więcćj trzydzie­
stu lat ju ż  rotmistrzem, j u ż  pułkownikiem, j u ż  podhetmanim, już^ 
hetmanem. Łakomieć m yśli" gdzie co złapać, choć gwałtem, choć 
potajemnie, choć za uproszeniem, choć żartem, choć bez żartu, choć 
zdradą, choć bez zdrady.

291. W yłączające  wiążą dwa lub więcćj zdań, z których urze­
czywistnienie jednego drugie uchyla czyli wyłącza. Takie spójniki 
powtarzają się przy zdaniach, a niekiedy przed pierwszem opuszczają 
się. Są zaś następujące: abo , albo, lub, b ą d ź , choć, także c zy ,
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c zy li, U, c zy to , k tó re  lubo są przysłów kam i py tan ia , jednakże 
jako spójniki w yłączenia często się używ ają.

Ojciec albo przyjedzie, albo odpisze. B ą d ź  ojciec, bądź  matka 
zażąda. C zy  dobrze, czy źle uczyni. L/ab chciwości mało "'miał, lub 
serca.

Uw aga . Albo, lub , rozróżniają dwie rzeczy, np. Eobota Piotra 
albo (lub) Pawła. C zyli jeden wyraz drugim objaśnia, np. Obuwie 
czyli okrycie na nogi. Źlebyś powiedział: Poezyja albo sztuka ry- 
motworcza.

2 9 2 . P o r ó w n y w a ją c e  w skazują porów nanie . T ak iem i są: by, 
gd yb y , ja k ,  ja k o , ja k b y , ja k  g dyby , ja k o b y , ja k o - ta k  (ta k i), 
ta k -ja k , ta k -ja k  i ,  ja k - ta k , ja k -ta k  i, ta k -że (iż ) , ta k -iżb y , 
tak-jak g dyby , ty lko  ta k -ja k , tak  dalece-że(iż) , ile -ty le , o 
tyle-o ile , n iż , n iź l i .  n iże li, a n iże li, im - ty m , r a c z i j - n i i .

Śliczna, gdyby  róża rozkwitła. Ja ko  niebo od ziemi, ta k  prawda 
od tćj powieści daleko siedzi. Łepićj umrzeć, n iż  (n iźli, niżeli, 
aniżeli) żyć w cierpieniach. Gwałtem wszystkich śmierć bierze ta k  
z konia j a k  z  wozu, ta k  z łóżka j a k  z krzesła. Czynił ja k o b y  nie 
słyszał. Bądź wola twoja ja k o  w niebie ta k  i  na ziemi. Ja kb y  
trzech zliczyć nie umiał. J a k  kto z kim, wzajem ta k  będzie mu 
płacono. J a k  cię widzą, ta k  cię piszą. Łatwićj Tatary ztiołdować, 
niż  naturę zwyciężyć. Więcćj występnych, n iże li cnotliwych. T ak  
jestem  znużony, Je stać nie mogę. I le  głów, tyle rozumów. O tyle  
mu sprzyja, o ile  ma z niego korzyści. W iatr ta k  je s t słaby i le­
niwy, że 'o  nim bardzo mało upłynie. Swarzą się by doktorowie o 
ciało. Uląkł się, by go kto z tyłu chwycił. Im  kot starszy, tym  
ogon twardszy.

2 9 3 . F rzeciwniczk łączą  dw a zdania, z k tórych  następne albo 
pierw sze og ran icza , albo całkiem  przeciw ne m a znaczenie, np. 
Zdanie to nie je s t  praw dą n ieom ylną, a to li  przyznać trzeba. Masz 
o jca. a ja  s ie ro ta . A c z  byli liczn ie jsi, jed n a k  nie śm ieli nac ie rać . 
T akiem i są ; a ( w znaczeniu z a ś ) ,  acz , aczko li (z a s ta r z a łe ) ,  
a czko lw iek , ale, a to lif choć, chociaż, ja kko lw iek , jed n a k , 
je d n a k że , lecz , lubo, ow szem , i  ow szem , pom im o że , przecie , 
p rzec ie , p rzec ie ż , ty lko , ty lko  że , w p ra w d z ie , w sza kże , w sza - 
ko ż, w sze lako , w zd y  (przecie), za ś , s tem w szystk iem .

Choć rządzić ludźmi mozolą., je d n a k  to dobrze być władcą. 
Choroby zwyczajne łatwo rozpoznać można, ale niezwyczajne, ale 
ukryte, ale z kilku składane rozpoznać ciężko. Pracował usilnie, ale 
nić nie postąpił. Lubią sławę śmiałkowie, ale nie o szkodzie (ogran.). 
Nie obwiniaj mię o to, lecz swoję opieszałość. Chociaż chcą wytę­
pić, nie dokażą je d n a k  tego. Przychodziło mi t.o na myśl, i owszern 
nigdy mi ■/. nićj nie schodziło. Wesele podobno ma się prywatnie
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odprawić. I  owszem, bedziem mieli u siebie prawie całą okolicę. 
Wszyscy wyszli, on tytko  został. Nie widział, a  świadczy. Zapew­
niają, że tak się stało, wszakże  świadkowie zaprzeczają. Pomimo ze 
ma wiele wad, jednakże  "wszyscy go lubią. Lubo  pragnąłem wi­
dzieć się z tobą, wszelako nie mogłem. Zostań w domu, ja  zaś  
pójdę dó niego. Co ludzi na świecie jest, którzy tego nie godni, 
żeby'im  świeciło słońce, a wżdy (przecie) słońce każdego dnia 
wschodzi. Wszystko rozdał, tylfco domek sobie zostawił. Wszyscy 
twierdzili, on zaś  przeciwnie utrzymywał.

2 9 4 . W n io s k u ją c e  spajają m yśli, z k tórych  jedna jest w ynikiem  
z drug iej. S ą  zaś następujące: a, lo, toć, p rze to , z a te m , a za te m , 
tedy , w iec, a w iec, stąd .

Że bardzo je s t bojaźliwy, przeto  łatwo się przestraszy. Kiedy 
nie dobre, to nie bierz. Nie widziałeś, a zatem  nie zapewniaj. 
Masz żyć, zatem  oszczędzaj, coć fortuna dała. Jest chory, więc nie 
przyjdzie. Zabrałeś majątek, to i życie odbierz. W szystkich łupił, 
obdzierał, i stąd  te jego bogactwa. Skoro Bóg wszystko stworzył, 
tedy  był przed* wszystkićm. Bądź grzecznym, a  wszyscy kochać 
cię będą.

2 9 5 . W a r u n k o w e  wyrażają w arunek: by, k ie d y , je ź l i ,  je ż e l i , 
g dyby , byle, chyba, a po zdaniu przeczącóm  chyba że.

K iedy  ma być kwaśno, niechże będzie jak  ocet. Terazby, je ź l i  
kiedy, płakać na nieszczęście. K ied y  nie może być jak  chcemy, 
jako być może chciejmy. Przyjdzie je ż e li będzie pogoda. Nie przy­
jadę do ciebie, chyba że przyślesz. G dyby  'n ie  to ale, bylibyśmy 
wcale. G dyby  n ie 'lada co z niego, byłby grzeczny. B yle  poczci­
wie, choć mało. Per fas, per nefas, byle było u nas.

Przypuszczony warunek wyrażają też same spójniki połączono 
z by (194), które tćż na oznaczenie tćj okoliczności i samo ze sło­
wem lub innemi wyrazami wiążemy (178, c), np. jeźe libyś  chciał; 
ckybabipn  nie żył; dałbym., gdybym  miał; ju tro b ym  ci oddał.

2 9 6  C elow e; by, aby, żeby , ażeby wskazują cel dla któ­
rego sią coś dzieje, mówi lub czyni, np. R ozkazano  m u , by 
p r z y s z e d ł .

Nie stukaj, żebyś go nie przebudził. Chce, żebyście u niego 
pozostali. Odebrano mu wieś, aby  reszty majątku nie stracił. Dla 
tego ci to mówię, żebyś w iedział.

U w a g i : 1) Spójnik by i z niego złożone używają się po sło- 
wTaeh chęć, życzenie, zamiar, cel, przedsięwzięcie, usiłowanie, powód 
i t. p. okoliczności wyrażających. Co do spójnika by uważać na­
leży, że jako warunkowy łącznie z jakim ś wyrazem, a jako celowy 
osobno go piszemy. Co innego więc znaczy: Przyszedłby go na­
pomnieć, a co innego: Przyszedł, by go napomnićć.

2) Aby, je s t też przysłówkiem, np. Mićj cierpliwość aby  do 
roku. Zabaw się ąby przez godzinę.
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2 9 7 . P owodne czyli przyczynowe łączą dwa zdania, z których 
jedno zawiera przyczynę tego, co w drugiem jest powiedziane. 
Takiemi są: bo, bowiem, albow iem , po n iew a ż, a po n iew a ż, 
g d yż , że , gdy znaczy p o n iew a ż, a że , a p o n iew a ż, i ż ,  k ie d y , 
skoro (za poniew aż) ,  d la  tego, że.

Słuchajcie, bo osobliwe rzeczy mówić będę. Nie bądź skwapliwy 
ku gniewaniu, bowiem  gniew w łonie szalonego spoczywa. Strzeż 
miary, albowiem  rzecz jes t piękna przy rozumie cnota. Najwięcej 
szkodował na swej powolności, poniew aż  go nie słuchali. A  p o ­
niew aż  nie uczyniłeś zadosyć rozkazom, tyś więc sprawcą tej 
szkody. Nie był w szkole, gdyż  chorował. Gniewa się, żeś go nie 
odwiedził. Natura nie dała nam lekarstw zamorskich, iż  nasze ciała 
nie potrzebowały ich. Tak radzę, że cię kocham. Nie pisałem do 
ciebie dla  tego, żeś mi na mój list wcale nie odpisał.

2 9 8 .  C z a s o w e  w y r a ż a ją  o k o l i c z n o ś ć  c z a s u  i s ą  n a s t ę p u j ą c e :  
a ż , póki, dopóki, p ó ty , pokąd , o d ką d , dopoltąd, g d y , k iedy , 
k iedy— w tedy , k iedyko lw iek , n im , ja k , j a k — to, ja k  ty lko , 
skoro, ja k  skoro, skoro ty lko , od czasu  ja k ,  ledwie że -—aliści, 
w te d y , w p rzó d — n im , podczas g d y , w  czasie g d y , tak d łu ­
go—dopóki.

Będę czekał, dopóki nie przyjdzie. Maić i nam się dała czuć 
potrzeba rękodzieł, dopokad  tyle nie znaliśmy potrzeb."Daj mi znać, 
j a k  przyjdzie. Nie wierzymy złemu, aż jest. G dy  gomon (kłopot) 
mam w domu, nie radem nikomu. Póki, w mieszku twym co czują, 
pó ty  cię wszyscy szanują. N im  się obrócimy, n im  się obejrzymy, 
śmierć zawita. K iedy  zobaczę, w tedy  uwierzę. P ókim  grosz miał, 
każdy mię znał. K iedy  przyjdziesz między wrony, musisz krakać 
jak  i ony. K ied y  się chłop przepości, nie szuka w chlebie ości. 
Mądry nie mówi’, aż' głupi przestanie.

Uwaga. A ż  jest spójnikiem oraz przysłówkiem wyrażającym 
miarę łub granicę miejsca, czasu, stopnia wielkości i innych oko­
liczności, np. aż po rzekę, aż do mostu; aż za tydzień, aż godzinę. 
Tak się rozrzewnił, że aż płakał. Piękny, aż miło na niego patrzyć. 
Taki był tłok, że się aż dusili.

2 9 9 .  T w i e r d z ą . Takiemi są: że , iż ,  iże , i potwierdzające ja k o ż .
Widzę, że się na mnie gniewasz. Przyrzekł, iż  wkrótce powróci. 

Mówi, że był obory, ja k o ż  zastałem go w łóżku. Z ciekawości król 
chciał mię widzieć, ja k o ż  mię w dziwnćj łaskawości przyjmuje. 
Doświadczenie przeczy, iżby można być wielkim i prędko, i łatwo.

Ze, (iż) wyraża pewność twierdzenia, i dla tego kładzie się tylko 
po zdaniach z pewnością twierdzących. Używamy g° .P° Rowach 
umysłowych, mownych i zmysłowych, jakicmi są: niówie, twierdzę, 
donoszę, głoszę, słyszę, widzę, myślę i t. p. np. Mówi, ze brat jes 
chory. Widzę, że nie chce. Pisze, że nie przyjedzie.
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WYKRZYKNIKI.

300. O b ja ś n ia ją c e  wyjaśniają to, co się w poprzedniem zdaniu 
powiedziało. Takiemi są: ano, a. oto, i  ta k , ja ko to , to jest, oto, 
p ra w d a  ie .

Słuclm, ano (a oto) grają. Posyłam ci żądane dzieła, ja,kolo: 
Krasickiego, Orzechowskiego* i Kniażnina. Oto masz dukat, tojest 
osiemnaście złotych polskich. Cóż jest ta  piękność ciała? Oto wór 
gnoju! Co jes t to wdzięczne śpiewanie? Oto lekkie powietrza po­
ruszenie! Ćo są  potrawy? Oto trupy zw ierząt. B a ls a m a  Kazania, 
N iedź. Wszyscy dziejopisowie zgadzają się na to: i  ta k  Narusze­
wicz pisze. Ukarano go, praw da ze zasłużył.

Uwaga. Przysłówki następstwa (309. 8) służą tćż za spójnią 
szczególnych zdań, a tak stopniowo myśl rozszerzają, np. Był n a j­
przód  chłopcem do posługi, potem  wyszedł na pisarza prowento­
wego, następnie- na rządcę, dalej na komisarza i nalconiec kupił 
sobie wielkie dobra.

ROZDZIUł DZIESIĄTY.
O WYKRZYKNIKACH.

301. W y k r z y k n ik i od głośniejszego wym awiania nazwisko swoje 
biorące, są wyrazy nieodmienne, przez które jakie uczucia albo na­
śladowanie dźwięku lub głosu wyrażamy.

Wszystkie wykrzykniki na dwa główne, oddziały podzielić można, 
tojest: 1) na wykrzykniki uczucie i uniesienie umysłu objawiające, 
np. radości: o! och! braw o! hejże! smutku: biada! zadziwienia; 
ach! dajgo B ogu! wołania: hej! zachęcenia: dalej! nalegania: 
no! i 2) wykrzykniki, które zewnętrzne jakiej rzeczy wrażenie przez 
naśladowanie dźwięku lub głosu wyrażają, np. bęc, brum , p a f,  
tr za sk , m ia u ! m lask! p s ! ksl i t. p. Z takich wykrzykników znaj­
dują się też słowa urobione, np. bęcnąć, m ia u czeć , tr za sn ą ć , 
p sy k n ą ć , ksyhnać .

Jeden wykrzyknik może być znakiem rozmaitych uczuć, a na­
tenczas stojące przy nim wyrazy wskazują w jakiem znaczeniu brać 
go należy, np. O nieszczęśni! O! jak się uśmiecha do mnie.

SKŁADNIA.
302. Dotąd uważaliśmy szczególne wyrazy pod względem ich 

zakończenia, znaczenia, i stąd wynikających odmian gramatycznych.
12*
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m O '¿.DANIACH*

Teraz przystępujemy do wykładu zasad według których w całość 
je łączymy, aby dokładnie myśl wyrażały. Część gramatyki obej­
mującą to zasady sk ła d n ią  nazywamy.

303. S kładnia  podaje zasady, według których szczególne wy­
razy w zdania, a zdania yv ciągłą mową wiążemy czyli składamy.

Składnia dzieli się na sk ła d n ią  zg o d y , składnia, r zą d u  i 
s k ła d n ią  szyku .

ROZDZIAŁ PIERW SZY.
O ZDANIACH.

304. Zdaniem zowiemy myśl słowam i oddaną, np. O jciec je s t 
nauczycie lem . B r a t je s t  chory. S iostra  bedzie bogatą. P ióro  
je s t  lekkie. N ó ż  nie je s t  ostry.

305. Każde zdanie składa się z trzech części, które ■podmiotem, 
orzeczen iem  i łą c zn ik ie m  nazywamy:

T. P odm io tem  jest mianownik wyrażający osobę lub rzecz, o 
której coś twierdzimy. I tak w powyższych przykładach ojciec, 
bra t, siostra , p ióro , n ó ż , są podmiotami.

, II. O rzeczen iem  zowie się to , co o podmiocie twierdzimy czyli 
orzekamy. Zatem wyrazy nauczycie lem , chory, bogatą , lekkie, 
o stry , w powyższych przykładach są orzeczeniami.

III. Ł ą c zn ik ie m  nazywamy słowo być, byw ać, oraz i te które 
w sobie znaczenie bycia  zawierają, jakiemi są: zw a ć  sie, n a zy ­
w ać sie, zo s ta ć , s tać  sie, staw ać sie, u ro d z ić  sie, żyć , um ­
rzeć; słowa te bowiem orzeczenie łączą z podmiotem.

3,06. Ale to tylko zdania, w których się znajdują te słowa, 
każdą z tych części osobno przedstawiają; w innych bowiem jest 
tylko podmiot i słowo, np. Ja n  c zy ta , ojciec s ie d z ia ł, bo łą­
cznik zawarty jest w słowie, które na łącznik i orzeczenie rozebrać 
się daje I tak zamiast c zy ta  powiemy je s t  c z y ta ją c y ,  a zamiast 
s ie d z ia ł , b y ł sied zący .

Czasem łącznik całkiem się opuszcza, np. Cnota skarb wieczny 
(domyśl, je s t) ,  cnota klejnot drogi.

Jakie wyrazy mogą być podmiotem.

307. P odmiotem  może być: rzeczownik, liczebnik, przymiotnik 
lub imiesłów rzeczownie wzjąte, zaimek i nakoniec jakibądź wyraz,
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PODMIOT 1 ORZECZENIE. 139

oraz cale zdania, gdy są rzeczownie użyte (68, 1), up, M a tka  
spi. W zelu  chciało. M ą d ry  (człowiek) milczy. Ś p ią cy  nie czuwa. 
Ja  piszę. K io  chce? Nieszczęsne oddaj poróżniło nas. Przeklęte 
nie dam  rozgniewało go. P racow ać  (pracowanie) jest rzeczą 
chwalebną. W yw d zięc za ć  się (wywdzięczacie się) za otrzymane 
dobrodziejstwa jest powinnością każdego człowieka. Tu wyrazy 
oddaj, nie dam , pracow ać, w yw d z ięcza ć  się, wzjęte za rze­
czowniki zastępują miejsce mianownika i dla tego są podmiotami.

Jakie wyrazy mogą być orzeczeniem.

308. O rzeczen iem  może być rzeczownik, przymiotnik, liczebnik, 
im iesłów, przysłówek lub słowo.

309. Jeżeli orzeczeniem jest rzeczownik, przymiotuik, liczebnik 
lub imiesłów', natenczas łączy się. z podmiotem za pomocą łącznika 
być, tudzież słów, które mają znaczenie bycia (344-. 111.), np. 
Krasicki był w ierszopisem . Krasicki był dow cipny. Ty byłeś 
p ierw szy . Krasicki był p o w a ża n y . Nazywa się K ochanow ski. 
Bóg stał się czło w iek iem . Brat został księdzem . Urodził się nie­
w idom ym . Umarł biedakiem .

Iuiię przymiotne z rzeczownikiem bezpośrednio połączone zowie 
się przym io tn ik iem ;  jeżeli zaś łączy się z nim za pomocą słowa 
być, orzeczeniem  je  nazywamy. Tak więc ten sam wyraz może być 
przymiotnikiem i orzeczeniem, np. dobry  ojciec, ojciec jes t dobry, 
czarny  stół, stół je s t czarny.

310. Jeżeli sposób bezokoliczny za podmiot bierzemy, naten­
czas orzeczeniem jest najpospoliciej przysłówek, a niekiedy i rze­
czownik, które za pomocą słowa być  z podmiotem łączymy, np. 
Rozkazywać jest ła tw o . Dobrze jest siedzieć, ale lepiej jest cho­
dzić. Uważać jest pow innością  ucznia. Czasem i podmiot i orze­
czenie przez sposób bezokoliczny wyrażamy, np. Nie rychło chcieć 
jestto jakoby nie chcieć.

311. Jeżeli orzeczeniem jest słowo, to je bez łącznika być 
przy podmiocie kładziemy; każde bowiem słowo łącznik i orzecze­
nie w sobie zawiera, np. Krasicki p is a ł .  Podobnie i słowo być 
gdy tylko bytność oznacza, także czasowniki z o s ta ć , uro d z ić  się, 
ż y ć  i  um rzeć , gdy tylko stan wyrażają, są razem łącznikiem i 
orzeczeniem, np. Bóg je s t .  Brat z o s ta ł .  Syn się u ro d z ił.  Sąsiad 
u m a r ł.  Jeszcze ż y ł .
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MO JAKIE WYRAZY MOGĄ TWORZYĆ ZDANIE.

1 po słowie nieosobistem być  orzeczeniem jest przysłówek, up. 
Jak tu jest przy jem n ie . M iło  mi było widnieć go.

J a k ie  w y ra z y  m ogą tw o rzy ć  zdan ie .

312. 1) Ponieważ w języku polskim przy każdem słowie w ja- 
kimbądź czasie i osobie stojącem domyślamy się zaimka osoby, o 
której lub do której mówimy; zatem każde słowo w sposobie oznaj- 
mującym lub rozkazującym położone czyni zdanie: bo wn i em. po d -  
miot, to co o nim twierdzimy czyli orzeczenie, jako też i łącznik 
są zawarte, np. c zy ta  zamiast on je s t  c z y ta ją c y , m ów iliśm y  
zamiast m y byliśm y m ów iący , id źm y  zamiast m y b ą d źm y idą- 
cem i, nieście zamiast iwy bądźcie n iosący .

2) Słowo być, kiedy tylko w ogólności istnienie wyraża, two­
rzy zdanie z podmiotem do którego się odnosi, np. p a n  je s t, ko­
nie są , noc b y ła .

3) Słowa nieosobiste, czynią też zdania, bo podmiot jest w nich 
ukryty, np. wczoraj g rz m ia ło ,  (był grzm o t), b ły s k a ło  sie , go­
r z a ło ,  dnieje (d z ień  nasta je).

4-) Sposób bezokoliczny jakiegobądź słowa jako nie mający oso­
bowych zakończeń, zatćm samo tylko twierdzenie bez oznaczenia 
osoby lub rzeczy, o której się coś twierdzi, wyrażający, nie może 
czynić zdania, chyba że zawisł od domyślnego trzecioosobowego 
wyrażenia (256) m ożna , trzeba , które też i wyraźnie kładziemy, 
np. Jak sie śm iać  (domyśl, m o żn a ), kiedy boli. Jak nie je ść , 
kiedy dają. Jak częstow ać, a nie pić. D rzeć  mu się przez skały, 
kto chce na górze pięknej stanąć chwały. N arusz . Mnieć tam 
być. R e j.

5) Wszystkie inne części mowy, jakoto: rzeczowniki, przy­
miotniki, zaimki i przysłówki kiedy same stoją, tylko w pytaniach, 
odpowiedziach, wykrzyknieniach lub gdy z przekładnią (2-42, 4) są 
połączone mogą czynić zdanie, bo się przy nich domyślamy jakie­
goś słowa, które też czasem wyraźnie kładziemy, np. Kto idzie? 
B r a t  (domyśl, idzie). Gzy zdrów? Zdrów  (domyśl, on je s t) . 
Kto wzjął? J a  (domyśl, w z ją łe m ) .  Gzy byłeś? N ie  (domyśl, by­
łem ). P ięknyś!  (zamiast ty  je s te ś  p iękny). D obryś (ty  je s te ś  
dobry). S łabiście?  (c zy  jes teśc ie  s ła b i) . Byliśmy- G dzie? (by­
liście) tu przysłówek pytający gd zie  czyni zdanie. Jak napisał? Ź le
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(on napisał). Cóż ty  na  to? O gnia! W ody! D zień  dobry! Z g i­
nęliśm y! P o m a łu i Cicho!

Zdania gole i  rozwinięte.

313. Zdania składające się tylko z podmiotu, orzeczenia i bądź 
wyraźnego, bądź w orzeczeniu ukrytego łącznika (306) g o łem i 
nazywamy, np. B óg je s t  sp raw ied liw y . O jciec c zy ta . R o zw i-  
nie tem i są zdania, kiedy do powyższych istotnych czyli głównych 
wyrazów i inne dla bliższego ich określenia są przydane, np. 
P rzed w iec zn y  Bóg jest sprawiedliwym sędzia . M ó j na jukochań­
szy  ojciec czyta bardzo c iekaw ą ksią żkę .

314. P odmiot rozwija się wr zdaniu dodając mu:
1) Przymiotnik lub imiesłów, np. P iln y  uczeń napisał. M ło d ­

szy  brat przyjechał. P o ryw a ją ca  rzeka pochłonęła.
2) Liczebnik porządkowy, np. D ru g i  uczeń napisał.
3) Zaimek przymiotny, np. (T en  m ó j , tw ó j)  uczeń napisał.
4) Rzeczownik w dopełniaczu, np. Uczeń brata  napisał. Je­

żeli zaś podmiotem jest rzeczownik słowny, rozwijające go imię 
kładzie się w spadku, którym słowo rządzi, np. ubieganie się o 
z a s z c z y ty ,  dopomaganie b liźn iem u . Ale od słów czynnych po­
chodzące rzeczowniki słowne z dopełniaczem kładziemy, np. wspie­
ranie bliźn iego .

5) Rzeczownik z przyirakiem, albo też w mianowniku jako przy- 
datnia, np. Ptak w  kla tce  śpiewa. Brat, m a la r z ,  przyjechał

6) Kilka z powyższych wyrazów razem wzjętych, np. Ten 
p iln y  uczeń bra ta  napisał. ,

315. O rzeczen ie rozwija się czyli dokładniój oznacza doda­
jąc mu:

1) Przymiotnik lub zaimek dzierżawczy, jeżeli orzeczeniem jest 
imię rzeczowne, np. Brat. jest dobrym  uczniem. On jest tw oim  
dobrodziejem.

2) Rzeczownik lub zaimek w jakimbądź spadku względnym. 
W  dopełniaczu, np. Uczeń jest godzien nagrody. On jest nauczy­
cielem bra ta . W  celowniku, np. Niedbalstwo szkodzi u czn io w i. 
Lekarstwo pomaga choremu. W  bierniku, np. Nauczyciel kocha 
uczn ia . Ojciec prowadzi syna. W  narzędniku, np. Uczeń pisze

ZDANIA GOŁE I ROZWINIĘTE. * U l
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■piórem. Brat podpiera się laską . W  miejscowniku, np. Uczeń
siedzi w ław ce. Brat spi w lesie. Pokój jest częścią dom u.

3) Przyimek z należącym do niego spadkiem, np. Uczeń idzie
po książko. Brat chodzi do s z k ó ł.

4) Słowo w sposobie bezokołicznym, szczególniej po czasowni­
kach niezupełna myśl wyrażających, jakiemi są: d a ć , iść, lubić, 
chcieć, k a za ć  i t. p ., np. dziecko chce spać, ojciec każe p isać .

5) Przysłówek, który albo przymiot, albo stan, działanie, miej­
sce i t. d. dokładniej oznacza, np. Uczeń jest bardzo  pilny. Brat 
jest ciężko  raniony. Siostra pięknie  pisze. Stoi tam  drzewo.

6) Kilka z powyższych wyrazów razem użytych, np. Niedbały 
uczeń chodzi niechętnie do s z k o ły .

316. Tak podmiot jak i orzeczenie można razem rozwinąć we­
dług sposobów wyżej wskazanych. I tak zdanie: C zło w iek  u m a r ł,  
rozwinąwszy w niem podmiot i orzeczenie, tak wyrazimy: Ów  
ubogi o jed n e j nodze w  ła chm anach  człowiek, umarł d z iś  nagle  
z  w ie lk ie j nędzy .

U w aga . W yrazy rozwijające moga być znowu rozwinięte. I tak 
w powyższym przykładzie wyraz 'nędza  określa przymiotnik 
w ielka .

317. W yrazy, któremi w zdaniach podmiot bliżej określamy 
p rzyd a tk iem , uzupełniające zaś orzeczenie dopełn ien iem  nazy­
wamy.

P r z y d a t k i : Suchy  chleb je s t twardy. C zujny  pies szczeka. 
Pióro bez a tram en tu  je s t nieprzydatne. Grzywa lw a  je s t długa. 
N a sz  dom jes t nowy. Pilność j e j  była chwalebna, Ten  nóż je s t 
ostry.

D o p e łn ie n ia .  Pokarm posila człowieka. Rolnik przedaje zboże 
Dumny ubiega się o znaczenie. Sędzia odczytuje icyrok obw in io­
nem u. Mróz zamienia wodę w  lód. Sąsiad obrócił rolę na  ogród. 
Miłosierny daje biednem u wsparcie.

Zdania pojedyncze i  ściągnięte.

318. Tak gołe jak i rozwinięte zdania są: po jedyncze  i / cią­
gnięte!.

1) P ojedyncze  są , k iedy m ają jeden tylko podm iot i jedno 
orzeczenie:

Człowiek jest dobry. Ten sędziwy człowiek jest bardzo dobry.
2) Ściągnięte  są wtedy:

142 ZDANIA POJEDYNCZE I ŚCIĄGNIĘTE.
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ZDANIA POJEDYNCZE I ŚCIĄGNIĘTE. m

a j  Kiedy z jednym podmiotem łączymy kilka orzeczeń:
B r a t  je s t pilny. B ra t  je s t zdatny — B r a t  je s t pilny i zdatny. 

S ios tra  siedzi. S ios tra  c z y ta = S io s tra  siedzi i czyta.
bj Kiedy do różnych podmiotów jedno orzeczenie odnosimy:
B r a t  je s t pilny. S io s tra  je s t pilna =  B r a t  i  siostra  są pilni. 

Ojciec spi. M atka  spi= Ojciec i  m a tka  spią.
c) Kiedy z jednym podmiotem i orzeczeniem kilka przydatków 

lub dopełnień (317) wiążemy:
Z ielony  kolor je s t dla oka przyjem ny) Nietylko zteZonw, alei niebieski 
N ieb iesk i kol. je s t dla oka przyjemny j kolor je s t dla oka przyjemny. 
Pióra qęsie zdatne są do pisania j Tak gęsie, jak  i krucze pióra 
Pióra krucze  zdatne są do pisania j zdatne są do pisania.

Brat je s t przykładny w  szkole {Brat jes t przykładny w  szkole i 
Brat jes t przykładny w  d o m u ) w  domu.
Dobre dziecię je s t uległe rodzicom  i Dobre dziecię je s t uległe 
Dobre dziecię jes t uległe nauczycielom ' rodzicom  i nauczycielom . 
N ie  losowi winien swe wyniesienie. .Me losowi, lecz zasłudze  
Zasłudze  winien swe wyniesienie, j winien swe wyniesienie.

319. Ściągnie^ćm jest zdanie, w któróm albo do jednego pod­
miotu kilka orzeczeń, albo do jednego orzeczenia kilka należy pod­
miotów, albo nakoniec z jednym podmiotem i orzeczeniem kilka 
przydatków lub dopełnień (317) jest połączonych.

I tómto różnią się zdania ściągnięte od złożonych, w których 
każde ma swój podmiot i orzeczenie, np. P ta k i la ta ją , a  ryby  
pływ ają . B r a t  m i donosi, ¿e ojciec przyjechał. P rzyjaciel, z k tó ­
rym  w czoraj byłem  n a  przechadzce, odjechał d ziś rano. D zieci 
dobrze się zachowują, a to cieszy rodziców. K to  je s t  zdrów, ten  
n ie potrzebuje, lekarza. Poczciwy człowiek m ów i tak, j a k  m yśli.

320. Ściągnięte zdania wiążą się z sobą za pomocą spójników 
łączących (289), przeciwniczych (293) i wnioskujących (294).

321. Ściągnięte zdania oddzielają się przecinkiem (,), chyba że 
za pomocą spójników i, albo, lub, są połączone.

322. Zdania uważane co do ich formy mogą być: twierdzące, 
przeczące, pytające, życzenie, podziwienie lub rozkaz wyrażające. 
Po zdaniu twierdzącem i przeczącem kropkę (.), po pytającśm znak 
zapytania (?), a po zdaniu życzenie, podziwienie lub rozkaz wyra­
żającym znak wykrzyknienia (!) kłaść się powinien, np. B r a t je s t  
zd ró w . B r a t  nie je s t  zdrów). C zy  bra t zdrów ? Oby b ra t b y ł  
zd ró w ! B racie , bądź. zdrów !

Oprócz powyższych zdań są jeszcze i inne rozmaicie nazywane, 
ale o tych niżej powiemy,
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SKŁADNIA ZGODY.

ROZDZIAŁ DRUGI.
SKŁADNIA ZGODY.

323. S kładnia  zgody podaje prawidła według których wyrazy 
odmienne w zdaniu zgadzać się z sobą powinny, aby tym sposo­
bem jaśniej malowały związek miedzy niemi zachodzący.

Zgoda przymiotnika z rzeczownikiem.

324. Przymiotnik zgadza się z wyraźnym lub domyślnym rze­
czownikiem, do którego się odnosi, w rodzaju, liczbie i spadku, 
np. dobry ojciec, dobra m a tk a , dobre dziecię .

325. Przymiotnik ściągający się do dwóch lub więcej rzeczow­
ników jednego rodzaju kładzie się w liczbie mnogiej i zgadza się 
z ich rodzajem, np. ojciec i  syn  pracow ici; m a tka  i  córka  
stroskane.

326. Jeżeli miedzy rzeczownikami różnego rodzaju znajduje się 
tćż osobowy mezki, natenczas odnoszący się do nich przymiotnik 
z zakończeniem mocnem w liczbie mnogiej kładziemy, np. ojciec i  
m a tk a  s ta ra n n i; b ra t i  siostra  c iekaw i; rycerz  i  koń zab ic i.

327. Przymiotnik odnoszący się do kilku imion zwierzęcych lub 
nieżywotnych różnego rodzaju, kładzie się w liczbie mnogiej ze 
słabem zakończeniem (85), np. koń i  k la c z  stare; w ó ł, krow a  
i  cielę lu d z io m  poży teczne .

328 . Wyszczególniając imię zbiorowe, tojest różne jego części 
osobno oznaczając, przymiotnik lub imiesłów nie z imieniem zbio 
rowem, ale z domyślnym rzeczownikiem lu d z ie , kob iety , r z e c zy , 
zgadzać zwykliśmy, np. Wkroczyło wojsko do miasta, je d n i  
(domyśl, żo łn ie rze )  nieprzyjaciela wypierali, d ru d zy  (domyśl. 
żo łn ie r ze )  miasto pustoszyli, in n i  zamek obsadzali.

329. Powyższe prawidła służą też dla liczebników, zaimków i 
imiesłowów przymiotne zakończenia i odmiany mających, np. 
p ierw szy  c z ło ic iek , p ie rw sza  n iew ia s ta , ictóre s łowo ,  m ojej 
ciotce, p is zą cem u  b ra tu , siostra  strap iona .

330. Z kilku liczebników porządkowych lata oznaczających dla 
krótkości i uniknienia nie miłego zbiegu podobnych zakończeń, 
niekiedy tylko dwa ostatnie z rzeczownikiem zgadzamy, np. tys iąc
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ZGOPA ORZECZENIA Z PODMIOTEM.-

ośmset trzyd ziesteg o  drugiego roku , zamiast tys iącznego  ośm- 
setncgo trzyd zie steg o  drugiego; w  tysiąc  ośmset dw u d zies tym  
c zw a r tym .

Zgoda orzeczenia z podmiotem w  zdaniach pojedynczych.

331. Orzeczenie jakeśmy widzieli (309) jest p rz ijm io tn e , rze ­
czow ne  i słow ne . Przymiotne i rzeczowne z podmiotem łączni­
kiem być, s ta ć  się i t. d. (305. 111) wiążemy, który w słownem 
jest ukryty (306).

33 'i. Orzeczenie przymiotne słowem być  z podmiotem zwią­
zane zgadza siej z nim w rodzaju, liczbie i spadku,- np. n auczyc ie l 
jest dobry; n a u ka  była d łu g a ; uczn iow ie  są  p iln i;  córki b y ły  
p rzy k ła d n e ;  lu d z ie  są śm ierte ln i.

333. Orzeczenie rzeczowne najpospoliciej zgadza się w liczbie 
ze swoim podmiotem, ale może być innego rodzaju, i w innym 
stać spadku. To orzeczenie dla odróżnienia go od podmiotu w na- 
rzędniku kładziemy, np. Kościół święty jest m a tk ą  n a szą .  Czło­
wiek jest tw órcą  swojego losu. Anglija jest kra jem  p r z e m y ś l­
n ym . Anglicy są narodem  bogatijm .

334-. Przy łączniku być, gdy ma tylko znaczenie bycia , orze­
czenie rzeczowne w mianowniku, jeżeli zaś w niem znaczenie stać  
sie lub zo s ta ć  jest ukryte, w narzędniku kładziemy, np. T y ś  o j­
ciec. T y ś  ojcem . J e s t ż o łn ie r z . J e s t żo łn ie rze m . B y l i  u rzę ­
dn icy . B y l i  u rzęd n ika m i. Byś był (został) panem .

335. Po czasownikach s ta ć  sie, s ta w a ć  sie, zo s ta ć , zo s ta ­
w ać, zw a ć , n a zy w a ć ,  orzeczenie rzeczowne stoi w narzędniku, 
np. Bóg stał się człow iek iem . Został za ko n n ik iem . Zwą go 
sknerą. Nazwano ją zb a w c zy n ią .

Uw aga . Nazywać sie, zwać sie, kładzie się z mianownikiem 
imienia i nazwiska, np. Zygmunta IIL kaznodzieja nazywał się Piotr 
Skarga. Jeżeli zaś nazywać sie lub nazwać sie znaczy przybrać 
sobie nazwisko, natenczas kładzie się z narzędnikiem, np. Nazwał 
się Pskowskim , gdy do lierbu przyjętym został. Pitagoras nazwał 
się miłośnikiem  modrości czyli filozofem.

336. Po czasownikach zaimkowych c zu ć  sie, m ien ić  sie, oka­
za ć  sie, u c zu ć  sie, u ro d z ić  sie, w yd a w a ć  sie, zd a w a ć  się, 
tudzież po słowach pow rócić, um rzeć , u zn a ć , w id z ieć , wijjo- 
chać, zn a ć , ż y ć ,  przy których sposób bezokoliczny być, imiesłów
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ZGODA ORZECZENIA Z PODMIOTEM.

będąc, będącego  lub wyrażenie gdy  b y ł ,  są domyślne, orzeczenia 
rzeczowne i przymiotne w narzędniku kładziemy, np. Umarł ubogim . 
Zdaje się być 'p rzychy lnym . Czuję się (być) sła b ym . Ogłosili 
go w odzem . Znalem go dzieckiem . W ielki fałsz, mienić się i 
ożywać chrześc ijan inem , a uczynków chrześcijańskich nie naśla­
dować. Porównaj § 309.

Uw a g a . I  po słowach byś, stać  się i t. d. (335) w sposobie 
bezokolicz. użytych, odnoszące się do nich orzeczenie przymiotne 
zawsze w narzędniku kładziemy, np. być bogatym , stać  się nie­
czułym , zostać ubogim , w ydaw ać się chytrym .

Zgoda orzeczenia z podmiotem w zdaniach ściągniętych.

337. Orzeczenie słowne do kilku podmiotów osobowych nale­
żące kładzie się w licz. mn. w osobie celniejszej, a w czasie prze­
szłym w rodzaju męzkim, jeżeli jeden z podmiotów jest rzeczowni­
kiem osobowym męzkim. Co do osób uważać należy, że pierwsza 
celniejsza jest od drugiej, druga od trzeciej, np. J a  i ty jes teśm y  
pilni. T y  i siostra (ona) byliście  w domu. M y  i oni p r z y s z ­
liśm y.

338. Orzeczenie należące do kilku podmiotów liczby pojedyn­
czej nieżywotnych lub żywotnych z nieżywotnemi najpospolicićj 
kładzie się w liczbie mnogiej, np. Praca i nauka z je d n a ły  mu 
chwałę. Przemysł i rolnictwo zbogaca ją  narody. Z achęca ją  go 
przyjaciel i nadzieja.

339. Jeżeli dwa połączone podmioty stoją przed orzeczeniem 
natenczas to w liczbie mnogiej kładziemy, w liczbie pojedynczej 
stoi zaś wtedy, kiedy jeden z podmiotów przed orzeczeniem, a drugi 
po nióm jest położony, np. S ło ń ce  i  księżyc  św iecą. S ło ń ce  
św ieci i  księżyc.

340. W  zdaniach ściągniętych za pomocą przyimka z  z narzę- 
dnikiem, a zatem jeden tylko wyraźny podmiot mających, orzecze­
nie tak w pojedynczej jak i w mnogiej liczbie zwykle kładziemy, 
np. K ra s ic k i z Naruszewiczem ż y l i  w przyjaźni. W  tym miejscu 
widywaliśmy się j a  z siostrą. J a  z tobą p o ja d ę . T y  ze mną 
p o jed z ie sz . J a  z tobą p o jed ziem y.

U w a g a . T ak i sposób m ówienia w tedy ty lko  czyni zdanie 
ściągnięte, kiedy tak podmiot jak  1 rzeczownik połączony z nim za 
pomocą przyimka z, są równoważne, co się stąd poznaje, że obok

Biblioteka Cyfrowa UJK 
http://dlibra.ujk.edu.pl



siebie stoją. Jeżeli bowiem nie są równoważne, to je  zazwyczaj 
słowem przedzielamy, np. S iostra  przyjechała  z synem. B r a t s ia d ł 
z książką pod lipą.

Zgoda orzeczenia z imionami zbiorowemi i  liczebnikami.

341. Rzeczowniki zbiorowe na s tw o , tudzież liczebnik oboje, 
jako znaczące zbiór osób płci mezkiej i żeńskiej, mają przy sobie 
orzeczenie w liczbie mnogiej w rodzaju męzkim, np. Oboje, by­
liśmy m ło d z i. N a s i kochan i wujostwo p rz y je c h a li .  Państwo Se- 
natorstwo będą r a c z y li  przyjąć i t. d. Stryjostwo są dobrzy . Po 
innych zaś zbiorowych kładziemy je w liczbie, w jakiej ony stoją 
i z ich rodzajem zgadzamy, np. tłumy p r z y s z ł y ,  gmina ze b ra ła  
się, mnóstwo ludzi w y sz ło .

342. Liczebniki rzeczowne, jako rzeczowniki rodzaju nijakiego, 
(132, 1) mają przy sobie orzeczenie w liczbie pojedynczej a w cza­
sie przeszłym w rodzaju nijakim, np. pięć krów zd e c h ło ; dwoje 
ludzi u m a r ło ; b y ło  sześć złotych. C zw oro  ludzi (tojest męż­
czyzn i kobiet) p r z y s z ło ;  pięcioro  dzieci (synów i córek) z a ­
chorow ało; sześcioro  czeladzi (męż. i kob.) p ra c o w a ło ; sied­
mioro  bydła (wołów i krów) zdech ło ; pięcioro  sanek p o ła m a ło  
się, sześcioro  skrzypców b y ło .

Zgoda zaimka względnego k tó r y , k tó r a , k tó r e .

343. Zaimek względny k tó ry , k tó ra , k tóre, odnoszący się do 
imienia w poprzednićm zdaniu wyrażonego, zgadza się z nióm w ro­
dzaju i liczbie, kładzie się zaś w spadku rządzonym od słowa swo­
jego zdania, np. Szanuj ojca, którem u  życie i wychowanie wi­
nien jesteś. Odstąpili mię lu d z ie , d la  k tó rych  wszystko poświę­
całem. Spaliła się w ieś, w  k tó re j się twój brat urodził.

344. Zamiast k tó ry , a, e, używamy niekiedy zaimka co, 
szczególniej zaś kiedy następujące zdanie nie do imienia, ale do 
całego zdania poprzedzającego odnosimy, np. Są mistrze u czen i, 
co (k tó rzy ) , kiedy zechcą, żołądź uczynią z czerwieni. Poszedł do 
miasta ubogi, co m u  dałeś jałmużnę. P o w śc ią g n ą ł sw ój ję z y k ,  
co mu zaszczyt jedua. P rze ła m a liśc ie  trudnośc i, co jest chwały 
godne.

ZGODA ORZECZENIA Z IMIONAMI ZBIOROWEM1. * 147
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448 PORÓWNANIE PRZYMIOTU W RZECZACH.

Zaimek on wskazujący i osobisty.

34-5. Zaimek on, ona, ono, onego, onej, oncgo, w licz. mn.' 
oni, one (155, 2) jest zaimkiem wskazującym i zawsze łączy się 
z rzeczownikiem wyraźnym lub domyślnym, np. Odpłata i na tym 
świecie i na onym  (domyśl, świecie). Jużem ci nie on (człowiek), 
utartoć mi rogów.

34-6. Aby wiedzieć gdzie zaimek osobisty on, on i, ony , jego , 
je j ,  ich , a gdzie wskazujący onego, one j, on i, one, onych, 
kłaść się powinien, uważać trzeba, że zaimek wskazujący zawsze 
w tym samym stoi spadku co i rzeczownik, który wskazuje, np. 
on dom , onego dom u, onym  dom em , ona su kn ia , onej sukn i, 
one su kn ią , onych dom ów , onych sukien . Co się tyczy zaimka 
osobistego ten przy jakimbądź spadku rzeczownika tylko w dopeł­
niaczu kładziemy, np. jego  dom (źle onego dom), jego  domu a 
onego domu co innego znaczy, jego  (źle onego) domowi; je j  
suknia, je j  sukni, a co innego znaczy onej sukni, j e j  suknią, ich 
(źle onych) domom.

Przydatnia.

347. Przydatnia nazywa się rzeczownik, sam lub z należącemi 
doń wyrazami, objaśniający imię lub zaimek osobisty, z któremi 
się zgadza w liczbie i spadku, a jeżeli być może i w rodzaju, np. 
Jan III, król po lsk i, obrońca W iedn ia , umarł r. 1696. P ierw si 
królow ie po lscy , Mieczysław I. i Bolesław wielki. O synu, j e ­
d yn a  m oja  n a dzie jo  i pociecho, miłuj cnotę, bo ta prawego 
szczęścia jest źródłem.

DODATEK.

Sposób wyrażania porównania przymiotu w  rzeczach .

348. Na wyrażenie względu porównania rzeczy co do ich przy­
miotu używamy przysłówków porównania: twierdzących ta k — ja k  
i przeczących n iż , n iź l i ,  n iże li, an iże li, oraz przyimków od, 
n a d , z .

349. Jeżeli dwie rzeczy z sobą porównane pod względem przy­
miotu wcale się nie różnią, używamy przymiotnika w stopniu rów­
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PORÓWNANIE PRZYMIOTU W RZECZACH. 149

n y ^ , który między przysłówki ta k — ja k  kładziemy, np. Brat jest 
ta k  pilny, ja k  siostra; chleb ta k  lekki, ja k  pióro.

350. Porównywając dwie rzeczy za pomocą stopnia wyższego 
uważać trzeba, której z nich wyższość przymiotu przyznać chcemy; 
to albowiem wpływa na użycie przysłówków porównania. I tak:

1) Jeżeli rzeczy, którą porównywamy, przyznajemy wyższy sto­
pień przymiotu, aniżeli go ma ta, z którą ją porównywamy, na­
tenczas do porównania używamy przysłówków n iż , n iź l i ,  n iże li, 
a n iże li, np. silniejszy, n iż  twój brat; droższe jest życie, a n iże li 
majątek.

2) Jeżeli zaś wyższy stopień przymiotu przyznajemy rzeczy, 
z którą inną porównywamy, to po stopniu wyższym przysłówek 
ja k  kładziemy. Ilekroć zatem stopień wyższy stoi w zdaniu prze- 
czącem lub przez przysłówek m n ie j jest wyrażony, porównanie nie 
przez n iż , n iź li ,  n iże li, a n iż e li , ale przez ja k  wyrażamy, np. Nie 
masz lepszego dobra dla ludzi, ja k  prawdziwa wiara. M n ie j  u mnie 
ważą pochwały przez złych ludzi dawane, ja k  nagany przez dobrych 
czynione.

351. Zamiast przysłówków, n iż , n iź l i ,  n iż e l i , a n iże li, można 
użyć przyimka od z dopełniaczem albo nad  z biernikiem, np. Ja 
jestem m ło d szy  od ciebie. Pojętniejszy od niego. Mają tam chleb 
lepszy n iż  chleb, żelazo ttuardsze na d  żelazo.

O d  znaczy tylko proste wyrażenie wyższości, nad  zaś częściej 
mieści w sobie znaczenie celującej wartości osoby lub rzeczy, np. 
Dusza na d  ciało, życie na d  śmierć są lepsze rzeczy.

352. Okoliczność, iż rzecz jaka więcej ma przymiotu, niż 
wszystkie inne z nią porównane, wyrażamy przez stopień najwyż­
szy z przyimkiem z ,  z dopełniaczem rzeczy, z któremi ją porównywa­
my, np. Miód najsłodszy z  napojów . Salomon najmędrszy z  lu d z i.

353. Co się dotąd mówiło o sposobach wyrażania względów 
porównania przymiotników, toż samo, służy i dla przysłówków (278 
i 279), np. Ty piszesz wolniej, n iż  siostra. Zaszliśmy dalej,
a n iże li  oni. Wyżej n a d  (od) niego wygramolił się.

Stopień wyższy czasem się opuszcza, np. Wznieść człeka nad  
c z łe k a  (domyśl, w yże j)  K raś. Sat. 6, 1. Nie biorę na d  p o ­
trzebę  (domyśl, w iecej). Tenże Sat. 5, 2.

Stopień wyższy przysłówków niżej, _ tan iej, przy oznaczeniu 
ceny opuszcza sie, i tylko zależący od niego przyimek od ma przy

13*
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sobie w dopełniaczu imię cenę oznaczające, np. nie przeda od  
czterech złotych.,

ROZDZIAŁ TRZECI.
SKŁADNIA RZĄDU.

354. S kładnia  r z ą d u  uczy, jak należy wyrazów używać ze względu 
na zależność jednych od drugich.

W yrazy od których inne zależą rządzącemi, te zaś, które od 
nich zależą, rządzonem i nazywamy.

355. Imiona rzeczowne jako też niektóre przymiotnc, wszystkie 
przyimki i niektóre przysłówki rządzą spadkami lub przyimkami; 
słowa zaś rządzą spadkami, przyimkami, albo innemi słowami, albo 
nakoniec pewnemi spójnikami,

Uw aga . Jakiemi spadkami lub przyimkami rządzą słowa, z ta- 
kiemi tćż kładą się ich imiesłowy czynne, np . p isa ć  (piszący) list; 
lecićć (lecący) na dach, błogosławić (błogosławiący) dzieciom. Ale 
urobione z nich rzeczowniki słowne nie wszystkie' stosują się do 
rządu swoich pierwotników. Jakoż pochodzące od słów czynnych, 
a zatćm biernikiem rządzących, z dopełniaczem kładziemy, np. p i ­
sać  list, p isan ie  listu, lubić  prawdę, lubienie prawdy; urabianych 
zaś ze słów z innemi spadkami stojących, z temi samemi spadkami 
używamy, np. życzyć (życzenie) szczęścia, sprzeciw iać się (sprze­
ciw ianie się) dzieciom, zd jąć  (zdjęcie) z krzyża.

Użycie Mianownika.

356. W  mianowniku, dla tego tak nazwanym, iż rzecz bez­
względnie mianuje (62. II.) kładą się:

1) Rzeczowniki i zaimki osobiste (152) na pytanie kto? co? 
(147, 1), np. Kto przyszedł? O n, ja ,  ojciec, m a tk a , dziecko. 
Go tam stoi? K o ń , krow a , s tó ł,  k rze s ło , kanapa .

2) Przymiotniki i imiesłowy na pytanie: ja k i?  ja ka ?  jak ie?  
np. Jaki ojciec? D obry. Jaka kanapa? N ow a. Jakie krzesło? D ę­
bowe. Jaki człowiek? Zm ęczony , p o tłu c zo n y .

3 )  Liczebniki porządkowe i zaimki w s k a z u ją c e  i względne ( 1 5 4 ,  

1. 2) na pytanie który? która? które?  np. Który człowiek? 
P ie rw szy , tr ze c i, on, ów , ten , tam ten , k tó ry .

4) Zaimki dzierżawcze i t a k i e ż  p r z y m i o t n i k i  (117) w odpo­
wiedzi na pytanie czyj? czyja? czyje?  Czyje dobra? M oje, tw oje,
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narodow e, p a ń sk ie . Czyj to kapelusz? M ó j, tw ó j, n a sz , w asz. 
Czyje masz pióro? S w o je , tw o je , p a ń sk ie . Czyja trzoda? W ie j­
ska , m iejska .

5) Słowo być, także n a zy w a ć  się, zw a ć  się, z mianownikiem 
a częstokroć i z narzędnikiem kładziemy, Zob. § 332, 334 i 
335. Uwaga.

Użycie dopełniacza.

357. D opełniacz ma stąd swoję nazwę, iż jest dopełnieniem 
myśli.

I  tak gdybym powiedział: C ierpliw ość usunęła  w szystkie  za ­
w ady, myśl ta nie byłaby dostatecznie wyrażona, i dla tego słu­
chający zapytałby się: czyja cierpliwośćt Przydany w odpowiedzi 
zaimek osobisty jego , jć j ,  ich  lub rzeczownik ojca, brata, p r z y ­
jac ie la  i t. p., w dopełniaczu położone uzupełniłyby ją , a wtedy 
powiedziałbym: C ierpliw ość ojca, bra ta , m oja, tw oja , jeg o , u su ­
nęła  i t. d.

358. Dopełniacz odpowiada na pytania:
a) Kogo? czego? pytając się o przedmiot działania słowem 

wyrażonego, np. Kogo? czego  szukasz? O jca , bra ta , k s ią żk i, 
noża . Kogo? czego  się boisz? C zło w ieka , p sa , s z c zu ra , ż a b y .

b) Jakiego? ja k ie j?  jakiego?  mówiąc o przymiocie imion w 
dopełniaczu stojących, np. Jakiego się boisz człowieka? Z łeg o , 
u k ła d n eg o .

c) C zyj?  czyja? czyje?  pytając się o osobę lub rzecz, od 
której coś pochodzi, do której coś należy lub jest jej częścią, np. 
Cierpliwość n a u czyc ie la , korzyść p ra cy , owoc n iezgody , wpływ 
choroby; dom p rz y ja c ie la ,  siostra sąsiada , piór b ra ta , w książce 
sp ó łu czn ia , ręką spraw ied liw ości, dzieło w szechm ocnaści, noga 
tego s to łu ,  kawałkiem k ija ,  ćwierć ło kc ia .

d) K tórego? k tó r ij? którego? gdy dopełniacz jakimś przydat­
kiem bliżój określamy, np. Książka brata? K tórego? S ta rszego , 
m ło d szeg o , tego , tam tego  i t. p. Suknia siostry . K tórej? (S io ­
stry ) A n ie li, Jó z i.

359. Wzgląd należenia rzeczy do rzeczy lub ich pochodzenia 
na pytanie czyj?  czyja?  czyje?  wyrażamy albo depełniaczem imie­
nia osoby lub rzeczy do której coś należy, np. książka b ra ta , 
władza ojca, suknia siostry; albo bardzo często zamiast dopełnia­
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cza rzeczownika, szczególniej zaś gdy nim jest imię własne, na py­
tanie czyj? czyja? czyje?  utworzony z niego przymiotnik dzier­
żawczy (117, 1) w mianowniku kładziemy. I tak zamiast spra ­
w ied liw ość B o g a , mówimy spraw ied liw ość boska; reka  c z ło ­
w ieka , reka lu d zka ; pogoda je s ie n i, pogoda je s ien n a , obywa­
tel K ra ko w a , obywatel krakow ski; miłosierdzie (B oga) bozkie, 
obrady (sejm u) sejm ow e, laska (pana) p a ń ska , dusza (c z ło ­
w ieka) lu d zk a , u rzą d  (m iasta) m ie jsk i.

360. Dopełniacz kładzie się na pytanie czego?

1) Po imionach zbiorowych, także miarę, wagę i ilość ozna­
czających: np. półk ja z d y ,  szwadron u ła n ó w , tłum lu d z i, ka­
wałek chleba, funt k a w y , mnóstwo osób, tuzin ły ż e k .

2) Po przymiotnikach względnych, tojest niezupełną myśl czy­
niących, a zatem jej dopełnienia wymagających, jakiemi są: blizki, 
chciwy, godzien, pełen, pewien, potrzebny, próżen, świadomy, 
syty, wart, wdzięczny, wiadomy, zwyczajny, np. wolen trosk  
lu d zk ich ,  chciwy zn a c ze n ia ,  godzien nagrody , syt la t i c h w a ły .

Chciwy i łakomy rządzę, też biernikiem z przyimkiem na, np. 
chciwy na szeląg, łakomy na zbiory. Wdzięczny teraz kładzie się 
z przyimkiem za połączonym z biernikiem, np. todzięczen za wy­
świadczoną łaskę.

3) Po liczebnikach rzeczownych dioóch, tr zech , czterech , po 
wszystkich głównych, zacząwszy od liczby pićć, i nakoniec po 
zbiorowych oznaczonych i nieoznaczonych (132 , 1) np. dwóch p a ­
nów , trzech u czn ió w , pięć koni, dwadzieścia w ozów , dwoje lu ­
d z i ,  troje sanek, ośmioro d ziec i.

4) Po słowach czynnych, które pospolicie rządzą biernikiem 
kładzie się dopełniacz, jeżeli się przy nich znajduje nie, przysłó­
wek przeczący, lub kiedy zależą od jakiego słowa z przysłówkiem 
nie  połączonego;

np. twierdząc przecząc
widzę miasto nie widzę miasta
mają gruszki nie m ają'gruszek
czyta list nie czyta listu
mogę ci powiedzieć prawdę nie mogę ci powiedzieć prawdy
chcę budować dom. '  nie chcę budować domu.

Wszystkie inne słowa nie rządzące biernikiem, ten sam rząd 
zatrzymują z przeczeniem, jaki miały w twierdzeniu:
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np. tw ierdząc przecząc
wierzę ci nie wierzę ci
ubiegaj się o nagrodę nie ubiegaj się o nagrodę 
donosi ojcu. nie donosi ojcu.

5) Po słowie nieosobistera n ie  m asz (m a), nie było , nie 
będzie, gdy niem bytności podmiotu zaprzeczamy:

np. tw ierdząc przecząc
je s t zgoda nie masz (ma) zgody
były wojska nie było wojsk
będą przeszkody nie będzie przeszkód.

Uw agi. 1. Zaimek rzeczowny n ic  przy słowach z przeczeniem 
położonych dwojako się używa: jeżeli bowiem słowa z przeczeniem 
stojące z natury swojej rządzą dopełniaczem, natenczas zaimek nic  
kładzie się w dopełn iaczu /np . niczego nie pragnę, niczego nie 
żądam; jeżeli zaś słowo przed połączeniem go z przeczeniem n ie , 
biernikiem rządziło, zaimek nic , mimo przeczenia, w bierniku kła­
dziemy7, np. N ic  nie mam nazbyt. N ic  nie powiem.

2) Jeżeli przysłówek przeczący nie, ściąga się nie do słowa, 
lecz do innego wyrazu w zdaniu będącego, natenczas biernik przy 
słowach czynnych, a  mianownik przy słowie być wcale się nie 
zmienia, np. Nie drzewo, ale dom widzę. Nie nożyczki, ale scyzo­
ryk mi podaj. To nie je s t ojciec, ale brat. Nie był to pałac, ale 
dworek.

6) Po słowach czynnych kiedy chcemy wyrazić, iż rzecz tylko 
w jakiej części działaniu ulega, łub na niejakiś czas do użycia jest 
udzielona, kładzie się dopełniacz dla domyślnych wyrazów w iele, 
cześć, ilość, ty le , dosyć, trochę, m nóstw o, u życ ie , np. kupić 
chleba, dać p ien ięd zy , urwać ja b łe k ,  będzie tu k r z y k u .  Dla 
tego też słowa czynne z przyimków do, od, n a d , p r z y ,  u , oraz 
z dwóch przyimków naob, n a p rzy , n a z ,  złożone, rządzą dopeł­
niaczem, kiedy im te przyimki nadają znaczenie, którymbądź z do­
myślnych powyższych wyrazów uzupełnić się mogące, np. dobie­
rać koni, dobywać m ia sta , nałapać ryb , naszczerbić n o ża , na­
bawić niespoliojności, nadstawić su kn i, nadwątlić s i ł ,  przylać 
w o d y , przymieszać cu kru , przybywa zd r o w ia , ująć obroku, 
uciąć p ió r a , naobcinać g a łę z i ,  naprzynosić d re w , nazrywać 
kw ia tó w .

Jeżeli zaś przy tych słowach nie można się rzeczonych wyra­
zów domyślać, a zatem kiedy działanie przez nie wyrażone roz­
ciąga się do całej rzeczy, o której mówimy, z biernikiem je kła­
dziemy, np. dopisał z ło ty ,  doniósł nowinę., przybywa gość, ujął

UŻYCIE DOPEŁNIACZA. 453

Biblioteka Cyfrowa UJK 
http://dlibra.ujk.edu.pl



siostrę , przysłał p ien ią d ze , (rozumić się wszystkie, które miał lub 
które były potrzebne).

7) Słowa czynne z przyimka do złożone, prawie powszechnie 
z dopełniaczem kładziemy, bo przyimek do nadaje im znaczenie 
czegoś tylko w części Ostatniej, np. dopaść konia , doczekać się 
śm ierci, doorać po la .

8) Z dopełniaczem kładą się:
a) Słowa zaimkowe: bać się, badać się, chronić się, chwycić 

się, doczekać się, domagać się, domyślić się, dorobić się, dowie­
dzieć się, dzierżeć się (trzymać się), imać się, jąć  się, kajać się (żało­
wać występku, błędu), lękać się, naprzeć się, obawiać się, obeżreć 
się, odprzysiądz się, odrzec się,-- obejść się, "podjąć się, pozbyć się, 
przćć się, pytać się, radzić się," spodziewać się (dawnićj nadziewać 
się), strz"edz się, tyczyć się, tknąć się, tykać się, trzymać się, uczyć 
się, ustrzedz się, wstydzić" się, wyprzćć się, wyrzec się, wystrze­
gać się, wzdryg*aó się, zaprzść się, zrzec się i nieosobiste chce mi 
się, zachce mi się, np. D w u  rzeczy  snadno pozbyć się, ale trudno 
nabyć, grosza i  zdrow ia; trzymać się p ra w d y;  domaga się n a ­
grody; boisz się ojca; domyślasz się tego i t. p.

b) Następujące słowa: bronić, chcieć, chronić, chybić, dobyć, 
dochodzić (badać), doglądać, dokazać, dokonać, dopaść, dopełnić, 
dopiąć, doścignąć, dostać, dostąpić, doświadczyć, dotrzymać, do­
wodzić, doznać, dozwolić, kosztować, (smakować), litować (żałować), 
liznąć, łaknąć, macać (doświadczać), nabyć, nadużyć, niechać, ochra­
niać, oczekiwać, odbiedz, odjechać, odmówić, odstąpić, oduczyć, 
odumrzćć, odwyknąć, oszczędzać, patrzyć (pilnować), pilnować, po­
kusić (probować), poniechać, poszukiwać, potrzebować, pragnąć, 
próbować, śledzić, słuchać, strzedz, szanować (ochraniać), szczędzić, 
szukać, tknąć, tykać, uchodzić (unikać), uczyć (ze złoźonemi oprócz 
p rzy), ujść (uniknąć), unikać, ustąpić, używać, winszować, wołać 
(żądać), wyglądać (oczekiwać), wymagać, wzbronić, wzywać, zabro­
nić, żałować, zaniechać, zaniedbać, zapomnićć, zaprzeczyć, zasię­
gać, zazdrościć, zabaczyć, żądać, żałować, (ale się mówi za grze­
chy), żebrać, życzyć, tudzież nieosobiste: braknie (brakuje), staje i 
stawa (gdy znaczy starczy, wystarcza), niedostaje, niestaje, przy­
bywa, ubywa, przyrasta, trzeba, potrzeba, np. śledzić p ra w d y , 
ochraniać sukien , używać szczęścia, żałować pieniędzy, litując (ża­
łując) krzyw dy m ojćj, żałować sukcesyi, zasięgać rady, braknie 
nogi, zachciało się zbytków , wystarcza drzewa, przybywa docho­
dów, ubywa wody, póki oczu stanie płakać będę; nie 8taJe ud 
głowy.

U w aga D ostać  według myśli używa się z dopełniaczem czą­
stkowym lub z biernikiem, np. dostałem p ien iędzy , dostałem ze­
garek.

K upić, nabyć, kładą się z dopełniaczem lub biernikiem, a to 
według tego czy rzecz nabytą jako część, łub jako całość uważa­
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my, np. kupił su kn a ,  kupił sukno, kupił chleba, 
dokonane kupow ać, nabyw ać, przedaicać  i do 
rządza tylko biernikiem. Chcąc wyrazić, że c z ę ś / ; 
sprzedana, dodajemy wyraz ilość oznacza jący ,/^1, 
mięsa, trochę chleba.

W wyrażeniach: dać drapaka , k u ła k a , szti 
(zrobić, w yrządzić) fig la , w yw rócić lub skakać 
jest dopełniacz ale biernik, który i w nieźywobij 
dopełniacza je s t podobny.

9) Dopełniacz kładzie się po niektórych przyimkach. Zob. 
§ 267, 268 i 269.

10) Po przysłówkach obfitość lub niedostatek wyrażających, 
jakiemi są: m n ie j, w ięcej, dosyć, na d to , n a zb y t  i inne, np. 
dosyć tego, nadto s łu g ,  nazbyt p o tra w ,  więcej koni i psoto.

361. W łasność osób lub rzeczy, które opisujemy, kładzie się 
w dopełniaczu na pytanie ja k i?  ja k a ?  ja k ie ?  np. Młodzieniec 
rza d k ie j dobroci, człowiek w ysokiego w zro s tu , n iepospolitych  
zdo lności, w esołego o b lic za .

Pod to prawidło podciągnąć należy wyrażenia: być dobrej, 
w eso łej m yśli, być w esołego hum oru , w sp a n ia łeg o  u m y s łu , 
dobrego serca.

362. Po zaimku co, gdy jest pytającym, oraz po co, coś i 
nic  (153), gdy w mianowniku lub bierniku dopełniają orzeczenie 
(315) pospolicie przymiotnik w dopełniaczu kładziemy, np. Cóż 
m ilszego  nad zdrowie? Cóż droższego  nad dobre imię? W  jego 
wejrzeniu jest coś u jm u jącego , łagodnego . Ma w swych poru­
szeniach coś szlachetnego , pow ażnego . Nie ma nic  nowego. 
N ic  dobrego nie słychać. Powiedz co nowego.

363. Wyszczególniając autora jakiego piśmiennego utworu, 
nazwisko jego zamiast w bierniku z przyimkiem p r z e z  w dopełniaczu 
kładziemy, np. Bajki K rasick iego  (zamiast przez Krasickiego na­
pisane). Satyry O palińskiego. Sielanki Z im orow icza . Wiersze 
Ja n a  K ochanow skiego.

U życie Celownika.

UŻYCIE CELOWNIKA.

364. Celowhhl, którym się odpowiada na pytanie kom u?  
czem u?  ja k iem u ?  ja k ie j? ja k ie m u ?  k tó rem u ? k tó re j?  którem u?  
c zy je m u ? c zy jć j?  czy jem u ?  oznacza osobę lub rzecz będącą ce­
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lem działania czyli tę, której się coś robi lub przeznacza, np. po­
siałem książkę b ra tu , darował dom p rzy ja c ie lo w i.

Imię w celowniku stojące w składni dalszym przedmiotem na­
zywamy, ze względu na biernik, który jest bliższym, np. Kupił 
konia  stryjow i.

365. Celownikiem rządzą:
Przymiotniki: dłużny, należny, obowiązany (dawniej obowią- 

zaly), podległy, posłuszny, pospolity (zwyczajny), potrzebny, po­
wolny, przychylny, przydatny, przygodny (przydatny), przyjaźliwy, 
przyjazny, przyrodzony (wrodzony), przyzwoity, rad, równy, spólny, 
szkodliwy, wierny, winien, właściwy, własny (właściwy), zwyczaj­
ny, życzliwy, np. posłuszny rodzicom , powolny nauczycie lom , 
rad now inie  i t. p. Następujące zaś tak w celowniku jak i w do­
pełniaczu z przyimkiem d la  zarówno kłaść się mogą: chętliwy,
chętny, dogodny, dostępny, miły, pomocny, pożądany, pożyteczny, 
przeciwny, przystępny, straszny, uległy, uprzejmy (szczery), usłuż­
ny, użyteczny, wolny, zdrowy, np. chętny w szy s tk im  i dla
w szys tk ich , dogodny bra tu  i d la  b ra ta , miły lu d z io m , uprzej­
my w szy s tk im  i d la  w szy s tk ich .

P odobny  używa się tak z celownikiem jak i z przyimkiem do,
np. podobny ojcu  i do ojca.

366. W iele słów z przyimka od złożonych, tudzież następujące, 
tak w znaczeniu dokonanem jak i niedokonanem z celownikiem 
wiążemy:

brać, dać, dać się, dociąć (o mowie), dogodzić, dogryźć (doku­
czyć), dojąć, dokuczyć, dopomódz, dziwić się, dziwować się, fol­
gować, grozić, kazać, kłaniać się, nadskakiwać,. naprzykrzać się, 
obiecać, ofiarować, odezwać sie okazać, oprzeć się, panować, po­
chlebić, odebrać, podchmielić sobie, poddać się, podlegać, podo­
bać się, podobać sobie, pomódz, podochoeić sobie, podpadać 
(podlegać), podpić sobie, podrzeźniać, polecić, poruszyć, poświęcić 
i poświęcić się, potakiwać, pozwolić, pożyczyć, prosić się, przeczyć, 
przeszkodzić, przewinić, przyganiać, przyglądać się, przyjrzćć się. 
przykazać, przymilie się, przymówić, przypatrzyć się, przypisać, 
przypodobać się, przysięgać, przysięgać się, przysłać, przysłuchać 
się, przysłużyć się, przystawić, przywłaszczyć, przyznać, równać 
się, ślubować, sprostać (wydołać), sprzeciwić się, sprzyjać, świad­
czyć (czynić), szczęścić, szkodzić, towarzyszyć, tykać (mówić tyj, 
ubliżyć, uchylić, udzielić, uledz, ulżyć, upodobać sobie, urągać i 
urągać się, ustąpić, uwłaczać (ubliżać), wydołać, wydrzćć, wyrów­
nać, zabiedz, zapobiedz, zajrzćć (zazdrościć), zapłacić, zaprzeczyć, 
zaradzić, zaskoczyć, zaszkodzić, zastawić się, zazdrościć, zdołać,
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złorzeczyć, zrównać (wyrównać), życzyć, np. kłaniaj m u  się, oparł 
im  się. Kto złem u  folguje, cięższe wnet poczuje.

367. Celownikiem rządzi też wiele słów nieosobistych (249), 
jakiemi są: braknie (brakuje), chce się, ckni się, ćmi się, godzi 
się, należy się, nie dostaje, ochapiać się (znaczy, zdaje się żezna) 
potrzeba, trzeba, powodzi się, przykrzy się, przystoi, schodzi 
(braknie), soi się, szczęści się, trafia się, udaje się, wystarcza, 
zbywa, zdaje się, zdarza się , tudzież po nieosobistych wyrażeniach 
utworzonych z przysłówków (255); bolesuo, łatwo, miło, mar­
kotno, pilno, przykro, smutno, snadno, trudno, tęskno i t. p. np. 
ćmi m i się w oczach, przykrzyło się dzieciom , zdaje sie b ra tu , 
markotno im , trudno w am  będzie, czy ci się śniło? trzeba m u  
pieniędzy.

Uw aga . Niekiedy tylko domyślnem je s t słowo nieosobiste ce­
lownikiem rządzące, np. Tobie (przystoi) odgrażać! K o m u  się tu 
gniewać.

368. Mówiąc o czasie, po słowach nieosobistych b y ło , m i­
nęło , p r z e s z ło , sko ń czy ło  się, osobę lub rzecz, której czas li­
czymy w celowniku kładziemy, np. skończyło m u  się lat dwa; było 
już wtenczas B o le s ła w o w i lat dziesięć; czas zaś uplynionego wy­
darzenia przez celownik zaimka ten  wyrażamy, np. jest tem u  lat 
dziesięć; jest tem u  rok, jakeśmy się widzieli; już tem u  cztery 
lata, jakeśmy tu byli.

369. Celownikiem rządzą też przyimki gw oli, kw o li, ku , 
przec iw , p rzec iw ko , w brew , oraz n a p rzec iw , naprzeciw ko;  
dwa ostatnie tylko po słowach poruszenia, jak to wyżej (267, 2 i 
268, 1) wskazaliśmy.

Użycie Biernika.

370. B ie r n ik  odpowiadający napytania: kogo? co? jak iego?  
(os. męz.) ja ka ?  ja k ie?  którego?  (os. męz )  k tó rą?  które? c z y ­

j e g o ?  czy je?  c zy je?  wskazuje osobę lub rzecz, na którą działanie 
podmiotu jest wymierzone czyli rzecz będącą przedmiotem działania, 
np. Nauczyciel uczy u czn ia . Pasterz pędzi owce. Kot łapie 
m yszy .

Imię w bierniku stojące bliższym przedmiotem nazywamy.
371. 1) W bierniku kładzie się: aj Cena rzeczy na pytanie ile?  

np. Ile  Cię kosztuje ta książka? C zte ry , p ięć , dziew ięć , d w a ­
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dzieścia  złotych, b j Trwanie czasu na pytanie ja k  d łu g o ? np. 
Bawił rok w Krakowie. C a łą  drogę  spał. C a łą  z im ę  nie padał 
śnieg. Już godzinę  czekam. Ten biernik kładzie się dla domyśl­
nego przyimka p r z e z ,  który też niekiedy wyraźnie stoi. cj Odle­
głość miejsca na pytanie ja k  daleko?  np. Bielany leża rnilę od 
Krakowa, d) Opisując rzeczy co do ich wielkości, długości, sze­
rokości, głębokości, grubości i wysokości, np. D wie p ięd z ie  
szeroki, stopę  głęboki, tr z y  sążn ie  długi. I tu biernik zawisł od 
domyślnego przyimka n a , który też i wyraźnie się kładzie, np. 
droga na dw a  sążn ie  szeroka, sznur na  dziesięć  łokci długi.

2) Biernikiem rządza też wszystkie słowa czynne, jeżeli ozna­
czone przez nie działanie rozciąga się do całego przedmiotu (360,
6) lub kiedy nie mają przy sobie przeczenia (360, 6), np. Ko­
cham ojca; pisze list; niosą drzew o.

3) Niektóre słowa nijakie złożone z przyimków biernikiem rzą­
dzących z tym spadkiem kładziemy. Takiemi są: przeb iegać  (mia­
sto), obejść (rynek), obieżeć (świat), p rze sp a ć  (noc), zaspać  
(sprawę), p rz e ży ć  (niedolą), p rze sko czyć  (strugę); np. nie rad, 
jak mówią, gruszki w popiele za śp i.

4.) Niektóre słowa nieosobiste, jakoto: boli, do lega , d o tyka , 
korci, m ie r z i , obchodzi, św ierzb i, ty c zy  się, rządzą biernikiem 
osoby lub rzeczy, np. boli m ię, boli psa , korci go, obchodzi ich, 
tyczy się ojca. I nieosobiste czu ć , s ły ch a ć , w id a ć , zn a ć , z bier­
nikiem rzeczy kładziemy, np. czuć sw ad , słychać ję k ,  widać tę­
czę, znać ślad .

5) Przyimki: m ie d zy , m im o, n a , n a d , o, p o , pod, p rzed , 
p rz e z , w , z ,  z a ,  kładą się z biernikiem, o czera się już w §§ 
267, 268 i 269 mówiło.

U życie  W ołacza.

372. W ołacz służy do oznaczenia osoby lub rzeczy na którą 
wołamy czyli do niej przemawiamy. Że zaś do drugiej tylko osoby 
mówić możemy, zatem imię w wołaczu stojące jest osoby drugiej, 
i dla tego słowo do niego należące w tejże osobie stać powinno, 
Dp. C hłopcze! słuchaj. L u d zie !  bądźcie dobrymi. O losie! jakże 
mię prześladujesz.

3 7 3 . Zamiast wołacza używamy mianownika, kiedy przemawiając
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do kogoś jego tytuł wspominamy lub wyraz p a n  kładziemy, a 
wtedy słowo przed mianownikiem stać powinno, np. Chciej Je­
n e ra ł  usłuchać mojej rady. Przyjmij P a n  wyraz rzetelnego powa­
żania. Chodź siostra . Pozwól K s ią d z .  Panie P ro fesor!  Panie 
M a jster .

U w a g a . Unikając poufałości w  rozmowie z osobami wyźszemi, 
odnoszące się słowo do mianownika użytego zamiast wołacza, nie 
w drugiej, ale w trzecićj osobie zwykle kładziemy, np. Pan Pre­
zes pozw oli (za pozwolisz). Państwo przy jd ą  (za przyjdziecie).

Użycie Narzędnika.

374. Narzędnik wskazuje osoby lub rzeczy będące przyczyną, 
sposobem lub narzędziem jakiegoś stanu lub działania i odpowiada 
na pytania kim ? c ze m ? ja k im ?  ja k ą ?  ja k ie m ?  k tó rym ?  k tórą?  
którem ? c zy im ?  c zy ją ?  c zy  jem ?  np. nie trzeba straszyć dzieci 
kom in iarzem ; był mu blaskiem  w oczach; uwiódł go obietnicą; 
uderzył psa kijem ; struli się grzybam i;  pisaliśmy kredą; przyje­
chał tw o ją  bryczką.

375. Narzędnik stoi często zamiast przysłówka miejsce, czas 
lub sposób wyrażającego (270 i 274), np.

płynąć rzeką , morzem; jechać lądem , sankam i, truch tem ;pio­
runem  zrobić, "całkiem  zburzyć, iść dołem , wierzchem, dniem  i  
noca; czytać w yryw ka m i, uciekać m anowcam i, złapać żywcem, 
latać grom adą, słupem  stanąć, następować koleją  (kolejno); cho­
roba po ciele "pożarem  idzie.

376. Narzędnikiem rządzą:
1) Słowa czynne, które znaczą obieranie kogo czem, miano­

wanie, ogłoszenie, okrzyknienie, potwierdzenie, tytułowanie, ja- 
kiemi są: m ianow ać , obrać, obw ołać, og łosić , o krzykn ą ć , 
postanow ić , p o tw ie rd z ić , u c zy n ić , u zn a ć , za m ianow ać , z r o ­
bić, i niedokonane oraz zaimkowe z nich urobione, także po sło­
wie p isa ć  sie, np. obrano go p o słem , ogłoszono cesarzem . 
Jednakże niektóre z nich kładą się też z biernikiem i przyimkiem 
na  lub z a ,  np. wybrano go na p o s ła , uznać go z a  sędziego.

2) Słowa czynne n a zy w a ć , n a zw a ć , n u d zić , obdarzyć , u r a ­
c zy ć  i pochodzące od nich zwrotne n u d z ić  sie i t. d. np. nudził 
mnie sw em  opowiadaniem. Porównaj § 335 i 336.

3) Słowa nijakie znaczące celowanie, pogardzanie, rządzenie, 
kierowanie, jakierai są: brakow ać  (tojest wybierać), b rzy d z ić
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Się, celować, cuchnąć, g a rd z ić  i z niego złożone p o g a rd z ić , 
w zg a rd z ić , kierow ać, opiekow ać się, p a ch n ą ć , przechodzić  
gdy znaczy przewyższać, p rzo d ko w a ć , r z ą d z ić , słynaw , śm ier­
d z ieć , sza fow ać , tra c ić  (pachnąć lub śmierdzieć), w ła d a ć , 
w ła d n ą ć , za r z ą d z a ć , za tra c a ć , za w ia d yw a ć , jako też odpo- 
wiedne im niedokonane, dokonane lub częstotliwe, np. Gardzić 
sic n ik im  nie godzi, i najpodlejszy zaszkodzi, Knapski Ad. Piwo 
trąci beczkot.

Mówi się też: kierow ać  kogo, co.
4-) Słowa zwrotne, baw ić się, c zyn ić  się (udawać), parać  

się, św ia d czyć  się, u sp ra w ied liw ia ć  się, z a r a z ić  się, oraz 
słowo \duć , np. Pan wielki nie ma się p a ra ć  (bawić się) r ze ­
cza m i m a łem i. Na niego żó łc ią  pluła. Bez cnoty szlachcicem  
się czynić, taki rozum jest, jak ktoby się bez duszy żywym być 
mienił (336). Skarga. Do tych przydajmy zaimkowe dokonane i 
niedokonane: oka za ć  się, o ka zyw a ć  się, p o ka za ć  się, zd a w a ć  
się, np. Człowiek niemoże się długo okazywać tern, czem nie jest. 
Nie pokazuj się (tern), czemeś nie jest. Knap.

Kiedy się kładzie narzędnik po słowie być  zob. § 335 i 336.
377. Nakoniec rządzą narzędnikiem przyimki: m ięd zy , pom ię­

d zy , n a d , p o d , p r ze d , z ,  z a ,  w okolicznościach wyżej przy­
wiedzionych (268, 4 i 269, c j.

U życie  M iejscow nika.

378. Miejscownik, który się nigdy bez przyimka nie kładzie, 
wyraża wzgląd miejsca, czasu, osoby łub rzeczy, w której wnętrzu 
coś się znajduje łub dzieje.

Miejscownik odpowiada na pytanie g d z ie ? mówiąc o miejscu, 
a kiedy?  o czasie.

1) Na pytanie gdzie?  kładzie się z przyimkami, w , p r z y ,  na, 
p o , np. w szko le , przy m atce , na p o lu , po mieście.

Uwaga. Mówiąc o krajach i prowincyjach także przyimka w 
używamy, np. w  Polsce, w  Litwie, w Niemczech, to Toskańskiemu 
w Wielkopolsce, w Mazowszu i t. p. Ale następujące z przyimkiem 
na zwykle kładziemy: na B iałćj Rusi, na Podlasiu, na Podolu, 
na Rusi, na Ukrainie, na Wołoszczyznie, na Wołyniu, na Żmudzi. 
Szląsk , Węgry kładą się z przyimkiem na lub w , np. na (w) 
Szląsku, na Węgrach lub w Węgrzech.
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Niekiedy przyimek na  i w  bez różnicy kładziemy, np. na polu., 
w  po lu ; na  ch ło d z ie , w  ch ło d zie .

Mówimy też na  w si  i we w si; ostatniego wyrażenia wtedy 
tylko używamy, kiedy do rzeczownika w ieś  przymiotnik lub imię 
własne przydajemy.

2) Na pytanie kiedy?  kładzie się z przyimkiem w  i wyraża 
chwilę oznaczoną, np. w p r z e s z ły m  m iesiącu , w  lym  tygodn iu , 
iv zim ie , iv c zw a r ty m  roku .

Odstępują, od tego prawidła:
a) Imiona dni tygodnia, rzeczowniki święto i dzień, kiedy przy 

nim imię świętego kładziemy, bo te na pytanie kiedy? stoją w bier­
niku z przyimkiem w, np. w niedziele, we czwartek, w święto, 
w dzień ś. Piotra.

h)  Następujące kładą się też w bierniku z przyimkiem w : w 
deszcz, w dzień powszedni, w mróz, w ten moment, w sam czas, 
w południe. Do tych przydajmy na wiosnę.

c) Imiona świtanie, północ, godzina, które na pytanie kiedy ? 
stoją w miejscowniku z przyimkiem o; np. o świtaniu, o północy, 
o godzinie trzeciej. Mówimy też o tej dobie, o tym czasie, kiedy 
zdarzenie przeszłe do obecnej chwili odnosimy. Tylko kwadrans 
stoi w bierniku z przyimkiem o, np. o kwadrans na piątą; także o 
wpół do drugiej, do trzeciej i t. d.

Niektóre imiona na pytanie kiedy? to w dopełniaczu bez przy- 
iinka, to w miejscowniku z przyimkiem w  kładziemy, np. roku ty ­
siącznego ośmsetnego piątego, albo w roku tysiącznym ośmsetnym 
piątym . W dopełniaczu kładą się imiona czasu, kiedy się przy nich 
wyraz przeszły lub zaimek ten znajduje, np. przeszłej zimy, przesz­
łego roku, tego miesiąca, tej nocy, tej niedzieli.

Mówimy też dnia dzisiejszego, na dniu i w dniu dzisiejszym.

W y ra z y  n iek tó rem i p rzy im k am i rządzące.

379. Jak przyimki rządzą różnemi spadkami, tak i niektóre z nich 
od innych wyrazów są rządzone; dla tego też o ich zależności 
wspomnieć tu należy.

W y ra z y  rząd zące  p rzy im k iem  do.

380. Przyimek do kładzie się :
1) Po rzeczownikach, kiedy ich przeznaczenie, stosowność lub 

przydatność wskazujemy, np. pióro do c za p k i, do p isa n ia , do 
zm ia ta n ia  kurzu, książka do nabożeństw a, nogi do chodzenia .

2) Po przymiotnikach: podobny, sposobny, sk ło n n y , stoso­
w n y , z d a tn y , zd o ln y ,  lub im przeciwne znaczenie mających, jako

- U *

WYRAZY NIEKTÓRYMI PRZYIMKAMI RZĄDZĄCE. 161

Biblioteka Cyfrowa UJK 
http://dlibra.ujk.edu.pl



102 WYRAZY RZĄDZĄCE PRZYJMIE*! o d .

też i innych, które pod ich znaczenie podciągnąć można, jakiemi 
są: ciężk i, dobry, n ieskory, ochoczy, o c ię ża ły , p ręd k i, z ł y ,  
np. podobny do o jca , sposobny do w szys tk ieg o , ochoczy do 
pracy .

3) Po słowach, kiedy chcemy oznaczyć liczbę przybliżoną, kres 
lub stopień do którego działanie jest lub ma być posunięte, np. do 
stu  wiosek spalił, do tr zy d z ie s ta  umarło, drzewo zgiął do ziem i, 
wygubił do s zc zę tu ,  przyszło do k łó tn i,  wspierał go do śm ierci.

4*) Po słowach poruszenie wyrażających, miejsce, osoba lub 
rzecz, do której idziemy, kładzie się z przyimkiem do w dopeł­
niaczu, cel zaś w którym idziemy, stoi w bierniku z przyimkiem 
na , np. idę do niego na  lekcy j a j  siostra poszła do kościo ła  na  
m szą ;  brat pojechał do s try ja  n a  polow anie. Mówimy jednak 
iść  lub je ch a ć  do kogo w  n a w ied z in y , w  sw a ty , w  zw ia d y  
lub na  zw ia d y .

W y ra z y  rząd zące  p rzy im k iem  od.

381. Od  z dopełniaczem maluje względy przeciwne tym, które 
się przyimkiem do wyrażają.

Przyimkiem od rządzą:
1) Wszystkie przymiotniki w stopniu wyższym w porównaniu 

stojące (350), np. wyższy od bra ta , bielszy od śniegu.
2) Przymiotniki: d a lek i, in n y , m s z y , o d leg ły , odm ienny, 

ró żn y , w strę tn y , np. Te rzeczy są od siebie dalekie. Mówi od 
rze c zy  (domyśl, się: to, co mówi, jest dalekie od rzeczy, odlegle 
od rzeczy). Ja nie jestem od tego (domyśl, daleki), żebym mu 
nie mial powiedzieć.

3) Wszystkie słowa czynne i zwrotne z tego przyimka złożone, 
jeżeli w nich oddalenie wyraża, jakiemi są : odjechać, odciągnąć, 
oddalić, odeprzeć  i t. p. np. odjechał od p rzy ja c ie la .

4-) Słowa odwracania czegoś lub odporu znaczenie mające, ja­
kiemi są: bronić, ochraniać, oczyścić, ró żn ić  s ię , s tr zed z , 
usunąć , uw o ln ić , w ybaw ić , w y łą c z y ć  i t. p. np. bronić od 
ognia, strzedz od z a r a z y .

Z tej zasady wynikają wyrażenia: lekarstwo od oczu, od głowy, 
od zarazy, patron od ognia.

5) Wyrażając czas, miejsce, od którego się coś zaczyna (na 
pytanie odkąd?), osobę lub rzecz od której coś pochodzi, zaczyna
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się, od niej zależy, od niej się bierze, dostaje, wymaga, żąda 
i t. p. lub która do czego służy, jest przeznaczona (na pytanie od 
kogo? od czego?) z tym przyimkiem w dopełniaczu kładziemy, np. 
od •piętnastego roku , od tygodn ia , od m o rza , od p ó łn o cy , 
od W a rsza w y , od d r z w i  aż do okna; zaczynajmy od B o g a ; 
licząc od B o le s ła w a  w ielkiego; idzie od brata; od nas  zawi­
sło być cnotliwemi; to nie ode m nie  zależy; szczotka od sukien , 
od butów ; pióro od cza p k i, od kapelusza ;  pokój od spania .

6) Po słowach z przeczeniem położonych od z dopełniaczem 
wyraża cenę, której zniżyć nie można; zawisł zatem od domyśl­
nego przysłówka ta n ie j, n iże j,  np. nie przedam, nie dam, nie 
kupisz od dw óch d u ka tó w , od sześciu  z ło ty c h , od d w u d zies tu  
g roszy .

7) Imiesłowy bierne oraz słowa nijakie rządzą przyimkiem od 
z dopełniaczem rzeczy będącej początkiem lub przyczyną skutku 
przez nie wyrażonego, np. kochany od n a u czyc ie li, zaproszony 
od p r z y ja c ió ł ,  obdarty od zbó jców , umiera od ża lu .

W y ra z y  rząd zące  p rzy im k iem  na .

382. Przyimek n a , kładzie się z biernikiem nie tylko po sło­
wach poruszenia, ale też:

1) Po jakichbądź innych, kiedy sposób lub cel działania przez 
nie wyrażonego rzeczownikiem oznaczamy, np. otworzyć na  oś­
cież, położyć na  bok, przestrzelić na  w y lo t, naciąć na k r z y ż ,  
brać na  ro zu m , n a  k red y t, zabił na  śm ierć, poszedł na  p o ­
low anie.

2) Po niektórych rzeczownikach, przymiotnikach i imiesłowach, 
aby określić ich wzgląd lub przeznaczenie do rzeczy w bierniku 
stojącej, np. Paweł skąpy na  c ze la d ź , na  z b y tk i  utratny, skóra 
na  b u ty , sukno na  p ła s z c z ,  n a  su rd u t  i t. p. slaby na nogi, 
ną  o czy , proszony na  objad, wysłany na  n a u k i , lekarstwo na  
ze.by, na  oczy, środek na  m y szy , papier na  lis t, gruby na  ło ­
kieć, głęboki na  sążeń.

W y ra z y  rząd zące  p rzy im k iem  nad .

383. N a d  używa się z biernikiem: po przymiotnikach w stopniu 
wyższym stojących, a nawet i bez nich, kiedy wyższość lub więk­
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szość jednej z rzeczy porównanych nad drugą wyrazić chcemy, np. 
Ma więcej nad  nas. Nic nad  siłę . To nad  ich rozum ienie  
było. Wydatek n a d  p rzych ó d . Miał wiele nad  insze  hetm any.

Po słowach litość, żal, podziwienie, zastanowienie się i zemstę 
wyrażających, kładzie się przyimek nad  z narzędnikiem. Takiemi 
są: litow ać  się, p ła k a ć , u ża lić  się, za s ta n o w ić  się, zd u m ie ­
w ać  się, zm iło w a ć  się, np. Użalić się nad  kim . Płacze nad  
n ieszczęś liw ym . Boże zmiłuj się nad  nam i. N a d  w szys tk iem  
się zastanawia. Pastwi się nad  nim .

W yrazy rządzące przyimkiem w .

384-. W ,  kładzie się z biernikiem po przymiotnikach: bogaty  
(w znaczeniu okwitujący), h o jn y , obfity  lub o kw ity , szc zo d ry , 
za m o żn y , jako też po słowach znaczących, iż jedna rzecz w dru­
giej jest jakby zawarta lub ukryta. Takiemi są: obw inąć, ubrać, 
ustro ić , oblec, za m ie n ić , także po słowie obfitow ać  lub okw ito- 
w ać, np. Polska bogata w lasy. Szczodry w p o c h w a ły .  Ci w  
żo łn ie r z a  konnego, a tamci w  pieszego  okwitowali. Ubrał się 
w> ko n tu sz . Ustroili ją w kw ia ty .  Zamienił się to proch.

Ograniczając przymiotniki dobre lub złe skłonności oznaczające 
do jakiejś rzeczy, imię jej kładziemy w miejscowniku z przyim­
kiem w ,  np. biegły w p ra w ie , skromny w m ow ie, skrzętny 
w  p ra c y ,  śmiały w boju, stały to p rzed sięw zięc ia ch , dumny 
w  szc zę śc iu , zuchwały to p o w o d zen iu , nikczemny w nie~ 
szcze jc iu .

W yrazy rządzące przyimkiem z.

385. Przyimek z ,  oznacza kierunek ze wnętrza czyli ze środka 
czegoś wynikający, i tem się różni od przyimka w , iż ten oznacza 
dążenie do środka.

Kładzie się zatem przyimek z ,  z dopełniaczem :
1) Po imionach rzeczownych, kiedy albo materyją, z której 

rzecz jest zrobiona, albo pożytek lub szkodę z rzeczy wypływa­
jącą, albo też skąd ta rzecz pochodzi wyrażamy, np. mieszkanie 
Z d rzew a , stolik z  b u kszp a n u , korzyść z  pracy .

Zamiast przyimka z z dopełniaczem rzeczownika, częściej od­
powiadający znaczeniu dopełniacza przymiotnik kładziemy (359); 
np. stolik bukszpanow y, dom drew niany.

i ö - i  W YRAZY RZĄDZĄCE PRZY1MKAMI n a d ,  IV I Z .
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WYRAZY RZĄDZĄCE PRZYIMKIEM Z . 165

2) Po przymiotnikach, rzeczownikach słownych, czasownikach 
lub imiesłowach, chcąc wyrazić początek skąd ruch wynika, przy- 
ćzynę 1 której wyrażone czasownikiem działanie lub stan początek 
wzjęły, np. wyruszyli z  m ia s ta , spadł js obłoków , z  z ie m i  się 
wydobył, przybyły ze w si, zdjąć z  k r z y ża , ze  śc ia n y , gnije 
z  w ilgoci, schnie z  ż a lu ,  naśmiewa się z  niego, umiera z  g ło d u ,  
schnie z  bo jaźn i.

Dla tego też kładą się z przyimkiem z  słowa złożone:

aj Z nierozłącznego przyimka w y ,  jeżeli ten znaczy kierunek 
z wnętrza, np. w yd a ć , w ydobyć, w y rzu c ić  i t. p. wylać ze  
s z k la n k i,  wydobyć z  kieszeni.

b) Z przyimka z  (s), ze , kiedy znaczą ruch z miejsca, np. 
z r z u c ić , zep ch n ą ć , spędzić , sp ło szyć ,  i t. p. zrzucić ze  s to łu , 
zepchnąć z  ła w k i ,  spędzić z  dachu .

c) Słowa wyrażające ogołocenie, odzieranie, otrząsanie się, 
opłonienie, Wyzucie, a tern samem jakby wydobycie jakiej rzeczy 
w czemsiś będącej lub na czemsiś znajdującej się, np. dźwignąć 
z  b ło ta , ogołocić ze  w szys tk iego , drzeć ze  skóry , opłonąć ze  
s trachu , z  b o ja źn i, zdarł z  niego p ła s z c z .

Częstokroć te same czasowniki kładą się z przyimkami do lub 
z ,  według tego czy chcemy wyrazić cel do którego coś zmierza 
lub początek z którego wynika, np. wychodzić z  dom u, wycho­
dzić do m ia sta ,  iść do kościo ła  lub z  ko śc io ła .

3) Kiedy się mówi o części oznaczonej lub nieoznaczonej, 
którą z jakiej całości wyłączamy, np. trzech z  n ich  umarło, jeden 
z  nas, który z  w as} każdy z  n ich , nie wielu z  lu d z i,  żaden 
z  n ich , nic ze  w szys tk ieg o .

4) Po stopniu najwyższym, bo ten znaczy wyłączenie, np. naj­
pilniejszy z  n ich , najlepszy z  lu d z i.

Za pomocą przyimka z ,  tworzą się następujące wyrażenia przy­
słówkowe (285): z  oka p a tr z e ć  (to jest bokiem), z  pam ięci mó­
wić, z  p o łu d n ia , z  p rzy g o d y , z  r a z u , z  sło ń ca  iść, z  tra -  
fu n ku , z  w ia tru  stanąć, z  z im y ,  w których znajdujący się przyi- 
mek z ,  zawisł od domyślnych słów wyrażających początek, pocho­
dzenie, czerpanie, branie, wyciąganie, występowanie, wynikanie, 
zbaczanie.
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166 SŁOWA KILKA PRZYIMKAMI LUB SPADKAMI RZĄDZĄCE.

Słow a k ilk ą  p rzy im k am i lub  sp ad k am i rząd zące , o raz te , 
k tó re  ze zm ian ą  rz ą d u  i znaczen ie  zm ien ia ją .

386. Są słowa, które kilką przyimkami lub spadkami rzą­
dzą; np.

D obijać się czego lub o co; dowiedzieć się czego lub o czem; 
przym ykać komu, czemu lub do kogo, do czego i t. p.

387. Inne znowu słowa ze zmianą rządu zmieniają swe zna­
czenie, np.

G rać co (o sztukach muzycznych), grać na czem, (o instrumen­
tach), grać w  co (o zabawach), g rać kogo, co (jego osobę na sce­
nie udawać). Przodkować komu, poprzedzać go; przodkow ać czem 
lub w  czćm, przewyższać, celować. Śm iać się do kogo, uśmiechać 
się; śm iać się z kogo lub z czego naśmiewać się i t. p.

ROZDZIAŁ CZWARTY. •
SKŁADNIA SŁÓW.

388 Prócz zasad według których słowa z podmiotem łączymy 
(331) znać jeszcze trzeba prawidła wskazujące, kiedy je w tych 
lub owych sposobach i czasach kłaść należy, żeby dokładnie wy­
rażały względy i następstwa czynności lub zależności działania.

Użycie czasów.

389. Wszystkie czasy, o których jużeśmy wyżej mówili (176), 
dwojakie mają znaczenie: bezw zg lędne, gdy je same w sobie uwa­
żamy, i w zg lędne , gdy je odnosimy do czynności przez drugie 
słowo wyrażonej. I tak gdy powiem np. W czo ra j p isa łe m  do 
ojca, wyrażam bezwzględnie, żem się pisaniem zajmował. Mówiąc 
zaś: G dym  p is a ł l i s t , k ilka  ra z y  z a g r z m ia ło y  oznaczam, że 
moje pisanie odbywało się w czasie, gdy grzmiało, a więc było 
obecne i równoczesne czynności przez słowo grzmieć wyrażonej. 
Po tej uwadze zastanówmy się nad użyciem każdego czasu pod 
tym dwojakim względem:

1) Czas teraźniejszy wyraża bezwzględnie czynność teraz się 
Odbywającą, up. O jciec je  objad, a względnie taką, która się od­
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UŻYCIE CZASÓW. 167

bywa obok drugiej teraźniejszej; np. Gdy ojciec je  objad, zawsze 
gra  muzyka.

W  żywem opowiadaniu często czas teraźniejszy zamiast prze­
szłego kładziemy, aby przez" to okoliczności wydarzone obecnie 
przed oczy stawić, np. Aga, jako mu nakazano, z pólkiem jancza­
rów do smutnój i w bojażni zostającćj matki zanosi syna i za je ­
dną drogą, ja k  szedł, miasto pod straż bierze, a za wielkie do­
brodziejstwo syna matce żywego oddaje, ale jój natychmiast z mia­
sta ustąpić imieniem Solimana rozkazuje. Włyński w Kronice Orze­
chowskiego str. 116 wyd. Wrocł.

2 )  C z a s  p r z e s z ł y  n ie d o k o n a n y  używa się bezwzględnie do wy­
rażenia czynności, która się odbywała w przeszłości, bez oznacze­
nia czy się ukończyła lub nie, np. w c zo ra j 'pisałem  no ty , 
względnie wyraża czynność, która się odbywała obok drugiej już 
teraz przeszłej; np. W czoraj, gdym  nóty p is a ł ,  g r a ł  brat na fle­
cie. Gdym był w ogrodzie, p r z y je c h a ła  siostra.

3 )  C z a s  p r z e s z ł y  d o k o n a n y  służy do wyrażenia czynności, która 
się w przeszłości skończyła czyli dokonaną została, np. Ju zem  
list n a p isa ł.  Ktoś w y s tr z e li ł .  Świeca z g a s ła .  Jako czas wzglę­
dny wyraża czynność taką samą, ale z oznaczeniem, iż się wprzód 
odbyła, niż druga, także już przeszła, np. Gdym list n a p is a ł , 
wyszedłem na przechadzkę. Gdy 'ktoś w y s tr z e l i ł ,  uciekliśmy 
z ogrodu.

Podobnie używamy tej formy do oznaczenia przeszłości ze 
względu na czynność teraźniejszą lub przyszłą, np. B a w ię  się, 
bom się już lekcyi n a u c z y ł .  Kiedym s k o ń c zy ł  robotę, będę się 
teraz b a w ił .

4) Czas zaprzeszły może się tylko używać względnie do wy­
rażenia czynności, która poprzedziła drugą będącą już teraz prze­
szłą, np. Gdym b y ł  list n a p is a ł,  wyszedłem na przechadzkę.

Uwaga. Czas zaprzeszły rzadko sie używa w mowie naszej 
(176, 4).

5) Czas przyszły niedokonany, od słów niedokonanych, wy­
stawia czynność, która w przyszłości odbywać się będzie, np. Jutro 
będziem y je d l i  objad na wsi. Jako czas względny wystawia 
czynność obecną przyszłej, tojest oznacza, iż się będzie odbywała 
obok innej czynności przyszłej, np. Gdy będę p r z e je ż d ż a ł  mimo 
lasu, dam  ci znak strzałem.

6) Czas przyszły dokonany, od słów dokonanych, bezwzględnie

Biblioteka Cyfrowa UJK 
http://dlibra.ujk.edu.pl



568 UŻYCIE SPOSOBÓW.

użyty wyraża czynność, która się w przyszłości zupełnie odbędzie, 
np. Jutro z jem y  sobie objadek na wsi, a potem prze jed z iem y  
się; względnie zaś położony oznacza, że z dwóch czynności w przy­
szłości dokonać się mających, jedna wprzód się ukończy, niż druga, 
np. Gdy p rz y je d z ie s z  do miasta, odwiedzisz mnie. Skoro list 
n a p isze , przyjdę do ciebie.

W  opowiadaniu historycznem używano dawniej czasu przyszłego 
słów dokonanych zamiast przeszłego, np. Wołochotoie Uż z dru­
giej strony uderzyli iv nie i  bardzo im  byli s iln i, tak  iż  z razu  
Turcy Wołochom ustąpią. — Lecz Swierczowski postrzegłszy tego, 
krzyknie na nie. W rócą się Wołochowie, a  Turcy po nich  się 
udadzą, ale sie im  zeprzeć nie dadzą i  wstępnym  'bojem z n im i 
czyniąc mężnie się im  opierają,. Fotem  się posilą Turcy i  na  
Wołochy w szystką  mocą, natrą, do tego strzelbę na nie wywrą 
i t. d. Kronika Gwagnina, przekład Marcina Paszkowskiego, str. 186. 
wydań, pierwsze.

390. Czasy słów niedokonanych względnie użyte wyrażają 
zawsze czynność obecną drugiej, tojest czas teraźń. wyraża czyn­
ność obecną drugiej teraźniejszej, przeszły obecną przeszłej, a 
przyszły obecną przyszłej; i. dla tego też wszystkie trzy imiesło­
wem czasu teraźniejszego wyręczają się, np. Ojcu jed zą cem u  objad 
muzyka przygrywa, przygrywała, będzie przygrywała (tj. gdy je, 
jadł, będzie jadł objad). Czasy zaś słów dokonanych oznaczają 
zawsze czynność dawniejszą od tej, która jest wyrażona przez słowo 
zdania głównego, tojest wskazują, iż się coś wprzód stało lub sta­
nie, i stąd przy łączeniu zdań zamieniają się zawsze na imiesłów 
czasu przeszłego; np. N a p isa w szy  list przechodzę się, przeszedłem 
się, przejdę się.

Utycie Sposobów.
1. S p osób  o z n a jm u ją c y .

391. Sposobu oznajmującego używamy na oznaczenie, że to, 
co o podmiocie twierdzimy, jest prawdziwe, pewne i rzeczy­
wiste, np.

Z nam  się ja  do tego, iż dziad mój i ojciec w radzie królów 
nie siedzieli. Ale jako obfite źródło nie je s t  przez to mniejszej 
chwały, iż samo od siebie płyn ie , a wody zniskąd w się nie bie­
rze; jako słońce nie je s t  przez to podlejsze iż samo od siebie ja ­
sność daje, a jasności w siebie nie bierze zniskąd: tak senatorski 
mój tytuł nie je s t  przez to niższy, iż się ode mnie poczyna . Górn. 
Dzieje str. 404. wyd. Most.
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2. Sposób łączący.

392. Sposób łączący stąd nazwany, iż tylko w połączeniu z in- 
nem zdaniem czyni myśl zupełną, używa się, kiedy o czem z nie­
pewnością mówimy, kiedy to nie jako będące rzeczywiście lub się 
dziejące, ale jako ch ęć , za m ia r , życzen ie  lub cel, a zatem jako 
coś niepewnego wyrażamy.

W  sposobie łączącym najprzód na zwyczaj wyrażania go w pol­
skim języku, a potem na jego użycie wzgląd mieć należy.

a j W yrażanie sposobu łączącego w polskim języku.

393. Słowa polskie nie mają osobnych odmian na oddanie 
znajdującego się w innych językach sposobu łączącego (229), ale 
go zastępują czasem przeszłym użytym ze spójnikami aby, żeby , 
ażeby, iżb y  oraz byle zamiast żeby ty lko , byleby, a niekiedy 
z samem by, a natenczas spójnik ten z żadnym się innym wyrazem 
ani nawet ze słowem nie łączy, ale tylko jego zakończenie oso­
bowe przybiera.

394*. Ponieważ, jakeśmy już wyżej (178, bj mówili, sposób łą­
czący sam nigdy stać nie może, .ale zawsze z innem zdaniem jest 
połączony, wypada^zatem, że jako podrzędny czyli zależny w zna­
czeniu czasu stosować się musi do czasu słowa stojącego w zda­
niu, od którego zawisł. Tak więc forma sposobu łączącego, lubo 
co do kształtu przeszła, może wyrażać czas teraźniejszy, przeszły 
lub przyszły, a to według tego w jakim czasie użyto słowo w zda­
niu przed spójnikiem stojącem i nim rządzącem. Tu tylko dodać 
należy, że stojące po spójniku słowo niedokonane zawsze wyraża 
czynność spółczesną czynności w zdaniu poprzedniem wyrażonej; 
jeżeli zaś słowo jest dokonane to oznacza czynność, którą, sto­
sownie do czasów zdania, od którego sposób łączący zależy, za 
skończoną w obecności, przeszłości lub przyszłości uważamy, np.

Proszę cię, żebyś pisał (cz. teraźó.).
Prosiłem cię, żebyś pisał (cz. przeszły niedok.).
Będę cię prosił, żebyś pisał (cz. przyszły niedok.).
Uprosiłem cię, żebyś napisał (cz. przeszł. dokon.).
Uproszę cię, ‘żebyś napisał (cz. przyszł. dokon.) .
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b) Użycie sposobu łączącego.

395. Ponieważ sposób łączący wyraża niepewność, zatem uży­
wa się po wszystkich słowach niepewny czyli wątpliwy wypadek 
oznaczających. Kładziemy go więc po słowach w olą , ro zk a z ,  
życzen ie , żą d a n ie , za m ia r , pow ą tp iew an ie  a zatem niepewność 
wyrażających, np. Chce, żebym  do niego p r z y s z e d ł .  Wątpię, 
iżb y  to b y ło  prawdą. Nie donosiłem ci o tem, żeb yś  sie nie 
zm a r tw ił .

Po niektórych słowach chęć, wolą, zam iar , rozkaz i życzenie 
wyrażających, tak  dobrze sposób łączący jak  i bezokoliczny sam 
lub ze spójnikami żeby, aby, iżby  i t. d. może być użyty, np. 

kazał, żeoy konie przyprowadzono 
kazał konie przyprowadzić 
kazał, żeby konie przyprowadzić.

3. Sposób warunkowy.

396. W arunek jest dwojaki: p e w n y , kiedy zależy od okoliczno­
ści, które za pewne i niezawodne uważamy i niepew ny , kiedy do­
pełnienie go zawisło od okoliczności, które za wątpliwe uznajemy. 
Warunek pewny spójnikami j e ź l i ,  je ż e li , k iedy , chyba ż e , nie­
pewny zaś spójnikami gdyby , je ź lib y , je że lib y , chyba żeby  
oznaczamy.

3 9 7 . Do pewnego warunku przywiązaną czynność sposobem 
oznajmującym z przysłówkiem to wyrażamy, z niepewnym zaś wa­
runkiem połączoną wskazujemy przez toby, a najpospoliciej przez 
samo by z czasownikiem lub innym do niego należącym wyrazem 
związane. I temto właśnie różni się sposób warunkowy od łączą­
cego, w którym by samo odrębnie bywa użyte lub z jakimś spój­
nikiem jest połączone (178 b); np.

Jeźli przyjedzie, to go zaproś do mnie. Jeżeliby przyjechał, to­
by ś  go zaprosił do mnie. G dyby  żył, cieszyłby się lub toby się 
cieszył szczęściem swych dzieci.

4. Sposób życzący.
398. Sposób ż y c z \C y  p o d o b n ie  ja k  łą c z ą c y  i w a ru n k o w y  w y ­

ra ż a  s ię  w  ję z y k u  p o lsk im  p rze z  c z a s  p rz e s z ły  ze s p ó jn ik ie m  oby, 
bodaj, bodajby,  p o łą c z o n y .

399. Zdanie w sposobie życzącym wyrażone nigdy się nie od­
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nosi do innego zdania, bo spójnik oby znaczy toż samo co o! 
ży c z ę , pragnę^, by lub że b y , a bodajby  ściągnięte z wyrazów 
B óg d a j  zamiast niech B óg da, zawiera w sobie słowo d a j, 
przy którem domyślamy się spójnika by  lub żeby , który też nie­
kiedy wyraźnie kładziemy, np. Oby ci szczęście sp r zy ja ło . B o ­
da j takowych b y ło , bodaj b y ło  wiele, co dobrzy gospodarze i 
obywatele. K raś. list 47.

5. Sposób rozkazujący.

400. S p o só b  rozkazujący  służy do wyrażenia rozkazu, zakazu, 
upomnienia, życzenia, przestrogi i prośby, np.

W stań! Id ź!  Nie czyń! Nie p isz!  B ą d ź  uważny! Strzeż się go! 
Boże zm iłu j się! Z m iłu j się nad nami! ‘P rzerw ij łzy  rzewne, ojcze 
mój kochany, rzekła, d a j  folgę smutkom i boleści.

Uwaga. Sposób rozkazujący ma często, zezwolenia znaczenie, 
a wtedy stoi zamiast możesz, możecie, np. S m ij  się zewnątrz, a nie 
czuj i kropli wesela. Narusz.

401. Sposób rozkazujący nie ma pierwszej osoby w liczbie po­
jedynczej, bo nikt sam sobie nie rozkazuje; ale ma tęż osobę w 
liczbie m nogiej, ponieważ niekiedy dla złagodzenia rozkazu, który 
innym dajemy, i do siebie go rozciągamy, np. d a j, po d a j, nieś, 
p rzyn ie ś ; n ieśm y, p rzyn ieśm y; nieście, p rzyn ieśc ie .

Trzecią osobę sposobu rozkazującego w 1. pojedyn. i mn. wy­
rażamy kładąc przed trzecią osobą obu liczb czasu teraźniejszego 
w niedokonanych a przyszłego w dokonanych przysłówek niech  
lub niecha j, które też jest sposobem rozkazującym słowa niecka c, 
np. N iech (niechaj) kocha (ukocha); niech (n iechaj) kochają  
(ukocha ją ).

Uwaga. 1) N iech, n iechaj z pierwszą osobą obu liczb czasu 
teraźń. lub przyszłego dokonanego nie wyraża rozkazu, ale zezwo­
lenie, życzenie lub dopuszczenie, np. N iech zginę, jeźelim to mówił. 
N iecha j um rę, jeżeli zmyślam. N iech  żyje!

2) N iech  łączy się tóż z przysłówkami no, że, i spójnikiem by, 
wtedy nieęhno  wzmacnia rozkaz, niechże dobitności mu przydaje 
(258), a niechby doradę lub warunek wyraża, np. niechno przyjdzie, 
niechże pisze, niechby dał; niechby on to mnie uczynił.

3) Przyrostek no i ż po samogłosce, a że po spółgłosce, połą­
czone ze wszystkiemi osobami sposobu rozkazującego czynią do- 
bitniejszem je g o  wyrażenie, np. pójdino , dajcie««; kochając, ko­
chajcież, kochajmyż, niechże kochają.
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402. Często zamiast sposobu rozkazującego używamy:
1) Czasu przyszłego, np. B ęd z ie sz  m iło w a ł  (za miłuj) pana 

lioga twego. P ó jd z ie sz  (za idź) do niego i pow iesz  (powiedz) mu.
2) Słów p ro szę , chciej, ra c z ,  ze sposobem bezokolicznym 

przydanego słowa, gdy z grzecznością lub winnem uszanowaniem 
wezwanie w sposobie prośby wyrazić chcemy, np. Proszę^ mi 
dać  (daj mi). C hciej w ys łu ch a ć . B a c z  p r z y ją ć .

3} Samego sposobu bezokolicznego, przy którym się innego 
słowa w sposobie rozkazującym domyślamy, np. stać! (domyśl. 
r o z k a zu je , za lecam  i t. p.} s łu c h a ć ! W takiem rozumieniu i 
inne części mowy, np. baczność! n aprzód ! śm ia ło !  i t. p. oraz 
czas przeszły p o sz e d ł s ia d  i wyrażenie p re c z  s ia d  mają znacze­
nie sposobu rozkazującego, bo się przy nich stosownych słów 
w sposobie rozkazującym domyślamy. 1 tak przy wyrazie baczność, 
domyślamy się m iejcie; przy p rec z  s tad  domyślamy się id ź  i t. p.

U w a g a . W  sposobie rozkazującym z przysłówkiem nie, uży­
wamy prawie zawsze słowa niedokonanego za dokonane, np. złóż, 
nie składaj; przypatrz się, nie przypatruj się; wywróć, nie wy ­
wracaj; przepisz, nie przepisuj. Przyczyna tego jest, że przysłó­
wek nie w tym razie używa się nie jako przeczący, ale jako odra­
dzający, zabraniający; przeto musi po nim następować słowo nie­
dokonane; bo to tylko odradzać lub tego zabraniać możemy, czego 
jeszcze nie uczyniono; a.słow a dokonane wyrażają czynność skoń­
czoną. Ale chcąc wyrazić czynność w chwili zaczętą i skończoną 
czyli czynność jednotliwą, albo czynność jaką  pewną i oznaczoną, 
używamy sposobu rozkazującego słów dokonanych z przysłówkiem 
nie, np. nie zgub', nie zdradź mię, nie upuść, nie zaduś. Co in­
nego je s t nie zabijaj, a co innego nie zabij; tamto ściąga się do 
nieoznaczonych przypadków, to zaś używa się tylko mówiąc o 
pewnym i oznaczonym.

6 . Sposób bezokoliczny .

403. S po só b  bezo ko liczn y  jakeśmy wyżej widzieli (178, f) nie 
odmienia się przez czasy, osoby i liczby, ale się w znaczeniu czasu, 
osób i liczb stosuje do słów od któryęh zawisł, np. chcę p isa ć ,  
będzie chciała c zy ta ć , chcieliście jeść.

404. Sposób bezokoliczny kładzie się w języku polskim w na­
stępujących zdarzeniach:

1) Kiedy go za podmiot bierzemy (307), np. M ilczeć  (tj. mil­
czenie) stanie za rozum. P ra co w a ć  Oj. praca) jest rzeczą po­
trzebną.
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2) Po słowach trzecidosobowych i trzecioosobowych wyraże­
niach (252 i 255), jako też po przymiotnikach ze słowem być 
czasujących się (195, 5), jakiemi są: gotów je s tem , pow in ienem  
i t. p., np. powinieneś w iedzieć; gotów jest wszystko pośw iecić.

U w a g a . Często stoi sam sposób bezokoliczny nie mając przy 
sobie trzecioosobowego słowa, którego sie wtedy domyślamy. Zda­
rza się to szczególniej w pytaniach. P ła ka ć  mi zawsze (przycho­
dzi), gdy cię zobaczę. Nie widać. Nie rozeznać. Nie w iedzieć, jak  
mu dogodzić. Czy (każesz) bić  go? Czy (mam) cię tu czekać? Czy 
(trzeba) to p isa ć f

3) Słowa niezupełną myśl wyrażające dopełniamy przydanym 
do nich czasownikiem w sposobie bezokolicznym. Takiemi są 
słowa: chcieć, dać, iść, kazać, lubić, mieć (kiedy niepewność 
wyraża), módz, musieć, począć, pójść, potrafić, pragnąć, prosić, 
przestać, radzić, śmieć, starać się, uczyć i uczyć się, umieć, 
ważyć się, woleć, zacząć, zalecić, zwyknąć, życzyć, i, z nich 
złożone.

Uw aga . Używanie sposobu bezokolicznego po innych słowach, 
np. Zachęcali do dyjalektyki, bo ta u ła tw ia ła  z heretykami w ojo­
w ać  (zamiast wojowanie), (Dzieje bibliotek str. 65); i także: Sta­
ranność w pisaniu zawsze zniewalała w czytyw ać się  (zamiast do 
wczytywania się) w starożytne wzory (tamże str. 66); nadto po 
imionach zamiast dopełniacza rzeczowników słownych (60, 10), np. 
Turcy wpadli w labirynt porohów bez m ożności w yjść  (wyjścia) 
z niego. (Athenaeum 1845. Oddział V. Zesz. III. str. 111). Zlecenie 
pom nożyć ilość  (pomnożenia ilości) czajek zaporozkich (tamże str. 
107), sprzeciwia sie duchowi języka polskiego.

4-) Bardzo często używamy sposobu bezokolicznego w znaczeniu
nie m ów ię żeby  lub nie m ów ię że , nic pow iem  że, a wtedy 
tożsamo słowo w jakimś czasie z przeczeniem nie, powtarzamy, 
np. S p a ć  nie s p a ł ,  ale drzymał. D ać nie d a m , ale pożyczę.

R O Z D Z I A Ł  P I Ą T Y .
Z D A N I A .

405. .Tużeśmy wyżej mówili, co jest zdanie (304), kiedy jest 
gołe, rozwinięte (313), i co są zdania pojedyncze i ściągnięte
(318). Pozostaje nam teraz wspomnieć o złożonych i innych ze 
względu na ich znaczenie, rozmaicie nazywanych zdaniach.

m 15*
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Zdania złożone.

406. Mowa rzadko się składa z jednego (pojedynczego lub 
¿ciągniętego) zdania, ale bardzo często dwa lub więcej zdań łączą 
się z sobą i tworzą zdanie złożone.

407 Z łożonem  zowie się zdanie powstałe przynajmniej z dwóch 
pojedynczych, z których każde ma swój podmiot i orzeczenie. Itak  
dwa zdania: „ W ó ł r y c z y . B a ra n  b ec zy11 za pomocą spójnika a 
połączone wyrazimy: W ó ł ry c z y  a baran beczy. „S ło ń ce  nie 
św ieci. O b ło k i p o k r y ły  n ieb o .“ S ło ń ce  nie św iec i, bo ob łoki 
p o k r y ły  niebo.

408. Zdania złożone mogą być sp ó łrzed n ie  łub podrzędnie  
Z sobą połączone. Spółrzednie wtedy są spojone, kiedy każde 
z osobna czyni myśl zupełną i zrozumiałą, np. JSauczyciel u c zy ,  
a uczn iow ie  u c zą  się. Podrzędnie złączone są te zdania, z których 
jedno czyni myśl zupełną, drugie zaś tylko za pomocą pierwszego 
jest zrozumiałe, np. C hory bierze lekarstw o, ażeby o zd ro w ia ł. 
Tu pierwsze zdanie jest zrozumiałe, drugie zaś: ażeby o zd ro w ia ł, 
tylko za pośrednictwem pierwszego zrozumieć możemy. W tak 
złożonem zdaniu, to, które czyni myśl zupełną, dla tej jego wła­
sności, oraz ze względu, iż na zrozumienie drugiego zdania wpływa, 
g łó w n em , to zaś, które tylko za pośrednictwem zdania głównego 
jest zrozumiałe, po drzędnem  nazywamy.

Zdanie podrzędne tern się różni od głównego, że się przed 
nićm zawsze jakiś spójnik znajduje.

409. Zdania spółrzednie połączone sp ó łrzęd n em i, podrzędnie 
zaś spojone zw ia za n e m i zd a n ia m i  nazywamy dla tego, iż te ści­
ślej, niż spółrzędne są z sobą związane; bo podrzędne albo od 
głównych zależą, albo je tóż wyjaśniają.

Zdania spółrzędne.

410. Jak w zdaniach ściągniętych kilka podmiotów ze spólnem 
orzeczeniem, lub kilka orzeczeń ze spólnym podmiotem i t. d. 
(360) za pomocą spójników w jedno łączy się zdanie, tak i w zda­
niach złożonych szczególne zdania spójnikami wiążemy.

411. Spójniki, których używamy do połączenia dwóch lub wię- 
c ij zdań głównych czyli spółrzędnych są: łączące (289), przeciwnicze
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(293), wnioskujące (294*) i po wodne (297); dla tego 
te spólrzędnemi nazywamy. Ale i bez spójników HlCżGhyd^czyć 
zdania główne w jedno złożone, np. R o ln ik  m ów i o ^ ^ o a r s t w i e y  
żo łn ie r z  opow iada  wyprawy; u czen i r o z p r a w ta ją / t  naukami* 
Jeżeli zaś w dwóch ostatnich zdaniach orzec 
r o z p r a w ia ja j  opuścimy i połączywszy je z vĄ j / 6
wyrazimy: R o ln ik  m ów i o gospodarstwie, 
wach, a u czen i o książkach, natenczas tak połączomMTffazy uczy- 
nią zdanie ściągnięte a nie złożone; bo nie wszystkie zdania będą 
miały swoje orzeczenie; dla tego też je nie średnikiem ale prze­
cinkiem odłączamy.

4*12. Zdania spółrzędne w piśmie średnikiem {; ) a krótsze 
przecinkiem oddzielamy, chyba że za pomocą spójników i, lub , 
są połączone.

Zdania związane.

4*13. Z dwóch zdań podrzędnie związanych, jakeśmy wyżój 
wspomnieli (4*08), jedno jest zawsze g łó w n e , a drugie podrzędne.

Zdania podrzędne łączą się z głównemi za pomocą, spójników, 
które dla tego, iż się przy nich używają, spó jn ika m i podrzednem i 
nazywamy.

4*14*. Zdania podrzędne są dwojakie: 4) za le żn e , tojest takie, 
które po pewnych zdaniach głównych koniecznie następować po­
winny, bo jakby spadki są od nich rządzone, i 2) poboczne, które 
jakąś część zdania głównego bliżej określają. Jak bowiem za po­
mocą przydatku lub dopełnienia (317) bliżej oznaczamy podmiot i 
orzeczenie, tak podobnie znajdujący się w zdaniu głównem podmiot, 
przydatek, dopełnienie lub przysłówek miejsca, czasu, sposobu i 
przyczyny, calem zdaniem bliżćj wskazujemy, które według tego 
podm io tow em , p rzy d a tk o w e m , p rzy s łó w ko w em  lub zdan iem  
d opełn ien ia  nazywamy; np.

P ilność  jedna uczniowi pochwałę. Jedna uczniowi pochwałę, że 
je s t  p ilny . Nadzieja wiecznego życia  pociesza nas. Pociesza nas 
nadzieja, że wiecznie żyć  będziemy. Leniwy zasługuje na karę  
(żeby go karano). Kruki zlatują się do ścierwa. Kruki zlatują się 
tam , gdzie je s t ścierwo. Oj ciec "wyjechał ze wschodem słońca (gdy  
słońce wschodziło). Udajesz głupiego. Udajesz, ja k o b y ś  b y ł głupi. 
Nie może pisać z przyczyny bólu palca. Nie może pisać, bo go 
palec boli. Dobre zachowanie się dzieci cieszy rodziców. Cieszy 
rodziców, kied y  się dzieci dobrze zachowują. Chrystus zaleca nam
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m iłość nieprzyjaciół. Chrystus zaleca nam, żebyśmy nieprzyjació ł 
m iłow ali. Krótkie zastanowienie się przekonywa nas o szkodliw o­
ści k łam stw a  (że k łam stw o je s t  szkodliw e). Powodzenie bliźnich  
cieszy człowieka poczciwego. Cieszy człowieka poczciwego, kiedy  
się bliźnim  powodzi. Ż ycie  jego je s t niepewne. Niepewno, czy żyć  
będzie. Chwalebna jest pobożność. Chwalebna jest, żebyśm y byli 
pobożni. Człowiek obiecuje sobie długie życie, (że długo żyć bę­
dzie). Nie może pracować człowiek słaby, (k tó ry J e s t słaby). Mój 
przyjaciel umarł z początkiem  w iosny (gdy się w iosna zaczynała).

U w a g a . 1) Zdanie główne zawiera zawsze główną, myśl mówią­
cego, poboczne zaś jes t tylko dokładniejszem jej określeniem, bo 
zawsze się odnosi do jakiejś części zdania głównego, którą albo 
określa, albo zastępuje, i dla tego według je j znaczenia nazywa 
się rzeczownem, lub przysłów ków em  zdaniem, albo, też jakeśmy 
wyżej mówili, podm iotow em , przydatkow ćm , przysłów kow em , lub 
zdaniem  dopełnienia. Ale nie masz zdania orzeczenia, bo to jako 
właściwa treść zdania przez zdanie poboczne zastąpić się nie da.

2) Jak  znaczenie zdań spółrzędnych różne je s t od znaczenia 
zdań związanych, tak też do połączenia jednych i drugich innych 
używamy spójników. Jakoż jedne z nich tylko spółrzędne, drugie 
spółrzędne i związane, a trzecie tylko związane spajają zdania. 
I  tak:

1) Łączące (289)

3) S e S f c z e  (293) |  wi®ż« ty lko 7dania aP<ilrzędne.
4) Wnioskujące (294) )
6) Porównywające (292) 1 aj . ,ak óh, edn ja t  ;
6 ) Niektóre przeciwmeze (293) > 1 p r z ę d n e  zdania.
7) Powodne (297) ) 1
8) Celowe (296) I
9) Warunkowe (295) ; służą tylko dołączenia zdań podrzędnych.

10) Czasowe (298) |
11) Przysłówki pytające (272. 3) w pytaniach zwyczajnych są

przysłówkami, np. C zy był? w ubocznych zaś są spójnikami pod-
rzędnemi, np. Kto wie, czy był?

Zdania zależne.
4-15. Zalf.żnemi czyli rządzonemi zdaniami s ą : 1) Pytania 

uboczne. 2) Zdania przedmiotowe. 3) Zdania skutek wyrażające i
4) Zdania cel lub zamiar oznaczające.

1) P y t a n ia  u b o c z n e  są te ,  k ló re  od jakiegoś z d a n ia  zawisły, 
np. Powiedz mi, c zy  bogactw a u szc zę ś liw ia ją  człow ieka?  
Myśl często o tern, c z y l iś  sie w y w d z ię c zy ł tw ym  dobroczyńcom . 
Czy wiesz, kiedy pow róci?
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2 )  Z d a n i a  p r z e d m io t o w e  dla tego tak nazwane, iż j e  po słowach 
myślenia, widzenia, czucia i innych zmysłowych lub umysłowych 
zamiast biernika za pomocą spójnika że , żeby , z głównem zdaniem 
wiążemy. I tak zamiast: „Widzę stojące drzew o . Słyszę śp iew a­
jące  p ta k i . Czuję z im no  lo d u “ mogę mówić: W idzę, że sto i 
drzew o . Słyszę, że  p ta k i  śp iew a ją . Czuję, że  lód je s t  z im n y . 
Nie żąda, żeby m u  dać. Nie życzy sobie, żeb y  p r z y je c h a ł.

U w a g a . Do zdań przedmiotowych policzyć można zdania p rz y ­
taczające  czyli przywodzące  przez które własne słowa lub cudzą, 
mowę, jak  była powiedziana, dosłownie przywodzimy; np. Bóg 
rzekł: „N iech  będzie św iatłość'!“ Takie zdania odłączają się dwu­
kropkiem i cudzysłowem.

3 )  Z d a n ia  sk u tek  w i r a ż a j 4Ce łączą się z głównemi także z a  
pomocą spójnika że , iż ,  np. Słońce sprawia, że w szy s tko  k w it-  
nie. Dokazał swą wytrwałością, że się p r z y  sw ojem  u tr z y m a ł.  
Tak jestem słaby, że s ta ć  nie mogę.

4 )  Z d a n ia  c el  lu b  z a m ia r  o z n a c z a j a .c e  mają przed sobą spój­
niki: by, aby , żeby , a żeby , iż b y ,  np. Żyj cnotliwie, żeb yś  spo­
kojnie m óg ł um ierać. Ucz się, ażebyś n a b y ł po trzeb n ych  
n a u k . Rozkazano m u , by p r z y s z e d ł .  Proszę cię, żeb yś  ju tr o  
n a p isa ł. Okna służą do tego, żeby p r z e z  nie św ia tło  do m ie­
szk a n ia  w ch o d ziło , a  z im n e  pow ietrze  p r z y s tę p u  nie m ia ło .

Zdania poboczne.

4-16. Pobocznemi są zdania: 1) Objaśniające. 2) Względne.
3) Warunkowe. 4-) Czasowe. 5) Powodne czyli przyczynowe. 6) 
Wyłączające. 7) Przypuszczające. 8) Wnioskujące. 9) Porówny- 
wające, i nakoniec 10) Przeciwnicze; dwa ostatnie wtedy tylko, 
kiedy tak główne, jak i poboczne zdanie ma swoje słowo czyli 
orzeczenie.

1) O b j a ś n ia j a . c e  zdania służą do objaśnienia rzeczownika lub 
zaimka to , owo, w  tern, w  ow em , z  tego, d la  tego, i t. p. 
w zdaniu głównem wyraźnie położonego albo też domyślnego, 
z którem się wiążą za pomocą spójnika że , np. Gniewa go ( t o )  
że m u o d m ów ił. Jestto największe szczęście, że ś  go z a s ta ł  p r z y  
życ iu . Nie pisał do ciebie d la  tego, że ju tr o  p r z y je d z ie .

2) W zględne zdania bliżej określają rzeczownik, przymiotnik 
rzeczownie wzjęty, zaimek lub przysłówek czasu i miejsca stojący 
w głównem zdaniu, z którem się wiążą za pomocą zaimka wzglę­
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dnego, k tó ry , k tó ra , które, k to , co, k iedy , k iedyko lw iek , gdy , 
dokąd , dokądko lw iek , k tó rędy , ską d , skądko lw iek , gdzie , 
g dzieko lw iek , g d z ieb ą d ź . Takie zdania to w środku głównego, 
to przed niera, to po niem zwykle kładziemy; np. Ulewa, która  
b y ła  w p r z e s z ły m  tyg o d n iu , wielkie szkody poczyniła. K to  
sm a ru je , ten jedzie. Pochlebstwo szkodzi temu, k tó ry  m u  w ie- 
r z y .  W yniosła się na wieś, co j e j  staran iem  w zro s ła , gdzie  
cicha spokojność p a n u je , gd zie  w szys tko  szczęściem  i  sytem  
oddycha.

Czasem opuszcza się zaimek ten , ta , to , do którego się 
zdanie względne odnosi; np. Szczęśliwy (ten), kto p rze s ta je  na  
sw ojem .

U w a g i. 1) Zdanie względne zaimkiem co z głównćm połączone 
i po nićm stojące, nie ściąga się do jego rzeczownika lub innego 
wyrazu, ale do całej myśli przez nie wyrażonej; np. Przysłał mu 
pięknego konia, co go wielce uradowało. Mój ojciec zachęcał mię 
do zamiłowania cnoty, za co dozgonnie icdzięczen mu becie.

2) Niekiedy zdanie względne przez inne takież zdanie, a nawet 
i przez więcej zdań bliżej oznaczamy; np. Młodzież, która do szkoły, 
co dla jej dobra przez zwierzchność jest zaprowadzona, pilnie 
nie uczęszcza, nie wielkie w naukach, o których nabycie starać się 
powinna, uczyni postępy. Porównaj § 424.

3) Zdanie względne dla jasności myśli, szczególniej zaś kiedy 
się w zdaniu głównem kilka jednorodzajowyeh imion znajduje, jak  
najbliżej kłaść należy przy imieniu, które określa. I tak nie 
jasno wyraziłbym się mówiąc: Syn je s t pociechą ojca, który się do­
brze zachowuje; bo tu są dwa rzeczowniki rodzaju męzkiego. Ja- 
śnićj będzie, gdy zdanie względne umieści się w środku głównego: 
Syn, który się dobrze zachoicuje, je s t ojca pociechą.

4) Zdania względne za pomocą zaimka który, która, które, co 
lub spójnika gdy z głównem związane mogą się skracać za pomocą 
imiesłowów, jak  to niżćj (417 i 419) zobaczymy.

5) Do zdań względnych można tćż policzyć zdania nawiasowe 
tojcst takie, które między wyrazy zdania głównego wtrącamy bez 
żadnego połączenia i dla tego je  przecinkami, nawiasami lub cu­
dzysłowem, albo rozłącznikiem oddzielamy od wyrazów zdania 
głównego, z którego bez naruszenia myśli mogą być wyłączone np. 
Mój przyjaciel, znasz go dobrze, doniósł mi o tern. Syn mądry, 
mówi Salomon w swych przypowieściach, rozwesela ojca, ale syn 
głupi smutkiem je s t matki swojćj.

3) W arunko w k  zdania zawierają warunek czyli to, bez czego 
okoliczność jaka zdarzyć się nie może, np. J e że li  nie je s te ś  p iln y  
(warunek), nie u c zy n isz  rb naukach  postępu  (okoliczność od
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warunku zależąca). Okoliczność od warunku zawisłą w glówném a 
warunek w poboczném zdaniu kładziemy; ale je według upodoba-^ 
nia lub potrzeby szykujemy.

Zdania warunkowe łączymy za pomocą spójników j e ź l i ,  je że li , 
kiedy , g d y , chyba że , przed któremi przecinek kładziemy, np. 
Będziesz ukarany, je ż e li  się nie poprawisz. Porównaj § 2 9 5 .

4 )  C z a s o w e  wskazują okoliczność czasu, w którym się czyn­
ność w zdaniu glówném wyrażona zaczyna, trwała lub dziać będzie. 
Przykłady zob. w § 2 9 8 .

5) P o w o d n e  czyli przyczynowe zawierają przyczynę dla której 
się coś dzieje. Przykłady zob. w § 2 9 7 .

6) W y ł ą c z a j ą c e  zdania albo znoszą część orzeczenia w zdaniu 
glówném zawartego, albo je z niejakiemś wyłączeniem przypu­
szczają. Spójniki takie zdania wiążące są: ty lko , ty lko  ż e ,  j e ­
d n akże , lecz , a le, oprócz że , w y ją w szy  że , np. Staś jest bar­
dzo dobry chłopiec, ty lko  że  n iekiedy byw a  ro z ta rg n io n y .

7 )  P r z y p u s z c z a j ą c e  zdania, wyrażają pewne lub niepewne przy­
puszczenie, mimo którego przeciwność zdarza się to, co w zdaniu 
głównćm jest powiedziane. Do łączenia takich zdań używamy 
spójników przeciwniczych ( 2 9 3 ) :  acz, aczko lw iek , choć, cho­
c ia ż , ja k k o M ie k , lubo, w p ra w d zie . Jeżeli te spójniki stoją 
w zdaniu poprzedniém, to w następnem kładą się: ale, a to l i , j e ­
d n a k , lecz , p rzec ie , w sze la ko , np. Pojechał, chociaż deszcz  
pada . Zob. przykłady w § 2 9 3 .

8) W n io sk u ją c e  zawierają wniosek czyli wynik z tego, co się 
w glówném zdaniu powiedziało, np. Milczy, w iec z e z w a la .  Zo­
bacz przykłady w § 2 9 4 .

9 )  P orównywającf. zdania wyrażają porównanie i wtedy tylko są 
pobocznemi, kiedy ony równie jak i związane z niemi zdania główmc 
mają swoje słowo czyli orzeczenie. Przykłady zob. w § 2 9 2 .

10) P rzf.c iw n ic z e  zdania także wtedy tylko są pobocznemi, 
kiedy tak główne jak i ony mają osobne orzeczenie; w przeciw­
nym bowiem razie, tak te jak i porównywające są spółrzędnemi. 
Przykłady zob. w § 2 9 3 .

Uw agt. 1) Zdania poboczne mogą tćż stać między w yrazam i 
zdania głównego, a wtedy jo  pośredm em i nazywamy, np. K u la . 
ponieważ jest okrągła, łatw o się toczy. S tru ś , lubo ma skrzydła, 
Latać nie.'może. W szystkich więźniów, czy byli osadzeni lub nie, 
wolnymi uczynił.
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2) Niekiedy dla krótkości mowy opuszczamy łatwo domyślny 
spójnik to przed głów nem, to przed pobocznem zdaniem stać ma­
jący, np. Nie mogę chodzić, (bo) nogi m ię bola. Kiedy się chłop 
przepości, (w tedy) nie szuka w  chlebie ości.

Skracanie zdań pobocznych.

4-17. Zdania względne zaimkiem k tóry , k tó ra , które, co, 
Z głównem związane wtedy się tylko skracają, kiedy te zaimki 
stoją w mianowniku lub bierniku. Skracanie to dzieje się w ten 
sposób, iż w zdaniu z mianownikiem zaimka względnego który  
lub kto zamieniwszy czasy niedokonane na teraźniejszy, dokonane 
zaś na przeszły imiesłów, zgadzamy je w rodzaju, liczbie i spadku 
z rzeczownikiem, do którego się zaimek odnosi.

np. Człowiek, który pracuje. Człowiek pracujący. Matki, która  
czyta. Matki czytającej. Ciotkę, która idzie. Ciotkę idącą. Dzie­
ciom, które spią. Dzieciom śpiącym . Piórami, które leża. Piórami 
leżącemi. Siostra, która m a przyjść. Siostra m ająca przy jść . K to  
spi, ten nie m yśli. Ś p iący  nie 'm yśli. K to  nie chce słuchać. Nie. 
chcący  ̂ słuchać. C h w alił uczniów , którzy  się uczyli. C hwalił 
uczniów uczących się. Zaw sze będę ra d  gościom , k tórzy mię od- 
w iedzą (odw iedzającym  mię).

4*18. W  skróconem zdaniu opuszcza się zaimek wskazujący 
ten , ta , to , przez zdanie względne określony; np. W szystk im  
tym , k tó rzy  p r z y b y li .  W szy s tk im ■ p r z y b y ły m . N a  korzyść  
tych , k tó rzy  chcą. N a  korzyść  chcących.

419. Podobnie skracają się zdania poboczne złożone ze spójni­
ków bo, chociaż, g d y , k iedy , p o n iew a ż  i słów niedokonanych, 
gdy sie odnoszą do zaimka osobistego w zdaniu głównem w spadku 
względnym stojącego. W  takich bowiem zdaniach, po opuszczeniu 
spójnika, słowo zamienia się na imiesłów czasu teraźniejszego 
czynny, który się kładzie w spadku zaimka osobistego. Jeżeli za­
imek jest osoby pierwszej i drugiej, to w zdaniu głównem pozostaje, 
ale osobę trzecią wyrażający często się opuszcza, np.

Pomagał mi, gdym  cały dzień pracował. Pomagał mi cały 
dzień pracującem u. Widziałem was, gdyście sz li z kościoła. W i­
działem was idących z kościoła. Posłałem mu pieniędzy, bo był 
w ' niedostatku. W niedostatku będącemu posłałem pieniędzy. Nie 
wierz mu, chociaż się zaklina. Nie wierz mu zaklinającem u się. 
Skoro się położył, zaraz go sen ogarnął; bo był bardzo znużony. 
Bardzo znużonego zaraz sen ogarnął.

U W A G I. 1 )  Ponieważ wszystkie słowa czynne i wiele nijakich
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nie mają imiesłowu czasu przeszłego, zatóm zdania z mianownikiem 
zaimka względnego w czasie tym stojące na imiesłów zamieniać 
się nie mogą," np. brat, k tó ry  kochał; dziecko, które  spało.

2) Słowo być  znajdujące się w zdaniu względnćm w skracaniu go 
bez użycia imiesłowu całkiem się opuszcza, np. Ci któ rzy  są  zdatni, 
nie zawsze czynią w naukach postępy. Z d a tn i n ie zawsze i t. d.

4-20. Tak też skracają się zdania względne z zaimkiem w bier­
niku stojącym, z tą atoli różnicą, iż tu słowo czynne zamienia się 
na odpowiadający jego czasowi imiesłów bierny zgadzający się 
w rodzaju, liczbie i spadku z rzeczownikiem, do którego się od­
nosił zaimek względny; np.

Brat, którego kocha. Brat kochany. Matce, któ rą  kochamy. 
Matce od nas kochanśj. Drzewa, które ściął. Drzewa przez niego 
ścięte. Końmi, które zmęczył. Końmi zmęczonemi. Kaleka, którego  
wszyscy opuścili. Kaleka od wszystkich opuszczony. Miasta, które  
zwiedziłem . Miasta przeżeranie zwiedzone.

U w a g a . P odobnie skracają s ię  też  zdania w zg lęd n e  z dopełnia­
czem  zaim ka k tó ry , któ ra , które, g d y  ten  od  słow a je s t  rzą­
dzony, np.

Książka, której szukałeś. Książka przez ciebie szukana . Prze­
chadzka, której użyliście. Przechadzka przez w as uży ta .

4-21. Zdania mające przed sobą spójniki g d y , skoro, skracają 
się na imiesłów nieodmienny ąc  i sz y , ale to wtedy tylko, kiedy 
tak główne jak i poboczne zdanie ma ten san? podmiot. Skracanie 
to dzieje się w ten sposób, że po opuszczeniu spójnika g d y , skoro, 
słowo zamienia się na imiesłów nieodmienny jego znaczeniu odpo­
wiadający, a zatem na ąc, jeżeli było niedokonane, a na szy , 
kiedy było dokonane, np. ,

G dy to m ów ił, płakał; przez imiesłów wyrazimy: To m ówiąc  
płakał. G dy sie o tem  dow iedział, zemdlał. D ow iedziaw szy się. 
o tem  zemdlał.* G dy  go w idzieć będziesz. W idząc  go. Skoro  gó 
spostrzegł. Spostrzegłszy  go. Skoro sobie przypom nisz. P rzypo­
m n iaw szy  sobie. G dy się dowiedział. D ow iedziaw szy się. Odpi­
sał mu, gdy nie  m ógł przyjechać. Odpisał mu nie  mogąc p rzy ­
jechać.

U w a g a . Składnia imiesłowu i wtedy może b y ć  użyta, kiedy 
zdanie główne nieosobiście jes t wyrażone, np. G dy się jedzie , spi 
się  dobrze. Jadąc  spi się dobrze.

422. Jeżeli z dwóch zdań przez spójnik g d y  lub skoro  z sobą 
połączonych każde ma inny podmiot, wtedy nie można kłaść imie­
słowu nieodmiennego, np. Sposobność  trafiając się, (ja ) piszę do 
ciebie. J a  w ogrodzie będąc, (on) przyszedł do mnie. F ra n c u z i
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odebrawszy tę wyspę nazad, handel się tam znowu powrócił. 
Pam. polit. hist. r. 1783. I. 108.

Łączenie więcej niż dwóch zdań.

423. Jak zdanie pojedyncze rozwinięte (313 i 314) przez różne 
przydatki rozszerza się coraz bardziej, tak i zdanie złożone rozwija 
się, jeżeli do zdań głównych przydamy względne lub poboczne. I 
tak zdanie złożone: „ U piory ż y ją  w  gorących  k ra ja ch  i  ze  
śp iących  lu d z i  i  z w ie r zą t krew  w y sy sa ją “ rozszerzyć można 
jak następuje: U piory, dawniej za gatunek nietoperzy uważane, są  
na  stopę d łu g ie \ zn a jd u ją  się w  gorących kra ja ch , gdzie się 
owocami żywią; w y sy sa ją  też  krew  z  lu d z i  śp iących  i  zw ie ­
r z ą t , raniąc ich swemi kolcowatemi językami.

Ob ja ś n ie n ie . Zdanie to składa się z trzech głównych następują­
cych:

1) U piory są  n a  stopę długie; 2) znajdują się w  gorących 
krajach; 2) w ysysa ją  krew ze śpiących ludzi i  zw ierzaj. W człon­
kach pierwszego zdania głównego stoi względne jako ściągnięcie: 
daw niej za gatunek nietoperzy uważane  (tj. które daicniej za  
yat. nietop. i t. d.). Drugie zdanie główne bliżej określa się po- 
bocznóm miejsce oznaczającem gdzie się owocami żyw ią. Trzecie 
zdanie główne bliżój określa zdanie poboczne ściągnięte: raniąc  
ich sw em i kolcowatem i językam i.

Tymto sposobem A utor Ś p ie w ó w  h i s t o r y c z n y c h  w du­
mie o Michale Glińskim gołe zdanie (313) „G liński liczył dni 
w  w ięzien iu“ rozwinąwszy podmiot i dopełnienie (317), oraz przy­
dawszy zdania okoliczności miejsca określające, pięknie rozszerzył 
i wyraził jak  następuje:

W  okropnych c ie n ia c h  pieczarów podziemnych, 
Gdzie promień słońca nigdy nie dochodził,
Kędy kaganiec, z środka sklepień ciemnych 
Zwieszony, blade płomienie rozwodził,
Gl iń sk i, znajom y z zW ycięztw  i n iecnoty,
L ic z y ł  d n i  sm utne ciężk iem i zgryzo ty .

424. Zdanie złożone może więcej niż dwa zawierać zdania.
Jakoż bardzo często trzy, cztery, pięć a Dawet i więcej zdan w
jedno większe wiążemy. Dzieje się to łącząc:

a) Kilka zdań głównych.
b) Dwa główne a jedno poboczne.
c) Jedno główne a dwa poboczne i t. p.
Go do pobocznych zdań uważać n a leży , że te: 1) Albo się od­

182 ŁĄCZENIE w ięcej niż dwóch zdań.
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noszą do różnych części zdania głównego; 2) Albo też ich kil­
ka należy do tej samej części zdania głównego, a takie zdania 
sa względem siebie spółrzędne; albo nakoniec 3) Jedno poboczne 
odnosi się do jakiejś części zdania głównego, a drugie ściąga 
się do poprzedzającego je pobocznego, a tak jest jego zdaniem 
podrzędnem.

Przykłady zdań złożonych z trzech pojedynczych.

4-25. Trzy zdania główne:
Bóg je s t wszędzie obecny; cały świat je s t jego tronem; jego 

wszechmocność wszystko ogarnia.
Dwa zdania główne a jedno poboczne:
Ziemia, n a  której m ieszkam y, je s t wielka; ale daleko większe 

je s t słońce. Mniejszy jest księży0? aniżeli gwiazdy; ale zdaje się 
'być większym dla tego, ze je s t  bliżej ziem i. Sumienie wskazuje 
człowiekowi, co je s t  spraw iedliw e a  co n iespraw iedliw e; ale 
nie wszyscy ludzie idę za jego głosem.

Jedno zdanie główne a dwa poboczne:
Mowa, która  je s t  w yrazem  naszego myślącego ducha, odróżnia 

nas od zwierząt j  które m yśleć i  m ów ić n ie  um ieją. Myśl, że B óg  
jest, ojcem m iłu jącym  ludzi, powinna nas pocieszać, gdy jes teśm y  
w  nieszczęściu. Poruez siebie i wszystko, co cię dolega, niewątpli­
wej opiece Wszechmocnego, k tó ry  w szystkićm  rządzi.

Zdanie główne z dwóma pobocznemi, które się do tejże samej 
jego części odnoszą; a zatem są względem siebie spółrzędne.

Badacze przyrody dostrzegli, że zielone liście w  czasie gdy  
słońce świeci okwicie w yziew ają  pow ietrze do życia potrzebne; ale 
że z tych sam ych liści po zachodzie słońca w ywięzuje się pow ie­
trze zabijajace. W głębokich jaskiniach i starych piwnicach, do 
których pow ietrze n ie  pia przystępu i gdzie szkodliw e w ydoby­
w ają  się w yziew y, światło zwykle gaśnie.

Zdanie główne z dwoma pobocznemi, z których jedno odnosi 
się do jakiejś części głównego, drugie zaś ściąga się do poprze­
dzającego je pobocznego, względem którego jest podrzędnem.

Poczciwym jest ten, co sumiennie wypełnia powinności, które 
zawsze pełn ić  pow inien. Otwartym jest, kto nawet wtedy mówi 
prawdę, kiedy  m u za nie cierpieć przychodzi. Nie unikaj niebez­
pieczeństwa, kiedy powinność nakazuje,' żebyś się n a  n ie narażał. 
Nie dla tego na tak daleką wojnęśmy jechali, abyśmy tylko mieli ten 
głos lichy, żeśmy pogańską  ziem ię zwojowali.

U w a g a . W  p ow yższych  przykładach w idzieliśm y, że i zdania

PRZYKŁADY ZDAŃ Z WTELTT ZŁOŻONYCH. 583

Biblioteka Cyfrowa UJK 
http://dlibra.ujk.edu.pl



184 O K R E S Y .

poboczne mogą być względem siebie spółrzędnemi i podrzędnemi 
(408). To połączenie ich dzieje się za pomocą tych samych spójni­
ków, których używamy do łączenia zdań złożonych i związanych.

426. Zdanie z kilku złożone, składa się ze zdań ściągniętych
(319), złożonych (407) lub związanych (409). Zdanie związane 
może być podrzędnem względem jednego tylko zdania głównego 
lub pobocznego.

427. Jak w zdaniach złożonych i ściągniętych, tak i w tych, 
które ich wiele obejmują, używają się też same znaki przestanko­
we, tojest: przecinek i średnik.

Okresy.
I
428. O kresem nazywamy zdania spółrzędne lub związane tak 

z sobą połączone, iż jednę myśl wyrażają, np.
Ponieważ jesteście w naszym domu, do naszych więc stosujcie 

się zwyczajów. Unikaj złych towarzystw, bo te każą dobre oby­
czaje.

429. Każdy okres składa się przynajmniej z dwóch członków 
tojest: z p o p rzed n ika , który w ogólności wyraża myśl logicznie 
podrzędną, i n a s tęp n ika , w którym główną myśl jest zawarta.

1) Poprzednik i następnik zowią się c z ło n k a m i  okresu, który 
według ich liczby dwuczłonkowym, trzyczłoukowym, czteroczłon- 
kowym, pięcioczlonkowym i t. d. nazywamy.

2) Dwuczłonkowy okres składa się z jednego poprzednika i 
następnika. I wtedy dwuczłonkowym być nie przestaje, kiedy się 
do poprzednika lub następnika ściągają inne podrzędne zdania po­
boczne, np.

Jeżeli ciało kruche, jakiem je s t szkło i porcelana, nagle z cie­
pła do zimna lub z zimna do ciepła przeniesiemy: natenczas pęka; 
albowiem w cieple nagle się rozszerza, w zimnie zaś p ręd k o " się 
skupia.

3) Trzyczłonkowy okres ma dwa poprzedniki i jeden następnik, 
albo jeden poprzednik i dwa następniki, np.

Jak  burza z dziką wściekłością druzgoce drzewa i oszpeca po­
stać przyrodzenia; jak  trzęsienie ziemi w swych nagłych i gwał­
townych wrstrząśnieniach całe miasta pogrąża: tak wściekłość roz­
juszonego roznosi w około nieszczęścia, niebezpieczeństwa i zagładę.

4) Czteroczłonkowy okres składa się z dwóch poprzedników 
i tyluż następników, albo z trzech poprzedników a jednego na-
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śtępnika, albo nakoniec z jednego poprzednika a trzech nastę­
pników, np.

Kiedy człowiek skruszony stałym jes t w swojem postanowieniu; 
kiedy szkodę przez siebie wyrządzoną według możności nagradza; 
kiedy się odzwyczaja od złego, a do dobrego nawyka: natenczas 
nawraca się; na nowo żyć zaczyna i skłonności swe zmienia.

430. W okresie wieloczłonkowym jak poprzedniki, tak i na­
stępniki są względem siebie spólrzędne. Spólrzędue członki (poprze­
dniki lab następniki) średnikiem przedzielają się, następniki zaś 
w wieloczłonkowym okresie dwukropkiem (:) odłączają się od 
swoich poprzedników, np.

Kto rzeczy, o których wie, że są skradzione, kupuje lub w za­
staw bierze; kto skradzione rzeczy przechowuje lub ukrywa, albo 
się ich sprzedażą zajmuje; kto środki kradzieży wskazuje lub uła­
twia; kto w czasie czynionćj kradzieży na straży stoi, aby złodziej 
nie miał przeszkody; kto mu narzędzi do popełnienia kradzieży 
udziela lub przy niój je s t pomocny; kto znanych złodziejów i roz­
bójników w dom swój przyjmuje i gospodą podejmuje: ten je s t 
uczestnikiem kradzieży, i równie jak  złodziej karany będzie.

431. Jeżeli okres jest dwuczłonkowy ze związanych zdań (409) 
złożony, to je przecinkiem oddzielamy; średnik zaś kładzie się tylko 
w dwuczłonkowym okresie ze zdań spólrzędnych złożonym.

U w a g a . Zdania pojedyncze zamienią się w okres, jeżeli istotne 
i przypadkowe cechy do jakiegoś pojęcia przywiązane (np.je s ień )  
przez zdania wyrazimy. I tak pojedyncze zdanie „ W jes ien i p ta k i  
wędrowne od la tu ją  do cieplejszych kra jów “ zamienimy w okres 
jak  następuje: Kiedy dni są coraz krótsze; kiedy słońce już słabo 
grzeje; kiedy chłodne wiatry po ściętem ścierniu ponuro wieją; kie­
dy się zimowit na łąkach ukazuje; kiedy się drzewa w sadach pod 
dojrzałym owocem uginają; kiedy liście na nich żółknąć zaczynają, a 
krzewiny świeżą zieloność utracają: wtedyto zbierają się stada wę­
drownego ptastwa, by razem odlecieć w owe dalekie kraje, gdzie 
i powietrze jes t łagodniejsze, i mroźna zima nie przerywa weso­
łych śpiewów tych swobodnych wędrowców.

ROZDZIAŁ SZÓSTY.
SKŁADNIA SZYKU.

432. Składnia szykd zawiera prawidła należytego porządkowa­
nia wyrazów ze względu na ich zależność, jasność myśli, gładkość 
mowy i jej dźwięczność.

433. Szyk jest prosty  lub zm ien n y . Prosty zależy na wiąza-
16*
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m SKŁADNIA SZYKU.

niu wyrazów według ich zależności i porządku następujących po 
sobie pojęć, np. K u p i ł  kon ia  bra tu . N a p is a ł lis t do siostry  
m ieszka ją ce j w  W a rsza w ie ;  w zmiennym zaś szyku układają się 
ze względu na gładkość mowy lub jéj dobitność. I tak zamiast: 
P ra ca  je s t  zasadai dobrego m ien ia , mogę powiedzieć: Dobrego 
m ienia  zasada^ je s t  p ra ca  lub Z a sa d a  dobrego m ienia  je s t  
p ra ca .

434. W  szyku prostym ze względu na gładkość kiowy unikać 
należy:

1) Zbiegu wyrazów od jednakowych zgłosek zaczynających się, 
na jednakowe zakończonych li? ł) też same samogłoskę mających; 
np. W e w szys tk ich  tych  m oich n ieprzerw anych  z a tru d n ie ­
n iach . Ze w szy s tk iem i w a szem i m a łe m i i  g rzeczn em i dziećm i. 
W  ciem ności śc ig a ł g a łg a n a . N ie  ł a j  ła jd a k a . ‘ A ch! ja k a  
s tra szn a  b u rza  być m u s ia ła , ona w szy s tk ie  d rzew a  p o ła ­
m a ła , i  p o za le w a ła  ca łe  drogi. Tu częste brzmienie samo­
głoski a czyni mowę nie gładką.

2) Zbiegu wyrazów równej długości; np. Ja k ie  d rzew o , ta k i  
za w sze  owoc byw a.

3) Zetknięcia się wielu wyrazów jednozgłoskowych, np. A ch! 
ja k  d z iś  w ia tr  d a ł ,  d eszcz l a ł ,  g rad  t ł u k ł .

4) Umieszczania blizko siebie wyrazów z jednego źródła po­
chodzących lub toż samo znaczących, np. N ie  naśladuj prześla­
dowców tw oich. Ale ze względu na moc wyrażenia, jeżeli dobit­
ność mowy tego wymaga, dobrze powiesz: Oko z a  oko, g ło w a  
z a  g ło w ę  i t. p.

5) Rymowania w prozie oraz częstego używania tych samych 
sposobów mówienia; np. L u d zk ie  cnoty są  to p r z y m io ty , z a ­
s łu g u ją ce  na tw oje uw agę i..n a  uwage^ w szy s tk ich  lu d z i.

6) Umieszczania na końcu zdań wyrazów jednozgłoskowych 
bez przycisku wymówić się mających, tudzież wyrazów przydługich 
a do tego twardo zakończonych; np. W czo ra j w idzia łem , .go. 
P o s ła łe m  k s ią ż k i  tam. P ostepek  tego cz ło w ieka  now ą  dla  
m nie p r z y c z y n ą  zm a r tw ie n ia  był. P rzen a jch w a leb n ie jszy , 
nieoceniony K o n sta n ty n o p o lita ń c zy k u .

U w a g i. 1) Szczególniej wzgląd mieć należy na skrócone formy 
zaim ków  osobistych m i, ci, sie, i t. d., które w niewłaściwym 
m iejscu położone n ie m iłą czyn ią  m ow ę, ja k  się  o tém  z następu­
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WIERSZOWANIE. 187

jących przykładów przekonać możemy. (Bib. Ossol. 1848 zesz. I. 
str. 17.) /  mu zaraz nagrodę zapewnić; (tamże) bo tez zadanie  
i  trudy  k n ia z ia  się z u tw orzeniem  w si n ie  kończyły; (tamże str. 16.) 
dokum entów  w si U strzyk  się tyczących.

2) Dobrze się kończy zdanie na wyraz jednozgłoskowy, gdy ten 
z przyciskiem wymawiamy, bo przez to mowa staje się dobitniej­
szą.; lub gdy go poprzedza wyraz dwuzgłoskowy, bo wtedy przy­
cisk: pada na zgłoskę trzecią od końca; np. W  gruzach swoich  
legnie bój. C iągle spi.

435. Wskazanym wyżej niedogodnościom zapobiegamy używa­
jąc takiego układa wyrazów, który nie wynika z właściwego na­
stępstwa pojęć, ale zależy od względu na moc wyrażenia, gładkość 
mowy i jej dobitność.

Taki układ, zmiennym szykiem nazywany, nie da się ująć w 
ogólne prawidła i dla tego też pomijamy tu jego przepisy, bo te, 
równie jak zasady zamienni, dodatni i wyrzutni, które najwięcej 
się przyczyniają do gładkości mowy, jej mocy i dobitności, nie 
należą do gramatyki, ale w nauce o stylu zwykle się podają.

WIERSZOWANIE.
436. Układ pewnej liczby wyrazów według następstwa wybit­

niej lub słabiej wymawiających się zgłosek, albo według ich ilości 
w całość związanych, nazywamy mowa, w ią za n ą  czyli w ierszem , 
który ze względu na to dwojakie połączenie zgłosek jest albo ry t-  
m ic zn y ,  kiedy ma jednaką ilość zgłosek i przycisków, albo z g ło ­
skow y, kiedy się w jego układzie tylko do pewnej ilości zgłosek 
ograniczamy. W iersz zatem jestto pewna, piękna, ograniczona ca­
łość brzmień i wyrazów. Zasady według których wyrazy w wierszo 
wiążemy wierszowaniem zowiem y.

W IERSZE ZGŁOSKOWE.

437. Zastanawiając się nad powierzchownym wierszy polskich 
układem, cztery w nich rzeczy spostrzegamy; 1) Liczbę zgłosek;
2) Środek wiersza; 3) Koniec wiersza; 4) Jednakość lub różność 
czyli gatunekpjierszy.

1. Liczba zgłosek.
438. Wiersze polskie mogą mieć od czterech aż do trzynastu 

zgłosek, od których też mają swoje nazwiska tak, iż są wiersze
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czterozgłoskowe, pięciozgloskowe i t. d. Dłuższe wiersze nad trzy- 
nastozgłoskowe są bardzo rzadkie. W iersze dwu i trzyzgloskowe 
znajdują się tylko w większych wrotkach.

Krótsze wiersze używają się w przedstawieniu treści lekkiej i 
wesołej, dłuższemi zaś (11— 13 zgłoś.) poważne rzeczy opiewają się.

Najpowszechniej używają się wiersze 8 , 10, 11 i 13sto zgło­
skowe.

Przykłady wierszy według liczby zgłosek.

1) C złerozgłoskowy . 2) Pięciozgłoskowy 3) Sześciozgloskoimg.
Panie Janie! Tygrys wylata, Ach! róży, ach! róży,
W  każdym stanie Spoziera zdała W śród ziemi rozłogów
Zyskać można. I kłami błyska, W tćj życia podróży
Myśl ostrożna. Język wywala. Tak wiele je s t głogów.

4) jSiedmiozgłoskowy. 5) Ośmiozgłoskowy.
W łosy jego w węża splącz, Góra, góra, zielony las.
Dwie obrączki razem złącz. Dzisiaj razem nie będzie nas.
6) D ziewieciozgłoskowy. 7) Dziesieciozgłoskowy.

C zy i ja  u ojca nie dziecina! Drzym sobie duszo! co ci do tego,
Czyż ja  u ojca nie jedyna! Że tam myśl czyjaś po niebie lata,
Czemuż, czemu w moje rano, Że któś ciekawy początku swego,
Cały świat mi zawiązano? Ze starych grobów kurze obmiata.

8) Jedenastozgłoskowy.
Kraków — stolica pyszna co się zowie.
He jes t grodów wspaniałych na ziemi,
Kraków najpierwszy pomiędzy wszystkierni,
I  mało ludzi — co byli w Krakowie!

9) D w unastozgłoskow y.
Lecisz miły ptaszku przez olszowe gaje,
Zaśpiewaj mi przecię, gdzie mój Jas zostaje.

lD) Trzynastozgłoskow y.
Ludzi we mgle nie widać, tylko sierpy, kosy,
I  pieśni brzmią, jak  muzyk niewidzialnych głosy.

11) C zternastozgłoskow y.
Hej hetmańska zbroja sławna po świecie sze^ajdm! >
Hej hetmański koń, sierota, rży sm utnie; wiś po kim.

12) Piętnastozgłoskow y
W  czczą jakąś trzeźwość ziemia ta, że aż mi strach, popadła 
Ni mowa duchem świętym tchnie, ni pierśby go już zgadła.

188 WIERSZE ZGŁOSKOWE.
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KONIEC WIERSZA CZYLI RYM. 489
✓

13) Szeknastozgłoskowy.
Gdzie nad wielką wodą sierpy w wybujałej trzcinie brzęczą,
Gdzie liść klonu "cukrowego igra z piór papuzich tęczą, i t. d.

U w a g a . Wiersze dłuższe nad trzynastozgłoskowe przechodzą 
granicę rozmiaru uczuciem naszćm zakreślonego, i dlatego  bardzo 
są rzadkie.

2. Środek wiersza czyli średniówka.
439. Rozmiar wiórsza, zależący od uczucia oraz od tchu po­

trzebnego do wymówienia go w całości, wymaga podziału wierszy 
ua dwie połowy. Miejsce, gdzie się kończy pierwsza połowa z koń­
cem wyrazu, nazywamy środkiem wiersza czyli średn iów ka . 
W  wićrszach mniej niżeli dziesięć zgłosek mających rzadko wier- 
szopisowie nasi zachowują średniówkę, względem której uważać 
trzeba: 4) Żeby na ostatnią wyrazu zgłoskę przypadała; 2) Żeby 
się we środku albo blizko środka wiersza znajdowała, tojest w sa­
mym środku, kiedy wiersz ma parzystą liczbę zgłosek 8 , 40, 12; 
w nieparzystych zaś wierszach, żeby jedną więcej nad połowę 
miała zgłosek. Niezachowanie tego prawidła czyni wiersz mniej 
gładkim i mniej melodyjnym, np.

Rok się kochali — a wiek się nie widzieli.
Nakoniec uważać należy: 3) Żeby średniówka czyniła prze­

stanek logiczny, a zatem żeby nie przypadała po wyrazie, który ze 
związku mowy należy do następującego, bo wtedy niepodobna wy­
tchnąć w połowie wiersza; np.

' Myśliwiec krąży koło | puszcz litewskicli łoża.
albo Po wielu latach pićrwszy I raz miała rodzina.
Mniej razi niestosowne jej położenie, kiedy blizko niej znaj­

duje się inny logiczny przestanek, np.
Brał dom żałobę, ale | powiedzieć nie śmiano 
Po kim była żałoba, tylko zgadywano 
W  okolicy, i tylko 1 cichy smutek panów i t. d.

Koniec wiersza czyli rym.

440. Rymem nazywamy podobieństwo wyrazów w idących po so­
bie lub odpowiednich wierszach. Rym wiąże dwa lub więcej wier­
szy w jednę całość, np.

Czemu, czemu w moje rano 
Cały świat mi zawiązano?
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Gdy ja  pójdę z domu 
Kiedy powędruję,
Komuż wtedy komu,
Pięknie podziękuję?

441. Rym jest dwojaki: m ezk i  i żeń sk i. Męzki stanowią dwie 
końcowe podobnie brzmiące głoski wyrazów jednozgłoskowych, np.

Co wy mówicie mnie?
Ja  waszych nie słucham mów.
W y ludzie jesteście w śnie,
Mnie wschodzi życia nów.

Rym żeński, powszechniej używany zależy na zgodności brzmie­
nia zgłosek końcowych wraz z poprzedzającą je samogłoską, np.

Tędy, tędy leciał ptaszek,
Och świecący, krasnopióry,
Stąd od gniazdka śród igraszek,
W iał się, wiał i wiał do góry.

442. Rym albo jest śc is ły  czyli zupełnie jednaki, gdy i je­
dnakie ma głoski i jednakowe brzmienie, np. nagroda , szkoda; 
albo jest w o ln ie jszy , gdy nie ma zupełnie tych samych głosek, 
np. dw iem a, o czym a ; ra n o , dostana; zb ro i, m o je j albo ma 
głoski inaczej wymawiane, np: w  m owie, pow ie; n a zw isk u , z y ­
sku; obiem a, oczym a . W  przestarzałych wierszach polskich le­
dwie znać rymy, np. m ó w ił, n a ro d z ił;  m ieście, ubóstw ie.

443. Chcąc w wierszach rymów używać, uważać trzeba, żeby 
były dobre. Do dobroci ich należy:

1) Aby były czyste, tojest, aby zawierały zupełnie zgodne z sobą 
brzmienia i miały ten sam przycisk czyli akcent. Złeby więc były 
rymy, gdybyś powiedział: po  co, m ocą; p is ze , s ły szę ;  słońce , 
gorące; atoli to nie od prawideł, ale od słuchu zależy. Jakoż do­
brze rymują: p ych y , lichy; b ieży, s z e rzy ;  b ła h y , zam achy.

2) Aby jeden wyraz, czy złożony, czy niezłożony, nie kładł się 
w rym , np. n a m i, z  nam i.

3) Aby nie rymować dwóch jednozgłoskowych wyrazów z wy­
razem dwuzgłoskowym, np. p is -a ł ,  m i d a ł;  i  w y , k r zy w y ;  
chyba że przycisk jednakowo pada na przedostatnią, np. skrom nie, 
do m nie; na tem , bratem .

4) Rymy powinny mieć miłe brzmienie.. Złe byłyby np. w  n ią  
brnie, krnąbrn ie .
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5) Nie powinny być zbyt łatwe i pospolite, np. p is a ła , c zy ­
ta ła ;  m eztw o , zw yc ie z tw o ; m ło d o śc i, p łochości.

6) W iersze z jednakiemi rymami blizko po sobie następować 
nie powinny, bo rażą ucho swem jednostajnem brzmieniem.

Co się tyczy wierszy: starać się trzeba, żeby wyjąwszy gdy 
się powieść jaka czyni, wiersz drugi kończył się na przestanku 
większym, a przynajmniej na mniejszym, np.

Z niebieskich najrańszą piosnek 
Ledwie zadzwonił skowronek,
Najrańszy kwiatek pierwiosnek 
Błysnął ze złotych obsłonek.

444-. Rym już używany, już nie używany, czyni osobny gatu­
nek wierszy rymowych lub nierymowych. Nierymowym wierszem 
pisał żyjący w wieku X VII Krzysztof Opaliński, wojewoda po­
znański ( f  1655), Satyry wielokrotnie wydane. Oto ustęp z Sa­
tyry X . ks. III. nauczający, żeby nikt nie ufał w urodzenie:

Drugi rzecze, że idę z dziadów i pradziadów 
Zacnych i starożytnych. Mam stryja marszałkiem,
Mam wuja pieczętarzem, abo więc biskupem.
Cóż z te'go? To już przez to gębę odąć trzeba?
I nic nigdy godnego nie robie na świecie?
Precz z tą  dumą takową! Znam ja  ciebie dobrze 
I  wiem, co się w cię wlewa. Zacnieś się urodził,
Ale żyjesz jako flis, albo jako hajduk.

445. W iersze ze względu na rymy są: nieprzekłac lane  \ p r z e ­
k ła d a n e . Nieprzekładane są, kiedy się z sobą rymują każde dwa 
wiersze tuż przy sobie stojące, np.

Lecz cóż widać na wzgórku? Z blizkiego rozdołu 
Kłęby dymu z iskrami buchają pospołu,
W iją olbrzymie słupy, co zgięte u góry,
W  ciężkie, czarne, skrwawione rozchodzą się chmury.

Przekładane są wiersze, kiedy rymy równobrzmiące w pewnej 
odległości po sobie następują, przeplecione jednym lub nawet kilką 
wierszami innego rymu. Sposób przekładanego rymowania jest 
rozmaity. Najużywańszy jest, że albo wiersze na przemian z sobą 
rymują, tojest pierwszy z trzecim, a drugi z czwartym, albo dwa 
z sobą rymujące wiersze zamknięte są między innemi dwoma je ­
dnakową końcówkę mającemi, tojest pićrwszy rymuje z czwartym, 
a drugi z trzecim, np.
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Wędrowiec śpiewa, gdy go podróż nudzi,
I  żeglarz śpiewa na wezbranój fali,
Biedny wyrobnik z piosenką się budzi, 
Żołnierz ponuca oparty na stali."

Ucichł, usnął dwór zamkowy,
Panna czuwa. — Na zegarze 
Bije północ, — milczą straże.
Panna słyszy dźwięk podkowy.

W e wrotkach (445) mogą być jeszcze inne przekładania, a na­
tenczas nie trzeba zbyt rozdzielać wierszy rymujących, tudzież i na 
to uważać należy ?eby wszystkie wrotki były z sobą zgodne.

446. Zbiór wierszy o jednakiej liczbie zgłosek n ieg ło żo n ym , 
a  o różnej ich liczbie zło żonym , nazywamy, np.

Skrzypnęły dolne podwoje,
Stąpa ktoś w przysionkach długich,
I  otwiera się drzwi troje,
T roje d r z w fje d n e  po drugich.
W chodzi jeździec w całej bieli 
I  usiada na pościeli.

W  czasy gorące 
Na łące 

Pasły się społem
Osieł z wołem:

Tamten chróstem, ten trawą;
A pomiędzy murawą,

Tam gdzie kwiaty i ziółka 
Pszczółka.

Wrotki.
447. W iersze albo bez przerwy jedne po drugich następują, 

albo też dzielą się na pewne ustępy z greckiego s t to fa m i  a po 
polsku w ro tka m i  nazwane, dla tego, że po skończonym ostatnim 
wierszu jednej części, wraca się pieśń do gatunku pierwszego 
wiersza, i wszystkie następujące wiersze taki zupełnie mają wymiar, 
jaki był w pierwszej części. W rotka zatem jest połączeniem kilku 
wierszy w jednę rytmiczną i harmonijną całość, jakąś myśl roz­
winiętą obejmującą. W rotki są je d n o s ta jn e ,  gdy obejmują wiersze 
tegoż samego rozmiaru, i n ie jed n o sta jn e , kiedy albo po parze 
tylko rozmiarem są równe, albo też pary równe przeplatane są in- 
nemi między sobą równemi, albo kiedy nakoniec wszystkie wiersze 
różnej są długości, co się tylko w większych wrotkach zdarza. W e­
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dług ilości wierszy w skład wrotek wchodzących dzielimy je na 
dwuwierszowe, trzywierszowe i t. d. aż do siedmnasto-wierszo- 
wych. Liczba wierszy w jednej wrotce może być rozmaita, zwykle 
jednak bywa parzysta (4-, 6 , 8 i t. d.); w nieparzystej (3, 5, 7 
i t. d.) ostatnie wiersze dwóch po sobie idącyćh wrotek wzajemnie 
sobie odpowiadają. Wyszczególnienie ich z przykładami znajdziesz 
w dziele C e g ie l s k ie g o  N a u k a  p o e zy i. P o zn a ń . 1845. s t r .  43 i 
następne.

PISOWNIA.
448. Pismo służy do przedstawienia oczom ustnej mowy. Po­

nieważ głoski są znakami pewnych brzmień, pierwszą zatem piso­
wni zasadą być powinno: „ P isz  ja k  m ó w isz“ . Atoli to praw i­
dło licznym ulega wyjątkom, a zasady na niem oparte nie mogą 
być pewne dla tego, że. nie -we wszystkich stronach kraju jeden 
wyraz ma toż samo brzmienie i nie mamy dosyć znaków, któreby 
różnicę brzmień mownych dostatecznie wskazywały.

449. Pewniejsze pisowni zasady są:
1) P o zn a n ie  n a tu r y  g łosek i  ich b rzm ien ia . Na tejto za­

sadzie piszemy np. dwojakie e, ściśnione i otwarte, a i a., bo tę 
różnicę brzmienia i w mowie dostrzegamy.

2) M ech a n izm  je ż y k a .  I tak z zasad mechanizmu języka wy­
pływa, że jeden i ten sam wyraz według różnicy względów, które 
oznacza, rozmaicie piszemy, np. g w o żd żę , g w o źd z isz ;  p o szczę , 
pościsz  f22 i 35).

3) Ł a godzen ie  brzm ien ia :  dla niego bowiem wyrzucamy, 
przybieramy, lub zmieniamy niektóre głoski wyrazu. I tak zamiast, 
np. w eźrzen ie  piszemy w ejrzen ie; środek  zamiast śrzodek, lubo 
tak dawniej pisano, i dla tego s miękczono, miejsce od m teścić  
i t. p.

4) W zgle.dy g ra m a tyczn e , jakiemi są: aj Pochodzenie czyli 
wzgląd na pierwiastek lub inne wyrazy z tego źródła pochodzące. 
Na tejto zasadzie piszemy m e zk i  od m ą ż  (§ 58), fra n c u zk i  od 
F ra n c u z , oh ja d  od je ść , są s ied zk i od sąsiad , m a rzyć  nie m a- 
żyć ,  bo pochodzi od m ara; w ie trzn y  nie w ieczszny , bo po­
chodzi od w ia tr; lu d z k i  nie łu c k i , bo pochodzi od lud ; is k rzy ć  
nie is k szyć , bo pochodzi od iskra ; ka że  od kazać; karze, od 
kara; zw y c ie z k i  od zw yc ię zca , zw y c ię ży ć  i t. p. b) Składanie
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czyli wzgląd na to, z czego się wyraz składa. Piszemy np. ją ć ,  
jeść , przez j  (e), zatem i złożone z nich w  z  ja d , z je ść  przez tę 
głoskę pisać należy, c) Zmiana końcowa wyrazów. I tak rzeczo­
wniki żeńskie na ska , w celowniku na sce kończymy, toć i P o l­
ska  na sce kończyć należy. Piszemy bok przez k , bo się mówi 
boku; róg , bo się mówi ro g u , nóż  nie m s z ,  bo się mówi 
n o ża  i t. p.

5) P odobieństw o c z y l i  w zg lą d  na  to , co je s t  zw y c za je m  
je ż y k a  w  podobnych ra za ch .  Na zasadzie podobieństwa pisać 
należy prośba  (nie p ro źb a )  od p ro sić , jak się pisze kośba  od 
kosić.

Żaden atoli z tych względów pojedynczo uważany, nie może 
rozwiązać wszystkich wydarzyć się mogących wątpliwości; ale je­
den drugiemu przychodzi w pomoc, i w połączeniu nakoniec rzecz 
wyjaśnia. Gdzie zaś wyżej wskazane zasady nie uchylają wątpliwo­
ści, tam iść należy za zwyczajem powszechnym, powagą wzoro­
wych pisarzy ustalonym.

Podział pisowni.
4-50. Nauka pisowni wskazuje: 1) Gdzie jakie głoski pisać na­

leży. 2) Jak się piszą lub w piśmie rozdzielają szczególne wyrazy.
3) Sposoby oznaczania głoskami początku mowy, znaczenia wyra­
zów lub oznaki uszanowania. 4-) Zasady oddzielania wyrazów zna­
kami przestankowemi: dla tego też nad każdą z tych części osobno 
zastanowić się należy.

ROZDZIAŁ PIERWSZY.
PISANIE GŁOSEK.

4-51. Jak głoski dzielą się na samogłoski i spółgłoski, ostatnie 
zaś na twarde i miękkie, pojedyncze i złożone czyli dwójki, tak 
też w tym porządku o pisaniu niektórych z nich w krótkości 
wspomnimy.

Samogłoski.

4-52. S a m o g ł o s k i  a , e, e,, ó, i ,  y ,  w wymawianiu i pisaniu 
szczególniej na uwagę zasługują. Z tych:

A  w dawnych książkach polskich dwojako pisane znajdujemy,
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tojest ze znamieniem prawem ( ') i bez niego. Znamię to, według 
Kopczyńskiego, wskazywało, iż ta samogłoska otwarcie wymawiać 
się powinna; ściśnione zaś brzmienie miała mieć wtenczas, kiedy 
stała bez znamienia, np. pan (czytaj pan) jak to lud dotąd, szcze­
gólniej zaś w W ielkopolsce, wymawia. Ale ten gramatyk zmienił 
to prawidło w ten sposób, że ściśnionem nazwał a  ze znamieniem 
prawem. Zwyczaj powszechny już oddawna odrzucił znamionowanie 
tej samogłoski, jako do rozróżnienia w mowie prawie niepodobne 
i dla wdzięku języka wcale nie korzystne.

E  ściśnione piszemy:
a) W  rzeczownikach w § 47 wskazanych.
b) W  narzędniku i miejscowniku liczby pojed. przymiotników 

rodzaju nijakiego i zaimków przymiotnych, np. dobrem p iórem , 
w  p ięknem  ciele, w  m ojem , tw o jem , sw ojem  m ieszka n iu .

U w a g a . P rzym iotn ik i rzeczow nie w zjęte , n ie maj% w  tych  spad­
kach ć  śc iśn ion ego , np. w ielkiem  pogłównem, podym nem . P racu j 
n a d  twojćm  dobrem  (159. 2).

c) W  sposobie bezokolicznym słów do piątej i szóstej odmia­
ny należących, w czasie przeszłym na a łem  zakończonych (229 i 
236) także w m leć, p leć  i rzadko używanych bojeć się , chra- 
pieć, sapieć, sto jeć  (233).

d) W  sposobie bezokolicz. jednozgłoskowych słów trzecićj od­
miany na r ze ć  zakończonych (210 , 1), np. d rzeć , m rzeć , także 
w ż re ć  i p a tr ze ć  (239).

e) W  przysłówku też  dla odróżnienia go od liczby mnogićj 
zaimka ukazującego, np. J a  te ż  b y łem . Teżto  p rz y s ię g i tw oje.

W e wszystkich innych słowach na eć zakończonych, dla od­
różnienia cechy ich odmian i znaczenia, e otwarte pisać należy, 
np. um ieć, rozum ieć, śm ieć  (226), siw ieć  (223, 1). Wszakże 
co innego znaczy boleć , a co innego boleć tamto ma boleje, a 
to boli.

U w a g a . Niektóre wyrazy jedni piszą, przez e ściśn ione, drudzy 
przez u. Dla ustalenia ich pisowni należy pisać przez y  te wszyst­
kie, w których odmianie nie objawia się e otwarte, np. badyl, blich, 
cybuch, cyrkiel, cyru lik , cyrograf, drzym ać, gryka, gzym s, ady- 
rać, m ir, p y ł, rozynek, zbir, zydel, zyz, nie zaś badel, blech, 
drzem ać  i t. d.

Ę  pisze się w środku wyrazów jak i na końcu czasowników, 
gdziekolwiek jego brzmienie słyszeć się daje. Nadto pisać je na­
leży;
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a) W  mianowniku, bierniku i wołaczu imion rodzaju nijakie­
go, które w dopełniaczu liczby pojedynczej enia  lub ęcia  przybie­
rają (98, 2), np. brzem ię , im ię; ku rcze , ciele.

b) W  bierniku liczby pojed. rzeczowników żeńskich, wyjąwszy 
zakończone na n i, cudzoziemskie na ja ,  swojskie na la  i nia  z 
poprzedzającą spółgłoską (95, 2) oraz na owa  i na  z poprzedza­
jącą samogłoską zakończone (128), bo w tych a piszemy, np. cno­
tę , kan ie , żm iję , tęczę, lw ice, strzechę, nogę, m ąkę; p a n ią , go­
spodyn ią , fa m il iją , s ta n c y ją , S zw e c y ją , lin iją , groblą, s ta j­
n ią , w o z o w n ią k r ó lo w ą , sena torow ą , w o jew o d zin ą , sędziną  
i t. p.

c) W  bierniku następujących wyrazów odmiennych: jed n e , nie 
(źle n ią ), tę , ta m te , one, oicę, c zy je , m oje, tw oje, sw oje, n a ­
sze , w asze , sam e, w szys tke . Wielu piszących spadek ten w po­
wyższych wyrazach mylnie na a zakończa, bo wszyscy dawniejsi pi­
sarze a nawet i nowożytni.poprawnie piszący zawsze go na ę skła­
niają, i lud tak wymawia.

/ ,  w języku naszym używa się jako znak miękczenia i jako sa­
mogłoska (17). Jako znak miękczenia nie zaczyna ani nie. kończy 
zgłoski. Jako cienka samogłoska, pisze się wszędzie, gdziekolwiek 
samo albo z jakąś poprzedzającą lub następującą spółgłoską czyni 
zgłoskę, np. sto-i, w i-d ze , in -ny .

U w a g a . Po spółgłosce miękki ćj na względne czasowników (66,
5) spływajacćj nie pisze się i  za znak miękczenia, bo go spółgłoska 
dla jasności mowy zatrzymuje, np. km iećem  twój i ubogi robak, 
nie km ieciem, boby się zatarł ślad, że względna je s t przyczepiona 
(zob.^ § 31), Choóeś i t. d.

O, ściśnione pisze, się, gdy stojąca po niem spółgłoska słaba 
(34- i 49) bądź sama, bądź ze zgłoskami ka , ko , na niem się 
wspiera. W  ostatnim razie i po rozłączeniu z spółgłoską słabą, a 
nawet i w pochodnych pozostaje o ściśnione, np. grób, ród , nóż, 
s tó ł, k łó d k a , s łó w ko , z ió łk o , żyd ó w ka , dachów ka.

Następujące maj3, o otwarte, chociaż na nie spływajy głoski po­
chylające.

1) Wyrazy: od, p o d , dób (doba), dzięcioł, gruczoł, kw iczoł, 
mozol, pachoł, sokot, gąsior , ja w o r , jez io r, kaczor, p iskorz, por, 
sikor, sobor, węgorz, żyw io ł, chodź, groź, koł, orz, porz, słodź.

2) W yrazy obce na or, np. a k to r , rektor, fa w o r .
3) Na przyrostkowy spółgłoskę z zakończone, np. toż, ja ko ż , 

wszelakoż, mówionoż, byłożto.
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Nakoniec pisze sie. 6 ściśnione w następujących wyrazach:
Ból, bóstwo, bót, brózda, chór, chróst, córa, córka, czółno, dłu­

to, dowództwo, drót, dwóch, główny, góra, Józef, Jakób, kłóć, kłó­
cić, kłótnia, król, krótki, który, lóźny, lózować, łót, młócić, mnó­
stwo, mól, mówić, mózg, mrówka, nóra, obróż, ochędóstwo, ogół, 
ogórek, ósmy, ósmak, pióro, płókać, płótno, podróż, pójść, póki, 
póty, powrósło, późny, próba, próchno, prócz, prószyć, próżny, ro­
bótka, równy, rózga, róża, różny, siódmy, siódmak, skóra, sobótka, 
sójka, spólny, spółka, srót, stós, stróż, szczegół, szósty, tchórz, 
twórca, ubóstwo, włóczęga, włóczka, włóczyć, włókno, wojewódzki, 
województwo,, w ójt, wróbel, wrócić, wróżyć, wskórać, wskróś, 
wtóry, żółć, Żółkiew, żółty, żółw’, żóraw’, źródło.

U w a g a . W  pisaniu ó ściśnionego wielka niejednostajność do­
strzegać się daje. Jedni bowiem piszę, tam 6 ściśnione, gdzie dru­
dzy u używają. Dla ustalenia pisowni takich wyrazów, idąc za zda­
niem deputacyi od królew. Towarzystwa warszawskiego przyjaciół 
nauk do ustalenia zasad pisowni polskiej wyznaczonej, piszmy u 
statecznie tam, gdzie w gramatycznych odmianach wyrazu nigdzie 
się nie okazuje o otwarte, i jeżeli bliższe pochodzenie wyrazu nie 
wymaga koniecznie o ściśnionego. Piszmy zatem: bankrut, biuro, 
but, bruzda, całun, chruściel, chrust, dłuto, drut, kłus, krubka, 
(naczynie drewniane do chowania czego, pudełko, puszka), luźny, 
nucić, nuta, opiekun, (zatóm opiekuńczy), płukać, pułk, jfułka, 
pułkownik, ślusarz, śruba, sznur, szpunt, tłumacz i t. p. W yra­
zy cudzoziemskie mające u, a mianowicie zakończone na unek, nie 
powinny się pisać przez ó ściśnione; trunek, werbunek, frasunek, 
rachunek; przeciwnie polskie podobnego zakończenia mają zawsze 
o otwarte: trzonek, korzonek i t. p.

Y 1 grube kładzie się zawsze po spółgłoskach twardych, prócz 
g i k  (21, 4), tudzież po podniebieunych miękkich (22), np. m y,  
ty , s ły n ą ć , dym ;' tw ie rd zy , p ra c y , ró ży , t łu s z c z y ,  su szy .

Spółgłoski twarde.

453. W łaściwe każdej spółgłosce brzmienie wskazuje, gdzie 
którą pisać należy. Z twardych spółgłosek, w piśmie szczególniej 
na uwagę zasługują: f ,  g , h , ks, a r  i z .

F, z pisma łacińskiego wraz z całym alfabetem do polskiego 
przybrane, pisze się tylko w wyrazach przyswojonych, w których 
albo się już znajduje, albo w przeniesieniu ich do pisma naszego 
z p h  powstało, np. fa rba , fa ł s z ,  tra fić , filo zo f, (philosophus), 
fizyka  (physica), filolog  (philologus), F ilip  (Philippus). Ze swoj­
skich ledwie kilka wyrazów przez f  piszemy, np. fu ja ra , kro to - 
fila  za kro tochw ila  lub kró tkochw ila , tojest zabawka, czas czyli
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chwile skracająca, obfity, obfitować zamiast o kw ity , okwitowaó. 
Niektóre wyrazy dotąd przez s f  pisane ze względu na ich pocho­
dzenie przez sio pisać należy: swora> sworność, sw orzeń.

G, używamy tak w swojskich jak i obcych wyrazach. W  swoj­
skich stale zachowuje to brzmienie, i dla tego wszędzie się pisze, 
gdziekolwiek jego dźwięk słyszeć się daje. Ale przed e bezpośre­
dnio stać nie może (21, 4), np. g ło w a , g e s ty , ginąć, ogień, 
bagien  Go się tyczy wyrazów obcych uważać należy, że w nie­
których z nich przed e głoskę tę jak j(e ) wymawiamy, w innych 
właściwe jej zachowujemy brzmienie. 1 tak mówimy, je n e r a ł  (ge- 
neralis), re jestr  (regestrum), cw anjelija  (evangelia), jeom etry ja  
(geometria), i znowu: G enewa, G erw azy , G ertruda . Dla jedno - 
stajności w piśmie wszystkie wyrazy obce to brzmienie mające, 
przez g pisaćby należało; atoli, kiedy w niektórych z nich dźwięk 
j  zamiast g zwyczaj upowszechnił, i w piśmie zachować je wypa­
da. Dla tego też piszemy: je n e r a ł , jeogra fija , rejestr  i t. p.

H ,  nie uważa się za spółgłoskę, bo się nie urabia narzędzia­
mi mownemi, ale jest tylko tchem przez gardło płynącym, który 
się zlewa na jakąś samogłoskę i jej brzmienie wzmacnia; dla tego 
je też przydechem  nazywają. Tę własność brzmienia h , najlepiej 
nam wyjaśnia mowa ludu naszego, który, nie mając w języku oj­
czystym brzmień rodzimych od a, e, zaczynających się, wyrazy 
obce, na początku głoski te mające z przydechem wymawia, np. 
H a n ka  za A n k a , H elżb ie ta , harfa , h a rm a ta , h a łu n  i t. p. 
W  języku polskim piszą się przez h następujące wyrazy:

Boh (rzeka), Bohdan (Bogdan), błahy, bohater, braha, buhaj, 
czyhać, ha! habit, Hadziacz (miasto), haft, haja (ryba), hajduk, haj­
damak, hak, halabarta, halerz, Halicz, Halina, Halka, Halszka, ha- 
łaburda, hałastra, hałas, hałun, hamernia, hamować, hamulec, han, 
handel, Haneta, Hanusia, hańbić, hap, haracz, haram za i harandzia (ga- 
wiedż), harap, harc, harczćć, hardy, harmider, harmonija, harować 
(usilnie pracować), Harpija, i liart, hasać, hasło, haubica, hazard, he­
ban, Ilebe (bogini młodości u Greków), hebel, Hebrajczyk, heca, 
heciak od hecia, h e j! Hekate (bogini piekła), hektyk, Helena, Heli- 
kon (góra), Helespont, hełm, hemoroidy, heraldyka, herb, herbata, 
heretyk, Herman, Herod, heroiczny, herszt, hetka, hetman, Hijacynt, 
hierarehija, liieroglyf, Hieronym, Hilary, himn, hipokryta, historyja, 
Hiszpan, hodować, hojny, holować, Holender, hołd, hołobla, hoło­
ta, hołubiec, honor, hop, horda, horodniczy, horyzont, hosanna, ho­
spodar, hostyja, hoży, hrabia, hreczka, hu, hubka, huf, huinal, huk, 
hukać, hulać, buletka (laska pasterska), hultaj, Humań, humor, liun-
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ciot, Imp, hupka, hurmem, hurt, hurtem, hurty, husarz, huta, hu­
zar, Hyjacynt, hyberna (danina na żołd wojskowy z dóbr królews. 
i duchown.), hyc, hycel, hyda (ohydzenie), hydra, hydraulika 
drografija, hydzić, hyjena, hyl (cypel ziemi w wodę wy^hmle 
Hymen (bożyszcze małżeństw), hymn (zob. hirnn), Ä J
hypokondryja, hypokryta, hypoteka, kurhan, Mahomj 
hacz, puhar, Sapieha, wahać się, wahadło i t. d.

K s  i X .  Brzmienia tych głosek są do siebj 
wiem greckie i łacińskie x  z głosek ks powsta| 
którzy nasi pisarze i w swojskich wyrazach x  
używają; swojskie bowiem wyrazy, w których brzńlfWlló łych gło­
sek słyszeć się daje, przez ks pisać należy, np. k s ią ż ę , nie w ią­
żę , k s ią żk a  nie x ią ż k a , ksią d z  nie x ia d z .  Ałe w skróceniu x  
za ks czyli ks ią d z  (np. X . S ka rg  a j, zwyczaj upowszechnił. Po­
dobnie przez x  piszą się imiona obce tak własne jak i pospolite 
przyswojone, np. X e rx e s , X eno fon , A le x a n d e r , M a x y m ilija n , 
F elix , te x t ,  exam en, m a x y m a  i t. p.

Z , jako przyimek dwojako się pisze, tojest przez z  i s. Piszo 
się z  bez względu na następującą spółgłoskę (38 i 39), jeżeli teu 
przyimek nie jest z wyrazem spojony, n p .'z  s z k o łą , z  c h a łu p y , 
z  czapk i, z  p ra c y  i t. p. Kiedy w złożonych z ,  a kiedy s pi­
sać należy, zobacz §§ 38 i 39. Ale przyimki bez, ro z  zawsze 
przez z  piszemy, np. bezp ieczny , ro zp ra w a , ro zko sz , rozebrać , 
bezcześcić  i  t. p.

Spółgłoski miękkie.

4-54-. Spółgłoski miękkie wszędzie się piszą, gdziekolwiek ich 
brzmienie słyszeć się daje. Ze spółgłosek miękkich szczegól­
niej na uwagę zasługują wargowe (22) b', f ' ,  m ’, p  , w \  które 
wielu nie zawsze miękczy tam, gdzie z zasad języka miękczyć się 
powinny. W  których imionach miękczyć je należy, poznaje się w 
rzeczownikach z dopełniacza: w męzkich jeżeli przed a lub u  przy­
bierają i  jako znak miękczenia (17), a w żeńskich, kiedy w tym 
spadku na względną i  (6 6 , 5) spływają, np. k ie łb ', k ie łb ia ; ka rp ’, 
karp ia ; p a w ’, pa w ia ; drób ', drobiu; k a rm ’, ka rm i; k rew ', 
krw i. Lubo w żeńskich to w ' powszechnie twardo wymawiamy, 
jednakże ze względu na podobieństwo skłonienia, miękczyćby je 
należało, np. konew’, konw i, m archew ’, m archw i.

W  drugiej osobie licz. pojed. sposobu rozkazującego słów pią­
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tej odmiany, dawniej powszechnie głoski te miękczono, np. rób', 
tr a f ' ,  t r a p \  n a s t a w z b a w ' .  (Zobacz W u jk a  N ow y Test. tu 
K ra k .  roku 1593 str. 20 i 24 i indziej). Także w k ła m ', ła m  , 
łom ' (203), k ła p ’ i kilku innych na pac  zakończonych (204).

Nie miękczą się te głoski, kiedy przez odmianę przybywa zgło­
ska lub kiedy sposób bezokoliczny z przyrostkami no, że , jest po­
łączony, np. róbno, róbże, róbm y, róbcie.

U w a g a . Lubo z ogólnćj zasady należałoby te głoski miękczyć 
w sposobie rozkazującym, jednakże je  w potocznej mowie, szcze­
gólniej zaś ó1 i w \  powszechnie twardo wymawiamy.

J(e) jako spółgłoska (40) samo nie czyni zgłoski, i dla tego 
też tam się tylko pisze, gdzie to brzmienie zaczynające zgłoskę lub 
ją kończące opiera się na przyległej samogłosce, np. ja ,  ją ć ,  j e ­
leń , je k , jo d ła ,  ju tro ;  ra j , k le j, se jm , b ij, m ó j, k u j, s tr y j  
i t. p.

Ponieważ j f e ) ,  jakeśmy wyżej powiedzieli, w wyrazach swoj­
skich służy do połączenia przykrego dla naszych uszu zbiegu dwóch 
samogłosek (41), zatem i obce imiona na i-a , y -a , zakończone, 
ze względu na tę właściwość języka naszego przez jfe )  pomiędzy 
te samogłoski wtrącone pisać wypada. Ale w wymawianiu tych 
imion, które, prócz małej ich liczby, w swoich językach mają 
przedostatnią krótką, przycisk na trzeciej od końca kłaść należy. 
Ze względu więc na podobieństwo zakończenia, jak piszemy swoj­
skie zb ro ja , ż m i ja ,  s z y ja , zg r a ja , ka zn o d z ie ja , de lija , n a ­
d z ie ja , kn ie ja , piszemy i obce własne i pospolite, np. A n g lija , 
G recyja , F a b ija n , S cyp ijo n , m a n ija , ta l i ja , eccekwije, racy-  
j a ,  ew ekucyja  i t. p. Taki sposób pisania tych imion, nietylko 
że się zgadza z wymawianiem ich, ale nadto uogólnia zasadę ich 
spadkowania, jak się o tem z porównania odmiany tych imion z 
polskiemi tegoż zakończenia (zob. żm ija  § 94) przekonać można. 
Pisanie samego j f e )  po opuszczeniu samogłoski i  lub y ,  utrudza 
skłanianie tych wyrazów, i zmienia ich brzmienie. Wszakże ina­
czej brzmi A n g lija  a inaczej A n g l-ja  i t. p.

U w a g a . Głoska j  na końcu słów stojąca je s t cechą sposobu 
rozkazującego. Które słowa w tym sposobie piszą się przez ej, a 
które przez i j  lub y j, zobacz w § 190. A. b. c.

H z  Głoska r  z syczącą 2 połączona trojako się wymawia, co 
tóż w piśmie odróżniać wypada. I tak jeżeli po r  stoi z  bez krop­
ki, to obie głoski łącznie się wymawiają i jedno tworzą brzmię-
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nie, np. d rz e , m rze, tr z e b a , tr z y ,  t r z a s k a , w ierzgać. Jeżeli 
po r  następuje i ,  natenczas obie głoski osobno wygłaszamy, np. 
drze , ( d r - ż e j , r ż y ,  (r -ży ) . Są znowu wyrazy, w których z  po 
r  następujące nie łącznie z niem, ale osobno wymawiamy; a w*ta­
kim razie dobrzeby było kłaść kreskę nad r ,  np. m a ń z n a ć  nie 
m a r z n ą ć ,  m ier 'z ić , z m a r ’z la k  i t. p, Tym więcej baczyć nale­
ży na tak różne tych głosek wymawianie, że z mylnego wygło­
szenia ich wąlpliwość powstać może. 1 tak co innego znaczy d r z y j  
od d rżeć , (190. A. b.), a co innego d r ż y j  od d rżeć  (236).

Uwaga. Jak dwójkę rz (4. b) w niektórych wyrazach rozłącz­
n e  wymawiamy, a wtedy, dla usunięcia wątpliwości względem 
b -zmienia tych głosek, niektórzy łącznik (471) pomiędzy nie* kła­
dą, tak podobnież wiele jest słów z przyimków złożonych, które 
się zaczynają od podobnych głosek jak i inne wyrazy niezłożone, 
np. oborać, obozować; ziścić, zimować; worać, worek; odłamać, 
odłuzyć i t. p. Że zaś w niezłoźonych spółgłoski łącznie się wy­
mawiają, a w złożonych odbijają się, zatem niektórzy dla wskaza­
nia tćj różnicy, w złożonych słowach, za przykładem Jana Śniade­
ckiego, przyimek łącznikiem od nich przedzielają, np. ób-orać, w- 
orać, z-iścić, z-orać, zmar-znąć, zmar-zły.

Spółgłoski miękkie w  zakończeniu sposobu 
bezokolicznego.

4-55. Cechą sposobu bezokolicz. w języku naszym są miękkie 
głoski syczące; c , d z , ć. Aby poznać, którą z tych głosek słowa 
w tym sposobie przybierają, uważać należy na głoskę stojącą przed 
ł  w trzeciej osobie liczby pojed. czasu przeszłego. Jeżeli bowiem 
tę cechę czasu przeszłego poprzedza k , sposób bezokoliczny kończy 
się na c; na d z  zaś wtedy, kiedy przed nią g stało; we wszyst­
kich innych kończy się na ć, które po odrzuceniu ł  przybieramy. 
Tylko słowa w tym czasie b, d  lub t  przed ł  mające odstępują od 
tego ogólnego prawidła, bo po przybraniu c, głoski te przed niem 
na ś zamieniają (216), np. t ł u k ł ,  t łu c ;  w ló k ł, w lec  (45); c ie k ł,  
ciec; m ó g ł, m ódz; b ieg ł, b iedź; le g ł , ledz; lą g ł ,  lą d z ; ko­
c h a ł, kochać; p is a ł ,  p isać; c z y n i ł ,  czyn ić ; u c z y ł ,  u czyć ;  
g rz e b ł, grześć; s k u b ł, skuść; b ó d ł, bóść; k r a d ł , kraść; p a d ł , 
paść; j a d ł ,  jeść; p l ó t ł , pleść.

Podwajanie spółgłosek.

456. Jak w polskim, tak i w innych językach często się zda­
rza że się w tym samym wyrazie tak w mowie jak i w piśmie
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spółgłoski podwajają, np. z z u ć , oddać, w w in a ć , senny, le kk i, 
m iękk i, ssać  i t. p.

Takie wyrazy polskie zawsze podwójne głoski w piśmie mieć 
powinny, bo je i w mowie podwajamy. Toż samo czynimy z na­
zwiskami osobowemi liłewskiemi, np. J a g ie ł ło , R a d z iw i ł ł  (64-, 
A . f). Ale imiona cudzoziemskie własne i pospolite, wyjąwszy te, 
w których wyraźnie podwojenie spółgłoski w mowie słyszeć się 
daje, lubo w językach, z których są przybrane przez podwojone 
piszą się głoski, my tylko przez jedne pisać powinniśmy; bo w mo­
wie podwójnego ich brzmienia nie wyrażamy, np. a fe ltt, komisij- 
j a ,  ko leg ijum , h ip ika , Iza b e la  i t. p.

ROZDZIAŁ DRUGI.
PISANIE SZCZEGÓLNYCH WYRAZÓW.

4-57. Jak wyrazy pojedyncze dla wygodnego czytania osobno 
piszemy, tak znowu składane dla uniknienia dwuznaczności łącznie 
pisać należy, np. w ie lko m yśln y , dobrow olny , o d d z ie ln y , W iel­
kanoc, sz tu ka m ie ja . Przydluższe wyrazy złożone, szczególniej zaś 
przymiotniki, kiedy się pierwsza ich część składowa kilka razy 
zmienia, co się najpospoliciej z liczebnikami dziać zwykło, niekie­
dy kreską przedzielamy, np. K o m isy ja  cyw ilno -w o jskow a , w ia tr  
p o łu d n io w o -za ch o d n i , kolor n iebiesko-czerw ony , w iersze  tr z y -  
cztero-pięcio i  sześc io -zg ł oskow e . /

4-58. Przyimki bez, n a d , od, pod , p r z e d , w  i z ,  mające po 
sobie łagodzące e (266), podobnie jak wszystkie inne, jeżeli w skład 
wyrazu nie wchodzą, odłącznie piszemy, chyba że do nich przy­
czepia się ń, jako skrócona forma zaimka niego  (156, 9), np. 
ode m nie, beze m nie, pode d r z w i, p r z e ze ń , nadeń  i t. p.

459. Przyimki, przysłówki i spójniki z kilku wyrazów, szcze­
gólniej zaś z rzeczowników, zaimków i przyimków złożone, dla 
wskazania różnicy ich znaczenia łącznie piszemy, np. Złoty ,  to- 
jest tr zy d z ie śc i g roszy . To jest ten  z ło ty ,  któregoś s z u k a ł.  
Wyrazy tak piszące się są:

Dlaczego, dlatego, dokąd, dopóki, dopokąd, dotąd, dopóty, do- 
potąd, dotychczas, gdzieniegdzie, naco, nadewszystko, nadto, nako- 
niec, nakształt, naostatek, naówczas, nareszcie, natenczas, natomiast, 
natychmiast, niemniej, odkąd, odtąd, oto, poco, poczem, pokąd, po­
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m iędzy, potąd , potóm , p rzed ew szy stk ićm , sk ą d , s tą d , stóm w szyst-  
kiem , takjest, to jest, tym czasem , w koło , w około , w ów czas , w praw ­
dzie, w reszcie, w ted y , w tćm , w ten czas, zaco, zaczem , zatem  i t. p.

4-60. Przyrostki, które nigdy osobnych wyrazów nie czynią 
(165 i 258), piszą się łącznie; osobno pisane czyniłyby niekiedy 
mowę wątpliwą, np. p is a ł ie  tak? i p is a ł, że  ta k .

4-61. Przysłówek n ie , gdy znaczy przeczenie, pisze się zawsze 
osobno: nie d a j, nie m ów , nie ro z u m , ale g łu p s tw o ;  i t. p. 
Gdy zaś nie znaczy przeczenia, ale niedostatek, ubycie czegoś z 
przedmiotu, lub zmianę własności jakiej rzeczy, pisze się łącznie, 
np. niem ow a, n iem oc , niechęć, n iezgoda , n ie c zu ło ić , nieroz- 
sadek  i t. p.

Pisanie imion własnych cudzoziemskich.

462. Imiona własne cudzoziemskie należące do narodów, któ­
re używają alfabetu łacińskiego, pisać się u nas mają tak, jak jo 
cudzoziemcy piszą w swych własnych językach.

Wyłączają się z tego ogólnego prawidła:
1) Imiona własne starożytne, które zwyczaj powszechnie przy­

jęty dozwala wyrażać podług polskiej pisowni: W ir  g ili, T a cy t, 
B ab ilon , S yd o n  i t. p., chyba że pisarz dla szczególnych powo­
dów, w nazwiskach starożytnych, chce zachować ich pisownią cu­
dzoziemską.

2) Kilka imion wielkich ludzi z późniejszych nawet wieków, 
w których powszechny zwyczaj spolszczenie pisowni zatwierdził, 
np. W o lter , S ze k s p ir , R a sy n , K o rne l, K o n d eu sz.

Zwyczaj powszechny.

463. W  pisaniu niektórych wyrazów, pomijając ich pochodze­
nie, wymawianie i inne względy gramatyczne, stosujemy się do 
powszechnego, powagą poprawnie piszących ustalonego zwyczaju. 
1 tak pomimo zasady, iż s, z ,  w odmianie wyrazów przed mięk­
ką spółgłoską miękko wymawiamy (27) nie miękczymy ich w wy­
razach, bolesny , n a zw ie , paśm ie , p iśm ie , sp i, sp ieka , sp ieszyć, 
cudzoziernczyzn ie , go tow izn ie , m ie liźn ie , o jc zy źn ie , p r z y ja -  
zn ie  (przysł.), siw isn ie , s ta rsży zn ie , w ięźn ie , zw ie rze .

Ale miekezy się ś  w wyrazach: ja m ie , m aśle, pośle, powścia-
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204 DZIELENIE I PRZENOSZENIE WYRAZÓW.

gnać, ściągnąć, ś la z , śle, ślub, śluza, śpiew , śrubsztaJc, trzaśnie, 
ukośnie, w iośle, w iośnie, w łaśnie, zazdrośni.

Po głoskach ś, ź ,  dawniój pisano r z ,  np. śr zo d ek , śrzuba , 
¿rzen ica , źrzeb ie  i t. p ., teraz piszemy środek , śru b a , źre n ic a , 
źrebie.

Następujące przez sz  pisać należy: szk la n k a , s z k ło , s z ła ,  s z la ch ­
cic, s z la k , S z lą sk , s zp ik , s zp ita l, s zp in a k , szro t. Ale lepiej 
pisać sp inka  lub śp ilka  od sp iąć  (38), niż s z p in k a , s zp ilka , 
bo tu przyimek z  zamienił się na s.

Ze nie należy pisać scz  zamiast s z c z ,  np. szczęśliw y  nic 
scześliw y  i t. d ., o tem już wyżej (25) mówiliśmy.

Dzielenie wyrazów i przenoszenie ich z jednego 
wiersza na drugi.

464. Gdy się wyraz cały w jednym wierszu nie kończy, na­
tenczas, na znak jego przeniesienia, łącznik w końcu wiersza po­
łożywszy (471, 7), pozostałe zgłoski do drugiego przenosimy. Tu 
na następujące okoliczności wzgląd mieć należy:

1) Że wyraz jednozgloskowy nie może się rozdzielać i przeno­
sić, np. nieść, p ó jść , d zw on .

2) Że przyimki w , z ,  łączące się zawsze z wyrazem do któ­
rego należą, nie mogą stać na końcu wiersza, chyba że dla złago­
dzenia zbiegu spółgłosek głoskę e przybrały, np. we  Lwowie, ze  
wschodu.

3) Spójnik i, nie powinien stać na końcu wiersza, boby stąd 
wyniknął niejaki przedział między nim a następującym wyrazem, 
który łączy z poprzedzającym, np. p r z y s z e d ł i-w z ią ł .

4) Wyrazy złożone, w przenoszeniu każdy osobno piszemy, np. 
od-kopać, zp o -za , ro z-g ło sić , pod-skoczyć.

5) Jeżeli w środku wyrazu znajdują się dwie lub więcej spół­
głosek, natenczas albo się dzielą, tojest, że pierwsza łączy się z 
poprzedzającą, drugie z następującą samogłoską, szczególniej zaś, 
jeżeli się spółgłoska podwaja, np. sp ó ł-g ło ska , koń-czyć, lek-ki; 
albo jeżeli się znajduje w mowie wyraz niezłożony od podobnych 
spółgłosek zaczynający się, wtedy obiedwie opierają się na nastę­
pującej samogłosce, np. zg ło -skow ać , bo się mówi skoro , skop. 
Ale nie mogę dzielić oko-H -cznośę, w szy -s tk ie , bo nie masz w
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języlcu wyrazów, ktoreby się od czn  lub stk  zaczynały; powinno 
więc być: okolicz-nośd, w szys t-k ie , na jd o b ro -tliw szy .

6) Unikać należy takich podziałów, w którychby przez rozłą­
czenie głosek pierwsza połowa wyrazu przybrała zakończenie do 
jakiegoś innego wyrazu podobne, np. ka ż-d y , lepiej według po­
wszechnego zwyczaju ka -żd y . Na tej zasadzie dzielmy też: szczęś­
l iw y , w szys-cy .

Skrócenia w  piśmie najużywańsse.

465. Często dla oszczędzenia miejsca lub z pośpiechu, zamiast 
wypisania niektórych wyrazów, tylko je przez początkowe głoski 
w piśmie oznaczamy, a to skróceniam i nazywamy. Najużywań-
śze skrócenia w polskim języku 
b. m. (bieżącego miesiąca.) 
b. m. i r. (bieżącego miesiąca 

i roku).
ces. król. (cesarsko-królewski), 
czyt. (czytaj).
D. lub d. (clnia).
D. lub Dobr. (Dobrodzićj).
Dr. (Doktor), 
etc. (et ccetera z łacińsk. znaczy 

i t. d.).
H. W . K. (Hetman Wielki Ko­

ronny).
J . C. M. (Jego Cesarska Mość).
J . K. M. (Jego Królewska Mość). 
JMĆ lub JMCI (Jegomość).
J . O. (Jaśnie Oświecony).
J . O. Mci Kżę lub Xżę (Jaśnie 

Oświecony Mości Książę).
JP . lub JPan, Jm ć Pan (Jegomość 

Pan).
i t. d. (i tak dalej), 
i t. p. (i tym podobne).
JW . (Jaśnie Wielmożny).
JW P. (Jaśnie Wielmożny Pan). 
JJW W PP. (Jaśnie Wielmożni Pa­

nowie).
JX . (Jegomość Ksiądz), 
k. (karta).
K. W. K. (Kanclerz Wielki Ko­

ronny).
K. W. L. (Kancl. Wielki Litewski), 
ks. (księga).

są:
L. lub 1. (liczba).
m. b. (miesiąca bieżącego).
M. P. (miejsce pieczęci).
Mci (Mość, Miłość, Miłościwy). 
Mci P. MP. (Mości Panie), 
m. p. (miesiąca przeszłego), 
m. p. (m anu  p ro p r ia  tojest: rę­

ką własną).
N. K. P. N. M. (Najjaśniejszy K ró­

lu, Panie Nasz Miłościwy).
N. P. (Najjaśniejszy Pan).
NN. PP. (Najjaśniejsi Państwo), 
np. lub n. p. (na przykład).
0 . 0 0 . (Ojciec, Ojcowie, o zakon- 

mikach).
Ob. (Obywatel).
ob. lub zob. (obacz, zobacz),
P. PP. (Pan, Panowie), 
p. (przez).
p. s. (po skończeniu, p o st scrip- 

turn). 
porówn. (porównaj), 
p. t. lub pod tyt. (pod tytułem), 
r. (roku).
r. b. (roku bieżącego), 
r. z. (roku zeszłego).
R. P. lub r. p. (roku pańskiego 

lub przyszłego), 
r. p. d. m. (roku pańskiego, dnia, 

miesiąca), 
rękop. (rękopism). 
rozdz. lub r. (rozdział).
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Rzplita (Rzeczpospolita). WMP. (Waszmość Pan).
8 . ŚŚ. (Święty, Święci). W. K. (Wielki Koronny),
ś. p. (świętej pamięci). W. L. (Wielki Litewski),
str. (strona). W. O. X. (Wieleb. Ojciec Ksiądz).
T. lub t. (tom). W. X. (Wielki Książę),
t. j . lub tj. (tojest). W .X .L . (Wielki Książę Litewski).
W . (Wielki) po imionach królów WW. 0 0 . (Wielebni Ojcowie), 

i t. d., a przed nazwiskami zna- WP. (Wielmożny Pan), 
czy Wielmożny. WW. PP. (Wielmożni Panowie),

w. (wiersz). wyd.' (wydanie).
WM. (Waszmość).
WMci D. (Wielmożny Mości Do- X. (Ksiądz lub Książę), 

brodzieju). XX. (Księża).
W  tych skróceniach widzimy głoski już większe, już  mniejsze, 

i przy nich kropkę. Jeżeli chcemy wyrazić liczbę mnogą, podwa­
jam y te głoski, jakeśmy to wyżej widzieli.

ROZDZIAŁ TRZECI.
OZNACZANIE GŁOSKAMI POCZĄTKU MOWY, ZNACZENIA 

WYRAZÓW LUB USZANOWANIA.

466. Głosek większych używamy w piśmie: 1) Aby niemi wi­
doczniej oznaczyć początek mowy lub myśli. 2) Aby znaczenie 
imienia wyraźniejszem uczynić, np. w ie p rz , W iep rz; kocie j, R o ­
d e ł .  3) Nakoniec w pewnych wyrazach kładziemy je na znak 
uszanowania.

1. Głoski większe dla odróżnienia początku mowy 
i  myśli.

467. Aby odróżnić początek mowy lub myśli, piszemy głoski 
większe w następujących zdarzeniach:

1) Na początku pisma i w pierwszym wyrazie odstępu czyli na 
nowym wierszu, chociażby ten nie po kropce, ale po innym zna­
ku przestankowym następował, oraz w pierwszym wyrazie po krop­
ce, np. Jam jest Pan Bóg twój i t. d.

1) Nie będziesz miał i t. d.
2) Nie będziesz brał i t. d.
3) Pamiętaj dzień i t. d.

2) Po znaku zapytania i wykrzyknienia, jeżeli po nich nowy 
okres następuje; jeżeli zaś powtarzają się pytania i wykrzyknienia, 
oraz kiedy pytanie jest uboczne (415. 1) albo taż sama myśl da 
lej się ciągnie, głoskę małą piszemy, np.

206 CŁOSIU WIĘKSZE.
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OZNACZENIE GŁOSKAMI ZNACZENIA IMION.

A kto Waści zaprosił do Nieświeża na wesele? Sam się zapro­
siłem, Książe Panie! Zatęskniłem się w Słonimie.—Czy oni szkodę 
jak ą  robili? czy nie chcieli bazarnego opłacić? Cóżto,. czy już nam 
nie wolno na targu półdrabek przedawać? Kto ciebie, hultaju, do 
takiej zabawy namówił? zapytał książę Karelka. — Gdzieżeś cnoto? 
gdzieś prawdo? gdzieście się podziały?

3) Na początku przytoczonych wyrazów obcych, gdy je wprost, 
tojest nie zależnie od jakiegoś poprzedniego słowa w mowę wpro­
wadzamy, np.

W estchnął zatem nieborak i rzekł: Wiem, dlaczego
Były pustki w dziurawym worku stryja m ego. (Kr a ś . Baj,)

4-) W poezyi na początku każdego wiersza, bo tu każdy wiersz 
jest pewną całością.

2. Głoski większe dla uczynienia wyraźniejszem znaczenia
imion.

4-08. Aby znaczenie imion wyraźniejszem uczynić, piszemy 
większą głoskę początkową w imionach własnych narodów, osób, 
istot pod postacią osób uważanych, w imionach własnych zwierząt, 
miejsc tak na ziemi, jak i na niebie (konstellacyj), gmachów, 
świąt i t. d., słowem na początku wszystkich imion ogólnych, 
przez które szczególne rzeczy oznaczamy, np. R zy m ia n ie , C y- 
cero, K rakow ian ie , G abryje l, Jo w isz , S a m ije l , B u c e fa ł  (koń 
Alex, wielkiego), F ilu ś , A z y ja ,  L ub lin , B ie la n y , u lica  D łu g a ,  
u lica  S ze ro k a , B a łty k ,  W is ła ,  S a la , G op ło , T a tr y , Term o - 
p ile , B ia ło w ie zk a  p u s z c z a , K re m lin , B elw eder, m ost W a ­
terloo, P ogoń  (herb), D ębno (herb), W ielkanoc, W n ieb o w stą ­
p ien ie , K u c z k i ,  B a jra m , B a ra n  (konstel.), B y k ,  R a k , O rze ł ,  
T a rcza  Sobieskiego  (konstel.) i t. p.

U w a g a . Imiona dni nie są nazwami własnemi, ale tylko ozna­
czają następstwo dni lub miesięcy tak, jak  zim a, w iosna, lato, j e ­
sień, następstwo pór roku wyrażają. Jak  w imionach téj nocy, 
przeszłej zim y, w  je s ien i, małą głoskę piszemy, tak też i imiona 
dni w tygodniu i miesięcy małą głoską pisać należy, gdyż i te 
tylko pewną cząstkę czasu oznaczają.

Piszą się głoską większą rzeczowniki, przymiotniki i liczebniki 
dla odznaczenia osób przy ich imionach użyte, np. K a z im ie r z  
W ie lk i, B o le s ła w  C hrobry, B o les ła w  K r z y w o u s ty , W ła d y ­
s ła w  Ł o k ie tek  i t. p.-, także przymiotniki z imion osób urobione,
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2 0 8 ZNAKI PISARSKIE.

np. plem ię  Jakóbow e, z a  czasów  Z yg m u n to w sk ich , dobra 
R a d z iw i ł ł  ow skie, stado Sap ieżyńsh ie .

3. W iększe głoski początkowe jako oznaki uszanowania.

4-69. Zwyczaj upowszechnił, że większych głosek używamy 
w piśmie na oznakę czci i uszanowania. Z tćj więc przyczyny pi­
szemy większa głoskę początkową:

1) W  imionach: B ó g , B ó stw o , T ró jca , P a n ,  gdy oznaczają 
prawdziwego Boga; jeżeli zaś imiona te inne mają znaczenie, piszą 
się głoską mniejszą np. G recy bogom o fiary c zy n ili .

2) Przymiotnik św ię ty  pisze się przez większą początkową li­
terę, gdy się łączy z imieniem własnem, np. Ś w ię ty  J a n  K a n ty ,  
Św iętego  P io tra .  W innych okolicznościach pisze się przez li­
terę zwyczajną, np. P o  św ię te j p a m ięc i o jcu  m oim . I  św ięci 
ludz ie  m a ją  swe w a d y .

3) W yrazy N a jja ś n ie js z y , Ja śn ie  O św iecony, Ja śn ie  W ie l­
m o żn y , W ie lm o żn y , P rze w ie le b n y , P r z e ś w ie tn y , W yso k i 
i t. p. które się przydają do imion władz, urzędów i godności, 
dla oznaki czci lub uszanowania, większemi głoskami pisać należy.

Nazwiska same tytułów lub urzędów wtedy tylko większemi 
głoskami pisać zwykliśmy, kiedy tego wymaga potrzeba okazania 
względem kogoś oznaki uszanowania. W  dziełach zaś drukowanych, 
gdzie nie mamy na względzie stosunków osobistych z osobami, 
których urzędy wspominamy, imiona te małemi głoskami zwykle 
piszemy.

RO ZDZIA ł  CZWARTY.
ZNAKI PISARSKIE.

4-70. Z n aki p i s a r s k ie  używane po wyrazach, według mniejszych 
lub większych przestanków po nich czynić się mających oraz róż­
nego urabiania głosu w ich wymawianiu, najwięcej ułatwiają dobre 
i zrozumiałe czytanie.

4-71. Znaki pisarskie teraz używane, są następujące:
1) , P rzec in ek  czyli kom m a, oznacza najmniejszy przestanek.
2) ; Ś red n ik  oznacza przestanek większy, tj. zawieszenie 

głosu w czytaniu znaczniejsze, niż po przecinku.

Biblioteka Cyfrowa UJK 
http://dlibra.ujk.edu.pl



3) : D w ukropek  wskazuje przestanek większy niż ten, który 
się średnikiem oznacza.

4-) . K ro p k a , p u n k t  czyli p e ry jo d ,  wskazuje przestanek naj­
większy po końcu zdania.

5) ? Z n a k  p y ta n ia .
6) ! W y k r zy k n ik .
7) -  albo = Ł ą c z n ik .
8 )  P a u z a  czyli znak przerwanej mowy.
9  )  Znak opuszczonych głosek lub wyrazów.

10) ( ) albo [ J N a w ia s.
11) „ “ C u d zy s łó w .
12) =  i II Znak rozmowy czyli wskazujący inną osobę mó­

wiącą.
13) ’ A p o stro f, znak skrócenia czyli opuszczonćj samogłoski.
l i )  Ustęp (a Unea, a cap ite j czyli ustęp od nowego w ier­

sza oznacza szereg nowych myśli.
Z n a k i przyp isow e  czyli Odsyłacze ( f  * a, 1), p a r a g r a f  (§), 

lub zn a k i podziałow e  (przez litery A , B , C, a, b, c, iub przez 
liczby porządkowe I. II. 111. IV. 1. 2. 3. 4. i t. d. wyrażane), jako 
środki pomocne do lepszego objęcia całkowitego układu dzieła lub 
podziału pojedynczej myśli, do znaków przestankowych liczyć się 
nie mogą.

472. Wszystkie znaki pisarskie według ich przeznaczenia tro­
jako podzielić można. Jakoż jedne z nich w zdaniu szczególne jego 
części oddzielają (przecinek, średnik, dwukropek); drugie zdanie 
zamykają (kropka, znak zapytania, wykrzyknik); trzecie nakoniec 
przerwanie mowy oznaczają (nawias, pauza i znak przerwanej mo­
wy). Użycie trzech pierwszych znaków ( , ; :) wskazuje stosunek 
w jakim zostają między sobą części zdania złożone (408, 409 i 
412); trzy drugie (. ? !) od osnowy zdania zawisły; trzy zaś osta­
tnie ( ( ) lub [ ] — , = = =) dla tego tylko do znaków przestan­
kowych liczymy, iż przez nie rozmaity sposób przerwania mowy 
oznaczamy.

I. Znaki związek zdań wskazujące.
Przecinek (,).

473. P r z e c in e k  ostrzega o potrzebie małego w mowie prze­
stanku i pisze się:

PRZECINEK. 209
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210 PRZECINEK.

1) Miedzy krótkiemi zdaniami spółrzcdnemi (408 i 412), np.
Małe złego początki wzrastają z uporu,
Zawżdy ludzi omamia błahy punkt honoru. K r a ś .

Od Boga poczynam y, Bóg początk iem  w szem u. J . K ochan .

2) Przed zdaniami podrzędnemi. Przykłady zob. w § 414.
3) Wskazując domyślne orzeczenie, szczególniej zaś kiedy 

łącznik być  opuszczamy; a wtedy po podmiocie przecinek, a po 
dopełnieniu średnik kładziemy, np.

Lasek ów i strumień przypominał Julijannę; staw, przypadek 
w  jć j oczach; pokoiki edukacyją Damona. K r a ś .

 są sady, a drzewa w sadzie,
A na drzewach są jabłka w wielkiej obfitości;
A dam , pan; E w a, jejm ość; a w ąż, podstarości. K r a ś .

4) W  zdaniach ściągniętych (318. 2).
Aby dokładnió wiedzieć po jakich wyrazach w  zdaniu ściągnię- 

tem przecinki kłaść należy, pamiętać trzeba, że kilka zdań wtedy
możemy ściągnąć (318. 2): a j Kiedy mają kilka podmiotów a je­
dno orzeczenie, b) Jeden podmiot a kilka orzeczeń, c) Jeden pod­
miot z kilką przydatkami, d) Jeden podmiot i orzeczenie z kilką 
dopełnieniami, i nakoniec e) Jedno orzeczenie z kilką podmiotami 
i dopełnieniami. Stąd wynika, że w zdaniu ściągniętem kładą 
się przecinki: po podmiotach, orzeczeniach, przydatkach i dopeł­
nieniach z Dależącemi do nich wyrazami (317), jak się to w na­
stępujących okaże przykładach.

U w a g a . Zdarza się , że n iektóre z tych  częśc i w  śc iągniętem  
zdaniu spójnikiem  i  są  połączone.

P r z y k ł a d y : a j Pochlebiająca mierność, rady niewieście, fał­
szywa gorliwość, wszędzie wpływ obcy, kierowały krokami Zy­
gmunta III. N iemc. Cztery wojny na północy, liczne wyprawy 
szwedzkie, wojna wołoska, turecka, najazdy Tatarów, krwawe zaj­
ścia domowe, panowanie nakoniec obfite w zdarzenia, stanie się 
przedmiotem dzieła, poleconego mi od towarzystwa królewskiego. 
T e n ż e . — Wytężona duma i chuć panowania, niepowściągniona żą­
dza znaczenia,4 chciwość nieumiarkowana dostatków, pieniactwo 
z całą czeredą szalbierstwa i wykrętarstwa, wyuzdana zazdrość i 
zawziętość w jakież nie rzucają się trudy, mozoły i niebezpie­
czeństwa żeby mnożyć cudze nieszczęścia, uciski i niepokoje. 
Ś niad .

b) Przyszła śmierć przez okna nasze, werwała się w domy na­
sze, pobiła przed sienią dzieci i młodzieńce po ulicach. Trupy jako 
gnój po polu leżą, ja k o  trawa za kosarzem; a nie masz tego, ktoby 
je pogrzebał. Skarga . Boże! nie rozpuścisz już dalej gniewu twego;
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bo się Ty w miłosierdziu kochasz. Obrócisz się do nas, i zmiłu­
jesz się nad nami, i złożysz z nas złości nasze, ‘i wrzucisz w głę­
bokość morską wszystkie grzechy nasze, i uiścisz się nam w praw­
dzie twojej. T e n ż e .

c) Zgięty wiekiem, trudami obozów, a może i obrad tych, zła­
many dwudziestoletniem strapieniem, król i ojciec wasz, to co świat 
ten ceni najwyżej, koronę w ręce wasze oddaje. N iem c .

U w a g a . Tu „król i ojciec wasz“ nie są podmiotami, ale przy- 
datnią (303) do domyślnego podmiotu j a  odnoszącą się.

d) Dzięki wam wszystkim niosę za wasze rady, usługi, przy 
chylność. N iem c . Pieniędzy macie dosyć, dostatek żywności, szaty 
tak kosztowne, sług takie gromady, koni, wozów, takie koszty, do­
chody pieniężne wszędzie pomnożone. S k a r g a . O najmilsza m atko, 
już zbytkują dzieci twoje, żle tych dostatków używają, na grzech}', 
na utraty, na próżności. T e n ż e . W szystko na tym należy, aby 
prawa były sprawiedliwe, wszystkim pożyteczne, cnoty, a najwię­
cej bogobojność szczepiące: a nakoniec dobrą exekucyją i karno­
ścią opatrzone. T e n ż e . ,

e) Wielkićj mądrości, i biegłości, i umiejętności i nabożeństwa
stawienie praw i opatrzenie exekucyjej ich potrzebuje T e n ż e . — 
Czytanie czyni człowieka zamożnym, obcowanie rozmownym, a pi­
sanie dobitnym i gruntownym. Ś n i a d .  —  Wojny, nieurodzaje, im
są szkodą, nam zyskiem. K r a ś .

5) Nakoniec przecinkami oddzielamy wsunięte w zdania:
a) Przydatnią (347). b) Wołacza na początku zdania lub gdy 

w nie jest wciśnięty, c) Zdania nawiasowe (416 Uw. 5). d) Zdania 
poboczne, gdy je w środku głównych umieszczamy (sir 179. Uw. 1).

P r z y k ła d y :  a) N iespokojność w ew nętrzna, najdotk liw szy stan  
człow ieka, zw yczajnym  je s t  podziałem  zbyteczn ie ujęty cli m iłością  
w ła sn ą .— K apelan m iejsca tego , staruszek przystojny, c ieszy ł m ię  
częstokroć w  utrapieniu. K r a ś .

*b) Ma też, dziatki, Swe przymioty chudoba i t. d .— Do ciebie, 
szkolna młodzi, zwracam mój głos.

c) Więc W Pan byłeś, rzekłem, w Anglii i w Chinach? Bynaj­
mniej, odpowiedział, alem się wyuczył tego sposobu.

dj W  wieku waszym, który jest porą uprawy i zarobku, sta­
rajcie się z czasu korzystać. Ś n ia d . Dostojność, choćby i najw yż­
sza, upokorzeniem jes t dla nich. K r a ś .

Średnik (;).
4 7 4 . Śkednik trzyma środek między przecinkiem a dwukrop­

kiem, i znaczy, że przy nim głos z a w ie s ić  oraz dłużej go, aniżeli 
przy przecinku, wstrzymać potrzeba.

4 7 5 . Średnik kładzie się najpowszechniej między zdaniami mają-
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cemi przecinki, szczególniej zaś między spółrzędnemi, jeżeli z pod- 
rzędnemi są połączone lub gdy są nieco przydłuższe (408 i 412).

Niech każdy umie dobrze swój język; niech ścisłe znaczenie 
każdego wyrazu ma sobie dobrze znane; niech się strzeże słów 
niepotrzebnych, żle określonych i tułackich; niech z pilną uwagą 
roztrząsa i to co myśli, i, to co pisze; a z języka pospolitego zrobi 
sobie język  filozoficzny. Śn ia d .

Dwukropek (:).
476. D w u k r o p e k  j e s t  z n a k ie m  d łu ż s z e g o  j e s z c z e ,  niżeli po ś r e ­

d n ik u ,  z a w i e s z e n i a  g ł o s u .
Duwkropek kładzie się: 
1) W  dłuższych okresach między poprzednikiem a następnikiem 

(429). Przykłady zob. w § 429 i 430.
2) Po skończonem zdaniu, jeżeli po niem następuje inne, które 

je wyjaśnia lub rozwija, np.
Matematyka jes t królowa wszystkich nauk; je j ulubieńcem jest 

prawda, a prostość i oczywistość jej strojem. Ś n ia d . Eozkosz, jako 
pszczoła: miodu troszka, a żądlą i boleści wiole. Sk a r g a . Post na 
wstrzemięźliwości zasadza się: ta nie tylko zdrowiu przeciwna nie 
jest, ale owszem, według powszechnego wszystkich lekarzów zda­
nia, pomocna. K ra ś .

3) Jeźli następujące zdanie zawiera wyobrażenie oddzielne, 
spólrzędne, np.

Gdzie błędni pasterze, tam błędne trzody: ślepy ślepego daleko 
nie zaprowadzi. N arusz. Kto krok dalej uczynił, ten naturalnie jes t 
pierwszym: opóźniony nie ma sposobu innego naprawienia równo­
wagi, tylko krok swój przyspieszyć. Szw ejk .

4) Kiedy następujące zdanie jest wnioskiem z poprzedzającego, np.
Człowiek pozbawiony od urodzenia jakiego zmysłu, nie może

mieć pojęcia rzeczy do tego zmysłu należącej: ślepy nigdy o far­
bach, a głuchy o głosie nic sobie wystawić, ani żadnego czucia 
mieć nie potrafi. Śn ia d . Czuli jesteśm y na życzliwość i przywią­
zanie drugich, miłe nam je s t dane wsparcie w potrzebie, żądamy 
w nędzy ratunku i pocieszenia: więc i inni ludzie czuli na to 
wszystko być muszą. D m och .

5) Po ostatnim wyrazie zdania, którem wyliczenie zapowiadamy ,np.
Trzy są tylko narzędzia do obserwacyj astronomicznych po­

trzebne: teleskop, zegar i koło. Ś n ia d . W szystko to  uczy nas: 
Naprzód, że i  t. d. Powtóre, że i t. d. Tenże. Nie mogłem w tern 
miejscu zataić złego używania przysiąg: przysiąg przy odzierżeniu 
urzędów i t. d.

6) Gdy się przytacza wprost cudze słowa, albo jakoby cudzą 
myśl, pytanie, zdanie i t. d. (str. 177. Uw.), np.
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Najstarszy z stołowników zawoławszy mnie do siebie rzekł: 
Bracie! bądź z nami, używaj darów przyrodzenia, i t. d. K r a ś . 
Roman tyczności głównem prawidłem Jes t: nie krępować imaginacyi 
ludzkiej żadnemi prawidłami sztuki. Ś n ia d .

U w a g a . Przywodząc cudze słowa nie wprost, ale za pomocą 
spójników i i ,  ze, by, przecinkiem je  oddzielamy, np. Mówił, źe pój­
dzie. Mamy od Chrystusa obietnicę, iż, o co go prosić będziem, 
wy słucha nas. S k a r g a .

II. Znaki zdanie zamykające.
477. W edług rozmaitej osnowy zdań (322) trojakich znaków 

na ich końcu używamy, jakeśmy to wyżej wskazali, np.
Język łaciński ten gani, który go nie zna. Cóż uczyniłeś? O! 

jakżeś szczęśliwy!

Kropka czyli punkt (.).

4-78. K r op ka  czyli punkt jest znakiem zupełnego spuszczenia 
głosu i wstrzymania się w czytaniu z powodu skończonej myśli. 
Kropka kładzie się na końcu zdania (304*) lub okresu (428), po 
pojedynczych wyrazach w odpowiedzi stojących (312 , 5 ), po 
głoskach lub zgłoskach skrócenie oznaczających (465), i nakoniec 
po liczbach, gdy stoją na końcu zdania lub porządek w wyliczaniu 
wskazują. Co się tyczy liczb, to w innych zdarzeniach takie znaki 
przestankowe po nich kłaść należy, jakie ze związku myśli i miej­
sca wypadają, np.

W  skrom ności s ię  kochajm y, a będziem y m ięd zy  sąsiady zacny­
m i, n ie bądźm y do zb ytków  skłonnym i, a n ie będą  nas pograniczni 
zw ać marnotrawcami; m ałą rzeczą się kom entujm y, a będziem  i 
bogatym i, i cnotliw ym i, i w olnym i od frasunków. S t a r o w o l .

Czy byłeś w szkole? Nie. Ile razy go widziałeś? Raz Nigdy.
Miesiąc peryjodyczny zamyka w sobie 27 dni, 7 godzin, 43 mi­

nut, 12 sekund. Śniad .

Znak wykrzyknienia (!).

479. Z n a k  w ykrzyknienia wskazujący podniesienie głosu dla 
wyrażenia jakiegoś uczucia, kładzie się:

1) Po wykrzyknikach (301),, kiedy same tylko stoją lub wyraz 
nieodmienny po nich następuje, np. o! ach! hej! g w a ł tu ! o! j a k ­
że , ach! gdyby yiożna  m ieć.

2) Po wołaczach na początku mowy bądź samych, bądź z wy-
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krzyknieniem stojących, gdy je z mocnym przyciskiem wymawia­
my, tudzież po sposobach rozkazujących, np. ojcze! bracie! o 
m atko! o losie! o nieba! w sta ń ! id ź !  niech zg inę!

3) Po całych zdaniach, gdy je z przyciskiem wygłaszamy, np. 
ja k to  dobrze być p ra co w itym !

U w a g a . W ołacz na p oczątku  zdania bez m ocnego przycisku  
w ym ów ić się  m ający lub m ięd zy  w yrazy  zdania w trącony, przecin ­
kiem  oddzielam y (537. 5). D ziec i m oje, cnota jedna

Ż ycie wam szczęśliw e zjedna. K a r p .
Na rozkaz twój, Boże, góry przejdą z jednego miejsca na drugie.

Znak pytania (?).

4 8 0 .  Z n a k  p y t a n i a  z a w i e s z e n i e  g ł o s u  o r a z  z a t r z y m a n ie  s i ę  w  
c z y t a n iu  o z n a c z a j ą c y ,  k ła d z ie  s i ę  p o  k a ż d e m  z a p y t a n i u , - c z y  t o  w  
j e d n y m  w y r a z i e  (312. 5) lub calem z d a n iu  j e s t  z a w a r t e ,  n p . kto? 
co? kiedy? g d z ie ? co m ów isz? Z u ch w a lcze! k to  jesteś? skadeł?  
i  po coś tu p rzy sze d ł?

W  zdaniach związanych (409) znak pytania na końcu okresu 
kładziemy, np.

Razu jednego prosił księżyc matki, aby mu kazała suknie zro­
bić, ale żeby były dogodne. A ja k  dogodne być mogą, rzekła ma­
tka, gdy się ty codzień odmieniasz? (Kraś. IV. 1 0 6 )/ .

4 8 1 .  Jeżeli po zdaniu głównem opowiadającem następuje pod­
rzędne pytające jako poboczne ( 4 1 6 ) ,  natenczas nie możua kłaść 
znaku ząpylania lub wykrzyknienia dla tego, że to zdanie jest tylko 
dopełnieniem głównego.

Poskromisz w sobie chęć omawiania drugich, jeżeli się zapy­
tasz, czyli i sam takich lub większych wad nie masz, i czyli mó­
wiąc o drugich sam o sobie nie wyrokujesz.

Uw a g a . W  naw iasie u ży ty  w yk rzyk n ik  lub znak pytania raz 
lub kilka razy, a czasem  i z w ykrzyknik iem  połączony* (?, ??, -'?) 
znaczą objaw ienie w ątp liw ości albo też  zdaniu, p rzy którem  je  w  
naw iasie um ieszczono, odm ów ienie w szelk iego  pod ob ieństw a do  
praw dy w yrażają.

III. Znaki przerwanie mowy oznaczające.

Łącznik (- albo «=).

482 . Łucznik, /krótka pozioma kreska czyli linijka, dawniej przez 
dwie poziome lub pochyłe kreski wyrażany, znaczy rozkład wyrazu
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na zgłoski. Używamy go pospolicie na końcu wiersza, kiedy dla 
braku miejsca część wyrazu przenosimy, w innych zaś miejscach 
wledy go tylko kładziemy, kiedy podział wyrazu na zgłoski ozna­
czyć chcemy, lub gdy w piśmie przydłuższy wyraz złożony, we­
dług części składowych rozdzielamy, np. m iesz-ka -n iec , w szech - 
mo cn y , kolor ja sn o -c ze rw o n y .

4-83. Kiedy przyrostek li  w połączeniu z wyrazem, stałby się 
powodem jakowej wątpliwości lub dwuznaczności, to go z nim za 
pomocą łącznika spajamy, np.

Płeć nasza nie ma-li sobie co wyrzucić w sprawie mowy ojczy­
stej? S n ia d . Chrzest Janów był-li z nieba, czyli z ziem i?Sk a r g a . 
Ma-li co, wszyscy pytam y: a jak dobry mało dbamy. K n a p . Ko- 
cha-li brata swego?

Pauza (— ).

484. P a u z a  składająca się z podłużnej kreski wskazuje znaczny 
przestanek i kładzie się:

1) Chcąc oznaczyć niedokończoną czyli przerwaną albo przery­
waną mowę:

a j Przez inną osobę mówiącą, np.
Ponieważ Tymon w igrzyskach zwycięzcą został, w Olimpii zaś— 
T ym on . Ale ja  w Olimpii nie byłem . K r a ś  
B o l e s ł a w . Wiem ja  o tern, iż dość wiernie opisali,dzieła moje: ale— 
K azim ie r z . Czegóż więcej do chwały potrzeba?

b) Przez samegoż mówiącego, zwłaszcza dla wzruszonego lub 
pomieszanego umysiu, np.

A d o l f . Może chciałeś jćj ten szal posłać?
G raf. A — tak — właśnie chciałem — przez nię — . B o g u s ł .

2) Gdy chcąc zwrócić uwagę czytelnika na szczególniejszy obrol 
myśli lub na wyraz nieoczekiwany, albo na sprzeczność jakową, 
dłuższą, a zwłaszcza nagłą czynimy w mowie przerwę czyli pauzę, 
której żadnym innym znakiem przecinkowym wyrazić nie można, np.

..............źle być niewdzięcznikiem.
Więc ci zwykłą monetą zapłacę — wierszykiem. Kraś. 

................. szuka zgubionego syna.
Jęcząc przychodzi, jęcząc leci znowu biedna;
Wreszcie wraca w rozpaczy, wraca — sama jedna. Feliń .

Chmury — Twój wóz; Twe konie — wiatry nieścignione;
Duchy — posłańcy; słudzy — gromy zapalone.

3) Kładzie się też pauza między dwa zdania, które wprawdzie
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wewnętrzne mają z sobą powinowactwo, ale zewnętrznie ściśle się 
z sobą nie łączą, np.

S p iesz!— lecz gdzież się podziała? — Noworocz. 
Kogut, iż zapiał na odmianę,
Zyskał życie pożądane,
Zapiał był raz po deszczu — Odmiana.

W ięc zaraz z rana 
Gospodarz w pole i t. d. K ra ś.

Znak opuszczonych głosek lub wyrazów (.............. ).

485. Częstokroć różne względy mogą być dla piszącego po­
wodem, ze nie mogąc całego wypisać słowa, albo chcąc wskazać 
opuszczenie jednego lub więcej wyrazów, w miejscu ich kropek 
używa, np.

Pan S . . .  posłał do P. W   list p rz e z ...
Gdyśmy się już  przeprawili przez rzekę, obróciwszy się Lech 

do sw Kraś.
Nawias ( ( ) lub [ ] ).

486. N a w ia s e m  nazywamy klamry czyli znaki zamykające wy 
raz albo zdanie tworzące myśl bez naruszenia związku mowy opu­
ścić się mogącą, jako oddzielne od myśli okresu, wśród którego 
się mieści, i do jakiegoś objaśnienia mu służy. Nawiasem nazy­
wamy także i wyrazy klamrami zawarte, które zawsze niższym 
głosem wymawiamy, np. Z a c zy n a  rze c z  sw oje od tego, i i  
ty lko  m ą d rzy  ( to jest ta cy , ja lt on) m a ja  p isa ć  h is to ry ją . K r a ś .

Uwagi. 1) Ponieważ nawias zamyka wyrazy i zdania uboczne, 
do ciągu mowy nie należące; przeto bez względu na nawiasowe zda­
nia, takie się przy nim kładą znaki przestankowe, jakich ciąg 
mowy wymaga, np.

Próżnował kto lecic (mówi mędrzec), będzie zimie żebrał, a nikt 
mu nie da. Skarga. Są tacy (bo gdzież się głupstwo nie znajdzie), 
którzy chcąc wszystko ułatwić, wszystko niszczą. Kraś.

2) Zdania nawiasowe zachowują znaki piśmienne według swej 
treści, np.

Ile razy widziałem Archijasza (korzystam tu bowiem, sędziowie, 
z waszćj dla mnie łaskawości, widząc, że mnie w tym nowym ro­
dzaju mówiącego z taką uwagą słuchacie), ile razy go widziałem 
i t.' d. Cycero .

3) Niekiedy zamiast nawiasów p r z ec in k i kładziemy, (537. 5) np.
Pan Tadeusz ustąpi, jestem  tego pewny,
Jako młodszy i jako gospodarza krewny.
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ZNAKI ROZMOWY. 217

Cudzysłów („).

487. C u d z y s łó w  jestto znak z dwóch połączonych przecinków' 
złożony, który kładziemy przed pierwszym i po ostatnim wyrazie, 
jako też na początku każdej linii obcych słów wiernie przytoczo­
nych. Niektórzy w przydłuższej mowie tylko przed pierwszym i po 
ostatnim wyrazie cudzysłów umieszczają, atoli lepiej jest kłaść go 
na początku każdej linii; bo tym sposobem obce wyrazy wybitniej 
się pokazują, np.

Król Jan Kazimićrz, składając po dwudziestoletnióm panowaniu 
koronę, temi słowy żegnał (r. 1668) zebrany w sejmie naród. „Ze- 
„gnanł was i ojcowskiera uściśnieniem do piersi moich przytulam; 
„dochowam słodką pamięć waszę póki mi życia stanie. Aczkolwiek 
„rozległość miejsc rozdzielać nas będzie, nic od was i od tej ulu- 
„bionój ojczyzny serca mego nie potrafi oddalić.“

Znaki rozmowy = ,  II).
488. Znaki rozm ow y  sąto dwie linijki pionowe i poziome obok 

siebie położone, z których poziome ( = )  wyraz r z e k ł , p o w ie d z ia ł  
zastępują, pionowe zaś ( | | ) ukończenie mowy wskazują, oraz ostrze­
gają, że autor sam dalćj rzecz prowadzi, np.

Uprzedził go Mikołaj — ściskają się oba.
—Jak  się masz przyjacielu? jak  ci się podoba
Dzień dzisiejszy?= Pogodny=C ieszę s ię = J a  wzajem
¡1 Idzie dyskurs uprzejmy zwykłym obyczajem.

Już się sobie zwierzyli, o czćm i nie myślą.
Więc obcych wizerunki malują i kreślą.
—Jan?—To oszust.—Bartłomiój?=To szuler wierutny.
Jędrzćj?—M ędrek=W incenty?=D ziw ak bałamutny.
= Franciszek? =: On ma rozum tylko przy kieliszku.
1) W chodzi—aż ci do niegę:—Witajże braciszku!
|| A Franciszek, co właśnie z nich czynit igrzyska.
^W ita jc ież  kochankowie! |j całuje i ściska. (Kraś. I I 155).

W pismach naszych, ze szkodą myśli, nie odróżniamy tych dwóch 
znaków, ale w miejscu pierwszego pospolicie tylko jedne kreskę 
poziomą (—) czyli pauzę kładziemy; na odznaczenie zaś słów autora 
od mowy osób rozmawiających, albo żadnego znaku nie używamy, 
albo pauzę powtarzamy. Gdy tym sposobem jeden znak do wska­
zania różnych względów użyty nieżrozumiałości pisma może być 
powodem, a wprowadzone powyższe znaki w zagranicznych drukach 
wszelką wątpliwość usuwają i rozmowę jaśnął czynią, przeto i w 
naszych książkach, gdzięby tego zachodziła potrzeba, używaćby ich 
należało. ■
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Apostrof (’).

4 * 8 9 . A p o s t r o f , z n a k  o p u s z c z o n e j  g ł o s k i ,  n i e  u ż y w a  s i ę  w  j ę ­
z y k u  p o ls k i m  ja k  t y lk o  w  im i o n a c h  w ł a s n y c h  c u d z o z ie m s k i c h ,  p i ­
s z ą c y c h  s i ę  u  n a s  w e d łu g  z w y c z a j u  j ę z y k a ,  z k t ó r e g o  p o c h o d z ą ,  
n p . d z ie ła  d’ A lem berta , d ’ A n v ille , d' A rg en t, B e  V I&le 
i  t . p .

Niektórzy względne spadków naszych (66. 5) przydane do imion 
własnych obcych, ich pisownią, skreślonych, apostrofem oddzielają, 
np. V ilm aine’ owi, C hateaubriand’ a , P ape’ go i t. p.

U stęp .

4 .9 0 .  U s t ę p e m  n a z f w a m y  p r z e j ś c i e  w  p is a n i u  d o  n o w e g o  w i e r ­
s z a ,  lu b o  p o p r z e d z a j ą c y  n i e  j e s t  j e s z c z e  z a p e ł n i o n y .

Jak w dziełach paragrafy i ich napisy są mniejszemi poddzia­
łami rozdziałów, tak ustępy są przerwą czyli przestankiem trzyma­
jącym środek między tytułem paragrafu a kropką czyli znakiem 
okresowym.

491. Ustęp jest dwojaki m a ły  i w ie lk i. Mały jest kiedy z nic- 
zapełnionego wiersza do nowego przechodzimy; wielki zaś będzie 
wtenczas, kiedy, prócz przejścia do nowego wiersza, pomiędzy nim 
a poprzedzającym znaczniejszy przedział czynimy.

492. Ustępu używamy:
4) Gdy w piśmie o rozmaitych rzeczach lub sprawach traklu- 

jącćm, od jednej do drugiej przechodzimy.
2) Gdy dowody twierdzenia lub projektu, albo warunki czyli 

artykuły umowy wyliczamy.
3) Gdy się zaczyna szereg nowych myśli.
4) W  ogóle za każdą razą, gdy po wyłożeniu jakiego rozumo­

wania , do innego przechodzimy.
Jeżeli ściślejszy jest związek między tern, cośmy napisali i co 

napisać mamy, to się mniejszy robi ustęp; większy zaś wtedy bo­
dzie, kiedy ten związek jest nieco daleki.
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